
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 10787
2.  Άδεια απουσίας των Βουλευτών κ.κ. Α. Νοτοπούλου, Θ.

Ρουσόπουλου και Ε. Σιµόπουλου, σελ. 10725
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Γυµνάσιο Πάτρας, το Roskilde Cathedral
School, το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Λιµένος Χερσονήσου,  το 3ο
Δηµοτικό Σχολείο Ξάνθης και  το 7ο Γυµνάσιο Ξάνθης, σελ.
10727, 10729, 10744, 10757, 10765, 10772

4. Αναφορά σχετικά µε τις εξελίξεις για το µεταναστευτικό
- προσφυγικό  ζήτηµα στην Ελλάδα, σελ. 10725, 10729,
10732, 10739, 10740, 10741, 10742, 10743, 10745, 10746,
10751

10756, 10757, 10758, 10759, 10760, 10761, 10762, 10763,
10765, 10766, 10768, 10769, 10770, 10771, 10772, 10773,
10775, 10776, 10782, 10783, 10784, 10786

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 10725, 10729, 10732,
10736, 10738, 10739, 10740, 10743, 10746, 10747, 10751,
10757, 10758, 10760, 10761, 10762, 10763, 10766, 10767,
10770, 10776, 10782, 10784, 10785, 10786

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
i. Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

στην έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας:
«Πρόληψη, προστασία και προαγωγή της υγείας - Ανάπτυξη
των υπηρεσιών δηµόσιας υγείας», σελ. 10725

ii. Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εσωτερικών: «Στρατηγική αναπτυξιακή προ-
οπτική των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ρύθµιση ζη-
τηµάτων αρµοδιότητα Υπουργείου Εσωτερικών και άλλες
διατάξεις», σελ. 10751 

2. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,
των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Αγροτικοί
Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις», σελ. 10725 - 10787

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:  
Οι Υπουργοί Εξωτερικών και Οικονοµικών κατέθεσαν στις

3-3-2020 σχέδιο νόµου: «Κύρωση Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ
του κοινωφελούς ιδρύµατος µε την επωνυµία «Αλέξανδρος
Σ. Ωνάσης», της ανώνυµης εταιρείας µε την επωνυµία
«ΑΡΙΟΝΑ ΕΛΛΑΣ ανώνυµη εταιρεία καλλιτεχνικών και πολιτι-
στικών εκδηλώσεων τεχνική οικοδοµική» και του Ελληνικού
Δηµοσίου, σελ. 10767

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 10755 - 10757

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 10751 – 10755, 10757 - 
10765

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 10725 - 10737
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10765 - 10787
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 10737 - 10751

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στα γεγονότα σχετικά µε τις εξελίξεις για το
µεταναστευτικό - προσφυγικό  ζήτηµα στην Ελλάδα:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 10773
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 10746
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10773
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 10756
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10732
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 10745
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10762
ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 10771
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 10756
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 10769
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 10760, 10763
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10762
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 10740
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 10772
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 10766
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 10761
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 10776
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 10769
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 10786
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 10741
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 10757
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10739
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 10745
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 10765
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10760, 10761, 10770
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 10742
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10775
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 10768
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 10729
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10763, 10765
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 10773, 10776, 10782, 10783
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 10725
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 10753
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 10770, 10775
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 10751
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10743
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 10758, 10759, 10760, 

10761, 10765
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 10784

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 10751, 10757, 10761, 

10762, 10763
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10751
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10739, 10751, 10762, 10786
ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 10729
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 10747, 10757, 10758
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 10725, 10729, 10732, 10736
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 10766, 10767, 10776, 
10782, 10784, 10785

ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10751, 10760, 10762, 10770
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 10762, 10763
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 10784

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙ’

Τρίτη 3 Μαρτίου 2020



ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 10738, 10739, 10740, 
10743, 10746, 10747

Γ. Επί σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων:

ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 10773
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 10746
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 10736, 10746, 10749, 

10750, 10751, 10759, 
10786

ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ Σ. , σελ. 10727, 10728, 10736, 
10737, 10738, 10739

ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 10732, 10735
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 10757
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 10732
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 10745
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10735, 10736, 10737, 

10738, 10739, 10744, 
10749, 10750, 10757, 
10777, 10781, 10785, 
10786

ΒΡΥΖΙΔΟΥ Π. , σελ. 10771
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 10769
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 10763
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 10754
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 10740
ΚΑΒΒΑΔΑΣ Α. , σελ. 10772
ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ Ε. , σελ. 10781, 10782
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 10766, 10767
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 10747, 10776, 10777
ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ Α. , σελ. 10776
ΚΕΦΑΛΑ Μ. , σελ. 10769
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 10786
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 10741, 10751
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 10757, 10758
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 10739, 10740
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Ι. , σελ. 10745
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 10765
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 10731, 10732, 10781
ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ Ξ. , σελ. 10774
ΜΠΙΖΙΟΥ Σ. , σελ. 10786
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 10746, 10750, 10751, 10770
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 10742, 10743
ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ Χ. , σελ. 10775
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι. , σελ. 10768
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 10729
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 10783, 10784
ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ Μ. , 

σελ. 10725
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 10753
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 10737, 10751, 10775
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 10751, 10752
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 10743
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 10735, 10784

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ Ε. , σελ. 10751
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 10746



Αθήνα, σήµερα στις 3 Μαρτίου 2020, ηµέρα Τρίτη και ώρα
14.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το τεχνικό πρόβληµα,
ελύθη, όσον αφορά τις εγγραφές σας. Άρα µπορούµε να ξεκινή-
σουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-

τροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει στην Έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Πρόληψη, προστασία και
προαγωγή της υγείας - Ανάπτυξη των υπηρεσιών δηµόσιας
υγείας».

Η κ. Νοτοπούλου, ο κ. Ρουσόπουλος και ο κ. Σιµόπουλος αι-
τούνται άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η Βουλή ενέκρινε τις

ζητηθείσες άδειες.
(Αλλαγή σελίδας λόγω αλλαγής θέµατος)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Αγροτικοί Συνεται-
ρισµοί και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 26 Φεβρουαρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπο-
λογιών.

Η ώρα που θα τελειώσουµε σήµερα, µε δεδοµένο ότι έχουµε
και αυριανή συνεδρίαση, θα εξαρτηθεί από το πόσοι συνάδελφοι
θα εγγραφούν. Μετά θα κάνουµε µία συνεννόηση για την ώρα
λήξης της σηµερινής συνεδρίασης. Εποµένως, δεν σας λέω την
ώρα, διότι θα είναι συνάρτηση των συναδέλφων που θα εγγρα-
φούν. Συµφωνούµε -νοµίζω- οµοφώνως µε αυτό.

Μπορούµε να ξεκινήσουµε µε τη γενική εισηγήτρια της Νέας
Δηµοκρατίας, κ.  Μαρία-Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ-ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βέβαια, πριν ξεκινήσω την εισήγησή µου θα ήθελα να ανα-

φέρω ότι αυτές τις δύσκολες ώρες η σκέψη µας βρίσκεται και

στις Ένοπλες Δυνάµεις και στα Σώµατα Ασφαλείας που δίνουν
µε αυταπάρνηση την µάχη έναντι στις απάνθρωπες πολιτικές της
πολιτικής ηγεσίας της Τουρκίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισηγούµαι σήµερα την ψήφιση
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων αναφορικά µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και τις
λοιπές διατάξεις που αφορούν επιµέρους θέµατα του Υπουρ-
γείου. 

Αυτό, όµως, που στην πραγµατικότητα πράττουµε, είναι ότι
βάζουµε µία διαχωριστική γραµµή ανάµεσα στις νοοτροπίες του
χθες και στις προκλήσεις του σήµερα, αναφορικά µε την αναπτυ-
ξιακή αγροτική διαδικασία. Προηγήθηκαν τέσσερις συνεδριάσεις
στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Ακούστηκε απ’ όλους
η ανάγκη υγιών και ισχυρών αγροτικών συνεταιρισµών. Ακούστη-
καν, βέβαια, -και είµαι σίγουρη ότι θα ακουστούν και σήµερα- και
κάποιες φωνές που ζητούν να µείνουµε προσκολληµένοι στο πα-
ρελθόν. Σε ένα παρελθόν που ούτε οι ίδιοι οι αγρότες µας δεν
έµειναν προσκολληµένοι.

Ακούστηκαν φωνές -ενδεχοµένως να ακουστούν και σήµερα
και αύριο- που τους καλούν να παραµείνουν δέσµιοι στο άρµα
της µικροπολιτικής ιδιοτέλειας και των διαφόρων κοµµατικών ψη-
φοθηρικών επιδιώξεων, σε ένα σύστηµα δηλαδή που ήδη, οι ίδιοι
οι αγρότες απαξίωσαν. Γι’ αυτό και µιλάµε σήµερα για συνεται-
ρισµούς ανενεργούς και φαντάσµατα σφραγίδες.

Μεγάλο ζητούµενο και δέσµευση έναντι του ελληνικού λαού
και για την Κυβέρνηση και για τον ίδιο τον Πρωθυπουργό αλλά
και για όλους εµάς είναι η οικονοµική και κοινωνική ανόρθωση
της χώρας. Για να µπορέσουµε να µείνουµε προσηλωµένοι σε
αυτόν τον στόχο, θα πρέπει να µπούµε στο µονοπάτι, χωρίς τις
σειρήνες, που προκαλούν να µας χαλάσουν τον δρόµο. Δεν πρό-
κειται να κάνουµε βήµα πίσω από αυτό το στρατηγικό στόχο, από
αυτά που δεσµευτήκαµε να πράξουµε και που περιµένει ο ελλη-
νικός λαός. Διότι, απλούστατα, όπου υπάρχει οικονοµική ανάγκη,
δεν υπάρχει η πολυτέλεια του χρόνου για ατέρµονες ιδεοληπτι-
κές αναζητήσεις.

Για να επιτύχουµε τον συγκεκριµένο στόχο, οφείλουµε, µε
σχέδιο και όραµα να αλλάξουµε το παραγωγικό µοντέλο της
χώρας. Η ελληνική κοινωνία περιµένει καινοτόµες δράσεις, αλλά
και έµπρακτα αποτελέσµατα, που θα βελτιώσουν τον τρόπο δια-
βίωσης των πολιτών και στη συγκεκριµένη περίπτωση, του αγρο-
τικού κόσµου.

Σε αυτήν την πορεία αναδιαµόρφωσης του παραγωγικού µον-
τέλου, ο πρωτογενής τοµέας σαφέστατα καλείται να παίξει πρω-
ταγωνιστικό ρόλο. Σήµερα το έλλειµµα ανταγωνιστικότητας του
αγροδιατροφικού τοµέα είναι αντιστρόφως ανάλογο µε την ποι-
ότητα των αγροτικών µας προϊόντων. Δεν είναι δυνατόν να
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έχουµε τα καλύτερα αγροτικά προϊόντα και αυτό να λειτουργεί
αντιστρόφως ανάλογα µε την ανταγωνιστικότητά τους διεθνώς.

Ερωτώ, λοιπόν: γιατί ένας τόσο σηµαντικός κλάδος της ελλη-
νικής οικονοµίας µε σαφή συγκριτικά πλεονεκτήµατα, δεν παρά-
γει τα αναµενόµενα αποτελέσµατα στο ΑΕΠ της χώρας ούτε µε
όρους προστιθέµενης αξίας ούτε µε όρους απασχόλησης; 

Το σχέδιο νόµου, που καλούµαστε να ψηφίσουµε σήµερα,
απαντάει σε καίρια ζητήµατα της παραγωγικής διαδικασίας στον
πρωτογενή τοµέα. Απαντάει σε σειρά ερωτηµάτων, που ταλανί-
ζουν τον πρωτογενή τοµέα εδώ και δεκαετίες. Αφορά ξεκάθαρα
το πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας των αγροτικών συνεται-
ρισµών της χώρας. 

Θα αναρωτηθεί καλόπιστα κάποιος ή κάποιας. Οι αγροτικοί
συνεταιρισµοί µε τα τόσα προβλήµατα οικονοµικής βιωσιµότη-
τας, ανεπαρκούς λειτουργίας και διοίκησης, αλλά κυρίως µε
αυτό το σοβαρό έλλειµα εµπιστοσύνης των ίδιων των αγροτών,
θα αποτελέσουν αναπτυξιακό κλειδί προκειµένου ο πρωτογενής
τοµέας να ξεδιπλώσει τις τεράστιες παραγωγικές του δυνατότη-
τες; Η απάντηση είναι ξεκάθαρη. Η επιτυχία των συγκεκριµένων
συνεργατικών δοµών αποτελεί µονόδροµο. Τόσες επιστηµονικές
έρευνες -στην Ελλάδα, αλλά και διεθνώς- είναι ξεκάθαρες για το
πού είµαστε, αλλά και το πού θέλουµε να πάµε.

Δανείζοµαι στοιχεία και λόγια από την εξαιρετική έρευνα της
«διαΝΕΟσις» τον Μάιο του 2019: «Ο µέσος κλήρος είναι µόλις
εξήντα οκτώ στρέµµατα εδώ στην Ελλάδα, σχεδόν το ένα τρίτο
από τον Ευρωπαϊκό µέσο όρο -εκατόν εξήντα ένα στρέµµατα-
ενώ περισσότερες από τις µισές εκµεταλλεύσεις έχουν µέγεθος
µικρότερο από είκοσι στρέµµατα. Το µέγεθος στον αγροδιατρο-
φικό τοµέα είναι τόσο µικρό -γράφουν οι ερευνητές- ώστε να κα-
θιστά µεσοπρόθεσµα και µακροπρόθεσµα τη µεγάλη πλειοψηφία
των ελληνικών µονάδων µη ανταγωνιστικές σε ό,τι αφορά τις εξα-
γωγές και γενικότερα τα διεθνώς εµπορεύσιµα προϊόντα στον
αγροδιατροφικό τοµέα. Έτσι, ο πρωτογενής τοµέας στη χώρα
αποδίδει σε ακαθάριστη προστιθέµενη αξία ανά στρέµµα περί-
που 60% λιγότερο από ότι ο αντίστοιχος τοµέας στην Ιταλία για
παράδειγµα.».

Πρακτικά, αυτό σηµαίνει ότι ο µόνος δρόµος είναι να ενισχυθεί
η συνεργατικότητα, συνεργασία, προκειµένου να επιτευχθούν οι
απαραίτητες οικονοµίες κλίµακας, προκειµένου να υιοθετηθούν
εξωστρεφή µοντέλα επιχειρησιακής δράσης και προκειµένου,
αγαπητοί συνάδελφοι, να σταµατήσει η µετατόπιση ολόκληρης
της εµπορικής διαδικασίας στη µαύρη οικονοµία. Τώρα είναι η
ώρα για δράση.

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε αυτό το σχέδιο νόµου; Δηµιουργούµε
ένα πλαίσιο που παρέχει στους συνεταιρισµούς την καταστατική
ευελιξία, τόσο στην εσωτερική οργάνωση όσο και στην επιχειρη-
µατική κατεύθυνση που επιθυµούν, αφήνοντας -τονίζω το «αφή-
νοντας»- στην διακριτική τους ευχέρεια να υιοθετήσουν µεικτά
οργανωτικά χαρακτηριστικά. Μιλήσαµε πολλές φορές και στις συ-
νεδριάσεις της επιτροπής γι’ αυτό, µε το δεδοµένο της καθαρής
πλειοψηφίας των δύο τρίτων των µελών της γενικής συνέλευσης. 

Προβλέπεται η δυνατότητα παροχής από τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς προς τα µέλη συνεταιριστές πιστώσεων ύψους έως
25.000 ευρώ συνολικά για κάθε µέλος. 

Μειώνουµε τον ελάχιστο αριθµό ίδρυσης, από είκοσι, σε δέκα
άτοµα, και µάλιστα, σε ειδικές περιπτώσεις, όπου έχουµε αµιγώς
γυναικείους συνεταιρισµούς ή όπου έχουµε συνεταιρισµούς σε
ορεινές περιοχές ή νησιωτικές περιοχές κάτω των τρεισήµισι χι-
λιάδων κατοίκων ή όπου έχουµε κάποιον ειδικό προϊόν, µει-
ώνουµε ακόµα και σε πέντε τα µέλη, που µπορούν να ιδρύσουν
έναν συνεταιρισµό. 

Ιδρύονται αγροτικοί συνεταιρισµοί µε απόφαση της επο-
πτεύουσας αρχής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Ξε-
χνάµε τις δικαστικές αρχές. Αυτό είναι ένα γεγονός, που
χαιρέτισαν όλοι όσοι ήρθαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής,
γιατί απλούστατα, επιταχύνει τη διαδικασία, περιορίζει τον φόρτο
των δικαστηρίων και µειώνει τα έξοδα για τους συνεταιριστές. 

Προβλέπεται επίσης για την οικονοµική ενίσχυση των αγροτι-
κών συνεταιρισµών η δυνατότητα συµµετοχής στους αγροτικούς
συνεταιρισµούς, εφόσον προβλέπεται από το καταστατικό,
µελών επενδυτών, φυσικών ή νοµικών προσώπων, οι οποίοι δεν

υποχρεούνται να συναλλάσσονται µε αυτόν. Κάθε µέλος-επεν-
δυτής µπορεί να συµµετέχει µε περισσότερες της µίας υποχρε-
ωτικής µερίδας, οι οποίες έχουν το δικαίωµα µίας ψήφου η
καθεµία και δύνανται να έχουν διαφορετική αξία από αυτή των
υποχρεωτικών µερίδων των µελών συνεταιριστών. Ακούσαµε
πολλά και στις τέσσερις συνεδριάσεις αυτής της επιτροπής για
το θέµα των µελών επενδυτών. Σε κάθε περίπτωση, έχουµε πει
ότι η έννοια του επενδυτή υπήρχε και στο νοµοσχέδιο του 2016,
αλλά χωρίς τη δυνατότητα ψήφου. Από τότε µέχρι σήµερα, δυ-
στυχώς, δεν ενδιαφέρθηκε κανείς.

Προβλέπεται, προκειµένου να µην αλλοιώνεται ο χαρακτήρας
των αγροτικών συνεταιρισµών ως αγροτικής επιχείρησης, ότι τα
µέλη-επενδυτές δεν µπορούν να κατέχουν συνολικό αριθµό
ψήφων, που να υπερβαίνει το 35% του συνολικού αριθµού των
ψήφων, που διαθέτουν τα µέλη του αγροτικού συνεταιρισµού. 

Αίρεται ο περιορισµός του αριθµού των τριάντα µελών, προ-
κειµένου να υφίσταται και εποπτικό συµβούλιο ως διοικητικό όρ-
γανο στη λειτουργία τους, κάτι που επίσης χαιρέτισαν οι φορείς
στη συνεδρίαση, που είχαν καλεστεί.

Για την ενίσχυση της διαφάνειας: «πόθεν έσχες» των εµπλεκο-
µένων, των προέδρων των διοικητικών συµβουλίων και των γενι-
κών διευθυντών, για συνεταιρισµούς µε κύκλο εργασιών πάνω από
1 εκατοµµύριο ευρώ. Ορκωτοί ελεγκτές και ελεγκτικές εταιρείες
για όσους αγροτικούς συνεταιρισµούς έχουν κύκλο εργασιών
κατά την τελευταία χρήση άνω των 2 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Τα πλεονάσµατα που δηµιουργεί ο αγροτικός συνεταιρισµός
δεν φορολογούνται. Τα κέρδη του αγροτικού συνεταιρισµού φο-
ρολογούνται σύµφωνα µε τις διατάξεις της ισχύουσας φορολογι-
κής νοµοθεσίας. Ορίζονται φορολογικές απαλλαγές επί των
εισφορών των µελών των αγροτικών συνεταιρισµών. επίσης, ορί-
ζεται ότι τα πλεονάσµατα που διανέµονται στα µέλη φορολογούν-
ται ως εισόδηµα από αγροτική επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Δίνεται η δυνατότητα υπαγωγής των αγροτικών συνεταιρισµών
στους εκάστοτε αναπτυξιακούς νόµους και διατηρούνται διατά-
ξεις, που θεσπίζουν απαλλαγές οικονοµικής, φορολογικής ή
άλλης φύσεως. Ρυθµίζονται τα θέµατα που αφορούν στη σύ-
σταση, στην οργάνωση και στη λειτουργία της Εθνικής Ένωσης
Αγροτικών Συνεταιρισµών, της ΕΘΕΑΣ. Η ΕΘΕΑΣ είναι ένα νοµικό
πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που
αποτελεί την εθνική συντονιστική οργάνωση των αγροτικών συ-
νεταιρισµών και των λοιπών νοµικών προσώπων, που είναι εγγε-
γραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών, πλην
των διεπαγγελµατικών οργανώσεων. 

Τι κάνουµε εδώ; Εδώ δίνουµε την απαραίτητη διαπραγµατευ-
τική δύναµη στους αγροτικούς συνεταιρισµούς, ενισχύοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο τόσο την ενιαία ανταγωνιστική θέση τους στην
παγκόσµια αγορά όσο φυσικά, και την ενιαία θέση τους έναντι
των άλλων κοινωνικών εταίρων της χώρας µας, ακόµα και του
Υπουργείου.

Έχουν κατατεθεί τρεις τροπολογίες, τις δύο τις συζητήσαµε
στην τέταρτη συνεδρίαση της επιτροπής. Απλά τις αναφέρω.
Αφορούν θέµατα δακοκτονίας η µία, όσον αφορά τον χρόνο, έτσι
ώστε να γίνει τη σωστή περίοδο, Μάιο, Ιούνιο, Ιούλιο. Η δεύτερη
αφορά την ευθύνη του διοικητικών αγροτικών συνεταιριστικών
οργανώσεων, τα µέλη δηλαδή οργανώσεων, που είναι σε λύση ή
εκκαθάριση τα απελευθερώνει για πέντε χρόνια από την οµηρία,
που είχαν όσο ήταν σε εκκαθάριση η ίδια η εταιρεία. Η τρίτη τρο-
πολογία -πάλι υπουργική, αλλά δεν συζητήθηκε σε κάποια επι-
τροπή- αφορά ρυθµίσεις θεµάτων οργανισµών εγγείων
βελτιώσεων, βοηθάει στους χρόνους προσλήψεων, που είναι
απαραίτητες για το προσωπικό µέσα στον σωστό χρόνο. Θεωρώ
ότι θα συζητηθούν και στην πορεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λέξη-κλειδί είναι «συνεργα-
σία», µια λέξη που πρέπει να κατανοηθεί επαρκώς και να ενσω-
µατωθεί στο κοινωνικό και οικονοµικό αξιακό µας σύστηµα. Αν
για τη χώρα η λέξη «συνεργασία» αποτελεί αδήριτη αναγκαιό-
τητα -νοµίζω ότι τώρα το καταλαβαίνουµε όλοι, ενδεχοµένως πε-
ρισσότερο από κάθε άλλη φορά- για τον πρωτογενή τοµέα το
συγκεκριµένο ζητούµενο έχει και υπαρξιακές διαστάσεις. Χωρίς
την ύπαρξη δυναµικών και καινοτόµων συνεργατικών δοµών, τα
τείχη που κρατούν τη χώρα πολύ µακριά από όλη αυτή την αγρο-
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τική διαδικασία, έτσι όπως τρέχει διεθνώς, θα γίνουν ακόµα ψη-
λότερα. 

Εµείς οφείλουµε να προωθήσουµε και να κινητροδοτήσουµε
τη συνεργασία µεταξύ των αγροτών και των συνεταιρισµών,
ώστε να επιτύχουµε και την οικονοµική και την πολιτική τους χει-
ραφέτηση. Σήµερα κάνουµε ένα πολύ σηµαντικό βήµα, ώστε να
µετατρέψουµε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, όχι στην ατµο-
µηχανή της ελληνικής οικονοµίας, µε την έννοια ότι το καύσιµο
θα είναι οι δανεισµοί, οι χρηµατοδοτήσεις, οι επιδοτήσεις ή οι
αποζηµιώσεις. Γιατί όποιος ζει στην πραγµατική οικονοµία και
στην πραγµατική κοινωνία αντιλαµβάνεται ότι δεν µπορεί να είναι
βιώσιµος κανείς µόνο µε δανεισµούς και µε επιδοτήσεις. Θέ-
λουµε να µετατρέψουµε τους συνεταιρισµούς σε αυτό το όχηµα,
που θα µπορέσει πραγµατικά να µεταφέρει έµπρακτα στους
αγρότες µας µία άλλη, πιο αποδοτική νοοτροπία, ώστε τελικά,
να µπορέσουν να γίνουν οικονοµικά χειραφετηµένοι, να ξέρουν
πως αυτά που παράγουν θα µπορέσουν καταλήξουν στο ράφι
και θα έχουν κέρδος. Γιατί για το κέρδος δουλεύουν και αυτοί. 

Ο οικονοµικά χειραφετηµένος αγρότης µπορεί να µετατραπεί
σε καθοριστικό δηµιουργικό παράγοντα και για την ενίσχυση της
ελληνικής οικονοµίας, αλλά και για την ενίσχυση της κοινωνικής
συνοχής. Και όλοι µαζί µπορούµε να τα καταφέρουµε, να ξεχά-
σουµε να λειτουργούµε ως µονάδα και να αρχίσουµε να λειτουρ-
γούµε ως οµάδα. Γιατί άλλος δρόµος δεν υπάρχει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 4ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Εµείς µπορεί να µην ήρθαµε στην Πάτρα -για τον γνωστό
λόγο- αλλά εσείς ήρθατε στην Αθήνα και στο Κοινοβούλιο.

Η Βουλής σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο γενικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ συνάδελφος κ.
Σταύρος Αραχωβίτης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητώντας αναλυ-
τικά, διεξοδικά το νοµοσχέδιο στις επιτροπές, αν θέλουµε να συ-
νοψίσουµε την κριτική µας σε µία φράση, αυτή είναι ότι το
Υπουργείο επιχειρεί να εισάγει διατάξεις περί κεφαλαιουχικών
εταιρειών σε έναν νόµο για τους συνεταιρισµούς, σε ένα υβρι-
δικό µοντέλο, που, όπου και αν εφαρµόστηκε παγκοσµίως, απέ-
τυχε. Και όταν λέµε υβριδικό, είναι γνωστό ότι η λέξη ύβρις
σηµαίνει κάτι που δεν υπάρχει στη φύση, κάτι το οποίο δεν είναι
βιώσιµο. Αυτό το είπαν όλοι οι συνεταιριστές, όλοι οι φορείς, επι-
στηµονικοί και διεθνείς, που συµµετείχαν, αλλά σε αυτό θα ανα-
φερθούµε στη συνέχεια.

Ζούµε σε µία εποχή, που το εισόδηµα των αγροτών και των
κτηνοτρόφων µειώνεται δραµατικά. Βιώνουµε µία εποχή όπου η
τιµή πώλησης πολλών αγροτικών προϊόντων -όπως είναι το ελαι-
όλαδο- βρίσκεται κάτω από το κόστος και συνεχώς καταρρέει.
Ζούµε σε µία εποχή που οι µεµονωµένοι παραγωγοί είναι περισ-
σότερο ευάλωτοι στις πιέσεις των µεγάλων επιχειρήσεων, που
ελέγχουν το λιανεµπόριο και τη διανοµή. Σε µια εποχή που οι συ-
νεταιρισµοί στην Ευρώπη έχουν ουσιαστικό και παρεµβατικό
ρόλο. 

Σε αυτήν την εποχή, λοιπόν, στη χώρα µας προσπαθούµε να
αντιµετωπίσουµε αυτά τα βασικά προβλήµατα, εισάγοντας έναν
νόµο, που παντού, όπου και να εφαρµόστηκε, έχει αποτύχει. Το
βασικό είναι ότι δεν ακούµε τα πετυχηµένα παραδείγµατα των
συνεταιρισµών, που έχουν να µας πουν πώς βρέθηκαν στην ηγε-
τική θέση, που βρέθηκαν, εδώ στην Ελλάδα, µέσα στα δεδοµένα
και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της χώρας µας.

Γιατί διαφωνούµε, όµως; Ποια είναι τα βασικά σηµεία διαφω-
νίας µας;

Το πρώτο είναι να δούµε τι συµβαίνει, τι είναι αυτό που εξυπη-
ρετείται µε την είσοδο του 35% στο συνεταιριστικό κεφάλαιο µε-
τόχων-επενδυτών. Το πρώτο, λοιπόν, που συµβαίνει είναι ότι
εκχωρείται η φήµη του συνεταιριστικού προϊόντος, εκχωρείται
το δίκτυο, αλλά και η περιουσία των συνεταιρισµών που χτίστη-
καν από τις γενεές σε µέλη-επενδυτές. 

Το δεύτερο στο οποίο διαφωνούµε είναι ο τρόπος εισόδου των
µελών-επενδυτών. Λέτε ότι για να γίνει εκχώρηση του 66% -των
δύο τρίτων- θα πρέπει να λάβουν απόφαση της γενικής συνέλευ-
σης. Αν δεν επιτευχθεί απαρτία σε αυτό, µπορεί να αποφασίσει
το ένα πέµπτο, δηλαδή το 20%, µε απλή πλειοψηφία. Δηλαδή το
10% των µελών ενός συνεταιρισµού µπορούν να αποφασίσουν
την εκχώρηση του 35% του συνεταιριστικού κεφαλαίου σε µέλη-
επενδυτές.

Το τρίτο είναι το ποσοστό αυτό καθ’ αυτό. Ενώ στην αρχή της
συζήτησης στη διαβούλευση υπήρχε ως ποσοστό το 25%, στην
επιτροπή και σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε για ποσοστό
35%. 

Αυτό, όπως µας είπατε στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, γίνεται
για την προστασία των δικαιωµάτων της µειοψηφίας. Αυτό, όµως,
έχει µία άλλη διάσταση, που στις ιδιωτικές επιχειρήσεις, σαφώς
θα µπορούσε να γίνει κατανοητό, αλλά στις συνεταιριστικές σε
καµµία περίπτωση. 

Για να ληφθούν κρίσιµες, σηµαντικές αποφάσεις, που δεν
απαιτείται αυξηµένη πλειοψηφία ή απαιτείται στην πρώτη ψηφο-
φορία, όταν ένας επενδυτής έχει το 35%, για να κοντράρουν όλοι
οι άλλοι µία απόφαση, θα πρέπει να µαζευτεί το διπλάσιο συν µία
ψήφος στην ψηφοφορία και όχι στην έναρξη της απαρτίας της
συνέλευσης. Η συνέλευση µπορεί να ξεκινήσει µε πλειοψηφία,
αλλά κατά την ψηφοφορία το ποσοστό που θα µπορεί να ψηφίσει
απέναντι θα πρέπει να είναι το διπλάσιο συν µία ψήφος. Άρα, µι-
λάµε για πάνω από 70%, ποσοστό µεγαλύτερο από την αυξηµένη
πλειοψηφία, που απαιτεί το σχέδιο για τη λήψη κρίσιµων αποφά-
σεων.

Το επόµενο σηµείο είναι η αξία της µερίδας. Και εδώ έχει γίνει
µπέρδεµα µεταξύ λειτουργίας κεφαλαιουχικών εταιρειών και συ-
νεταιρισµών. Το λέω αυτό γιατί λέτε ότι η µερίδα είναι µία και
έχει συγκεκριµένη αξία για τα µέλη-συνεταιριστές, αλλά το 35%,
η αξία του, καθορίζεται από την απόφαση της γενικής συνέλευ-
σης, δηλαδή µπορεί να είναι διαφορετική, µεγαλύτερη ή µικρό-
τερη, από την αξία που έχει η µερίδα των µελών-συνεταιριστών.

Το επόµενο είναι οι υποχρεώσεις των µελών-επενδυτών. Ενώ
σαφώς προβλέπει ο νόµος ότι -µέχρι ποσοστό 80% ήταν στον
δικό µας νόµο, στον ν.4384, τώρα το κάνετε 75%, είναι µικρή η
διαφορά- τα µέλη-συνεταιριστές υποχρεούνται επί ποινή αποβο-
λής να συναλλάσσονται µε τον συνεταιρισµό τους, δεν υπάρχει
καµµία τέτοια υποχρέωση στα µέλη-επενδυτές.

Το επόµενο σηµείο κριτικής είναι ότι ισχύει η αρχή της ανοι-
κτής θύρας στους συνεταιρισµούς. Δηλαδή τα µέλη µπορούν να
εισέρχονται και να εξέρχονται ελεύθερα από τον συνεταιρισµό.
Άρα, το µετοχικό κεφάλαιο, το κεφάλαιο του συνεταιρισµού µε-
ταβάλλεται, όπως και ο αριθµός των µελών και αυξοµειώνεται
ανάλογα. Άρα, ο αριθµός των µερίδων είναι µεταβλητός. Άρα,
35% επί ποίου συζητάµε; Το 35 της φωτογραφικής εκείνης στιγ-
µής κατά την οποία λαµβάνεται η απόφαση από τη γενική συνέ-
λευση; Προφανώς. Αν όµως, υπάρχει µεταβολή προς τα κάτω
κυρίως, τι θα γίνει; Μπορεί να βρεθεί ο ιδιώτης επενδυτής µε µε-
γαλύτερο ποσοστό στο συνεταιριστικό κεφάλαιο απ’ ό,τι µπήκε.
Είναι άλλο ένα σηµείο, που έχει γίνει υβριδική εφαρµογή διαφο-
ρετικών συνεταιριστικών κανόνων και συνεταιριστικών αρχών µε
κεφαλαιουχικές εταιρείες.

Όµως, το σχέδιο νόµου έχει και την άλλη ανάγνωση ότι η αρχή
της ανοικτής θύρας δεν είναι µόνο για τους συνεταιριστές, είναι
προφανώς και για τα µέλη επενδυτές. Αυτό σηµαίνει ότι, αν κά-
ποια στιγµή ο συνεταιριστής αποφασίσει ότι θέλει να αποχωρή-
σει από τον συνεταιρισµό, ζητάει πίσω τα χρήµατα τα οποία έχει
καταβάλει και αντιστοιχούν στο ποσοστό µέχρι 35%, που έχει
συµµετάσχει. 

Ερώτηµα πρώτο: Πρόβλεψη στον νόµο δεν υπάρχει, παρά
µόνο ότι αντίστοιχες πρόνοιες µπορούν να ληφθούν µέσα στο
καταστατικό. Το λέει το άρθρο 7 στην παράγραφο 3. Άρα, για
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τον χρόνο και την αξία παραπέµπονται στο καταστατικό. Αν το
καταστατικό δεν έχει µέσα ισχυρή πρόβλεψη, µπορεί να κλονι-
στεί η οικονοµία και η βιωσιµότητα του συνεταιρισµού.

Επ’ αυτού, σηµείο δεύτερο: Πώς θα καθοριστεί σε ποια αξία
θα αποχωρήσει το µέλος-επενδυτής; Στην αποτίµηση της περι-
ουσίας, που έχει δηµιουργηθεί από τις γενεές; Στην αξία κτήσης;
Σε ποια; Ή εδώ θα γίνει η εφαρµογή του άρθρου 1 παράγραφος
5, που ό,τι δεν προβλέπεται στον νόµο ακολουθεί τον νόµο περί
ανωνύµων εταιρειών;

Νοµίζω ότι και αυτό είναι µία βασική έλλειψη του νοµοσχεδίου,
που κάνει τα πράγµατα να µην είναι θετικά για τους συνεταιρι-
σµούς.

Καταργείται, όµως, και η βασική αρχή της διατήρησης του δη-
µοκρατικού ελέγχου του συνεταιρισµού, αφού το 35% µπορεί να
το κατέχει ένα και µόνο ένα µέλος-επενδυτής, ενώ ρητά αναφέ-
ρεται στον νόµο ότι τα µέλη-συνεταιριστές µπορούν να κατέχουν
µία µερίδα, η οποία αντιστοιχεί σε µία ψήφο. Άρα, ένα δεύτερο
κόµµατι είναι αυτό, η πολλαπλή ψήφος.

Η τελευταία έχει και την άλλη παρενέργεια ότι σε µία γενική
συνέλευση ένας ιδιώτης επενδυτής που έχει το 35% ξεκινώντας
η γενική συνέλευση θα µπορεί µε το 35%, που έχει µε µία µόνο
ψήφο ένας άνθρωπος, αν θέλετε ένα ΑΦΜ, να ελέγχει τις απο-
φάσεις και να ελέγχει βασικές και κρίσιµες αποφάσεις για τον
συνεταιρισµό, όπως είναι η πρόσληψη γενικού διευθυντή, η πώ-
ληση ακινήτων, η σύναψη συµφωνιών κ.λπ..

Άλλο ένα σηµείο, που δεν προλάβαµε να το συζητήσουµε και
στην επιτροπή είναι το εκπληκτικό άρθρο 29 στην παράγραφο 8,
όπου τι λέει; Λέει επί λέξει: «ο αγροτικός συνεταιρισµός µπορεί
να µετατραπεί σε αγροτική εταιρική σύµπραξη ή σε άλλη µορφή
εταιρείας µε νοµική προσωπικότητα µε απόφαση της Γενικής Συ-
νέλευσης». Ποια είναι η «άλλη µορφή εταιρείας»; Μέσα στον
νόµο δεν προβλέπεται καµµία άλλη µορφή εταιρείας, εκτός από
συνεταιρισµό και ανώνυµη εταιρική σύµπραξη. Αυτό το άρθρο
και η συγκεκριµένη παράγραφος τι σηµαίνει και µάλιστα πώς; Με
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης, που στη δεύτερη συνεδρίαση
µπορεί να λάβει αποφάσεις µε το ένα δεύτερο των παρόντων;
Νοµίζω ότι και αυτό είναι άλλο ένα σηµείο µνηµειακό, που πρέπει
να λάβει υπόψη του το Υπουργείο, που νοµοθετεί. 

Εδώ προκύπτει και ένα θέµα συνταγµατικής νοµιµότητας,
κύριε Υπουργέ. Ένα µέλος-συνεταιριστής -το είπαµε- έχει µια µε-
ρίδα και µια ψήφο. Ένα µέλος-επενδυτής µπορεί να έχει πολλές
µερίδες, άρα πολλές ψήφους. Εδώ τίθεται θέµα άνισης µεταχεί-
ρισης και ισοτιµίας των µελών. Αν αυτό το σηµείο προσβληθεί σε
ένα συνταγµατικό δικαστήριο, δεν ξέρω ποια µπορεί να είναι η
κατάληξη και του συγκεκριµένου άρθρου και του συγκεκριµένου
νόµου ολόκληρου. 

Όµως, ας δούµε σε αυτό το σηµείο τι είπαν οι φορείς. Κατ’
αρχάς, ποιοι φορείς ήταν; Ήταν φορείς, όπως το ΓΕΩΤΕΕ, όπως
ήταν των γεωπόνων του δηµοσίου, ήταν µελετητικοί φορείς, ήταν
πάρα πολλοί φορείς των συνεταιρισµών -συνεταιρισµοί οι ίδιοι
και πάρα πολλοί φορείς των συνεταιρισµών-, αλλά βασικά στην
επιτροπή είχαµε την χαρά και την τιµή να φιλοξενήσουµε και να
ακούσουµε τον κ. Bruno Roelants, τον Γενικό Διευθυντή της Διε-
θνούς Συνεργασίας για τους Συνεταιρισµούς, αντιπροσωπεύον-
τας µέλη συνεταιριστές πάνω από ένα δισεκατοµµύριο σε όλο
τον κόσµο, δηλαδή µια πολύ ισχυρή φωνή, η οποία τι σας είπε;
Θα το καταθέσω στο τέλος στα Πρακτικά, σταχυολογώντας τις
απόψεις όλων για τους συναδέλφους, που δεν είχαν την δυνα-
τότητα να παραβρεθούν στην επιτροπή και να ακούσουν δια
ζώσης τι διηµείφθη. 

Σταχυολογώντας τα βασικά στοιχεία κριτικής τι είπε; Ότι όσον
αφορά τα θέµατα των επενδυτών ξεκίνησαν την δεκαετία του
1990 όπου υπήρχε µια µόδα γενικότερα στην Ευρώπη για τη δη-
µιουργία αυτών των εργαλείων. Στην ουσία όλα αυτά χάθηκαν,
περιορίστηκαν, εξαφανίστηκαν. Αναφέρει το χαρακτηριστικό ότι
εάν θέλετε µπορείτε να το κάνετε και εσείς το ίδιο λάθος, αλλά
µετά µην παραπονιέστε αν δεν λειτούργησε. Αυτά για να ξέ-
ρουµε τι είπαν όλοι στα Πρακτικά.

Σχετικά µε την αναγκαιότητα αυτού του νόµου: Προφανώς, για
να φέρετε έναν νόµο για τους συνεταιρισµούς υπήρχε µια ανα-
γκαιότητα. Ποια ήταν αυτή; Η αναγκαιότητα ήταν για τη σύνδεση

της αγοράς µε τους συνεταιρισµούς, των συνεταιρισµών και η
πρόσβασή τους στην αγορά; Μα, αυτό έχει ήδη λυθεί. Μεικτές
εταιρίες µεταξύ συνεταιρισµών και ανωνύµων εταιρειών προβλέ-
πονται δηµιουργώντας ένα άλλο σχήµα έξω από τον συνεταιρι-
σµό, ακριβώς για να γίνει αυτή η σύνδεση, την οποία θα
επιθυµούσαν οι συνεταιρισµοί. Άρα, αυτό υπάρχει. Ποιο είναι το
στοιχείο, το οποίο συζητάµε; Η αναγκαιότητα είναι η ρευστότητα
και µόνο. 

Εδώ υπάρχουν µια σειρά από άλλες λύσεις, οι οποίες δεν επη-
ρεάζουν τις βασικές αρχές των συνεταιρισµών και δεν εδράζον-
ται σε ένα αποτυχηµένο µοντέλο. Ο προηγούµενος ν.4384
προέβλεπε τη δυνατότητα προαιρετικών µερίδων για ανθρώ-
πους, οι οποίοι θέλουν να βοηθήσουν οικονοµικά, σύµφωνα µε
την οικονοµική συµµετοχή των µελών, την τρίτη βασική αρχή για
τους συνεταιρισµούς, χωρίς να επεµβαίνουν µέσα στο συνεται-
ριστικό κεφάλαιο. Αυτό λειτούργησε; Λειτούργησε και το ακού-
σατε από τους φορείς και µάλιστα από τον Πρόεδρο της νέας
ΠΑΣΕΓΕΣ και Πρόεδρο του Συνεταιρισµού Καλαβρύτων ότι εκεί
περίπου όσα είναι τα µέλη, άλλοι τόσοι είναι οι επενδυτές µε
προαιρετικές µερίδες, που συµβάλουν στη στήριξη του κεφα-
λαίου του συνεταιρισµού. Άρα, αυτό είναι ένα πράγµα που λει-
τούργησε. Να το διευρύνουµε; Να το δούµε. 

Όµως, βασικό στοιχείο είναι η χρηµατοδότηση των συνεταιρι-
σµών µετά το ξεπούληµα της Αγροτικής Τράπεζας. Εδώ έγινε µια
µεγάλη προσπάθεια κατά την προηγούµενη θητεία, τη θητεία της
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για τη δηµιουργία αναπτυξιακής τράπε-
ζας και τράπεζας ειδικού σκοπού, ακριβώς για να αντιµετωπίσει
αυτό το µεγάλο κενό, που άφησε η έλλειψη της Αγροτικής Τρά-
πεζας στον αγροτικό και στον συνεταιριστικό χώρο. 

Χρειάζονται πιο τολµηρά βήµατα, όµως έγιναν προσπάθειες.
Θυµηθείτε ότι µόλις τον Αύγουστο του 2018 η χώρα βρέθηκε
εκτός µνηµονίων, άρα, πλέον µπορούν να γίνουν περισσότερα
και πιο δραστικά βήµατα αφού έχουµε εντοπίσει όλοι και έχουµε
συµφωνήσει όλοι ποιο είναι πραγµατικά το πρόβληµα, που θέ-
λουµε να αντιµετωπίσουµε. 

Από εσάς τέθηκε ένα ερώτηµα… 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ, όχι περισσότερο από ένα, ενά-

µιση λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το έχετε. Συνεχίστε,

κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μας είπατε ότι, εντάξει, ρε παιδιά,

και αν αποτύχει και εδώ τι έγινε; Δεν έγινε τίποτα.  Όποιος θέλει
το κάνει, εθελοντικό είναι, όποιος θέλει δεν το κάνει και αν απο-
τύχει το πολύ-πολύ να µην γίνει σε κανένα. 

Δεν είναι έτσι, γιατί όταν δηµιουργηθεί το πλαίσιο και εφαρ-
µοστεί σε έναν αριθµό -µικρότερο ή µεγαλύτερο- συνεταιρισµών
το µοντέλο αυτό µε την είσοδο επενδυτών, η συνέπεια για τους
συγκεκριµένους συνεταιρισµούς, που θα παρασυρθούν και θα
εφαρµόσουν τον νόµο, θα είναι ότι πλέον τα αποτελέσµατα δεν
θα είναι αντιστρεπτά. Ο επενδυτής θα βρίσκεται πλέον µέσα, θα
ζητήσει τα χρήµατά του πίσω, µε αποτέλεσµα τόσο για το συνε-
ταιριστικό κεφάλαιο όσο και για την ίδια τη βιωσιµότητα του συ-
νεταιρισµού. Άρα, δεν είναι τόσο απλά να λέµε ότι δεν έγινε και
τίποτα αν αποτύχει. 

Έγινε µια κριτική στον ν.4384 για το αν πέτυχε ή δεν πέτυχε.
Να σας πω δύο-τρία στοιχεία και όχι παραπάνω. Κατ’ αρχήν, εί-
παµε ότι ο ν.4384 ήταν αρκετά πατερναλιστικός, δηλαδή είχε µια
αρκετά µεγάλη παρέµβαση, στοιχεία της οποίας, όχι µόνο τα
κρατάτε, αλλά τα επεκτείνετε, άρα τα υιοθετείτε. Είναι καλό αυτό
γιατί; Γιατί υπήρχε η αναγκαιότητα τη δεδοµένη χρονική στιγµή,
όταν είχε κλονιστεί η εµπιστοσύνη των συνεταίρων προς τους
συνεταιρισµούς, να βρεθεί το κράτος και να πει ότι εγγυώµαι για
τη λειτουργία των συνεταιρισµών, δηµιουργώντας µια επο-
πτεύουσα αρχή στο Υπουργείο, καλά στελεχωµένη -δεν είναι
ακόµα, αλλά µπορεί να στελεχωθεί- που θα ελέγχει και θα δια-
σφαλίζει ότι δεν θα πέσουµε στις αµαρτίες των παρελθόντος.
Άρα, αυτό είναι ένα θετικό στοιχείο του ν.4384. 

Το δεύτερο είναι το µητρώο. Συζητάµε τώρα όλοι για τους συ-
νεταιρισµούς, για τον αριθµό των συνεταιρισµών, για τζίρους και
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τα λοιπά, ακριβώς επειδή υπάρχει το Μητρώο των Συνεταιρι-
σµών, που εισήχθη µε τον ν.4384, τον προηγούµενο νόµο. Μέχρι
τότε δεν ξέραµε για τι πράγµα συζητάµε. Συζητούσαµε για περί-
που εξήµισι χιλιάδες συνεταιρισµούς, πόσοι από αυτούς είναι
σε λύση, σε εκκαθάριση, σε αδράνεια, πόσοι είναι ενεργοί, πόσοι
είναι παραγωγικοί, µε τι τζίρους κ.λπ.. Άρα, δεύτερο εργαλείο, η
καθαρή χαρτογράφηση. 

Το τρίτο ήταν οι προαιρετικές µερίδες. Όπως είπαµε, όπου
έγινε χρήση αυτό είχε θετικά αποτελέσµατα. Το τελευταίο είναι
ότι δηµιουργήθηκαν, πράγµατι, νέοι συνεταιρισµοί, αλλά όχι µε
τον ρυθµό που δηµιουργήθηκαν τις δεκαετίες του 1930, του
1940, του 1980. Σε αυτές τις περιόδους κρίσης δηµιουργήθηκαν
συνεταιρισµοί µε τον ν.4384, σε αυτό το µικρό διάστηµα εφαρ-
µογής του, γιατί, µην ξεχνάµε ότι η εφαρµογή του ισχύει για ένα
πολύ µικρό χρονικό διάστηµα, άρα είναι πολύ πρόωρο να δούµε
αν ένας νόµος πέτυχε ή δεν πέτυχε.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω ότι δεν υπάρχει καµµία αµφι-
βολία σε κανέναν ότι δεν υπάρχει κάτι το τόσο θετικό, που µπορεί
να δώσει η είσοδος µελών-επενδυτών στους συνεταιρισµούς. Αν-
τίθετα, από όλους κατατέθηκε η αρνητική άποψη ή τουλάχιστον
σηµαντικές επιφυλάξεις, που δεν είδαµε να διορθώνονται µέχρι
τώρα.

Σας καλούµε, κύριε Υπουργέ, να αποσύρετε τις διατάξεις για
τα µέλη-επενδυτές. Θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά τη στα-
χυολόγηση των φορέων, για να έχουν όλοι οι συνάδελφοι µια
άµεση εικόνα για το τι συζητάµε και το τι ειπώθηκε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Αραχωβίτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, είκοσι
εννέα Δανοί µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το Roskilde Cathedral School. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
We welcome you to the Greek Parliament.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Παρακαλώ να κλείσει η ηλεκτρονική εγγραφή. Από ό,τι ενηµε-

ρώθηκα έχετε γραφτεί εξήντα δύο συνάδελφοι. 
Άρα, νοµίζω κάνοντας έναν υπολογισµό του χρόνου…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Εξήντα πέντε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, εξήντα

πέντε. Εµείς εξήντα δυο έχουµε στο καντράν. Οι συνάδελφοι
είναι τηλεφωνικά εγγεγραµµένοι. Έχουµε βρει καινούργιο κόλπο
τώρα. 

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι µπορούµε απόψε, µε δεδο-
µένο ότι έχουµε και την αυριανή ηµέρα, γύρω στις 21.00’ µε
21.30’ να κλείσουµε τη σηµερινή συνεδρίαση. Αύριο θα ξεκινή-
σουµε 10.00’ και εφόσον πάµε οµαλά, γύρω στις 14.00’ µε 15.00’
θα έχουµε τελειώσει τη συνεδρίαση. 

Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Προχωρούµε τώρα στους ειδικούς αγορητές. Τον λόγο έχει

από το Κίνηµα Αλλαγής ο συνάδελφος κ. Απόστολος Πάνας. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στη συζήτηση του ση-

µερινού νοµοσχεδίου, επιτρέψτε µου να κάνω µια σύντοµη ανα-
φορά στη µεγάλη κρίση, που βιώνουµε ως χώρα. 

Προερχόµενος από την Κεντρική Μακεδονία, γνωρίζω πολύ
καλά τις δύσκολες καταστάσεις που αντιµετωπίζουν οι συµπολί-
τες µας. Τις ίδιες δύσκολες καταστάσεις αντιµετωπίζουν και οι
νησιώτες µας. Η εθνική συµπόρευση και οµοψυχία, αλλά και το
εθνικό σχέδιο που πρέπει να υπάρχει, είναι επιβεβληµένο. Οι πο-
λιτικές µας δυνάµεις πρέπει να είναι παρούσες, µε σχέδιο όµως.
Ως Κίνηµα Αλλαγής, θα σταθούµε αρωγοί σε κάθε προσπάθεια
διαχείρισης της κρίσης. Είµαστε παρόντες και θα λάβουµε κάθε

δυνατή πρωτοβουλία -εντός και εκτός Ελλάδας- για τη διευθέ-
τηση του προβλήµατος, που αφορά το παρόν και το µέλλον της
χώρας.

Μπαίνω τώρα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων για τους αγροτικούς συνε-
ταιρισµούς ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής. 

Πριν αναλύσουµε τα χαρακτηριστικά του νοµοσχεδίου, ας θυ-
µηθούµε λίγο την έννοια του συνεταιρισµού. Τι σηµαίνει, λοιπόν,
συνεταιρισµός; Συνεταιρισµός, σύµφωνα µε τη Διεθνή Συνεται-
ριστική Συµµαχία, είναι µια αυτόνοµη ένωση προσώπων, που
συγκροτείται εθελοντικά για την αντιµετώπιση των κοινών οικο-
νοµικών και πολιτιστικών αναγκών και επιδιώξεών τους, δια
µέσου µιας συνιδιόκτητης και δηµοκρατικά διοικούµενης επιχεί-
ρησης. Ο ορισµός αυτός δόθηκε στο Παγκόσµιο Συνέδριο Συνε-
ταιριστικών Οργανώσεων στο Μάντσεστερ της Αγγλίας το 1995. 

Ο θεσµός, λοιπόν, του συνεταιρίζεσθαι είναι ιστορικός θεσµός
και διαχρονικός, αποτελεί συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα
και έχει συντελέσει στη σύνδεση των επαγγελµατιών µε την κοι-
νωνική και οικονοµική πρόοδο. Μέσα από αγροτικούς ιδιοσυνε-
ταιρισµούς έχουν δηµιουργηθεί ισχυρά brand names προϊόντων,
έχουν ενισχυθεί εισοδηµατικά οι τοπικές οικονοµίες και κοινω-
νίες.

Ο ρόλος των αγροτικών συνεταιρισµών έχει καθορίσει την
πρωτογενή παραγωγή, έχει καθορίσει τη γενικότερη πορεία και
εξέλιξη του πρωτογενούς τοµέα της χώρας. Γι’ αυτό και η διαδι-
κασία νοµοθέτησης για το συνεταιριστικό κλάδο θα έπρεπε να
είναι πολύ πιο σχολαστική, πιο επιλεκτική, πιο σαφής, µε προ-
οπτική για το παρόν και το µέλλον. 

Σε αυτήν, λοιπόν, την απαίτηση, το παρόν σχέδιο νόµου δυ-
στυχώς αποτυγχάνει να ανταποκριθεί. Έρχεται να συµπληρώσει
ένα εκτενές, πολυσύνθετο, ήδη υπάρχον νοµικό πλαίσιο για τους
συνεταιρισµούς, ένα κατακερµατισµένο νοµικό πλαίσιο, του
οποίου οι διατάξεις, όπως η πράξη έχει αποδείξει, δεν έχει κα-
ταφέρει να λύσει τα προβλήµατα των συνεταιρισµών, που έχουν
συσσωρευθεί µέσα στα χρόνια, µε χιλιάδες συνεταιρισµούς ανε-
νεργούς ή υπό εκκαθάριση.

Το συνεταιριστικό κίνηµα χρεοκόπησε για πολλούς λόγους, και
γιατί η παρέµβαση του κράτους που επιχειρήθηκε, ιδίως µε το
ν.4384/2016, δεν έλυσε τα προβλήµατα, αλλά και γιατί οι συνε-
ταιρισµοί ακολούθησαν τη συνολική πορεία του πρωτογενούς
τοµέα της χώρας, µέσα σε ένα κλίµα αποδιοργάνωσης, απαισιο-
δοξίας και οικονοµικής εξαθλίωσης. Έρχεται, λοιπόν, το παρόν
σχέδιο νόµου, χωρίς καµµία απολύτως µεταρρύθµιση, χωρίς καν
να προσπαθήσει να θέσει τις βάσεις για ένα παραγωγικό µοντέλο
για τον πρωτογενή τοµέα της χώρας. Θα ήταν ένα στοιχείο και
συστατικό το οποίο θα έδινε βελτιώσεις.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
µπορούν πλέον να αντιµετωπίζονται από την εκάστοτε κυβέρ-
νηση ως ένα επιµέρους, ειδικό ή ακόµα και ένα τεχνικό θέµα του
αγροτικού τοµέα. Δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται το συνεταιρι-
στικό πλαίσιο µε fast track διαδικασίες, να συντάσσονται κάποια
διατάξεις, που ρυθµίζουν γραφειοκρατικά και διαδικαστικά θέ-
µατα για τη σύσταση και τον τρόπο λειτουργίας των συνεταιρι-
σµών και να λέτε ότι συντάσσετε έτσι ένα νοµοσχέδιο για τους
συνεταιρισµούς, να έχετε την ψευδαίσθηση ότι µε τον τρόπο
αυτόν προσφέρετε κάτι καινούργιο σε αυτές τις οργανώσεις,
που έχουν τη δική τους ιστορία στον πρωτογενή τοµέα της
χώρας. 

Πόσο µάλλον εσείς, κυρίες και κύριοι της κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας, δεν µπορείτε να παρουσιάζεστε σαν υπερασπιστές
του συνεταιριστικού κινήµατος και της ενιαίας θεσµικής εκπρο-
σώπησης των αγροτών, διότι το συνεταιρίζεσθαι δεν έχει θέση
στη δική σας φιλοσοφία. Δεν γνωρίζετε την έννοια του συνεται-
ρισµού, την αξία για την τοπική αγροτική παραγωγή, το πώς δη-
λαδή µπορεί ο συνεταιρισµός να βοηθήσει τον κάθε παραγωγό
ξεχωριστά, να µετριάσει το κόστος παραγωγής και να προωθή-
σει τα προϊόντα του, αυξάνοντας τα τελικά έσοδά του, το πώς το
ενισχυµένο συνεταιριστικό κίνηµα µπορεί να βοηθήσει συνολικά
την πρόοδο του πρωτογενούς τοµέα. 

Η κριτική, λοιπόν, που κάνουµε στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εστιάζεται στο ότι για ακόµη µια
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φορά η Κυβέρνηση νοµοθετεί, χωρίς να έχει ένα συγκεκριµένο
σχέδιο, απουσιάζει η προοπτική, το όραµα για την εξέλιξη των
συνεταιρισµών µέσα από την προώθηση ενός σχεδίου συνολικού
για τον πρωτογενή τοµέα της χώρας. 

Αυτό το σχέδιο, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας, δεν είµαστε σίγουροι αν όντως το
έχετε. Στο ερώτηµα που κι εγώ ο ίδιος απηύθυνα, κύριε Υπουργέ,
ποιος αλήθεια είναι ο λόγος που προσθέτετε ένα ακόµα νοµο-
σχέδιο στο ήδη πολυσύνθετο νοµικό πλαίσιο για τους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς, απαντήσατε ότι επιδίωξή σας ήταν να
δώσετε ελευθερία στους συνεταιριστές να ρυθµίσουν, όπως θέ-
λουν, τα θέµατά τους. Το επιχείρηµα, έστω ότι ήρθατε να απλο-
ποιήσετε σε κάποιο βαθµό το συνεταιριστικό πλαίσιο, που ήταν
οµολογουµένως αρκετά περίπλοκο, να το ακούσουµε, αλλά ούτε
και αυτό συµβαίνει επί της ουσίας, διότι δεν βλέπουµε κάποια
ρηξικέλευθη ρύθµιση σε αυτό το σχέδιο νόµου, παρά µία από τα
ίδια.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, για να δεί-
ξετε ότι είστε υπέρ της ελευθερίας του ανθρώπου και ότι εµπι-
στεύεστε τους συνεταιριστές; Αυτή είναι η στρατηγική σας για
την επίλυση των προβληµάτων των συνεταιρισµών;

Κύριε Υπουργέ, έχετε κάνει σαφές µε την πολιτική σας ότι
είστε υπέρ της εισόδου του ιδιωτικού κεφαλαίου παντού: ιδιωτική
ασφάλιση στον ΕΛΓΑ, ιδιώτες επενδυτές στον αγροτικό συνεται-
ρισµό για πρώτη φορά. Με αυτό το νοµοσχέδιο µάλιστα, δίνετε
και δικαίωµα ψήφου. Αυτή, λοιπόν, είναι η µόνη καινοτοµία που
φέρνει αυτό το σχέδιο νόµου. Εισάγοντας µια τέτοια ρύθµιση δί-
νετε το δικαίωµα µε νόµο του κράτους στον ιδιώτη να εισέλθει
στον συνεταιρισµό και κατέχοντας το 35% επί του συνόλου των
ψήφων να τον οδηγήσει στην ουσία όπου θέλει, µια πρακτική,
που πιο ξεκάθαρα, δεν µπορούσε να ειπωθεί από τη Διεθνή Συ-
νεταιριστική Συµµαχία ότι έχει εφαρµοστεί διεθνώς και έχει απο-
τύχει. Και εσείς πώς µας απαντήσατε στην επιτροπή; Ότι έχει
εφαρµοστεί παρ’ όλα αυτά, δηλαδή ότι και εµείς πρέπει να τον
εφαρµόσουµε, να το δούµε και ας αποτύχουµε. Αυτή η λογική
δεν είναι παράλογη; Θα εφαρµόσουµε, κατά τα λεγόµενά σας,
ένα µοντέλο λειτουργίας αγροτικού συνεταιρισµού που έχει πα-
ταγωδώς αποτύχει διεθνώς; Η είσοδος των ιδιωτών απέτυχε,
διότι, όπως είπε και ο γενικός διευθυντής της Διεθνούς Συνεται-
ριστικής Συµµαχίας, ο συνεταιρισµός δεν είναι κεφαλαιουχική
εταιρεία. 

Θέλετε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής Πλειοψη-
φίας, να εφαρµόσουµε, για µια ακόµα φορά, τα κακώς κείµενα
της διεθνούς πρακτικής; Αυτό ακριβώς είναι το νόηµα της κριτι-
κής µας σε αυτό το νοµοσχέδιο, ότι βλέπετε το δέντρο και χάνετε
το δάσος. 

Ακούσατε τους εκπροσώπους όλων των φορέων, που σύσσω-
µοι διαφωνούν µε την εν λόγω ρύθµιση. Ακόµα και αν δέχονταν,
όπως είπαν, την είσοδο ιδιώτη, σίγουρα δεν θα του έδιναν 35%
επί του συνόλου των ψήφων, το οποίο µάλιστα συσσωρεύεται σε
ένα µόνο άτοµο. Θεωρούν όλοι -το είπαν ξεκάθαρα- ότι έτσι θα
χαθεί η ταυτότητα και αυθεντικότητα του συνεταιρισµού, θα κα-
ταστρατηγηθεί η δηµοκρατική λειτουργία του, που είναι και µια
από τις συνεταιριστικές αρχές. Οι φορείς τα είπαν, προειδοποί-
ησαν. 

Το αντεπιχείρηµά σας, ακολουθώντας τη λογική της παροχής
ελευθερίας στους συνεταιριστές µέσω του νοµοσχεδίου, είναι η
µη υποχρεωτικότητα της διάταξης. Η εµπειρία όµως, έχει δείξει
ότι στην Ελλάδα, έτσι και ο νόµος έχει δώσει το δικαίωµα, όχι
απλά θα γίνει χρήση, αλλά µπορεί να γίνει και κατάχρηση. Θα
αρχίσουν πλέον οι κατά τόπους επιχειρηµατικές δραστηριότητες
να ασκούνται µε το συνεταιριστικό µανδύα, µε όφελος µόνο για
τον ιδιώτη.

Υποστηρίξατε στη συζήτηση στην επιτροπή ότι οι συνεταιρι-
σµοί πρέπει να εξελιχθούν για να αντέξουν στον ανταγωνισµό
των µεγάλων κεφαλαιουχικών εταιρειών. Να ακούσουµε το επι-
χείρηµα της ανάγκης χρηµατοδότησης, στην οποία µπορεί να
συµβάλλει ο ιδιώτης για τη διάσωση ή τη σύσταση ενός ισχυρού
συνεταιρισµού, αλλά όχι µε δικαίωµα ψήφου. Γιατί µε δικαίωµα
ψήφου; 

Με µαθηµατική ακρίβεια, µε το δικαίωµα ψήφου και δη µε το

ποσοστό του 35%, ο ιδιώτης θα έχει αποφασιστική αρµοδιότητα.
Το επιχείρηµα δε της µη υποχρεωτικότητας της διάταξης καταρ-
ρίπτεται από το ότι µε ένα σύνολο διατάξεων, που καταλαµβά-
νουν τα κεφάλια γ’, δ’ και ε’ του νοµοσχεδίου προσπαθείτε να
καλύψετε την τελικά παροχή σχεδόν καθολικής εξουσίας στον
ιδιώτη επενδυτή, οπότε µη µιλάτε για παροχή ελευθεριών στον
συνεταιριστή, διότι η πραγµατική στόχευση αυτού του νοµοσχε-
δίου είναι η παντελής αποδυνάµωση των συνεταιριστών, µέσω
της ίδια της διάλυσης των συνεταιρισµών. 

Εµείς κάναµε µια πρόταση στην επιτροπή και θα την επαναλά-
βουµε για να ακουστεί καλύτερα. Αν θέλατε την µε κάποιον
τρόπο ενίσχυση των συνεταιρισµών από το ιδιωτικό κεφάλαιο,
θα µπορούσατε να προβλέψετε τη σύναψη προγραµµατικών
συµφωνιών µεταξύ συνεταιρισµού και ιδιώτη, µε συγκεκριµένους
στόχους, µε συγκεκριµένες δεσµεύσεις για τα δύο µέρη, σαν µια
άλλη µορφή σύµπραξης δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα, σε ένα
πνεύµα ελεύθερης οικονοµίας, σε µια win-win σχέση, όπου ο κα-
θένας θα είχε έναν ρόλο να επιτελέσει και ένα όφελος να απο-
κοµίσει.

Μια άλλη πρόταση θα ήταν επίσης να δοθούν κίνητρα στα ήδη
µέλη των συνεταιρισµών να αγοράσουν περισσότερες µερίδες
και να ενισχύσουν τον συνεταιρισµό τους µόνοι τους, χωρίς τη
συµµετοχή των τρίτων προσώπων. Αυτή θα ήταν µια έµπρακτη
παροχή ελευθεριών και απόδειξη της εµπιστοσύνης του κράτους
στους συνεταιρισµούς, όπως εσείς λέτε ότι σκοπεύετε να δείξετε
µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ο συνεταιρισµός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί
ένωση προσώπων µε κοινωνικό χαρακτήρα και οικονοµικό σκοπό.
Με το εν λόγω νοµοσχέδιο, ο κοινωνικός χαρακτήρας των συνε-
ταιρισµών χάνεται. Ο συνεταιρισµός αντιµετωπίζεται από τις δια-
τάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου σαν µια επιχείρηση µε µόνο
σκοπό την επιβίωσή της και το κέρδος ενός µικρού αριθµού εµ-
πλεκόµενων  µερών. Απουσιάζει η πρόβλεψη της εκπαίδευσης
των συνεταιρισµών, που αποτελεί µία εκ των συνεταιριστικών
αρχών. 

Επίσης, θεωρούµε ότι παραβιάζεται και η δεύτερη συνεταιρι-
στική αρχή για τον δηµοκρατικό έλεγχο από τα µέλη µε τα άρθρα
του κεφαλαίου ε’ «Διοίκηση των αγροτικών συνεταιρισµών»,
άρθρα 11 έως 20. Η απαρτία του ενός πέµπτου των µελών µετά
την αδυναµία της πρώτης σύγκλησης της γενικής συνέλευσης
δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα για τον τρόπο, µε τον οποίο θα
λαµβάνονται οι αποφάσεις και την αντιπροσωπευτικότητα που
θα έχουν.

Αναφορικά τώρα µε τις διατάξεις περί οικονοµικής διαχείρισης
των συνεταιρισµών και συγκεκριµένα τα άρθρα 26 και 32, που
αναφέρονται στα πλεονάσµατα-κέρδη του συνεταιρισµού και στη
διανοµή της συνεταιριστικής περιουσίας και τις µετατροπές της
σε κεφαλαιουχικές εταιρείες, θα ήθελα να σηµειώσω το εξής, ότι
και η διανοµή των κερδών στα µέλη και η διανοµή της συνεταιρι-
στικής περιουσίας θέτει σε κίνδυνο όλες τις φοροαπαλλακτικές
διατάξεις, που η πολιτεία παρέχει στους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς. Η µετατροπή δε, του συνεταιρισµού σε Α.Ε. µε συµµε-
τοχή τρίτων δεν είναι δυνατό να συµβεί, διότι οι συνεταιρισµοί
διαθέτουν αδιανέµητη περιουσία ή περιουσία γενεών.

Μεγάλο θέµα για µας, στο οποίο δώσαµε ιδιαίτερη βάση στη
συζήτηση του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή, είναι και οι
αποζηµιώσεις των πρώην εργαζοµένων των υπό εκκαθάριση συ-
νεταιρισµών. Το νοµοσχέδιο δεν παρέχει καµµία πρόβλεψη για
προνοµιακή ικανοποίηση των ανθρώπων αυτών, οι οποίοι είναι
χιλιάδες σε όλη την Ελλάδα, καθόσον και οι υπό εκκαθάριση συ-
νεταιρισµοί είναι πάνω από εκατό. Ο κύριος Υπουργός γνωρίζει
-το παραδέχτηκε και στην επιτροπή- ότι υπάρχει πρόβληµα και
ότι πρέπει να υπάρξει διευθέτηση, µε βάση τον κώδικα πολιτικής
δικονοµίας περί της σειράς ικανοποίησης από την πτωχευτική
περιουσία. Η πολιτεία, λοιπόν, οφείλει, µε κάθε τρόπο, να απο-
δώσει τα ποσά των αποζηµιώσεων απόλυσης και των δεδουλευ-
µένων στους πρώην εργαζόµενους των αγροτικών
συνεταιρισµών υπό εκκαθάριση, οι οποίοι είναι κυρίως άνω των
πενήντα ετών και αδυνατούν να βρουν νέα εργασία για να θρέ-
ψουν τις οικογένειές τους.

Επίσης, θέλουµε να τονίσουµε ότι δεν υπάρχει καµµία πρό-
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βλεψη στο άρθρο αυτό για την εκπροσώπηση των εργαζοµένων
στα διοικητικά συµβούλια των συνεταιρισµών. Όταν µιλάµε για
συνεταιρισµό, µιλάµε για µια µορφή επιχείρησης του χώρου της
κοινωνικής οικονοµίας. Είναι αδιανόητο να µην προβλέπεται η
συµµετοχή των εργαζοµένων στις διοικήσεις. 

Αναφορικά τώρα µε το ενιαίο τριτοβάθµιο όργανο εκπροσώ-
πησης που προβλέπεται στο άρθρο 38, ήµασταν οι πρώτοι που
το στηρίξαµε. Φυσικά και πρέπει να υπάρχει ισχυρή ενιαία εκ-
προσώπηση του αγροτικού κλάδου, η οποία να αποτελεί την έκ-
φραση του αγροτικού κινήµατος, διαφωνούµε όµως µε τον
τρόπο ορισµού των αντιπροσώπων στη γενική συνέλευση. Είναι,
κατά την άποψή µας, αντιδηµοκρατικό να κρίνεται ο αριθµός των
ψήφων ανάλογα µε τον κύκλο εργασίας των µελών. 

Σε ό,τι αφορά, τέλος, τις υπουργικές τροπολογίες, οι οποίες
κατατέθηκαν για το πρόγραµµα δακοκτονίας, λέµε φυσικά ναι
και για την ευθύνη των διοικητικών αγροτικών συνεταιριστικών
οργανώσεων. Πρόκειται για µια δική µας πρόταση, που απορρι-
πτόταν διαρκώς από την προηγούµενη κυβέρνηση, οπότε είµα-
στε υπέρ.

Το Κίνηµα Αλλαγής κατέθεσε επίσης τροπολογία για την αλ-
λαγή στο όριο µελών της σύσταση των δασικών συνεταιρισµών,
η οποία είπατε στην επιτροπή ότι είναι αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος. Δεν πειράζει όµως. Εµείς θα συνεχίσουµε
να διεκδικούµε τη µείωση στον απαιτούµενο αριθµό µελών, διότι
οι δασικοί συνεταιρισµοί και ιδιαίτερα στις µικρές πληθυσµιακά
περιοχές, αποτελούν πυλώνα οικονοµικής και περιβαλλοντικής
ανάπτυξης.

Αναφορικά επίσης µε την τροπολογία για τους ΟΑΕΠ, θα
ήθελα να γίνει λίγο πιο κατανοητό αν οι προσλήψεις περνούν από
διαδικασία ΑΣΕΠ.

Τέλος, θα καταθέσουµε τροπολογία για την ΚΕΟΣΟΕ.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Προχωρούµε µε την συνάδελφο κ. Διαµάντω Μανωλάκου από

το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ο τίτλος του νοµοσχεδίου µπορεί

να είναι: «Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις», όµως
στην ουσία είναι ο τυπικός θάνατος των αγροτικών συνεταιρι-
σµών και η µετατροπή τους σε κεφαλαιουχικές εταιρείες. Φυ-
σικά, δεν έγινε απότοµα. Τις τελευταίες δεκαετίες έχουν
µετατραπεί και λειτουργούσαν µε τα χαρακτηριστικά των ανω-
νύµων εταιρειών. Σε αυτό συµβάλανε η Κοινή Αγροτική Πολιτική
και οι νόµοι των κυβερνήσεων. 

Το αποτέλεσµα ήταν οι µικροµεσαίοι αγρότες να αντιµετωπί-
ζονται σαν πελάτες απ’ όπου αντλούσαν χρήµα. Τους ξεζούµιζαν
για να λειτουργούν, αντί να τους βοηθάνε να καλυτερεύουν την
οικογενειακή εκµετάλλευση, το εισόδηµα και τη ζωή τους συνο-
λικά σε κάθε περιοχή και βέβαια, οι διοικήσεις τους βάλανε
πλάτη, για να περπατήσει η ευρωκοινοτική πολιτική, για να θά-
βουν την αγροτική πολιτική και να παίρνουν τα θαφτικά ως επι-
δοτήσεις ή να προχωρούν σε αναδιαρθρώσεις, που δεν
εξυπηρετούσαν τις διάφορες περιοχές και τους µικροµεσαίους
αγρότες, αλλά το ξεκλήρισµά τους, για να γιγαντωθούν καπιτα-
λιστικές εκµεταλλεύσεις. 

επίσης, χρησιµοποιήθηκαν ως ρουσφετολογικοί µηχανισµοί
κοµµαταρχών και των εκάστοτε κυβερνήσεων. Αυτή ήταν η δήθεν
ανάπτυξή τους και γι’ αυτό εκφυλίστηκαν και χρεοκόπησαν στη
συνείδηση των αγροτών και της κοινωνίας. Εξαιρέσεις υπάρ-
χουν, αλλά είναι ελάχιστες. Εξάλλου, στην πλειοψηφία τους κρα-
τούσαν εχθρική στάση σε κάθε αγωνιστική µορφή και δράση της
αγροτιάς για την επιβίωσή της και την ικανοποίηση δικαίων αιτη-
µάτων, που αφορούσαν το υψηλό κόστος παραγωγής, τις εξευ-
τελιστικές τιµές παραγωγού, την απληρωσιά, την τοκογλυφική
τραπεζική πολιτική, τη φοροληστία από το κράτος, την αντιασφα-
λιστική πολιτική στη φυτική και ζωική παραγωγή, αλλά και στην
κοινωνική ασφάλιση της αγροτικής οικογένειας και άλλα.

Οι νόµοι του ΠΑΣΟΚ και στη συνέχεια του ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο
δεν ανέκοψαν αυτήν την πορεία, αλλά συνέβαλαν σε αυτήν την
κατεύθυνση, γιατί υλοποιούσαν την ευρωκοινοτική πολιτική, που

στοχεύει στην καταστροφή και εξαφάνιση της µικροµεσαίας
αγροτιάς και τη δηµιουργία της µεγάλη αγροτικής καπιταλιστι-
κής επιχείρησης. Ο προηγούµενος νόµος του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτός
που έβαλε από το παράθυρο, χωρίς δικαίωµα ψήφου, το εµπο-
ροβιοµηχανικό κεφάλαιο και σε ορισµένες περιπτώσεις ήδη χρη-
σιµοποιούνται από αυτούς οι συνεταιριστικοί  αποθηκευτικοί και
άλλοι χώροι. Ας µην παριστάνει, λοιπόν, η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση την αθώα περιστερά. Άνοιξε τον δρόµο. 

Ενεργοποιήθηκε βέβαια, και το τραπεζικό κεφάλαιο. Με τρά-
πεζα που της δώσατε τσάµπα -την ΑΤΕ- αλλά και µε συγκεκρι-
µένο ιδιώτη ουσιαστικά συγκεντρώνουν όλα τα στοιχεία και
προσωπικά δεδοµένα των αγροτών και αυτά δεν ανήκουν στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως θα έπρεπε. Βέβαια, τα
παιχνίδια που παίζονται είναι γνωστά. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται η χαριστική βολή. Στους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς, κατ’ όνοµα θα το διατηρούν, µε γρήγο-
ρους βηµατισµούς καθ’ ολοκληρίαν δηµιουργείτε κεφαλαιουχικές
εταιρείες και αυτό το ονοµάζετε αρχή της ελευθερίας, για να κρύ-
ψετε ότι είναι η αρχή της κοροϊδίας ή γιατί έχετε εργαλεία που
χρησιµοποιείτε και δεν είναι εργαλεία προσέλκυσης µικροµεσαίων
αγροτών, αλλά µεγαλοεπενδυτών.

Ήδη από το πρώτο άρθρο, πετάτε στα σκουπίδια και αυτόν τον
αστικό ορισµό περί αγροτικού συνεταιρισµού µε τις συνεταιριστι-
κές αρχές, δίνετε τη δυνατότητα να γίνονται µέλη των συνεταιρι-
σµών φυσικά και νοµικά πρόσωπα, όπως και ο προηγούµενος
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, αγροτικές επιχειρήσεις ΑΕ, ΕΠΕ, κ.λπ., καθώς
και συµπράξεις µε επιχειρηµατικούς οµίλους. Μάλιστα, καθαρά
αναφέρεται για ό,τι θέµατα δεν ρυθµίζονται από αυτόν τον νόµο,
τότε θα εφαρµόζονται οι διατάξεις περί ανωνύµων εταιριών και ο
Αστικός Κώδικας.

Η ανώνυµη εταιρεία είναι ένωση κεφαλαίων, ενώ ο συνεταιρι-
σµός εθεωρείτο ένωση προσώπων. Τώρα, θέλετε να γίνει παρελ-
θόν. Τα µέλη-επενδυτές µπορούν να συµµετέχουν στον
συνεταιρισµό µέχρι το 35% των υποχρεωτικών µερίδων και
ψήφων, ενώ τα µέλη-επενδυτές µόνο µε µία µερίδα. Ταυτόχρονα,
µε το άρθρο 13 µπορούν να κάνουν γενική συνέλευση και µόνοι
τους οι επενδυτές, αφού στην πρώτη γενική συνέλευση δεν µε-
τράνε στην απαρτία και απαιτείται 50% συν 1%, στην εξ αναβο-
λής µετράνε όλοι στην απαρτία, χωρίς όριο συµµετοχής.
Δηλαδή, οι επενδυτές µε την παρουσία τους και µόνο, θα µπο-
ρούν να εξασφαλίζουν απαρτία και να κάνουν ό,τι θέλουν.

Ακόµη, τους εξασφαλίζετε δυνατότητες και να αγοράζουν
πάµφθηνα τις µετοχές, συγκριτικά µε τους αγρότες-µέλη. Μονά-
ζυγά δικά τους. Δηλαδή, θα µπορούν να ελέγχουν τη σύνθεση
και τις αποφάσεις της εξ αναβολής γενικής συνέλευσης και συ-
νήθως εξ αναβολής γίνονται. Τους εξασφαλίζετε, όµως, και άλλα
προνόµια που είναι ουσιαστικά κίνητρα, όπου ακόµη και η επι-
στηµονική επιτροπή της Βουλής στην έκθεσή της σας κάνει κρι-
τική, µε φοροαπαλλαγές, µε χρηµατοδοτήσεις, αναπτυξιακούς
νόµους, αφορολόγητα πλεονάσµατα, διανοµή κερδών που φο-
ρολογούνται ως µερίσµατα µε 5%, διανοµή ακόµη και της συνε-
ταιριστικής περιουσίας, πράγµα απαράδεκτο, αφού καρπώνονται
τα συνεταιριστικά περιουσιακά στοιχεία που δηµιουργήθηκαν
από αφορολόγητα αποθεµατικά, µη διανεµόµενα, εισφορές από
πολλές γενεές συνεταιριστών και δεν µπορούν αυτονόητα να την
καρπωθούν τα τελευταία µέλη.

Ακόµη, τα µέλη-επενδυτές µπορούν να συµµετέχουν σε δρά-
σεις ή πράξεις που είναι ανταγωνιστικές προς τον αγροτικό συ-
νεταιρισµό, που είναι µέλη. Δηλαδή, µπορούν και να τον
υποσκάψουν και να τον διαλύσουν, γιατί θα έχουν όφελος την
κερδοφορία τους. Αυτό αποδεικνύει την άλωση των αγροτικών
συνεταιρισµών, από κεφαλαιοκράτες επενδυτές άµεσα και γρή-
γορα και αυτός είναι ο πραγµατικός στόχος σας.

Τελικά, δεν είναι συνεταιρισµός κεφαλαίων, αλλά κεφαλαίων.
Οι ψήφοι µοιράζονται ανάλογα µε τον τζίρο και οι συνεταιρισµοί
κάτω από 500 χιλιάδες ευρώ δεν έχουν ψήφο στην Εθνική
Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών. Τι να κάνουµε, τη φτωχολογιά
την πυροβολείτε στην κυριολεξία. Ας το αντιληφθεί, όµως, γιατί
είναι η µεγάλη δύναµη.

Τι θα συµβεί αντικειµενικά. Αυτό που θα συµβεί είναι: οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί που οικονοµικά επιβιώνουν σήµερα στον αν-
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ταγωνισµό δεν έχουν κίνητρο να βάζουν επενδυτές, να έχουν τον
έλεγχο, δηλαδή, να πάρουν τα κλειδιά. Μόνο σε περιπτώσεις µε
συµπαιγνία του διοικητικού συµβουλίου µε φερόµενους επενδυ-
τές, µπορεί να συµβεί αυτό. 

Δίνει, όµως, τη δυνατότητα να φτιάξουν νέους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς οι διάφοροι επενδυτές, δορυφοροποιώντας γύρω
τους αγρότες-µέλη, ώστε να έχουν εξασφαλισµένη την πρώτη
ύλη που θέλουν. Εξάλλου, δεν χρειάζονται και πολλούς. Με
εννέα τη φτιάχνουν. Έτσι δεν χρειάζεται να έχουν µεσίτες και να
δίνουν µεσιτικά. Παράλληλα, καρπώνονται τα όποια επενδυτικά
φορολογικά και άλλα κίνητρα δίνονται στον αγροτικό συνεταιρι-
σµό και φυσικά ό,τι υποδοµές έχει από συσκευαστήρια, χρηµα-
τοδοτήσεις, φοροαπαλλαγές, τυποποιητήρια, αποθήκες, κ.λπ.,
τα καρπώνονται. 

Όλη αυτή η κατάσταση έχει προετοιµαστεί εδώ και χρόνια.
Βήµα-βήµα, µε κάθε αλλαγή του νόµου περί συνεταιρισµών γί-
νεται χειρότερα η κατάσταση, προκειµένου να εξυπηρετηθεί το
εµποροβιοµηχανικό και το τραπεζικό κεφάλαιο. Αυτό εξάλλου
εξυπηρετείται και από τη µείωση στον αριθµό ίδρυσης αγροτικού
συνεταιρισµού από είκοσι σε εκατό µέλη και µερίδα 1.000 ευρώ.
Ποιος µικροµεσαίος έχει να πληρώσει τόσα λεφτά, όταν η πλει-
οψηφία της αγροτιάς είναι καταχρεωµένη; Το 50% είναι ανασφά-
λιστο, γιατί δεν έχει να πληρώσει τα 1.300 ευρώ ασφαλιστική
εισφορά και τώρα µε το νέο ασφαλιστικό την αυξάνετε παρα-
πέρα. 

Έχει, όµως, ενδιαφέρον, ότι κανείς από τους φορείς που κλή-
θηκαν ουσιαστικά δεν συµφώνησε µε την ενεργή είσοδο των επι-
χειρηµατιών, εκτός από την εισηγήτρια της πλειοψηφίας.
Ζητάµε, λοιπόν, να αποσύρετε τις διατάξεις για τους επενδυτές.
Ακόµη, όµως, και αν ψηφιστεί, το λέµε καθαρά, το ΚΚΕ θα καλέ-
σει από τους υπάρχοντες συνεταιρισµούς να µην εγκρίνουν στα
καταστατικά και στη λειτουργία τους την είσοδο των επενδυτών.
Αλλά και στους αγρότες λέµε να µη συµµετέχουν σε νέα σχή-
µατα µαζί µε επενδυτές, µεταποιητές και εµπόρους που είναι οι
εκµεταλλευτές τους, οι αντίπαλοί τους. 

Συνολικά, µε το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας επιδιώκει να ολοκληρώσει ό,τι άφησαν στη µέση οι
προηγούµενες κυβερνήσεις και ιδιαίτερα η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Δηλαδή, το ξεκαθάρισµα της κατάστασης στους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς, την οριστική λύση και εκκαθάριση όσων
δεν µπόρεσαν να επιβιώσουν και εκχώρησαν την περιουσία τους,
ώστε να δηµιουργηθεί ένα καθαρό πλαίσιο δράσης των επιχει-
ρηµατικών οµίλων και µεγαλοαγροτών στην αγροτική παραγωγή,
µεταποίηση και εµπορία των αγροτικών προϊόντων. Γύρω τους,
θα δεθούν, µέχρι να καταστραφούν χιλιάδες βιοπαλαιστές αγρό-
τες για όσο χρόνο έχουν ανάγκη τα προϊόντα τους σαν πρώτη
ύλη στην κερδοφορία τους έτσι θα διευκολυνθεί η συγκέντρωση
παραγωγής, εµπορίας, µεταποίησης, αλλά και επιδοτήσεων σε
λίγα χέρια. Εξάλλου, η κυριαρχία των µεγάλων επιχειρηµατικών
µονάδων των µεγαλοεργατών θα οδηγήσει στην ένταση της εκ-
µετάλλευσης της µισθωτής εργασίας στη γη, στη δυσκολία επι-
βίωσης και τελικά στο ξεκλήρισµα, στην καταστροφή των
αυτοαπασχολουµένων αγροτών.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιό σας ως καταστροφικό
για την πλειοψηφία της αγροτιάς. Ωστόσο, εµείς λέµε ότι υπάρχει
λύση που συµφέρει τους πολλούς και καταπολεµά τη φτώχεια,
την ανεργία και το ξεκλήρισµα. Είναι ο κεντρικός επιστηµονικός
σχεδιασµός για την ικανοποίηση της διατροφής του λαού, της εξα-
σφάλισης πρώτων υλών για την ανάπτυξη της βιοµηχανικής πα-
ραγωγής, αξιοποιώντας όλες τις παραγωγικές δυνατότητες που
έχει η χώρα, τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα, εδαφικά και κλιµατο-
λογικά, τεχνογνωσίας, επιστήµης, µε προστασία του περιβάλλον-
τος της δηµόσιας υγείας και διαχείρισης των φυσικών πόρων. Με
δηµιουργία του αγροτικού παραγωγικού συνεταιρισµού µικροκλη-
ρούχων αγροτών που θα εντάσσεται όµως στην κοινωνικοποι-
ηµένη παραγωγή. Θα αξιοποιούν όλες τις κρατικές υποδοµές που
έχει το δικαίωµα χρήσης της κοινωνικοποιηµένης γης, ως παρα-
γωγικό µέσο και όχι σαν εµπόρευµα. Έτσι, θα µειώνεται το κόστος
παραγωγής µε την κοινή καλλιεργητική φροντίδα, τη συλλογή των
προϊόντων και θα διασφαλίζεται το αγροτικό εισόδηµα, µε κρατι-
κές τιµές που θα ορίζονται, µε προστασία από φυσικές καταστρο-

φές, µε επιστηµονικοτεχνική στήριξη.
Η µικρή και πολυτεµαχισµένη αγροτική µικροϊδιοκτησία έτσι

µετατρέπεται σε µεγάλη συνεταιριστικοποιηµένη, απαλλάσσον-
τας τους µικροµεσαίους αγρότες µια για πάντα από κεφάλαιο,
τράπεζες, βιοµήχανους, µεγαλέµπορους. 

Ένας τέτοιος σχεδιασµός απαιτεί την κοινωνικοποίηση των κα-
πιταλιστικών αγροτικών εκµεταλλεύσεων της γης, των συγκεν-
τρωµένων µηχανοποιηµένων µέσων παραγωγής, των κρατικών
υποδοµών, του εµπορίου, µε άµεση ένταξή τους στον κεντρικό,
πανεθνικό, επιστηµονικό σχεδιασµό για την οργάνωση της οικο-
νοµίας, που βέβαια θα λειτουργεί σε όφελος του λαού. 

Αυτός είναι ο σοσιαλιστικός τρόπος παραγωγής που συµφέρει
την εργατική τάξη, τα λαϊκά στρώµατα, τους αυτοαπασχολούµε-
νους αγρότες και εχθρεύονται η εξουσία του κεφαλαίου, τα
αστικά κόµµατα και οι κυβερνήσεις του.

Σε ό,τι αφορά τις υπουργικές τροπολογίες, µερικές έγιναν
άρθρα. 

Έρχοµαι στη δακοκτονία. Θα πρέπει να γίνεται από κρατικές
υπηρεσίες, στελεχωµένες µε µόνιµο προσωπικό, χωρίς καµµία
επιβάρυνση στους αγρότες και βέβαια όχι από ιδιώτες εργολά-
βους, επιβαρύνοντας τους παραγωγούς µε τέλος.

Για την τροπολογία όσον αφορά ευθύνες διοικητικών συµβου-
λίων συνεταιρισµών, εµείς λέµε ότι είναι υπαρκτό το πρόβληµα,
καθώς έπεσαν έξω συνεταιρισµοί και σύµφωνα µε τον νόµο
έχουν ευθύνες οι διοικήσεις. Αυτό, όµως, θα ξανασυµβεί στον
καπιταλισµό. Έτσι γίνεται. Ωστόσο, η αναστολή που προβλέπει
τροπολογία είναι γενική και αφορά και όσους τυχόν έχουν κάνει
ατασθαλίες και η υπόθεσή τους εκκρεµεί. Τους διευκολύνετε µε
αναστολές και καθυστερώντας τις διαδικασίες, γιατί δεν ξεχωρί-
ζετε τα χλωρά από τα ξερά. Δεν θα συµφωνήσουµε, λοιπόν.

Επίσης, καταθέσαµε δύο τροπολογίες που αφορούν τους ερ-
γαζόµενους στους συνεταιρισµούς. Είπατε και εσείς ότι κάτι θα
φέρνατε. Πρόκειται για δεδουλευµένα, αποζηµιώσεις και άλλα
που δικαιούνται από συνεταιρισµούς υπό εκκαθάριση και ζητάµε
µέσα απ’ αυτήν την τροπολογία την ταχύτερη ολοκλήρωση και
να προηγούνται οι εργαζόµενοι, για να εισπράξουν τις απαιτή-
σεις τους, αλλά και προκειµένου να εξασφαλίσουν εργασία
στους νέους συνεταιρισµούς, αφού αυτοί οι άνθρωποι έχουν εµ-
πειρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµη, για να αντιµετωπιστεί το µαζικό φαινόµενο των απολύ-

σεων και δυσκολιών στην εξασφάλιση της συνταξιοδότησής
τους, προτείνουµε την κατ’ εξαίρεση ισχύ καταστατικών διατά-
ξεων του πρώην ταµείου που είχαν, του ΤΣΕΑΠΓΣΟ µέχρι το
τέλος της χρονιάς. Έτσι θα καλυφθούν και θα εξυπηρετηθούν
ειδικά οι εργαζόµενοι µεγάλης ηλικίας.

Μία τελευταία τροπολογία που καταθέσαµε είναι αίτηµα των
κατοίκων στο Κάτω Σούλι, προκειµένου να εξασφαλιστούν σύγ-
χρονες υποδοµές και ποιοτική κατοικία, σύµφωνα µε το π.δ.
59/2018. Καλούµε, λοιπόν, τους συναδέλφους να την ψηφίσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής από την Ελληνική Λύση, ο συνάδελφος κ. Βιλιάρ-
δος Βασίλειος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από το ότι όταν αναφερόµαστε εµείς, ως Ελλη-

νική Λύση, στη λέξη πατρίδα, ειδικά σήµερα µε αυτά που συµ-
βαίνουν στον Έβρο και στα νησιά του Αιγαίου, στο πλαίσιο του
µεταναστευτικού υβριδικού πολέµου που µας έχει κηρύξει η
Τουρκία από το καλοκαίρι, δεν τονώνουµε ασφαλώς εθνικιστικά,
φυλετικά, ξενοφοβικά ή ό,τι άλλο θέλουν να µας προσάψουν τα
κόµµατα του µνηµονιακού τόξου, προφανώς για την κοµµατική
τους συσπείρωση ή για να καλύψουν τα οικονοµικά τους εγκλή-
µατα. Απλώς, αναφερόµαστε στο σπίτι µας και στον χώρο που
έζησαν οι πρόγονοί µας, όπου ζούµε εµείς και θέλουµε να ζή-
σουν ελεύθερα τα παιδιά µας. 

Εν προκειµένω, ευχαρίστως να βοηθήσουµε, όπως µπορούµε,
όποιον χτυπάει την πόρτα του σπιτιού µας και µας το ζητάει, όχι
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όµως αυτούς που θέλουν να µπουν κρυφά από το παράθυρο,
σπάζοντας τα τζάµια και εξυπηρετώντας την Τουρκία, που θέλει
να µας µετατρέψει σε δορυφόρο της, να µας σύρει εκβιαστικά
στη Χάγη και να µας πάρει το µισό Αιγαίο µαζί µε τα νησιά µας.

Έχουµε, πάντως, πριν από πολύ καιρό αναφερθεί στις λύσεις
που είναι στη διάθεσή µας. Μεταξύ άλλων, έχουµε αναφερθεί
στην επίκληση του άρθρου 78 του Μάαστριχτ για την κήρυξη της
χώρας µας σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης.

Κλείνοντας την επικαιρότητα θα ήθελα να κάνω µία ερώτηση
στην Κυβέρνηση, ελπίζοντας να µην είναι αφελής. Αυτοί που συλ-
λαµβάνονται στα σύνορα στον Έβρο, εξ όσων γνωρίζουµε οδη-
γούνται στα κρατητήρια. Γιατί, όµως, δεν συµβαίνει κάτι ανάλογο
µε τα νησιά; Υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά ή µήπως κάνω
λάθος;

Στο θέµα µας τώρα, στη συζήτηση για την ΚΑΠ, εµείς διατυ-
πώσαµε αναλυτικά τις απόψεις µας, καταθέτοντάς τις γραπτά
στο ανάλογο τµήµα, µαζί µε τις θέσεις της Ελληνικής λύσης για
τον πρωτογενή τοµέα επιγραµµατικά. Βασικό στοιχείο τους είναι
η ανάγκη κεντρικού σχεδιασµού, αφού διαφορετικά δεν είναι δυ-
νατόν να αναπτυχθεί σωστά ο αγροτικός κλάδος, όπως θα
έπρεπε να γνωρίζει η Κυβέρνηση, κάτι που δυστυχώς δεν συµ-
βαίνει.

Στην πρώτη επιτροπή αναφερθήκαµε γενικότερα στον πρωτο-
γενή τοµέα, τονίζοντας, µεταξύ άλλων, πως ο πλανήτης έχει ει-
σέλθει σε µία εντελώς καινούργια αγροτική εποχή. Εν
προκειµένω, µε την έννοια πως για να τα καταφέρει ο σύγχρονος
αγρότης να παράγει σε ανταγωνιστικές τιµές, θα πρέπει να χρη-
σιµοποιήσει πολλές υπηρεσίες και εφόδια, που στο παρελθόν
δεν ήταν απαραίτητα, ενώ διαµορφώνουν µαζί µε την εργασία
και µε όλους τους υπόλοιπους συντελεστές το τελικό κόστος των
προϊόντων.

Είπαµε, επίσης, πως τα περισσότερα απ’ αυτά τα εφόδια εισά-
γονται στην Ελλάδα από άλλες χώρες, µε αποτέλεσµα για κάθε
ένα ευρώ που λαµβάνουν από την πώληση των προϊόντων τους
οι αγρότες τα 0,90 σεντς περίπου να οδηγούνται εκτός της
χώρας, αναφέροντας πού ακριβώς.

Συνεχίσαµε, λέγοντας πως ο πρωτογενής τοµέας στην Ελ-
λάδα, παρά τα λάθη του παρελθόντος, µε τη µεταποίηση που τον
αφορά, καθώς επίσης µε τις υπηρεσίες και µε τα εφόδια που
αναφέραµε παραπάνω, έχει τεράστιες προοπτικές κερδοφόρων
επενδύσεων και ανάπτυξης, τον τριπλασιασµό του µε κριτήριο
τη Δανία ή τον πενταπλασιασµό του µε κριτήριο τη Γαλλία, αφή-
νοντας εν πρώτοις εκτός την Ολλανδία, µεταξύ άλλων, επειδή οι
τεράστιες εξαγωγές της Ολλανδίας, που ήταν στα 101 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2017, οφείλονται κυρίως στο ότι έχει µετατρα-
πεί σ’ ένα σύγχρονο κέντρο διακίνησης αγροτικών προϊόντων
που εισάγει και από άλλες χώρες. Κάτι τέτοιο θα µπορούσε φυ-
σικά να πετύχει και η χώρα µας, επενδύοντας στις σύγχρονες
υποδοµές και τροφοδοτώντας τη γύρω περιοχή της, από τα Βαλ-
κάνια έως τη Μέση Ανατολή.

Συµπληρώσαµε πως το πλησιέστερο στην Ελλάδα παράδειγµα
προς µίµηση είναι το Ισραήλ, το οποίο πριν το 1960 δεν παρή-
γαγε απολύτως τίποτα, ενώ η έλλειψη νερού που είχε καθι-
στούσε απίθανη τη χρήση του για τις καλλιέργειες, οι οποίες
ήταν φυσικά ελάχιστες λόγω της εδαφικής του δοµής -έρηµοι
και πέτρες στο µεγαλύτερο µέρος του- καθώς επίσης και των κλι-
µατολογικών συνθηκών του. Λίγες δεκαετίες όµως αργότερα, κα-
τάφερε να παράγει στην άµµο µε τη βοήθεια των σύγχρονων
θερµοκηπίων, καθώς επίσης των δικτύων σκίασης, των καλοκαι-
ρινών θερµοκηπίων κατά κάποιον τρόπο. Τα δίκτυα αυτά εµπο-
δίζουν τα παθογόνα έντοµα, ενώ επιτρέπουν µόνο ένα µέρος της
ηλιακής ακτινοβολίας να εισέλθει.

Είναι, πάντως, απαράδεκτο να διαθέτει η Ελλάδα µόλις
τριάντα χιλιάδες στρέµµατα θερµοκηπίων, όταν µόνο η Αλµέρια
στην Ισπανία έχει διαθέσει εξακόσιες χιλιάδες στρέµµατα, ενώ
το µυστικό της Ολλανδίας είναι επίσης τα θερµοκήπια, έτσι ώστε
η γεωργική παραγωγή να µην επηρεάζεται από τις κλιµατολογι-
κές συνθήκες.

Τέλος, επισηµάναµε πως το νοµοσχέδιο πιστεύουµε ότι έρχε-
ται προς ψήφιση επειδή η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη νέα αγροτική
πολιτική ευνοεί την ενίσχυση των συνεταιρισµών, σηµειώνοντας

πως µε το άρθρο 46 της ΚΑΠ η χρηµατοδοτική συνδροµή της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ανέρχεται στο 50% των δαπανών, που
όντως πραγµατοποιούνται από ενώσεις και συνεταιρισµούς.

Στη δεύτερη επιτροπή ξεκινήσαµε µε τη διαπίστωση ότι η συ-
νεταιριστική νοµοθεσία στην Ελλάδα είναι κατακερµατισµένη, µε
αποτέλεσµα να θεσπίζονται ανά τακτά χρονικά διαστήµατα πολ-
λοί και διαφορετικοί νόµοι για τους διάφορους τύπους των συ-
νεταιρισµών. Η πολυνοµία αυτή δεν εξυπηρετεί τις ανάγκες µας,
αλλά αντίθετα αντανακλά τον θεσµικό κατακερµατισµό µε δια-
φορετικά αρµόδια Υπουργεία και εποπτικές αρχές ανά τύπο συ-
νεταιρισµού. Η συγκεκριµένη πραγµατικότητα δεν ωφελεί τους
συνεταιρισµούς στην Ελλάδα, δυσχεραίνοντας τις συνεργασίες
µεταξύ συνεταιρισµών διαφορετικών τύπων και τη διαµόρφωση
µιας συλλογικής ταυτότητας. 

Επιπλέον, οι συχνές µεταβολές στο δίκαιο των επιµέρους
τύπων συνεταιρισµών και ιδιαίτερα των αγροτικών συνεταιρι-
σµών δηµιουργούν ένα εξαιρετικά ασταθές θεσµικό περιβάλλον,
το οποίο δυσχεραίνει την ανάπτυξή τους στον αγροτικό χώρο,
τη µεταξύ τους συνεργασία και τη συνεργασία µε άλλους τύπους
συνεταιρισµών, παρά το ότι διεθνώς διαφαίνεται µια τάση ενο-
ποίησης του συνεταιριστικού πεδίου.

Εποµένως, η θέση και η επιδίωξή µας πρέπει να είναι η ενο-
ποίηση και η απλοποίηση της συνεταιριστικής νοµοθεσίας στην
Ελλάδα µε την ταυτόχρονη ανάδειξη των ονοµάτων τους ως
brand name και όχι η συνέχιση του κατακερµατισµού της και των
συνεχών µεταβολών της. 

Ως προς το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου, δε, πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο, που ευνοεί τη χρηµατοδότηση και τον έλεγχο των
συνεταιρισµών από το ιδιωτικό κεφάλαιο, χωρίς να επιλύει τα τε-
ράστια προβλήµατα των αγροτικών συνεταιρισµών, όπως είναι η
αδιαφάνεια στις αποφάσεις των µελών του διοικητικού συµβου-
λίου και η ελλειµµατική δηµοκρατική λειτουργία τους, η ισχνή οι-
κονοµική τους ευρωστία λόγω της περιορισµένης συνεργασίας
µεταξύ των µελών και η περιορισµένη αξιοποίηση της παραγω-
γικής τους δυναµικότητας.

Δεν επιλύει, επίσης, τα γραφειοκρατικά εµπόδια κατά τη σύ-
σταση και λειτουργία τους, την περιορισµένη καινοτοµία που
τους χαρακτηρίζει, τη διασύνδεσή τους µε τις αγορές και την
πρόσδεσή τους σε µία συνεκτική αγροτική πολιτική, την ελλειµ-
µατική αξιοποίηση του δυναµικού νέων ανθρώπων µε γνώσεις
και δεξιότητες, αφού δεν δίνεται κανένα κίνητρο για την ένταξή
τους σε αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Συνεχίζοντας, στην τελευταία επιτροπή αναφερθήκαµε σε όλα
τα άρθρα, ένα προς ένα, µε διαπιστώσεις για τα λάθη τους και
µε αναλυτικές προτάσεις µας για το καθένα, τις οποίες θα κατα-
θέσουµε για τα Πρακτικά µαζί µε τα συµπεράσµατά µας από το
σύνολο των άρθρων του νοµοσχεδίου, για να µην επαναλαµβα-
νόµαστε. Ο Υπουργός, πάντως, υποσχέθηκε να µας απαντήσει,
αφού τις µελετήσει, οπότε ίσως έτσι τον διευκολύνουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε κάθε περίπτωση, καταλαβαίνει κανείς από τις πολυσέλιδες
αναφορές αλλά και από το πρόγραµµά µας πόσο µεγάλη σηµα-
σία δίνει η Ελληνική Λύση στον πρωτογενή τοµέα µε τη µεταποί-
ησή του, θεωρώντας πως µαζί µε τη βιοµηχανία θα πρέπει να
αποτελέσει τον κορµό ενός νέου και υγιούς οικονοµικού µοντέ-
λου, που έχει απόλυτη ανάγκη η χώρα µας για να ξεφύγει από
την κρίση, για να παράγει, επιτέλους, πραγµατικό πλούτο χωρίς
τον οποίο είναι αδύνατη η επίλυση των χρόνιων προβληµάτων
της πατρίδας µας, όπως του συνταξιοδοτικού, της απασχόλη-
σης, του δηµογραφικού, του brain drain, της άµυνας, της ασφά-
λειας κ.λπ..

Σήµερα θα αναφερθούµε σε άλλα θέµατα, ξεκινώντας από τη
διαπίστωση ότι το νοµοσχέδιο αποτελεί µια από τις συστάσεις
της «διαΝΕΟσις», η οποία τον Μάιο του 2019 είχε δηµοσιεύσει
µία µελέτη της µε τον τίτλο «Ένα νέο µοντέλο συνεργατικότητας
για τον πρωτογενή τοµέα στην Ελλάδα», προτείνοντας τη σύ-
σταση συνεταιρισµών. Μία από τις βασικές διαπιστώσεις της µε-
λέτης αφορά το µέγεθος των αγροτικών εκµεταλλεύσεων στην
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Ελλάδα, το οποίο είναι µικρό, µε περιορισµένη παραγωγικότητα,
πάντα κατά τη «διαΝΕΟσις», και µε χαµηλές επενδύσεις. Δεν θα
αναφερθώ στα επιµέρους άρθρα της, γιατί δεν έχει κανένα
νόηµα.

Εάν, όµως, συγκρίνουµε τη µελέτη της «διαΝΕΟσις» µε τα στα-
τιστικά στοιχεία της Eurostat, όπως οφείλουµε-που θα καταθέ-
σουµε για στα Πρακτικά µαζί µε την πηγή τους- και της Κοµισιόν,
τα πράγµατα δεν είναι τόσο άσχηµα για τις µικρές ελληνικές εκ-
µεταλλεύσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εν προκειµένω, βλέπουµε τα εξής: Πρώτον, το µέσο εισόδηµα
ανά µονάδα εργασίας είναι µεν χαµηλό στην Ελλάδα, αλλά όχι
το χαµηλότερο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Δεύτερον, έχουµε µεν µικρό µέγεθος εκµετάλλευσης -κάτω
από τα πενήντα εκτάρια-, αλλά σχετικά µικρό έχει επίσης η Ολ-
λανδία -κάτω από τα πενήντα εκτάρια. Τι µεγαλύτερες εκµεταλ-
λεύσεις έχουν η Σλοβακία, η Τσεχία και η Μεγάλη Βρετανία, ενώ
µπορεί σε κάποιες άλλες στατιστικές της Eurostat το µέσο µέγε-
θος της οικονοµικής εκµετάλλευσης να εµφανίζεται µεγαλύτερο
για την Ολλανδία, αλλά µάλλον οφείλεται στις συνενώσεις και
στους συνεταιρισµούς.

Τρίτον, η προστιθέµενη αξία ανά µέση µονάδα εργασίας είναι
χαµηλή στην Ελλάδα, αλλά όχι πολύ κάτω του µέσου όρου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Παραδόξως, δε, η απόδοση παγίων στις
ελληνικές εκµεταλλεύσεις είναι υψηλή, σχεδόν στο 6%, υψηλό-
τερη από της Ολλανδίας που είναι οριακά θετική.

Τέταρτον, αυτό που δεν γίνεται συχνά αντιληπτό στην Ελλάδα
είναι ότι η παραγωγικότητα είναι συνάρτηση του προϊόντος. Υψη-
λότερη παραγωγικότητα εµφανίζεται στα ακριβά προϊόντα της
ανθοκοµίας, όπως στην Ολλανδία, στο κρασί και στην κτηνοτρο-
φία, όπου η Ελλάδα δεν διαθέτει, δυστυχώς, σε µεγάλο βαθµό.
Το γεγονός αυτό επεξηγεί γιατί η Ολλανδία παράγει 1.700 ευρώ
το στρέµµα, ενώ η Ελλάδα µόλις 190 ευρώ, αν και το ολλανδικό
µοντέλο της υπερεκµετάλλευσης θεωρείται προβληµατικό και
για λόγους υγείας. Ποιο ενδιαφέρον για την Ελλάδα είναι το µον-
τέλο του Ισραήλ µε παραγωγικότητα 1.290 ευρώ ανά στρέµµα,
έναντι µόλις 190 ευρώ ανά στρέµµα της Ελλάδας.

Στην περίπτωση, όµως, των συνεταιρισµών που εξετάζουµε
σήµερα, το ολλανδικό µοντέλο έχει ιδιαίτερη σηµασία, αφού είναι
ένας από τους βασικούς συντελεστές της επιτυχίας της χώρας
και των χιλιάδων µικρών οικογενειακών εκµεταλλεύσεων που τη
διακρίνουν, σε συνδυασµό, όµως, µε τη φροντίδα του κράτους,
καθώς επίσης µε το ειδικό Πανεπιστήµιο του Βαγκενίνγκεν, το
οποίο θεωρείται ως το κορυφαίο Ίδρυµα Αγροτικής Έρευνας
στον κόσµο. Η συνεργασία ανάµεσα σε πανεπιστηµιακούς και
επιχειρηµατίες του κλάδου συνιστά σηµείο - κλειδί της καινοτο-
µίας, ενώ προς αυτήν την κατεύθυνση έχουν συµβάλει διάφορες
σύγχρονες µέθοδοι, όπως η χρήση ειδικού φωτισµού led που επι-
τρέπει την εικοσιτετράωρη καλλιέργεια σε θερµοκήπια, µε ελεγ-
χόµενη ρύθµιση της ατµόσφαιρας. Έτσι, από το 2003 έως το
2014 η παραγωγή λαχανικών στην Ολλανδία αυξήθηκε κατά 28%,
η χρήση ενέργειας µειώθηκε κατά 6%, η χρήση φυτοφαρµάκων
κατά 9% και η χρήση λιπασµάτων κατά 29%. Ενδεικτικό είναι το
παράδειγµα της εταιρείας παραγωγής «IBERIA», όπου κάθε
στρέµµα εντός θερµοκηπίου αποδίδει τόσο µαρούλι όσο περίπου
δέκα ολόκληρα στρέµµατα στην ύπαιθρο, ενώ η ανάγκη για χη-
µικές ουσίες έχει µειωθεί κατά 97%.

Τέλος, οι στατιστικές τεκµηριώνουν πως οι συνεταιρισµοί
έχουν καλύτερες αποδόσεις από τις ανεξάρτητες εκµεταλλεύ-
σεις, αλλά χαµηλότερες από αυτές των εταιρειών. Θα καταθέ-
σουµε για τα Πρακτικά µία σειρά από γραφήµατα µε τις πηγές
τους, προς τεκµηρίωση όλων αυτών που αναφέραµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα στοιχεία, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κλείνοντας, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου υπάρχουν τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιοι δύο

αγροτικοί συνεταιρισµοί στην Ελλάδα, από τους οποίους περί-
που οι µισοί, οι δύο χιλιάδες ογδόντα οκτώ, είναι αδρανής. Ενή-
µεροι, δε, στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και
άλλων συλλογικών φορέων είναι µόνο οι οκτακόσιοι δέκα εννέα.
Εκτός αυτού, η συνεργατικότητα έχει ένα από τα χειρότερα πο-
σοστά στην Ελλάδα. Με λιγότερο από το 8% του πληθυσµού να
είναι µέλος, όταν στην Ολλανδία, στη Γαλλία και στη Σκανδιναβία
το ποσοστό υπερβαίνει το 50%. Παντού στη χώρα µας έχουµε
πρόβληµα συνεργασίας, τόσο στην πολιτική όσο και σε όλους
τους υπόλοιπους φορείς. Εάν δεν λύσουµε το συγκεκριµένο
θέµα, µέλλον δεν πρόκειται να έχει η Ελλάδα.

Εδώ λοιπόν πρέπει να αναζητηθούν οι λύσεις από την Κυβέρ-
νηση και από πουθενά αλλού και σίγουρα όχι στο µέγεθος των
επιµέρους καλλιεργειών στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, ολοκληρώνε-
ται ο κύκλος των αγορητών µε τον συνάδελφό κ. Ηλία - Κρίτωνα
Αρσένη που καλώ στο Βήµα από το ΜέΡΑ25. Μετά θα πάρει τον
λόγο ο κύριος Υπουργός και ύστερα είναι η εναλλασσόµενη πεν-
τάδα των συναδέλφων, γιατί ο κ. Λαµπρούλης ζήτησε να µιλήσει
αύριο, που τους ονοµατίζω: Είναι ο κ. Λαζαρίδης, ο κ. Ηγουµενί-
δης, ο κ. Κωνσταντόπουλος, ο κ. Μπούµπας και η κ. Αδαµοπού-
λου. Μετά θα πάει µε τη σειρά του καταλόγου.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ πραγµατικά επι-

τρέπετε µια µεγάλη ευελιξία στους αγρότες µας. Μπορούν να
επιλέξουν µεταξύ συνεταιρισµού Α.Ε. και συνεταιρισµού ΕΠΕ.
Γιατί η καρδιά του νοµοσχεδίου αυτού και ο στόχος σας είναι η
ιδιωτικοποίηση των συνεταιρισµών. Για ποιον λόγο; 

Η Ελλάδα έχει έναν αγροτικό τοµέα που έθρεψε την ύπαιθρο,
έδωσε καλά εισοδήµατα ιδιαίτερα στις δεκαετίες του ‘80 και ‘90
στους αγρότες, κράτησε τους πολίτες στα χωριά, µακριά από τις
πόλεις και από την υπερσυγκέντρωση που είναι αντιαναπτυξιακή.
Αυτή τη στιγµή όµως για τον νεοφιλελευθερισµό έχει ένα µεγάλο
πρόβληµα. Μοιράζει τον πλούτο σε πολλούς. Μοιράζει τον όποιο
γεωργικό πλούτο έχουµε σε πολλούς. Κι αυτό που πρεσβεύει η
Κυβέρνησή σας είναι η συγκέντρωση. 

Ο στόχος, όπως και στους υπόλοιπους τοµείς της δραστηριό-
τητας, είναι όπως βλέπουµε, οι εργαζόµενοι στους δηµόσιους
τοµείς ή και σε ιδιωτικές εταιρείες να γίνονται σταδιακά εργαζό-
µενοι εργολαβικών εταιρειών χωρίς δικαιώµατα στην πράξη, µε
ελάχιστα δικαιώµατα. Οι άνθρωποι που δουλεύουν στον ιδιωτικό
τοµέα µε κάποιο επίπεδο αµοιβών και πάλι αντικαθίστανται από
ανθρώπους που απασχολούνται σε εργολαβικές εταιρείες. Έτσι,
τα ρετιρέ γίνονται ηµιυπόγεια.

Στην ουσία το µοντέλο που βλέπουµε µπροστά µας είναι ένα
µοντέλο όπου κανένας που γεννιέται φτωχός ή στη µεσαία τάξη
δεν θα µπορέσει να πάει στη µεσαία αστική τάξη ή να παραµείνει
εκεί. Αυτό είναι το µοντέλο που έχουµε µπροστά µας. Και αυτό
είναι που µας φέρνετε. Νοµοσχέδιο, νοµοσχέδιο.

Ένα µεγάλο ζήτηµα είναι η συµβολαιακή γεωργία. Είναι ακρι-
βώς το κλειδί για να µετατραπεί ο αγρότης από ελεύθερο επαγ-
γελµατία που στην πράξη είναι σε εργάτη. Έχουµε το
παράδειγµα της Αµερικής. Και θα πάω στο κοµµάτι της κτηνο-
τροφίας όπου το 70% των αγροτών που συµµετέχουν στη συµ-
βολαιακή γεωργία στο κοµµάτι της κτηνοτροφίας έχουν
εισοδήµατα που τους φέρνουν στο όριο ή κάτω από το όριο της
φτώχειας, την ίδια στιγµή που ελέγχεται όλος ο κλάδος από τέσ-
σερις εταιρείες που κερδίζουν πάνω από 4 δισεκατοµµύρια.
Όποιος αντιδρά εκτοπίζεται από το µονοπώλιο τεσσάρων εται-
ρειών.

Και πραγµατικά, θα θέλαµε, συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ, να
µας πείτε και τη δική σας θέση για τη συµβολαιακή γεωργία, γιατί
νιώθουµε ότι στη δική σας διακυβέρνηση η εντατικοποίηση της
συµβολαιακής γεωργίας δυστυχώς συνεχίστηκε. 

Οπότε, στόχος είναι να γίνουν οι αγρότες εργάτες και οι συ-
νεταιρισµοί εταιρείες. Είναι προϋπόθεση για να γίνουν όλοι οι
αγρότες εργάτες να γίνουν και οι συνεταιρισµοί εταιρείες. 
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έχουµε τη µεγάλη ενίσχυση των αγροτικών συνεταιρισµών –αυτό
που είναι πραγµατικά οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, µε κάλυψη του
50% των δαπανών από την ΚΑΠ, γι’ αυτό κιόλας ήρθαµε στο δια
ταύτα, γι’ αυτό κιόλας ήρθε η ώρα για την Κυβέρνηση αυτή να
δώσει τον πλήρη έλεγχο των αγροτικών συνεταιρισµών στις εται-
ρείες, για να επωφεληθούν κι αυτού του µέτρου- ούτε ένα κόµµα
ούτε ένας φορέας που ήρθε στη διαβούλευση δεν συµφωνεί µε
αυτό το µέτρο που φέρατε, µε την ιδιωτικοποίηση των αγροτικών
συνεταιρισµών. 

Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι δεν ανησυχείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Καθόλου.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Γιατί εσείς ξέρετε πολύ καλά τι

κάνετε. Το ξέρω. Έχετε έναν ξεκάθαρο στόχο σε αυτό το νοµο-
σχέδιο που δεν έχει σχέση µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς,
έχει όµως σχέση µε το ιδιωτικό κεφάλαιο για τη συγκέντρωση. 

Το κλειδί στην υπόθεση εδώ είναι η Αγροτική Τράπεζα που τη
σπάσατε στα δύο –οι προηγούµενες κυβερνήσεις και συµµετείχε
και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στο παιχνίδι αυτό- κι
αυτή τη στιγµή ένα µεγάλο κοµµάτι της περιουσίας των συνεται-
ρισµών, ένα µεγάλο κοµµάτι της περιουσίας των αγροτών βρί-
σκεται στα χέρια πολυεθνικών. Τώρα πάµε γι’ αυτό που έχει
περισσέψει. 

Το κόλπο είναι απλό. Έχουµε τις ιδιωτικές εταιρείες που µπο-
ρούν µέχρι το 35% των µερίδων του συνεταιρισµού να τις αγο-
ράζουν, δίνοντας έτσι ρευστότητα στους συνεταιρισµούς
-προφανώς συνεταιρισµοί που διψάνε γι’ αυτή τη ρευστότητά
χρησιµοποιούν αυτά τα κεφάλαια- και όποια στιγµή θέλει ο ιδιώ-
της µετά µπορεί να κάνει κάτι πολύ απλό, να ζητήσει να φύγει
από τον συνεταιρισµό και έχει υποχρέωση ο συνεταιρισµός να
του ρευστοποιήσει αυτό το ποσό και να του το δώσει πίσω. Αυτό
σηµαίνει άµεση ρευστοποίηση της περιουσίας του συνεταιρι-
σµού. Είναι τόσο απλό. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό που µας λέτε τώρα πού υπάρχει; Το δια-
βάζετε το άρθρο;

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βεβαίως. Ισχύει, κύριε Υπουργέ,
ότι αν ο επενδυτής που έρχεται και θα έχει το 35% των µερίδων
ζητήσει τα χρήµατα να φύγει από τον συνεταιρισµό, πρέπει αµέ-
σως να του δοθούν, όπως και θα ίσχυε και για κάθε άλλο συνε-
ταιριστή; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Έπαιξε κι έχασε.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σε ποιο άρθρο;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Διαβάστε το άρθρο 7.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ο Βουλευτής σας λέει ναι.

«Έπαιξε κι έχασε» είπε ο Βουλευτής σας. Οπότε µάλλον βλέπω
ότι και για εσάς δεν είναι ξεκάθαρο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Διαβάστε το άρθρο 7.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα ήθελα να µας το διαβάσετε
εσείς στη συνέχεια. 

Όσον αφορά την ψηφοφορία, λέτε ότι το 35% δεν είναι το
50%, αλλά πολύ καλά ξέρετε ότι όταν δεν υπάρχει απαρτία, στη
δεύτερη συνεδρίαση στο διοικητικό συµβούλιο απλά λαµβάνον-
ται οι αποφάσεις µε την υφιστάµενη πλειοψηφία. Άρα αυτός ο
άνθρωπος που θα έχει το 35% -γιατί είναι ένας άνθρωπος, ένα
ΑΦΜ, µία εταιρεία- θα ελέγχει τελικά και τους συνεταιρισµούς,
γιατί προφανώς ξέρετε ότι σπάνια σε τέτοια συλλογικά όργανα
υπάρχει απαρτία µε την πρώτη συνεδρίαση. 

Επίσης, κάνετε και κάτι άλλο πάρα πολύ περίπλοκο µε αυτή τη
διάταξή σας. Ευτυχώς υπάρχουν πολίτες στην Ελλάδα οι οποίοι
θα αγοράσουν ένα προϊόν και θα προτιµήσουν να αγοράσουν µια
µάρκα από µια άλλη επειδή είναι συνεταιριστική κι επειδή αυτό
είναι το όραµά τους για την κοινωνία. Αυτή τη στιγµή αυτοί οι άν-
θρωποι δεν θα τους επιτρέπεται να ξέρουν τι αγοράζουν. Αγο-
ράζουν συνεταιρισµό Α.Ε. ή έναν υγιή συνεταιρισµό;

Δίνετε µε το άρθρο 29 τη δυνατότητα µετατροπή συνεταιρι-
σµού σε άλλου είδους επιχείρηση χωρίς µέριµνα για την περιου-

σία του συνεταιρισµού. Στο άρθρο 34, όπως ανέφερα, δίνετε
στους συνεταιρισµούς τη µορφή µόνο Α.Ε. και ΕΠΕ και απουσιά-
ζει εδώ η υποδεικνυόµενη από τη διεθνή πρακτική δυνατότητα
ίδρυσης ενώσεων µε οικονοµικό σκοπό υπό τη νοµική µορφή του
συνεταιρισµού και οµοσπονδιών µε κοινωνικό πολιτικό σκοπό
υπό σωµατειακή νοµική µορφή που είναι τα µοντέλα που απαν-
τώνται κυρίως στη Γαλλία, Ισπανία, Πορτογαλία. 

Και είναι αυτές οι αρχές που συνάδουν µε την έκτη συνεταιρι-
στική αρχή συνεργασίας. Το ερώτηµά µου είναι το εξής. Οι συ-
νεταιρισµοί αυτοί, όπως τους δηµιουργείτε, οι συνεταιρισµοί Α.Ε.
µε τα πολλά άρθρα σας θα είναι επιλέξιµοι για χρηµατοδότηση
από την κοινή αγροτική πολιτική; Έχετε συζητήσει µε την επι-
τροπή γι’ αυτά τα θέµατα, γι’ αυτό το νοµοσχέδιο και αν θα µπο-
ρούν να επιλεγούν για χρηµατοδότηση και κάλυψη των αναγκών
τους κατά 50%; 

Αν τα προβλήµατα των συνεταιρισµών κατά το παρελθόν ήταν
η διαφθορά, αναρωτιέµαι πού αποσκοπεί η κατάργηση του πε-
ριορισµού στο νοµοσχέδιό σας για τις δύο θητείες των προ-
έδρων του συνεταιρισµού. 

Επίσης, στο άρθρο 26 εµείς ζητούµε να απαγορευτεί, πέραν
απ’ όλα αυτά που έχουµε σηµειώσει, διανοµή κερδών σε µέλη
ως βασικό συστατικό της διακριτής ταυτότητας των συνεταιρι-
σµών. Θεωρούµε ότι τα κέρδη πρέπει να πηγαίνουν σε τακτικό
αποθεµατικό και όταν το αδιανέµητο αποθεµατικό φτάσει σε ένα
ύψος του συνολικού ποσού των υποχρεωτικών µερίδων, τότε η
γενική συνέλευση να έχει τη δυνατότητα να αποφασίζει την αξιο-
ποίηση του ποσοστού των κερδών για δράσεις κοινωνικής ωφέ-
λειας.

Για τους αλιευτικούς συνεταιρισµούς, επειδή ήρθαν οι άνθρω-
ποι στην επιτροπή, παρ’ όλο που υπήρξε αντίδραση και αντί-
σταση στο να έρθουν, ήρθαν και µας παρουσίασαν την
ιδιαιτερότητά τους. Ακόµα και µε το µοντέλο που εσείς προκρί-
νετε, νοµίζω θα συµφωνήσετε ότι πρέπει να εξαιρεθούν, γιατί
είναι πάρα πολύ µικροί συνεταιρισµοί σε µέγεθος και η εφαρ-
µογή των διατάξεων θα δηµιουργήσει σοβαρό πρόβληµα στη
διαχείριση των θαλασσών. 

Βέβαια, επειδή κι εσείς είστε µια Κυβέρνηση η οποία έχετε
εκλεγεί µε λιγότερο του 30% των ψήφων των Ελλήνων πολιτών
στην ουσία και ελέγχετε απόλυτα αυτή την Κυβέρνηση και µπο-
ρείτε να περάσετε ό,τι θέλετε, θα προχωρήσετε. Όµως, ακόµα
και στις µονοκρατορίες υπάρχουν όρια. 

Θέλω λίγο να αναφερθώ τα συµβάντα που µας έχουν απασχο-
λήσει αυτό το διάστηµα και σε ένα που έχει ξεφύγει λίγο της δη-
µόσιας προσοχής, αυτό που συνέβη στη Θερµή της Λέσβου. Την
Κυριακή το Λιµενικό άφησε µια βάρκα µε πάρα πολλούς πρόσφυ-
γες και πάρα πολλά παιδιά και µωρά να κλαίνε σε έναν όχλο που
προπηλάκιζαν, εξύβριζαν και απειλούσαν τη ζωή των ανθρώπων
που ήταν εκεί µέσα. Το σκάφος του Λιµενικού έµεινε λίγο παρα-
κάτω και στη συνέχεια αποχώρησε. 

Το ερώτηµα είναι σαφές. Έχει ξεκινήσει ΕΔΕ για τους άντρες
του Λιµενικού; Ποιος έδωσε την εντολή να αποχωρήσει το σκά-
φος του Λιµενικού; Είχε ενηµερωθεί η πολιτική ηγεσία; Αλλά τι
ρωτάµε σε µια Κυβέρνηση η οποία έφτασε στο σηµείο να ποινι-
κοποιήσει το άσυλο; 

Το ερώτηµα, όµως, είναι: Αν εµείς, κύριε Υπουργέ και κυρίες
και κύριοι της Κυβέρνησης, βρεθούµε στην κατάσταση της προ-
σφυγιάς κάποια στιγµή, τι θα µας συµβεί σε αυτή την πραγµατι-
κότητα που δηµιουργούµε µε τις πράξεις µας καθηµερινά; 

Επειδή ο τροχός έχει γυρίσµατα, οι φτωχοί και κατατρεγµένοι
αυτό το γνωρίζουν και γι’ αυτό υπάρχει και η αλληλεγγύη. Οι δυ-
νατοί τους οποίους στηρίζετε, νιώθουν ότι µπορούν να τα ελέγ-
ξουν όλα αυτά και τις δυσκολίες αυτές να τις ξεπεράσουνε
επειδή έχουν χρήµατα ή δύναµη. Είναι αυτή η αλαζονεία ότι είναι
υπεράνω της ιστορίας. 

Η αλληλεγγύη δεν είναι µόνο µια πράξη που κάνεις επειδή
είσαι σε επαφή µε την καρδιά σου και τον εαυτό σου και αυτόν
τον άνθρωπο µέσα σου. Είναι µια πράξη επειδή ξέρεις ότι και εσύ
όταν βρεθείς στη δύσκολη θέση, θες έτσι να σου φερθούνε. Γιατί
στη ζωή κι αυτό υπάρχει κι αυτό µπορεί να συµβεί και νοµίζω ότι
αυτές τις αρχές καταπατάµε µε όλα αυτά που γίνονται στην Ελ-
λάδα αυτή τη στιγµή και σας ζητώ να σταµατήσετε. 
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατ’ αρχάς, όπως
είπα τον λόγο έχει ζητήσει και θα πάρει ο κύριος Υπουργός. 

Δύο συνάδελφοί της πρώτης εξάδας, ο κ. Λαµπρούλης από το
ΚΚΕ και η κ. Αδαµόπουλου από το ΜέΡΑ25, ζήτησαν να µιλήσουν
αύριο και θα πάνε τελευταίοι στον κατάλογο. Στις δύο αυτές θέ-
σεις, οι πρώτοι πλέον του καταλόγου είναι ο κ. Φάµελλος και ο
κ. Αναστασιάδης. Άρα µετά τον κύριο Υπουργό, πάµε µε τη
σειρά: Λαζαρίδης, Ηγουµενίδης, Κωνσταντόπουλος, Μπούµπας,
Φάµελλος, Αναστασιάδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Και σας δίνω λίγο παραπάνω
χρόνο για να απαντήσετε και για τις τροπολογίες των συναδέλ-
φων, ενδεχοµένως ποιες θα κάνετε δεκτές ή όχι, τις βουλευτικές
εννοώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, ενώ συζητάµε το
νοµοσχέδιο αυτό, είναι σαφές ότι η σκέψη µας, η συµπαράσταση
µας, η ενίσχυση µας και η ηθική µας στράτευση, βρίσκεται µαζί
µε τους ανθρώπους, τους άντρες και τις γυναίκες, της Ελληνικής
Αστυνοµίας, του Ελληνικού Στρατού, του Λιµενικού Σώµατος οι
οποίοι αυτή τη στιγµή υπερασπίζονται τα σύνορα της Ελλάδος
από µια ασύµµετρη απειλή, η οποία είναι απολύτως οργανωµένη
και η οποία είναι απολύτως εντεταγµένη στα σχέδια της Τουρ-
κίας και στα γεωπολιτικά παιχνίδια που αυτή θέλει να παίξει.

Με εντυπωσιάζει εάν υπάρχει άλλη προσέγγιση επί του ζητή-
µατος αυτού, διότι είναι οµολογηµένη η εργαλειοποίηση της
Τουρκίας στο συγκεκριµένο θέµα. Είναι απολύτως ενταγµένη
στους στόχους της. Απορώ εάν υπάρχουν σήµερα δυνάµεις που
λένε ότι η απάντηση σε αυτή την εργαλειοποίηση είναι η απεµ-
πόληση του γεωπολιτικού ρόλου της Ελλάδος, η απεµπόληση
του ρόλου της ως υπερασπιστή των ευρωπαϊκών συνόρων και
ουσιαστικά η πολιτική της καταργήσεως των συνόρων, µε µόνη
ενδεχοµένως -από τους πιο σκληρούς που διατυπώνουν αυτή τη
θέση- µια καταγραφή. 

Με εντυπωσιάζει, γιατί στην πραγµατικότητα αυτό θα αποτε-
λέσει συνοµολόγηση και σύµπραξη στα σχέδια της Τουρκίας, τα
οποία νοµίζω οµοθυµαδόν σε αυτή την Αίθουσα θα έπρεπε να
καταγγέλλουµε ειδικώς γιατί κάνουν αυτή την εργαλειοποίηση
ενός τόσο ευαίσθητου και κρίσιµου ζητήµατος. 

Έρχοµαι στους συνεταιρισµούς. Κατ’ αρχάς, έχει µια σηµασία,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ακούω πολλά και ακούω
και κριτικές, να δούµε ποιο είναι το νοµικό και νοµοθετικό περι-
βάλλον µέσα στο οποίο έρχεται και εκδηλώνεται η συγκεκριµένη
νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Να το πω διαφορε-
τικά: Τι περιµένουµε από τη διαµόρφωση ενός θεσµικού πλαι-
σίου; 

Όσοι οµνύουν στην αξία των συνεταιρισµών -δεν λέω ότι
οµνύουµε όλοι και στην Αίθουσα άκουσα πολλά- υποθέτω ότι
εκείνο το οποίο θέλουν να κάνουν, είναι να έχουν ένα νοµοθετικό
πλαίσιο που θα συµβάλει στην ενίσχυση του συνεταιριστικού
χώρου. Αυτό πρέπει να δούµε αν τελικώς βοηθάει ή αποτρέπει,
λειτουργεί ενισχυτικά ή όχι. Δεν λέω ότι είναι ο µόνος παράγων,
αλλά είναι ένας παράγων. Αυτή πρέπει να είναι η συζήτησή µας
στην Αίθουσα αυτή. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε πράγµατι δείξει το νοµοθετικό του ενδιαφέρον
για το ζήτηµα αυτό και είχε ψηφίσει έναν σχετικό νόµο. Από την
µικρή περιορισµένη νοµοθετική δράση του ΣΥΡΙΖΑ στο αγροτικό
κοµµάτι -τεσσεράµισι χρόνια, αν θυµάµαι καλά, ήταν τρεις νόµοι-
ο ένας από τους τρεις νόµους, ήταν ο νόµος για τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς που ψηφίστηκε το 2016. Εποµένως, παράγει
αποτελέσµατα από τότε.

Θέλω απλώς να σας δώσω ορισµένα στοιχεία τα οποία εµείς
παραλαµβάνουµε ως προς το ζήτηµα της σχέσης νόµου και επι-
διωκόµενου αποτελέσµατος. Ποιο θα έπρεπε να είναι το επιδιω-
κόµενο αποτέλεσµα; Η δηµιουργία συνεταιρισµών, άρα η αύξηση
του αριθµού των ενεργών συνεταιρισµών, όπως επίσης η αύξηση
και συνεταιρισµένων αγροτών, µέσα από έναν καλό νόµο που
βοηθάει σε αυτό, αλλά και η αύξηση του κύκλου εργασιών. Δη-
λαδή πρέπει να δούµε συνολικά τον κύκλο εργασιών που περνάει

µέσα από τους συνεταιρισµούς. Εάν δεχτούµε ότι υπάρχει µια
σχέση της νοµοθεσίας µε το οικονοµικό αποτέλεσµα ή µε το απο-
τέλεσµα του συνεταιρίζεσθαι, να δούµε τελικώς πώς λειτούρ-
γησε ο νόµος αυτός.

Διαβάζω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Μέλη των συ-
νεταιρισµών το 2017, έναν χρόνο µετά από την έναρξη ισχύος
του νόµου: εκατόν τριάντα χιλιάδες εξακόσιοι είκοσι τέσσερις.
Μέλη το 2018: ενενήντα οκτώ χιλιάδες πεντακόσιοι πενήντα
οκτώ». Ήταν τριάντα δύο χιλιάδες λιγότερα µέλη µετά την εφαρ-
µογή του νόµου. 

Ποιος ήταν ο καθαρός αριθµός των συνεταιρισµών; Πόσοι συ-
νεταιρισµοί ιδρύθηκαν και πόσοι συνεταιρισµοί µετέπεσαν σε µια
κατάσταση ανενεργή; «Νέοι συνεταιρισµοί που ιδρύθηκαν το
2017: εβδοµήντα. Νέοι συνεταιρισµοί που ιδρύθηκαν τον 2018:
τριάντα. Αριθµός των συνεταιρισµών που ήσαν ενήµεροι το 2017:
οκτακόσιοι δέκα εννέα. Αριθµός των συνεταιρισµών που ήταν
ενήµεροι το 2018: εξακόσιοι είκοσι ένας». 

Κάντε λίγο την αριθµητική χοντρικά και θα δείτε ότι κατά τη
διάρκεια λειτουργίας του νόµου ΣΥΡΙΖΑ τριακόσιοι συνεταιρισµοί
σε ένα σύνολο οκτακοσίων, µετέπεσαν στην κατάσταση ανενερ-
γοί. Αυτά ήταν τα ευεργετικά αποτελέσµατα του νόµου ΣΥΡΙΖΑ!

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Βορίδη, παραποιείτε τα
νούµερα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Αποστόλου, τι να κάνω; Δυστυχώς, οι αριθ-
µοί είναι πάντοτε…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και µην ξεχνάτε τη διαδικασία εκ-
καθάρισης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καµµία σχέση µε τη διαδικασία εκκαθάρισης,
αλλά σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αποστόλου,
εσείς είστε παλιός. Είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Θα
ανέβετε στο Βήµα και θα απαντήσετε στον κ. Βορίδη. Μην το κά-
νετε αυτό. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εγώ θέλω να ευχαριστήσω τον κ. Αποστόλου γι’
αυτές τις γόνιµες παρεµβάσεις του. Μας δίνει τη δυνατότητα να
εµβαθύνουµε περαιτέρω και πράγµατι εµβαθύνω περαιτέρω.

Προχωρούµε, λοιπόν. Κύκλος εργασιών. Το 2017 εξακόσιοι
σαράντα τρεις συνεταιρισµοί είχαν κύκλο εργασιών µέχρι ένα
εκατοµµύριο. Προσέξτε. Επί συνόλου οκτακοσίων δεκαεννέα συ-
νεταιρισµών. Το 2018, µετά την νοµοθέτηση, το εξακόσια σα-
ράντα τρία είχε γίνει τετρακόσια ογδόντα τρία. Εκατόν σαράντα
έξι συνεταιρισµοί το 2017 είχαν κύκλο εργασιών από 1 έως 9 εκα-
τοµµύρια. Αυτοί, το 2018 είχαν γίνει εκατόν δέκα πέντε. Και πάµε
στους µεγάλους, δηλαδή πάνω από 9 εκατοµµύρια. Αυτοί ήταν
σαράντα το 2017 και είκοσι τρεις το 2018.

Σε όλα τα µεγέθη, στον αριθµό των συνεταιρισµένων αγροτών,
στον κύκλο εργασιών, στον αριθµό των συνεταιρισµών, έχουµε
καταρρεύσει από το 2016 µέχρι και το 2018. Αυτή είναι η κατά-
σταση που µας παραδίδετε. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Έχουµε προηγούµενα στοιχεία; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτά είναι τα στοιχεία µετά τον νόµο του 2016.
Αυτά συγκρίνω.

Διότι όταν νοµοθετείτε, υποθέτω, κύριε Αραχωβίτη, ότι νοµο-
θετείτε για να πάει καλύτερα το πράγµα. Νοµοθετήσατε και το
πράγµα πήγε χειρότερα. Δεν µπορώ να πάω στην προηγούµενη
νοµοθέτηση, να πάω στο 2011 ή να πάω ακόµα παραπίσω. Κοι-
τάω τη δική σας νοµοθετική παρέµβαση. Λέω, λοιπόν, ότι η δική
σας νοµοθετική παρέµβαση έχει αυτά τα συγκεκριµένα αριθµη-
τικά αποτελέσµατα. 

Μου λέει, όµως, ο κ. Αποστόλου ότι υπάρχουν έξι χιλιάδες ανε-
νεργοί συνεταιρισµοί. Βεβαίως. Μα, δεν σας µίλησα εγώ γι’ αυ-
τούς. Εγώ σας µίλησα για τους ενεργούς. Εγώ σας µιλώ για τους
οκτακόσιους δεκαεννιά ενεργούς, µε κύκλο εργασιών το 2017,
που έγιναν εξακόσιοι είκοσι ένας το 2018. Γι’ αυτούς σας οµιλώ
εγώ. Αφήστε τους τέσσερις χιλιάδες –δεν είναι έξι χιλιάδες- που
είναι εκεί που είναι.  Άρα, λοιπόν, για να συνεννοούµαστε, επειδή
ακούµε οιµωγές και αγωνίες. 
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Θέλω, επίσης, να σας πω το εξής. Άκουσα πολλά για το ότι αν-
τιτίθενται διάφοροι φορείς και δεν συµφωνούν µε το νοµοσχέδιο.
Μάλιστα. Κάποιοι αντιτίθενται. Έχουν τις απόψεις τους. Ποιοι,
όµως, συγκατατίθενται; Αυτό δεν µας είπατε. Οι οργανωµένοι
συλλογικοί φορείς που εκπροσωπούν συνεταιρισµούς συγκατα-
τίθενται. Δηλαδή, αυτοί που ενδιαφέρονται για το νοµοσχέδιο και
τους οποίους ρυθµίζει, αυτοί συγκατατίθενται. Κάτι διάφοροι
άλλοι, πράγµατι, αντιτίθενται. 

Για πάµε, λοιπόν, να δούµε ποιοι συγκατατίθενται και ποιοι αν-
τιτίθενται. Έχουµε δύο βασικούς φορείς σήµερα στην Ελλάδα,
οι οποίοι εκπροσωπούν συλλογικά συνεταιρισµούς, τη ΝΕΑ ΠΑ-
ΣΕΓΕΣ και τη ΣΑΣΟΕΕ. Εκλήθησαν και ήρθαν και οι δύο να µιλή-
σουν στην επιτροπή. 

Τι είπε ο κ. Σατολιάς, ένας από τους δύο εκπροσώπους της
ΝΕΑΣ ΠΑΣΕΓΕΣ, για το νοµοσχέδιο; Λέει στην εισαγωγή των
ιδιωτών επενδυτών: «Υπό προϋποθέσεις, θα θέλαµε να πούµε ότι
εµείς συµφωνούµε, διότι εφαρµόζεται. Μπορεί κάποιοι να λένε
ότι είναι αποτυχηµένο το µοντέλο, µπορείς όµως και να επιτύχει,
υπό προϋποθέσεις». Επανέρχοµαι και λέω: Άρα, λοιπόν, αφού
είναι δυνητικό, δηλαδή µπορεί να αποφασίσει ο συνεταιρισµός
να βάλει τον ιδιώτη επενδυτή µόνος του ή όχι; «Ναι, όµως µε
προϋποθέσεις που δεν θα αλλοιώνει το συνεταιριστικό σκεπτικό
και δεν θα επηρεάσει τη συνέλευση λόγω της οικονοµικής στε-
νότητας να πάρει λάθος αποφάσεις». Αυτά λέει ο κ. Σατολιάς.

Για να δούµε τι λέει ο κ. Κατσούλης εκπρόσωπος της ΣΑΣΟΕΕ.
«Το άρθρο 6 για τους επενδυτές κινείται στη σωστή κατεύθυνση.
Να ξεκαθαρίσουµε ότι η δυνατότητα αυτή δεν παρέχεται µόνο
σε ιδιώτες επενδυτές, αλλά και σε συνεταιρισµούς επενδυτές,
ελληνικούς ή και ευρωπαϊκούς. Υπήρχε στον υφιστάµενο ν.4384
η δυνατότητα συµµετοχής σε ιδιώτη επενδυτή, χωρίς το δι-
καίωµα εκλέγειν και εκλέγεσθαι στα όργανα του συνεταιρισµού,
το οποίο αυτό έλλειµµα της µη συµµετοχής στα όργανα οδήγησε
στη µη εφαρµογή και υλοποίηση του άρθρου. Διότι πολύ απλά,
κανείς δεν βάζει τα λεφτά του για να τα διαχειριστεί άλλος, χωρίς
τη δική του συµµετοχή και δυνατότητα ελέγχου», µας λένε οι δύο
φορείς που εκφράζουν συνεταιρισµούς στην Ελλάδα. Αυτοί οι
δύο υπάρχουν.

Τώρα, γεννιέται ένα ερώτηµα. Οι συνεταιρισµοί το θέλουν.
Εσείς τι πρόβληµα έχετε; Γιατί ζορίζεστε µ’ αυτό; Πού είναι το
θέµα σας; Όπως και θέλουν συνολικά τις ρυθµίσεις που έρχονται
µε το νοµοσχέδιο. Γιατί τις θέλουν; Διότι, ο κ. Αραχωβίτης ανα-
φερόµενος συνολικά στην υφιστάµενη ρύθµιση, τη ρύθµιση που
εισηγήθηκε ο ΣΥΡΙΖΑ, τη χαρακτήρισε «πατερναλιστική». Δη-
λαδή, για να το πούµε απλά, τι λέει; Λέει ότι τα είχαν προβλέψει
όλα στον νόµο, είχαν ρυθµιστεί όλα µε τον νόµο και άφηναν πολύ
µικρά περιθώρια και διακριτική ευχέρεια στους συνεταιριζόµε-
νους αγρότες να αποφασίσουν µόνοι τους, µε το καταστατικό
τους, τι πρόκειται να κάνουνε για τη δουλειά τους, για το συνε-
ταιρισµό τους. Αυτός είναι ο πατερναλισµός του ΣΥΡΙΖΑ που
οδήγησε σε αυτά τα αποτέλεσµα.

Και τι ερχόµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κάνουµε
µε αυτό το νοµοσχέδιο; Πράγµατι, κάνουµε κάτι απολύτως συ-
νεπές µε τις αρχές και τις αξίες µας. Επανεισάγουµε την αξία της
ελευθερίας στο χώρο των συνεταιρισµών. Αυτές είναι οι αξίες
µας, αυτές υπερασπιζόµαστε, αυτό κάνουµε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της νέας Δηµοκρατίας)
Με δυο λόγια, για να το αποκωδικοποιήσουµε, τι λέµε; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Μεγάλη η διαφορά. Οι αποστά-

σεις µας, κύριε Βορίδη, είναι πολύ µεγάλες. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ε, αλίµονο κιόλας. Να κάνω το σταυρό µου να
παραµείνουν έτσι. Φαντάσου να καταλήξουµε να συγκλίνουµε µ’
εσάς. Βαθιά ανησυχία θα µας καταλάµβανε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Προσέξτε όµως. Εδώ πρέπει να έρθετε να εξηγήσετε. Πέρα
από την αντικειµενική αποτυχία, πρέπει να εξηγήσετε και το εξής.
Γιατί πιστεύετε ότι το κράτος ξέρει καλύτερα πώς να ρυθµίσει
τις σχέσεις µεταξύ των συνεταιριστών; Γιατί, κύριε Αποστόλου,
κύριε Αραχωβίτη -και δεν το λέω προσωπικά, προς Θεού, δεν

χρειάζεται προσωπική απάντηση, αλλά εισηγηθήκατε τον νόµο,
υπήρξατε Υπουργοί και αναπτύξατε και την επιχειρηµατολογία
σας τώρα- πιστεύετε ότι εσείς οι δύο ή έστω οι κρατικοί φορείς
και υπηρεσίες του Υπουργείου ξέρουν καλύτερα τι πρέπει να
γίνει στην ΕΑΣ Λακωνίας από τους ανθρώπους που είναι στη Λα-
κωνία; 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Εσείς γιατί το ξέρετε αυτό; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εµείς λέµε το ανάποδο, κυρία Τελιγιορίδου. Δεν
καταλάβατε καν για ποιο πράγµα µιλάµε. Εµείς λέµε το ανάποδο.
Να αποφασίζουν αυτοί µε το καταστατικό τους! Αυτό λέµε. Να
µην αποφασίζει το κράτος µε τη ρύθµισή του.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Μα, τις πατερναλιστικές διατάξεις
τις κρατάτε. Γιατί τις κρατάτε; 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα σας πω. 

Γι’ αυτό και έγινε, λοιπόν, ασµένως αποδεκτό το νοµοσχέδιο
αυτό και µάλιστα, µε τοποθετήσεις ότι εκπληρώνει το 80% και το
90% των όσων προέκυψαν από τη διαβούλευση µεταξύ του
Υπουργείου και των συλλογικών οργανώσεων του συνεταιριστι-
κού χώρου.

Γιατί, λοιπόν, συνέβησαν αυτά; Με ρωτήσατε: «Γιατί καταρ-
γείτε τις δύο θητείες;». Απάντηση. Γιατί θέλουµε να αποφασίζουν
µόνοι τους. Άµα θέλουν, και τρεις και τέσσερις θητείες να έχουν
κάποιον πρόεδρο. Δικός τους συνεταιρισµός. Άµα τους αρέσει,
να τον βγάλουν δεκατέσσερις φορές. Είναι τόσο απλό. Ξέρουν
τα συµφέροντά τους. Ξέρουν τα οικονοµικά αποτελέσµατα των
διοικήσεων. Ξέρουν και πρέπει να ελέγχουν. 

Ακόµα και η κινδυνολογική τοποθέτηση που άκουσα από τον
κ. Αραχωβίτη ήταν η εξής. Διότι –προσέξτε- έρχοµαι στο θέµα
του ιδιώτη επενδυτή. Γιατί το βάζουµε; Τι είναι αυτό το οποίο
προκάλεσε την τόσο µεγάλη και φοβερή κριτική.

Υπάρχει µια πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή στον αγροτικό
χώρο και είναι εντυπωσιακό πώς ενώ, παραδείγµατος χάριν, από
την πλευρά του ΜέΡΑ25, από τον κ. Αρσένη, εντοπίζεται το φαι-
νόµενο, καταλήγει στο ακριβώς αντίθετο συµπέρασµα απ’ αυτό
που καταλήγουµε εµείς. Τι λέει, όπως λίγο-πολύ συνοµολογείται;
«Μα, υπάρχει µεγάλη είσοδος του ιδιωτικού κεφαλαίου στον
χώρο της παραγωγής, της πρωτογενούς παραγωγής». Πράγ-
µατι, σήµερα λόγω της ενιαίας αγοράς σε επίπεδο Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αλλά και λόγω των διµερών εµπορικών συνθηκών ή πο-
λυµερών συνθηκών που υπάρχουν, διαµορφώνονται πράγµατι
πολύ µεγάλες αγορές. Όπου διαµορφώνονται πολύ µεγάλες
αγορές υπάρχει προφανώς είσοδος του ιδιωτικού κεφαλαίου. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, και λέµε: Σ’ αυτό το ανταγωνιστικό περι-
βάλλον οι συνεταιρισµοί µπορούν να επιβιώσουν; Θα τους δώ-
σουµε εργαλεία για να τους κρατήσουµε; Εντοπίζει ο κ. Αρσένης
το πρόβληµα και τι λέει, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ; «Όχι, να µην τους
δώσουµε εργαλεία», δηλαδή να το κοιτάµε να συµβαίνει, αλλά
να µην τους δώσουµε την παραµικρή δυνατότητα να ενεργήσουν
αµυνόµενοι. Λένε: «Μα, ξέρεις, αν έχουν πρόβληµα χρηµατοδό-
τησης, µπορούν να βρουν αλλού». Δεν θα πω πού αλλού στην
Ελλάδα. Στον δανεισµό, ας πούµε; Διότι αυτό, αν το πω για τους
συνεταιρισµούς, αντιλαµβάνεστε ότι είναι λίγο στο κενό.

Άκουσα, όµως, τη λύση που µας πρότεινε ο κ. Αραχωβίτης, να
κάνουµε µια αναπτυξιακή τράπεζα. Δεν θα πω το αυτονόητο, αν
την κάνατε. Δεν θα πω αν χρηµατοδοτήθηκε κανένας. Δεν θα πω
πόσα δάνεια χορήγησε αυτή η αναπτυξιακή τράπεζα, πόσο καλά
πήγε αυτή η δουλειά που την είχατε στα σκαριά να γίνει. Να µην
πω αυτό, γιατί η απάντηση είναι γνωστή. Τίποτα, µηδέν. Δεν πρό-
λαβαν. Τεσσεράµισι χρόνια δεν ήταν αρκετά. Τα επόµενα, λοι-
πόν. 

Λέω, όµως: Ένα από τα βασικά εργαλεία -το οποίο δεν είναι
δανειακό, γιατί το δανειακό έχει κόστος, γιατί το δανειακό έχει
προϋποθέσεις, γιατί το δανειακό µπορεί να µπορεί να το πάρει
κάποιος, αλλά µπορεί και να µην το πάρει κάποιος- είναι να µπο-
ρεί από κάπου να βρει κεφάλαια για να λειτουργήσει. 

Τι λέµε εµείς εδώ; Προσέξτε κι εδώ την αµηχανία σας. Προ-
βλέπουν τον ιδιώτη επενδυτή στον νόµο του 2016. Υπάρχει ως
θεσµός. Ερώτηση: Τι τον βάλατε, άµα δεν θέλετε; Να κάνει τι;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σας είπε ο κ. Σατολιάς …
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Όχι. Ο κ. Σατολιάς δεν µίλησε για τον …

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ακούστε. Σας παρακαλώ. Μη συγχέουµε τα
πράγµατα. Εγώ δέχοµαι ότι είναι καλόπιστη η σύγχυση και ότι
δεν είναι σκόπιµη. Μη συγχέουµε τη δυνατότητα της εξαγοράς
προαιρετικών µερίδων, που αναφέρθηκε ο κ. Σατολιάς, που
πράγµατι αποτελεί έναν περιορισµένου τύπου µηχανισµό χρηµα-
τοδότησης, µε την ύπαρξη του ιδιώτη επενδυτή που θεσµοθετή-
σατε εσείς. Και προαιρετική µερίδα είχατε εσείς, όπως έχει και
ο νόµος και ιδιώτη επενδυτή είχατε εσείς, όπως έχει ο νόµος. 

Το δικό µου ερώτηµα είναι: Αφού δεν σας άρεσε ο ιδιώτης
επενδυτής, τι τον βάλατε;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Συµµετοχή ήταν …
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Τον βάλατε, λοιπόν. Ακούστε, όµως, πώς τον βά-
λανε, γιατί εµ τον βάλανε, εµ για να µην έχει κανένα αποτέλεσµα.
Τον βάλανε να υπάρχει ως θεσµός, αναγνωρίζοντας την αξία του
προφανώς και τη λειτουργικότητά του, εκτός αν το κάνατε µόνο
–τι να σας πω τώρα- για τη φιγούρα που λέµε, για να υπάρχει,
για να λέµε ότι κάτι κάναµε, αλλά να βάλει τα λεφτά, όχι όµως
συµµετοχή στη γενική συνέλευση και στη λήψη αποφάσεων, όχι
συµµετοχή στο διοικητικό συµβούλιο και στη λήψη αποφάσεων.
Αυτόν τον επενδυτή να µου τον γνωρίσετε, γιατί εγώ δεν έχω συ-
ναντήσει πολλούς τέτοιους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχω λίγο χρόνο, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ.
Άρα, λοιπόν, προσέξτε: Να υπάρχει αυτός ο επενδυτής. Επό-

µενη ερώτηση για την αποτελεσµατικότητα της ρύθµισης: Πόσοι
τέτοιοι επένδυσαν από το ‘16 µέχρι το ‘20; Μαντέψτε. Το γνωστό
µηδέν. Πόσα δάνεια δόθηκαν από την αναπτυξιακή; Πόσοι και-
νούργιοι συνεταιρισµοί πιο πολλοί ιδρύθηκαν; Αυτό το γνωστό.
Άρα, λοιπόν, αποτέλεσµα µηδέν. 

Ερχόµαστε εµείς και λέµε το εξής: Θα δώσουµε 35%. Γιατί να
δώσουµε 35% και δεν θα δώσουµε 25%; Για να µπορεί για ορι-
σµένες καθοριστικές αποφάσεις, κυρίως αλλαγής του καταστα-
τικού, που προβλέπεται µέσα στον νόµο ότι λαµβάνονται µε την
πλειοψηφία των 2/3, δηλαδή 66,6, άρα η µειοψηφία είναι 33,33,
να έχει τη δυνατότητα µε το 35 να έχει καθοριστική γνώµη αυτός
ο ιδιώτης επενδυτής. Γιατί να έχει καθοριστική γνώµη; Διότι αν
αλλιώς απειλείται, πάλι δεν πρόκειται να λειτουργήσει. Είναι, λοι-
πόν, τα λεγόµενα δικαιώµατα µειοψηφίας, τα οποία ερχόµαστε
εδώ να εισάγουµε µ’ αυτόν τον νόµο για να είναι λειτουργικός ο
θεσµός, γιατί εµείς τον πιστεύουµε και θέλουµε να είναι λειτουρ-
γικός. 

Μας λέτε: Αυτό, όµως, άγει στην ιδιωτικοποίηση του συνεται-
ρισµού. Επόµενη ερώτηση: Πώς άγει, αφού είναι µειοψηφία; 

Αρχίζει µετά η θεωρία, διότι αυτός θα βρει να κάνει συµµαχίες
και από το 35 τού µένει λίγο για να πάρει ακόµα 15 και δεν θα
έρχονται οι άλλοι και αφού δεν θα έρχονται οι άλλοι και δεν θα
συµµετέχουν, άρα θα κάνει κουµάντο µόνος του και όλα αυτά. 

Με συγχωρείτε. Όταν είστε µέσα σ’ ένα συλλογικό σχήµα,
έχετε την ευθύνη της συµµετοχής στο συλλογικό σχήµα. Δεύτε-
ρον: Όχι µόνον έχετε την ευθύνη της συµµετοχής, αλλά ειδικώς
όταν αυτό αφορά και παραγωγική σας δραστηριότητα. Τρίτον,
για να καταλάβω: Τι ερχόµαστε και λέµε; Ότι οι συνεταιριστές
είναι αδιάφοροι –αυτή είναι η παραδοχή- ότι οι συνεταιριστές δεν
πρόκειται να ασχοληθούν, ότι οι συνεταιριστές πρόκειται να συ-
ναλλαγούν µε τον ιδιώτη προς βλάβη των συµφερόντων τους. Τι
να σας πω γι’ αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι γυρνάµε στην πρώτη σας
παραδοχή. Δεν ξέρουν αυτοί, ξέρει όµως ο ΣΥΡΙΖΑ τι πρέπει να
γίνει. Οι συνεταιριστές δεν ξέρουν. Ξέρει ο ΣΥΡΙΖΑ το καλό τους,
ξέρει το κράτος το καλό τους, οι ίδιοι όχι. 

Άρα, λοιπόν, προσέξτε. Άλλα τα οποία ακούω και τα οποία εν-
σπείρουν πανικό. Θα µπορεί –λέει- να παίρνει τα λεφτά του και

να φεύγει όποτε θέλει. Πού τα λέει αυτά ο νόµος; Τα ρωτάω, τα
ξαναρωτάω. Άρθρο 7 παράγραφος 3. «Το καταστατικό ορίζει τα
κωλύµατα για την εγγραφή µέλους, καθώς και τους όρους και
τις προϋποθέσεις αποχώρησης και διαγραφής του, την ελάχιστη
χρονική διάρκεια της παραµονής του και τους όρους και τον
χρόνο απόδοσης των συνεταιρικών µερίδων». Πώς θα παίρνει τα
λεφτά του όποτε θέλει; Όποτε λέει το καταστατικό, δηλαδή, θα
λέει, όχι όποτε θέλει. Όποτε, λοιπόν, αποφασίσουν από κοινού
για να µπει η τροποποίηση του καταστατικού µε τους όρους που
θα συµφωνήσουν. Πώς όποτε θέλει; Εκτός και αν γράψει στο κα-
ταστατικό µέσα. Δεν έχω συναντήσει στη δικηγορική µου πορεία
καταστατικό που οποιοσδήποτε σε οποιοδήποτε εταιρικό σχήµα
ΟΕ, ΕΠΕ, ΑΕ κάποιον που να παίρνει τα λεφτά του και να φεύγει
όποτε θέλει. Αυτό εγώ δεν το έχω συναντήσει. Άµα εδώ, συνά-
δελφοι, έχετε συναντήσει τέτοιο σχήµα που κάποιος παίρνει τα
λεφτά του και φεύγει όποτε θέλει, να µου το πείτε. Αλλά εδώ;
Αυτό είναι η αγωνία. Θα πάρει τα λεφτά του –λέει- και θα φύγει
όποτε θέλει. Πώς θα το κάνει αυτό; Αφού προβλέπεται η διαδι-
κασία εξόδου µέσα στο καταστατικό. Θα υπάρχει όρος µέσα στο
καταστατικό ότι αυτός που έβαλε ένα εκατοµµύριο κάνει δή-
λωση, του δίνουν ένα εκατοµµύριο και φεύγει. Ποιος θα τον προ-
βλέψει αυτόν τον όρο; Σε ποιο καταστατικό το έχετε δει αυτό; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Στη γενική συνέλευση, κύριε
Υπουργέ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μάλιστα. Εγώ, λοιπόν, επειδή τριάντα χρόνια
διαβάζω καταστατικά γενικών και καταστατικά εταιρειών και νο-
µικών προσώπων σας ξαναλέω ότι τέτοιον όρο δεν είδα. Τώρα,
άµα τον φτιάξουν οι συνεταιριστές, τι να σας πω; Θα είναι και-
νούργιο. 

Άκουσα µετά: «Το 29 παράγραφος 8», λέει, «προβλέπει το συγ-
κλονιστικό». «Μπορεί να γίνει» -λέει- «µε απόφαση της γενικής
συνέλευσης, µπορεί να γίνει ο συνεταιρισµός σ’ ένα άλλο νοµικό
πρόσωπο». Μάλιστα. Με απόφαση της γενικής συνέλευσης µε
τα 2/3. Πρέπει, δηλαδή, πάλι να µαζευτεί η γενική συνέλευση και
να πει: «Εµείς δεν θέλουµε πια να είµαστε συνεταιρισµός και θέ-
λουµε να είµαστε κάτι άλλο. Τι να κάνουµε τώρα;». Δίνει τη δυ-
νατότητα µετατροπής. Ας κάτσουµε να κάνουµε µια ωραία
κουβέντα. Στον νόµο σας δυνατότητα µετατροπής συνεταιρι-
σµού δίνατε ή όχι; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Αφού δεν υπήρχε …
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν το λέγατε. Μετατροπή λέγατε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σε τι;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Στο σχετικό άρθρο µε την αυξηµένη πλειοψηφία
λέγατε µετατροπή.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Σε τι, κύριε Υπουργέ;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σε ό,τι αποφασίσεις, σας ξαναλέω. 
Άρα, λοιπόν, στην πραγµατικότητα σε όλα αυτά τα επιµέρους

που συζητάµε, ένα είναι το ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι η διαφορά
αντιλήψεως. Από τη µια µεριά εσείς θέλετε ένα σχήµα στο οποίο
να λέτε στους ανθρώπους τι να κάνουν και από την άλλη µεριά
εµείς θέλουµε ένα σχήµα στο οποίο οι άνθρωποι κυριαρχικά να
αποφασίζουν πώς θέλουν να οργανώσουν τη δουλειά τους και
τη δραστηριότητά τους.

Πολύ απλό είναι αυτό το ζήτηµα και πολύ καθαρό. Και αυτό
είναι µία ωραία ιστορική και παραδοσιακή σύγκρουση ανάµεσα
σε αριστερές αντιλήψεις και σε δεξιές αντιλήψεις. Καθαρά πράγ-
µατα. Άρα, λοιπόν αυτό το οποίο κάνουµε στην πραγµατικότητα
είναι απόλυτα συµβατό µε αυτό το οποίο είχαµε πει ότι θα κά-
νουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, πόσο
χρόνο θέλετε ακόµα;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω σε δυο λεπτά λέγοντας το εξής. 

Δυο σηµαντικές παρεµβάσεις. Η πρώτη, η Εθνική Ένωση
Αγροτικών Συνεταιρισµών. Επιτέλους και µετά από καιρό νοµο-
θετούµε πάλι σε συνεννόηση, πάλι µε διαβούλευση, πάλι έχοντας
καταφέρει να συγκλίνουµε τους δυο βασικούς παράγοντες και
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θεσµικούς εταίρους µας στη συζήτηση αυτή, τη νέα ΠΑΣΕΓΕΣ
και τη ΣΑΣΟΕΕ σε ένα κείµενο στο οποίο ενοποιείται για να πάµε
σε ενιαία εκπροσώπηση των συνεταιρισµών. 

Άκουσα µια κριτική η οποία λέει ότι δεν πρέπει να συσχετί-
σουµε τη συγκρότηση της γενικής συνέλευσης µε τον κύκλο ερ-
γασιών, όπως κάνουµε εδώ. Μα, το αντίθετο ήταν η ρύθµιση του
2016 του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν το συσχέτιζε αλλά το συσχέτιζε µε τα πρό-
σωπα που συµµετείχαν στον συνεταιρισµό. Άρα, λοιπόν, είκοσι
πρόσωπα, κύκλος εργασιών 5.000 ευρώ, είκοσι ψήφοι. Δέκα πρό-
σωπα, κύκλος εργασιών 20 εκατοµµύρια ευρώ, δέκα ψήφοι.
Αυτός είναι ο νόµος ΣΥΡΙΖΑ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡΑΧΩΒΙΤΗΣ: Είναι ένωση προσώπων. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ο δικός µας νόµος λέει ότι οι συνεταιρισµοί είναι
οικονοµικές µονάδες και πρέπει να δώσετε µια εξήγηση γιατί η
δοµή που είχατε το 2016 δεν δηµιούργησε ούτε µια ένωση, όχι
την Ένωση, ούτε µια περιφερειακή ένωση συνεταιρισµών. Ούτε
µια. Και επίσης, να δώσετε και µια εξήγηση σ’ αυτό το µοντέλο.
Δεν είναι το µοντέλο που δηµιούργησε την έκρηξη συνεταιρι-
σµών σφραγίδων που ουσιαστικά οδήγησαν στην κακοδαιµονία
και την κατάρρευση του συνεταιριστικού χώρου; Ένας από τους
λόγους. Άρα, λοιπόν, σωστά και ισορροπηµένα έρχεται και γίνε-
ται κι αυτή η ρύθµιση. 

Τέλος, λύνουµε προσωρινά το ζήτηµα που υπάρχει µε τις δι-
οικήσεις των συνεταιρισµών οι οποίες είναι υπόλογες για χρέη
των συνεταιρισµών. 

Επειδή άκουσα κουβέντες γι’ αυτό, να συνεννοηθούµε τι είναι
η ρύθµιση. Προσωρινή αναστολή των ποινικών διώξεων και των
ατοµικών διοικητικών διώξεων για δύο αδικήµατα. Όχι για άλλα.
Άρα, δεν πρέπει να ακούγονται άλλα εδώ. Δυο είναι τα αδική-
µατα. Οφειλή φόρων προς το δηµόσιο και οφειλή ασφαλιστικών
εισφορών. Γι’ αυτά τα δύο δίνουµε µια προσωρινή πενταετή ανα-
στολή όχι για όλους τους συνεταιρισµούς, αλλά µόνο για όσους
είναι υπό εκκαθάριση. Εποµένως, αυτή η πενταετής αναστολή
συνδέεται µε το πέρας της εκκαθαρίσεως. Γιατί το κάνουµε
αυτό; Η απάντηση είναι η εξής. Γιατί βραδύνει η εκκαθάριση. Οι
άνθρωποι έχουν δεσµευµένες τις περιουσίες τους. Προχωρούν
πλειστηριασµοί ατοµικών περιουσιών και διατρέχουµε τον εξής
κίνδυνο. Τη στιγµή που θα περαιωθεί η εκκαθάριση και ενδεχο-
µένως θα έχει ικανοποιηθεί το δηµόσιο από την εκκαθάριση, τα
ακίνητά τους θα έχουν εκπλειστηριαστεί, οι περιούσιες τους θα
έχουν δεσµευθεί κι αυτοί θα είναι καταδικασµένοι στα ποινικά δι-
καστήρια. Η καθυστέρηση αυτή είναι απολύτως ανυπαίτια από
πλευρά τους. Δεν φταίνε αυτοί γιατί δεν έχουν τον έλεγχο της
εκκαθαρίσεως. Άρα, στην πραγµατικότητα για κάτι για το οποίο
είναι ανυπαίτιοι πάµε και τους καταλογίζουµε βαριές, βαρύτατες
προσωπικές ευθύνες. 

Άκουσα και κάτι ακόµα. Υπάρχει µια διάταξη που για µένα δεν
είναι αυτονόητη. Συνδέει διαφορετικά πράγµατα. Έχει σχέση η
διάταξη αυτή µε κάποιους που έκαναν υπεξαίρεση; Όχι. Τους
απαλλάσσει για τη υπεξαίρεση; Όχι. Για την απιστία; Όχι. Για την
πλαστογραφία; Όχι. Για την απάτη; Όχι. Για κανένα ποινικό αδί-
κηµα. Γι’ αυτά τα δυο που σας είπα. Παρά ταύτα, περιορίζεται
µε µια διάταξη ακόµα περισσότερο το εύρος της εφαρµογής που
λέει ότι αν όµως γι’ αυτά τα άλλα αδικήµατα, που δεν παρέχεται
αναστολή µε τον παρόντα νόµο, έχει καταδικαστεί αµετακλήτως
αυτός εξαιρείται του ευεργετήµατος για τα άλλα αδικήµατα σε
βάρος του συνεταιρισµού. Να το κάνω απλό. Κάποιος έχει κατα-
δικαστεί αµετάκλητα για µια υπεξαίρεση σε βάρος του συνεται-
ρισµού. Αυτός δεν µπορεί να έχει το προνόµιο του νόµου της
αναστολής. Καθόλου αυτονόητη σύνδεση, επιτρέψετε µου, γιατί
είναι άλλο αδίκηµα το ένα, άλλο αδίκηµα το άλλο. Για το ένα τι-
µωρείται ως υπεξαιρέτης ή ως απατεώνας. Το άλλο είναι οικο-
νοµικό αδίκηµα. Παρά ταύτα, υπάρχει αυτή η εξαίρεση.
Περιορίζεται, λοιπόν, η εφαρµογή του νόµου ακόµα περαιτέρω
µε µόνη προϋπόθεση την ύπαρξη αµετακλήτου αποφάσεως. 

Θεωρώ ότι η ρύθµισή µας είναι απολύτως ορθή και δίκαιη.
Οφείλω να πω ότι αυτή η ρύθµιση επειδή είχε τη διαβούλευσή
της έχει τη σφραγίδα του Πρωθυπουργού και εποµένως είναι µια
εξαιρετικά σηµαντική ρύθµιση. Είναι κάτι που είναι δίκαιο, είναι
εύλογο, έπρεπε να γίνει. Είναι κάτι που κάνει η Κυβέρνησή µας

προσπαθώντας να αποσείσει από βάρη ανθρώπους που στην
πραγµατικότητα είναι ανυπαίτιοι ακριβώς λόγω της εκκαθαρί-
σεως. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Να ευχαριστήσουµε

τον κύριο Υπουργό. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θα ήθελα τον λόγο για δυο λεπτά

επειδή έκανε πάρα πολλές αναφορές ονοµαστικά ο κ. Βορίδης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αναφερόµενος στη σκέψη σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μόνο για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Βορίδη, εισηγείστε νοµοθε-

τικές ρυθµίσεις και έρχεστε και τις ερµηνεύετε και στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής ως συνήγοροι, ως δικηγόροι συγκεκριµένων
επενδυτών. Αυτό κάνατε σήµερα και επ’ αυτού θα υπάρξει τεκ-
µηριωµένη απάντηση όταν θα µας δοθεί ο λόγος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,
σας παρακαλώ.  

Ένα λεπτό ζήτησε να ακουστεί η φωνή του.
Τον λόγο έχει ο κ. Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά

λεπτά.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας

κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να µου επιτρέψετε να συγχαρώ και να
ευχαριστήσω τις γυναίκες και τους άντρες των Ενόπλων Δυνά-
µεων, της Ελληνικής Αστυνοµίας, του Λιµενικού Σώµατος, της
Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, τους Εθνοφύλακες και τους απλούς
πολίτες στον Έβρο και τα νησιά που µε αυταπάρνηση συµµετέ-
χουν στην εθνική προσπάθεια και αντιµετωπίζουν το σχέδιο Ερν-
τογάν. Ο Έβρος και τα νησιά µας δεν είναι πλέον ξέφραγο
αµπέλι. Νοµίζω ότι το κατάλαβε καλά και η Τουρκία και η Ευ-
ρώπη. 

Έρχοµαι τώρα στο σηµερινό σχέδιο νόµου. Επιτρέψτε µου να
µοιραστώ µαζί σας µία πραγµατική ιστορία. Στην Αµερική της οι-
κονοµικής κρίσης του 1987 µία οµάδα καλλιεργητών σιτηρών
από τη Μινεσότα προβληµατισµένη από τη ραγδαία πτώση στην
τιµή των σιτηρών µαζεύτηκαν σε ένα καφενείο για να δουν πώς
θα αντιµετωπίσουν την κατάσταση. Αυτό που διαπίστωσαν ήταν
ότι µπορεί η τιµή των σιτηρών να παρουσίαζε πτώση όµως είδαν
ότι οι τιµές των ζυµαρικών παρουσίαζαν άνοδο. Απευθύνθηκαν
δε και στο τοπικό πανεπιστήµιο της Μινεσότα για τεχνογνωσία
αναφορικά µε το διοικητικό στήσιµο συνεταιριστικού σχήµατος.
Έτσι γεννήθηκε η βιοµηχανία παραγωγής ζυµαρικών «Dakota
Growers Pasta Company» που εξελίχθηκε στο δεύτερο µεγαλύ-
τερο εργοστάσιο παραγωγής ζυµαρικών στις Ηνωµένες Πολι-
τείες τη δεκαετία του 1990.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ανάλογες ιστορίες
επιτυχίας στη χώρα µας αποτελούν µάλλον την εξαίρεση που επι-
βεβαιώνει τον κανόνα. Και ποιος είναι ο κανόνας; Τον γνωρίζουµε
όλοι. Τα συνεταιριστικά σχήµατα στην Ελλάδα αντί να αντικατο-
πτρίζουν τον δυναµισµό της παραγωγής, την ποικιλότητα των
καλλιεργειών µας, τον πλούτο των εδαφών µας και βεβαίως την
ποιότητα των προϊόντων µας, είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε τις
δοµικές παθογένειες του κλάδου. 

Αυτό αποτυπώνεται πολύ καθαρά στην περίφηµη έρευνα της
διαΝΕΟσις, στην οποία αναφέρθηκε και η εισηγήτρια µας, σύµ-
φωνα µε την οποία οι ελληνικοί συνεταιρισµοί από τη δεκαετία
του ‘80 γνώρισαν διαρκείς πολιτικές παρεµβάσεις, λιγότερο από
το 1/5 των συνεταιρισµών είχαν έστω και υποτυπώδη οικονοµική
παρουσία και οι αποτυχηµένοι συνεταιρισµοί κατέληξαν να χρω-
στούν το ιλιγγιώδες ποσό των 2,4 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Απλό,
αυτονόητο συµπέρασµα: Το συνεταιριστικό µοντέλο αποδείχτηκε
αποτυχηµένο, καθώς συνδυάστηκε και συνδέθηκε µε την κρατι-
κοδίαιτη αντίληψη, κατέρρευσε, δηµιούργησε τεράστια χρέη και
εν τέλει απαξιώθηκε ακόµη και από τους ίδιους τους αγρότες. 

Το ερώτηµα, ωστόσο, το οποίο πρέπει να θέσουµε όλοι στους
εαυτούς µας, είναι τι κάνουµε εµείς γι’ αυτό; Το πρώτο που πρέ-
πει να κάνουµε είναι να πιάσουµε τον ταύρο από τα κέρατα. Και
η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, δεν έχει µάθει να κρύ-
βεται πίσω από το δάχτυλό της. Αποτελεί άλλωστε, µια ακόµα
προεκλογική δέσµευση που γίνεται πράξη.
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Σήµερα λοιπόν, µε το παρόν σχέδιο νόµου αποµακρύνουµε µε
σύγχρονο και ρεαλιστικό τρόπο τους συνεταιρισµούς από τον
εθισµό στην κρατικοδίαιτη λογική. Σπάµε τα στερεότυπα και αν-
τιµετωπίζουµε τις αγκυλώσεις, προκειµένου οι αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί να µπουν στο επίκεντρο της αγροτικής διαδικασίας.
Βελτιώνουµε τους όρους ανταγωνιστικότητας και εµπορικής επι-
τυχίας, µέσω της συµµετοχής ιδιωτών στο µετοχικό κεφάλαιο και
τη διοίκηση, διεκδικώντας έτσι µια καλύτερη θέση στην παγκό-
σµια αγροδιατροφική αγορά. Συνεχίζουµε να µειώνουµε τη φο-
ρολογία στον χαµηλό φορολογικό συντελεστή 10% για τα
αγροτικά συνεταιριστικά σχήµατα, που έχουµε ήδη νοµοθετήσει.
Με το παρόν σχέδιο νόµου τα πλεονάσµατα που δηµιουργεί ο
αγροτικός συνεταιρισµός δεν φορολογούνται, τα διανεµόµενα
στα µέλη κέρδη φορολογούνται ως µερίσµατα, δηλαδή µε 5%,
ενώ η τυχόν υπεραξία που προκύπτει από την αποτίµηση των πε-
ριουσιακών στοιχείων, µετά τον µετασχηµατισµό τους απαλλάσ-
σεται από κάθε φόρο. Παρέχουµε στους συνεταιρισµούς την
ευελιξία να καθορίζουν οι ίδιοι την εσωτερική οργάνωση και επι-
χειρηµατική κατεύθυνση που επιθυµούν. Μετατρέπουµε την
πρωτογενή παραγωγή από µια χαµένη ευκαιρία σε έναν πολλα-
πλασιαστικό παράγοντα οικονοµικής ισχύος, στον βασικό πυ-
λώνα ανάπτυξης της χώρας µας. Αυτό είναι το πρώτο βήµα σε
µια συνολική δέσµευση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη για νέα προοπτική για τον αγροτικό τοµέα και την ανάπτυξη
της υπαίθρου, για προσαρµογή του πρωτογενούς τοµέα στις ρα-
γδαίες αλλαγές που προκαλούνται από τις εξελίξεις στην τεχνο-
λογία.

Στο πλαίσιο αυτό πρέπει να προχωρήσουµε µε στόχο τη σύν-
δεση του πρωτογενούς τοµέα µε τον εκπαιδευτικό, αλλά και µε
την οικονοµία της αγοράς, να τον θωρακίσουµε µε νοοτροπίες
και λειτουργίες εξωστρέφειας και να τον οπλίσουµε µε σύγχρο-
νες µεθόδους marketing και εµπορίας. Αλλά ταυτόχρονα, πρέπει
να προστατεύσουµε τους αγρότες µας από την κλιµατική αλλαγή
και τα ακραία καιρικά φαινόµενα που αντιµετωπίζουµε. Γι’ αυτό,
κύριε Υπουργέ, θεωρώ άµεση ανάγκη την αλλαγή του κανονι-
σµού και της οργάνωσης του ΕΛΓΑ µε έναν νέο νόµο πλαίσιο,
που θα διευκολύνει τις εκτιµήσεις και τις αποζηµιώσεις των αγρο-
τών. Διότι, φαντάζοµαι θα συµφωνήσετε και εσείς ότι δεν γίνεται
οι σταφυλοπαραγωγοί του Μυρτοφύτου, της Φωλιάς, του Ελαι-
οχωρίου, των Ελευθερών και γενικότερα του Παγγαίου και του
Νέστου στην Καβάλα να έχουν πληγεί από το χαλάζι τον περα-
σµένο Ιούνιο και ακόµη να µην έχουν πάρει τις αποζηµιώσεις
τους και στις 31 Μαρτίου να πρέπει να καταβάλουν και τις ασφα-
λιστικές τους εισφορές στον ΕΛΓΑ.

Είµαι σίγουρος ότι µε την ευαισθησία που σας διακρίνει, άλ-
λωστε το έχουµε συζητήσει κατ’ επανάληψη, πολύ σύντοµα θα
φέρετε αυτόν τον νόµο πλαίσιο, όπως θα εντάξετε και την Περι-
φερειακή Ενότητα Καβάλας στη χαλαζική προστασία µε εναέρια
µέσα. Σας εµπιστεύοµαι, αλλά το κυριότερο είναι ότι σας εµπι-
στεύονται οι αγρότες της Καβάλας, οι αγρότες της Ελλάδας. Και
εσάς και συνολικά την ηγεσία, τον κ. Σκρέκα και την κ. Αραµπα-
τζή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσωπικά είµαι πολύ περήφα-
νος που από βήµατος της Ολοµέλειας της Βουλής, µου δίνεται
η δυνατότητα να αναφερθώ σε ιστορίες συνεταιριστικής επιτυ-
χίας στην Καβάλα. Να πω για την Ένωση Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών Καβάλας, η οποία διαχειρίζεται το 5% της ελληνικής
παραγωγής των ακτινιδίων, ευρισκόµενη στην πρώτη πεντάδα σε
ποσότητα στη χώρα µας, µε τις µεγαλύτερες εγκαταστάσεις σε
ψυγεία και µηχανολογικό εξοπλισµό. Να πω για την οµάδα πα-
ραγωγών, φρούτων και λαχανικών σταφυλιού, ποιότητας σύµ-
βολο στο Ελαιοχώρι Παγγαίου, µε συνολική παραγωγή δύο
εκατοµµύρια κιλά σταφύλια ετησίως, που διοχετεύονται στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά. Δεν είµαι ωστόσο υπερήφανος, γιατί αυτές οι
ιστορίες επιτυχίας είναι πολύ λίγες, αναλογικά µε τις δυνατότη-
τές µας και σίγουρα δεν αντικατοπτρίζουν αυτό που ακράδαντα
πιστεύω, δηλαδή ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι το πραγµατικό
συγκριτικό πλεονέκτηµα της πατρίδας µας.

Σας καλώ όλες και όλους λοιπόν, να ψηφίσουµε το παρόν σχέ-
διο νόµου, προκειµένου να µπορέσουµε επιτέλους και εµείς να
διηγούµαστε στο µέλλον περισσότερες ιστορίες επιτυχίας, όπως

αυτές από την Καβάλα, αλλά και αυτή µε την οποία ξεκίνησα την
οµιλία µου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός

ότι βρεθήκαµε εδώ να συζητήσουµε για το νοµοσχέδιο, για τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς, αλλά οι προβολείς της δηµοσιότη-
τας σαν πρώτη είδηση, σαν πρώτος γεγονός φωτίζουν το προ-
σφυγικό - µεταναστευτικό πρόβληµα. Είναι το πρόβληµα για το
οποίο οκτώ µήνες τώρα, η Κυβέρνηση άλλαξε έξι συντονιστές.
Είναι το πρόβληµα για το οποίο η Κυβέρνηση κατάργησε το
Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής στη χώρα που δέχεται τις
µεγαλύτερες ροές. Είναι το πρόβληµα για το οποίο η Κυβέρνηση
οκτώ µήνες τώρα αρνείται να εκπονήσει σχέδιο αποσυµφόρησης
των νησιών. Είναι το πρόβληµα στο οποίο η πολιτική της Κυβέρ-
νησης, η εξωτερική πολιτική κατευνασµού της Τουρκίας αποδείχ-
θηκε απολύτως αναποτελεσµατική, όχι µόνον δεν οδήγησε σε
υποχώρηση, αλλά ίσα-ίσα σε ένταση της τουρκικής προκλητικό-
τητας. Είναι ένα πρόβληµα το οποίο η Τουρκία εργαλειοποιεί, ερ-
γαλειοποιεί ανθρώπους, πρόσφυγες ή µετανάστες για να πιέσει
την Ελλάδα και γενικότερα την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Νοµίζουµε ότι είναι καιρός να σταµατήσει η απραξία από την
πλευρά της Κυβέρνησης, πρέπει άµεσα να προχωρήσουµε σε
συµβούλιο και η Κυβέρνηση να ζητήσει έκτακτο Ευρωπαϊκό Συµ-
βούλιο σε επίπεδο ηγετών…

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν τους είδατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ελάτε, σας παρακαλώ.

Συνεχίστε, κύριε συνάδελφε. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μην διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Κύριε Λαζαρίδη, δεν σας διέ-

κοψα.
Η Κυβέρνηση πρέπει να προχωρήσει στη σύγκληση έκτακτου

συµβουλίου σε επίπεδο ηγετών.
Δεύτερον, σε αυτό το συµβούλιο δεν µας φτάνουν πια τα

λόγια! Αρκετά µε τα λόγια, αν το θέλετε έτσι. Η Ελλάδα µπορεί
να θεσµοθετηθεί και να νοµοθετεί στο χώρο της επικρατείας της.
Σιγά τα ωά! Σιγά την ανακάλυψη! Θέλουµε την έµπρακτη υπο-
στήριξη της Ευρώπης!

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ανοιχτά σύνορα θέλετε. Αυτό λέτε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Θέλουµε την υποστήριξη της Ευ-

ρώπης θέλουµε να µην περιοριστεί, όπως οδηγείται µε την τα-
κτική της Κυβέρνησης, σε µια ελληνοτουρκική διαφορά, αλλά
όπως είναι πραγµατικά Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας, θέ-
λουµε πρόγραµµα µετεγκατάστασης προσφύγων και προς την
Ευρωπαϊκή Ένωση, που δεν το αποδέχονται ακόµα οι ηγέτες
της, παρά µόνο φραστικά. Θέλουµε λοιπόν, να προχωρήσουµε
σε έµπρακτα µέτρα για την αντιµετώπιση του προσφυγικού - µε-
ταναστευτικού προβλήµατος από την Ευρωπαϊκή Ένωση και
πρέπει η Κυβέρνηση να ζητήσει τέτοια µέτρα. Θα πρέπει να εγ-
καταλείψει επιτέλους την επικοινωνιακή διαχείριση του προβλή-
µατος, πρόγραµµα αποσυµφόρησης των νησιών, απλοποίηση
των διαδικασιών του ασύλου, αλλά µε πλήρη σεβασµό στους κα-
νόνες του Διεθνούς Δικαίου. Θέλουµε και ζητούµε την ενίσχυση
µε το απαραίτητο προσωπικό όλων των δηµοσίων δοµών που εµ-
πλέκονται στη διαχείριση του προσφυγικού.

Να έλθω λίγο στο νοµοσχέδιο για τους συνεταιρισµούς. Τι και-
νούργιο φέρνει; Φαίνεται από το ίδιο το πρώτο άρθρο για το τι
εννοεί «αγροτικούς συνεταιρισµούς» και θα το συγκρίνουµε και
µε αυτό που έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ. Έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ: ο αγροτικός συ-
νεταιρισµός επιδιώκει µε την αµοιβαία βοήθεια και την αλληλεγ-
γύη των µελών, τη συλλογική, οικονοµική, κοινωνική, πολιτιστική
ανάπτυξη και προαγωγή των µελών τους. Τι φέρνει η Νέα Δηµο-
κρατία: αφαιρείται η αµοιβαία βοήθεια, αφαιρείται η αλληλεγγύη
των µελών, αφαιρείται η κοινωνική και πολιτιστική ανάπτυξη. Και
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τι µένει µόνο; Η οικονοµική ανάπτυξη και η προαγωγή των µελών
του συνεταιρισµού.

Για το πού το πάει η Νέα Δηµοκρατία το λέει ο ίδιος ο νόµος
και προχωράει και ένα βήµα παρακάτω: Για ό,τι από αυτά δεν
ρυθµίζονται µε τον παρόντα νόµο για τους αγροτικούς συνεται-
ρισµούς, ισχύουν οι διατάξεις για τις ανώνυµες εταιρείες. Να πού
το πάει.

Βεβαίως, εδώ θα πω ότι αυτό είναι µια ιδεοληπτική εµµονή και
µια ιδεοληπτική υποταγή της Κυβέρνησης στο κέρδος και θα
απαντήσει ενδεχοµένως ο Υπουργός για ιδεοληψίες των αριστε-
ρών και του ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, θα µου επιτρέψετε να µην πω την προ-
σωπική µου γνώµη.

Συµφωνώ βεβαίως µε την άποψη του Μπρούνο Ρέλαντς, που
είναι ο Γενικός Διευθυντής της Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµα-
χίας. Δεν φαντάζοµαι να τον θεωρείτε κι αυτόν συριζαίο και ιδε-
οληπτικό. «Ή παπάς, παπάς ή ζευγάς, ζευγάς», λέγαµε στο
χωριό µου. Το λέει µε άλλα λόγια ο Γενικός Διευθυντής της Διε-
θνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας: «Δεν µπορεί να υπάρχει κάτι
που να είναι ανάµεσα σε συνεταιρισµό και κεφαλαιουχική εται-
ρεία. Ή µιλάµε για συνεταιρισµό ή µιλάµε για εταιρεία. Αλλιώς
δεν µπορεί να λειτουργήσει το σχήµα. Εάν πραγµατικά ενδιαφέ-
ρεστε στην Ελλάδα να υπάρξει ανάπτυξη και κυρίως αγροτική
ανάπτυξη...» προσέξτε, λέει: «Εάν ενδιαφέρεστε πραγµατικά να
υπάρξει στην Ελλάδα ανάπτυξη και κυρίως αγροτική ανάπτυξη
µέσω του πυλώνα του συνεταιρισµού, τότε θα πρέπει οι συνεται-
ρισµοί να είναι ξεκάθαρα αυτό για το οποίο προβλέπεται».

Σε τρία θέµατα ήθελα να σταθώ. Καλά έκανα νοµίζω που ασχο-
λήθηκα µε το θέµα του προσφυγικού-µεταναστευτικού.

Το ένα θέµα, κύριε Υπουργέ, είναι το δικαίωµα που δίνετε στο
35%. Απασχόλησε πάρα πολύ και τις συζητήσεις στις επιτροπές
και τη µέχρι τώρα συζήτηση. Δεν µιλάµε για νοµοσχέδιο για
αγροτικούς συνεταιρισµούς, αλλά για ανώνυµες εταιρείες. Ας
µην γελιόµαστε, εκείνοι που θα µπουν µε το 35% -πέρα από διά-
φορες απόψεις που ήδη ακούστηκαν και φαντάζοµαι ότι οι Βου-
λευτές θα έχουν τη δυνατότητα να αναπτύξουν και στη συνέχεια-
πιστεύω ότι αυτό που ενδιαφέρει περισσότερο τον επενδυτή ο
όποιος θα µπει είναι το brand name του συνεταιρισµού και η αξία
που προσδίδουν τα συνεταιριστικά προϊόντα σαν τέτοια στην
αγορά.

Ένα δεύτερο θέµα που ήθελα να δούµε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι η έννοια της συνεταιριστικής εκπαίδευσης. Είναι
µια θεµελιώδης αρχή πολύ βασική, έχει σχέση µε τη δηµοκρατική
διαχείριση και νοµίζω, παίρνοντας υπ’ όψιν ότι υπάρχουν σχολές
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, ότι πρέπει να δούµε σε
αυτές τις σχολές ένα κοµµάτι της εκπαίδευσής τους, τη συνεται-
ριστική εκπαίδευση.

Ένα τρίτο θέµα είναι η παρέµβαση που, κατά τη γνώµη µου,
πρέπει να υπάρχει από το κράτος για την ενίσχυση του πρωτο-
γενούς τοµέα σαν ένας πυλώνας ο οποίος θα µας βοηθήσει να
βγούµε από τη δίνη της οικονοµικής κρίσης. Δεν µπορείς να
µιλάς για ελαιόλαδο Βιάννου, ελαιόλαδο Κολυµβαρίου, ελαι-
όλαδο Σητείας. Πρέπει να µιλάς τουλάχιστον για κρητικό ελαι-
όλαδο, για να µην µιλήσω για συνολικά ελληνικό ελαιόλαδο ή για
ελιές Καλαµών, ελιές Μυτιλήνης κ.λπ.. Δεν µπορεί µια οµάδα πα-
ραγωγών, ένας αγροτικός συνεταιρισµός µόνος του να µπει στις
διεθνείς αγορές, ούτε πρέπει να αφεθούν οι οµάδες παραγωγών
µόνες τους στις διεθνείς αγορές.

Επιτρέψτε µου κλείνοντας, και για να µην καταχραστώ την
ανοχή σας κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω ένα υπόµνηµα από τον
Αγροτικό Συνεταιρισµό Κρουσώνα. Αφορά τη βιωσιµότητά του.
Για τη βιωσιµότητά του προτείνει µια νοµοθετική αλλαγή στο
ν.4174/2013 που αφορά το Υπουργείο Οικονοµικών.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, το καταθέτω, κύριε Υπουργέ, γιατί είναι µια κραυγή
αγωνίας των ανθρώπων που έχουν αυτό τον συνεταιρισµό για
την τύχη των συνεταιρισµών και του αγροτικού χώρου γενικό-
τερα που πασχίζουν πραγµατικά για την παραγωγή τους.

Επίσης, να σας πω παράλληλα, κύριε Υπουργέ, ότι είπατε ότι

δεν φτιάχτηκε καµµία δευτερογενής ένωση µε τον νόµο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο συνεταιρισµός του Κρουσώνα, που καταθέτω στα Πρα-
κτικά το υπόµνηµά του, είναι µια από τις πρωτογενείς
πρωτοβάθµιες οργανώσεις των αγροτών που προχώρησαν και
σε δευτεροβάθµια οργάνωση -στον Νοµό Ηρακλείου τουλάχι-
στον υπάρχει, δεν µπορώ να πω για την υπόλοιπη Ελλάδα- αλλά
είναι ένας από αυτούς.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλ-

λαγής για επτά λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε,
λόγω των γεγονότων τόσο στον Έβρο όσο στην νησιωτική Ελ-
λάδα και της τουρκικής προκλητικότητας, να πω τα εξής:

Η Κυβέρνηση οφείλει σήµερα να θέσει την ηγεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης προ των ευθυνών της. Ο ρόλος του παρατηρητή
για την Ευρωπαϊκή Ένωση έχει λάβει τέλος. Ο ελληνικός λαός
έδειξε την αλληλεγγύη του και ανθρωπιστικώς ιδιαίτερα για τους
πρόσφυγες, αλλά για τους µετανάστες κι αυτό πρέπει να επιση-
µανθεί.

Τώρα, όµως, µετά τα γεγονότα που λαµβάνουν χώρα στα σύ-
νορά µας στον Έβρο αλλά και στη νησιωτική Ελλάδα, ο ελληνι-
κός λαός είναι αποφασισµένος να προστατεύσει την ασφάλειά
του και τα σύνορα της πατρίδας µας και τούτο µε εθνική γραµµή,
οµοψυχία και συνεννόηση.

Να τονίσω επίσης ότι είµαστε όλοι στο πλευρό των Σωµάτων
Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων, που µε το αξιόµαχο που
διακατέχονται, θα έλεγα ότι εγγυόνται και διασφαλίζουν το απα-
ραβίαστο των χερσαίων και θαλάσσιων συνόρων µας.

Είναι σηµαντικό, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως αναφέρθηκε και
η Πρόεδρός µας κ. Φώφη Γεννηµατά, να ενεργοποιηθεί η ρήτρα
αλληλεγγύης του άρθρου 22 της συνθήκης που προβλέπεται για
τις περιπτώσεις ανθρωπογενούς καταστροφής. Και τούτο ώσπου
να ληφθούν µέτρα ενίσχυσης από τη FRONTEX για να σταµατή-
σει η παράνοµη διακίνηση ανθρώπων σε Έβρο και νησιωτική Ελ-
λάδα, γεγονός που λαµβάνει χώρα µε τη βοήθεια της Τουρκίας.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο.
Συζητάµε, αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ένα νοµοσχέδιο, που

φέρνει αλλαγές στο θεσµικό πλαίσιο που διέπει τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς. Είναι ένα θεσµικό πλαίσιο που µέχρι σήµερα χα-
ρακτηρίζεται από πολυνοµία και αποσπασµατικότητα και που δεν
έχει καταφέρει να ανταποκριθεί φυσικά στις βασικές ανάγκες και
στις ιδιαιτερότητες των συνεταιρισµών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο έρχεται να τροποποιήσει
διατάξεις του πρόσφατου ν.4384/2016 έχοντας ως στόχο οµό-
φωνα και σύµφωνα µε την Κυβέρνηση να επιλύσει τα προβλή-
µατα των συνεταιρισµών. Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, δυστυχώς οι
στόχοι αυτοί δεν επιτυγχάνονται.

Το παρόν νοµοσχέδιο απλοποιεί τις διαδικασίες, αλλά δεν δίνει
κίνητρα ανάπτυξης. Δεν παρουσιάζει δηλαδή την προοπτική της
πολιτείας για την ενίσχυση του πρωτογενή τοµέα, ενός πρωτο-
γενή τοµέα που είναι το στοίχηµα όλων µας, διότι, όπως έχω πει
κατ’ επανάληψη, ο δανεικός πλούτος έλαβε τέλος και είναι υπο-
χρέωσή µας να δώσουµε εγχώριο πλούτο στον ελληνικό λαό και
στους πολίτες που θα επαναδιανεµηθεί δικαίως. Αρκείται, θα
έλεγα, σε διαδικαστικές και γραφειοκρατικές ρυθµίσεις. Μπορεί
κάποιες να είναι θετικές, ωστόσο, στο σύνολό τους δεν θέτουν
τις βάσεις για τη σύγχρονη λειτουργία και ανάπτυξη των συνε-
ταιρισµών.

Ακούσαµε τους φορείς στην ακρόασή τους στην επιτροπή να
καταθέτουν συγκεκριµένες και ολοκληρωµένες προτάσεις, να
καταθέτουν ολοκληρωµένες απόψεις και ρυθµίσεις, να αναφέ-
ρονται µε σαφήνεια σε προβλήµατα που πρόκειται να δηµιουρ-
γηθούν εφόσον το νοµοσχέδιο ψηφιστεί και θα ψηφιστεί ως έχει
σήµερα. 

Γι’ αυτό θα έλεγα, κύριε Υπουργέ, να λάβετε υπ’ όψιν τις από-
ψεις των φορέων. 

Βασική ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, είναι η είσοδος των ιδιωτών
στους συνεταιρισµούς και η παροχή µάλιστα σε αυτούς διευρυ-
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µένων δικαιωµάτων και δυνατοτήτων. Δηλαδή ένας ιδιώτης θα
µπορεί πλέον να συµµετέχει στον συνεταιρισµό κατέχοντας το
35% του συνόλου των ψήφων, να καθορίζει φυσικά µε το δι-
καίωµα του 35% τη µετέπειτα πορεία του. Δηλαδή ο συνεταιρι-
σµός θα ακολουθεί περισσότερο την πορεία και τη δοµή
εµπορικών εταιρειών, παρά φυσικά τις επιταγές και τις βασικές
αρχές του συνεταιρίζεσθε.

Γνωρίζουµε, επίσης, ότι πρόθεση των ιδιωτών αποτελεί βασικό
στοιχείο της πολιτικής της Κυβέρνησης. Ο συνεταιρισµός, όµως,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι κεφαλαιουχική εταιρεία. Λειτουργεί µε
άλλο πλαίσιο και µε άλλες αρχές και σε κάθε περίπτωση πρόκει-
ται για µια διεθνώς αποτυχηµένη πρακτική.

Το είπε, να ενθυµίσω, ξεκάθαρα ο εκπρόσωπος της Διεθνούς
Συνεταιριστικής Συµµαχίας, αλλά και άλλοι φορείς, ότι ο θεσµός
έχει εφαρµοστεί διεθνώς και έχει αποτύχει. Τι απαντάτε, λοιπόν,
εδώ; Γιατί αγνοείτε τα όσα τεκµηριωµένα έθεσαν οι φορείς µε
συγκεκριµένες, µάλιστα, αναφορές, στη βιβλιογραφία;

Γιατί, κύριε Υπουργέ, δίνετε την δυνατότητα σε έναν ιδιώτη να
συγκεντρώσει το 35% των ψήφων και να αποφασίσει ουσιαστικά
για το µέλλον του συνεταιρισµού αυτός; Πώς περιµένετε αυτό
να λειτουργήσει στην πράξη που εσείς προσδοκάτε;

Ταυτόχρονα, αγαπητοί συνάδελφοι, η ρύθµιση αυτή θα έχει
σοβαρές επιπτώσεις και στους αλιευτικούς συνεταιρισµούς που
µισθώνουν από το δηµόσιο λιµνοθάλασσες προκειµένου να τις
εκµεταλλευτούν παραγωγικά. Οι συνεταιρισµοί αυτοί έχουν ιδι-
αιτερότητες σε σχέση µε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και
αυτό, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν και θα έπρεπε
να διέπονται από ξεχωριστό νοµικό πλαίσιο. Να τονίζω εδώ ότι
τα µέλη των αλιευτικών συνεταιρισµών είναι υποχρεωτικά αλιείς
και η παραγωγή τους τιµολογείται και διακινείται εις όφελος του
συνεταιρισµού.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, στη µίσθωση των λιµνοθαλασσών,
σύµφωνα µε τον αλιευτικό κώδικα οι αλιευτικοί συνεταιρισµοί
προηγούνται ως µισθωτές έναντι των ιδιωτών.

Με τα δεδοµένα αυτά, λοιπόν, το άρθρο 6 που προβλέπει τη
συµµετοχή µε δικαίωµα ψήφου µελών - επενδυτών και µάλιστα
έως το 35% των ψήφων θα αλλοιώσει την σύστασή τους αποκλει-
στικά από αλιείς µε σοβαρές επιπτώσεις στις τοπικές αλιευτικές
κοινότητες, διότι ένας επενδυτής θα µπορεί πλέον να ελέγχει το
συνεταιρισµό που συνήθως αποτελείται από οικονοµικά αδύνα-
τους αλιείς και να ανταγωνίζεται την ίδια την παραγωγή µιας λι-
µνοθάλασσας ακόµα και αν είναι έµπορος ψαριών ή ακόµα και
κάτοχος οικονοµικής δραστηριότητας εντατικής ιχθυοκαλλιέρ-
γειας.

Για τον λόγο αυτό, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να υπάρξει ειδική
πρόβλεψη για τους αλιευτικούς συνεταιρισµούς µε διακριτό
άρθρο. Είναι στο χέρι σας, κάντε το πράξη, ώστε να αποφευχθεί
και ο κίνδυνος σύγκρουσης µε διατάξεις του αλιευτικού κώδικα.

Με τα δεδοµένα αυτά, κύριε Υπουργέ, είναι σαφές ότι προχω-
ράτε σε µια ρύθµιση, η οποία είναι καταδικασµένη να αποτύχει
και αντίθετα δεν δίνετε σηµασία σε βασικά προβλήµατα των συ-
νεταιρισµών, όπως η απουσία εκπαίδευσης των µελών τους.
Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι, όσο δεν ενισχύεται η εκπαίδευση
των συνεταιριστών τόσο το συνεταιριστικό κίνηµα θα οδηγείται
σε µαρασµό.

Τέλος, να αναφερθώ στις διατάξεις των άρθρων 26 και 32, στις
οποίες επίσης υπήρξαν εκτενείς επισηµάνσεις από τους φορείς.
Το συµπέρασµα είναι ένα. Η διανοµή των κερδών στα µέλη του
συνεταιρισµού και η διανοµή της συνεταιριστικής περιουσίας θέ-
τουν σε κίνδυνο τις φοροαπαλλαγές που η πολιτεία παρέχει σε
αγροτικούς συνεταιρισµούς, διότι έτσι δηµιουργούνται ζητήµατα
παραβίασης του ελεύθερου ανταγωνισµού και των αρχών της
ενιαίας αγοράς.

Δεν θα πρέπει, λοιπόν, να λησµονούµε, αγαπητοί συνάδελφοι,
ότι ένας συνεταιρισµός δεν είναι µια απλή ανώνυµη εταιρεία η
οποία έχει ξεχωριστή εταιρική περιουσία. Η συνεταιριστική πε-
ριουσία σχηµατίστηκε από τη διαδοχή γενεών συνεταιριστών,
αλλά και από παραχωρήσεις του ελληνικού δηµοσίου προς τους
συνεταιρισµούς.

Συνεπώς, αγαπητοί συνάδελφοι, και κύριε Υπουργέ, δεν µπο-
ρούµε να µιλάµε για διανοµή της περιουσίας αυτής και εκµετάλ-

λευση αυτής από τα τωρινά µέλη καθώς και µετατροπή του συ-
νεταιρισµού σε ανώνυµες εταιρείες, όπως ορίζει το παρόν νοµο-
σχέδιο.

Καταθέσαµε, κύριε Υπουργέ, τρείς τροπολογίες, οι οποίες
αναπτύχθηκαν από τον εισηγητή µας τον κ. Πάνα. Κάντε τις απο-
δεκτές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούµπας, από την Ελληνική Λύση
για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοσοφία του συνεταιριστι-

κού κινήµατος είναι ένας για όλους και όλοι για έναν ή αυτό που
λένε και οι καταδροµείς βέβαια, αυτό είναι το σύνθηµα, το έχουν
πάρει οι συνεταιριστικές οργανώσεις, η ισχύς εν τη ενώσει. 

Και επειδή οι ώρες είναι κρίσιµες αυτό το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα έχει σχέση µε αυτά όλα που συµβαίνουν εκεί που
αρχίζει η Ελλάδα και όχι εκεί που τελειώνει η Ελλάδα, στα σύ-
νορά µας.

Σε τέτοιες ώρες δεν κινδυνολογούµε, όπως µας λέγατε ότι κιν-
δυνολογούσαµε καθώς τα σύνορά µας δεν φυλάσσονταν για να
λέµε την αλήθεια, επιδερµικά φυλάσσονταν, τώρα φυλάσσονται.
Όταν σας λέγαµε να πάρουµε µέτρα ήµασταν αυτοί οι οποίοι κιν-
δυνολογούσαµε. Δυστυχώς, δεν θέλω να πω ότι ήµασταν προ-
φητικοί και διορατικοί, όπως και ο Πρόεδρός µας, ο Κυριάκος ο
Βελόπουλος, αλλά για µια ακόµη φορά αυτό ήταν διορατικότητα.

Τώρα, όµως, σε τέτοιες κρίσιµες ώρες θα µπει ένα άλλο ρητό
του Δηµητρακόπουλου, όπου λέει: «Πολιτική µε κόµµα, αν δεν
υπάρχει το κόµµα δεν υπάρχουν τα ενεργά κύτταρα της δηµο-
κρατίας, πολιτική µε κόµµα, έθνος µε τελεία.» Στο έθνος δεν χρει-
άζονται ούτε κοµµατικές αντιπαραθέσεις ούτε πολιτικές
αγκυλώσεις, χρειάζεται τέλεια. 

Βάζουµε αυτά τα σηµεία στίξης για να δείξουµε ακριβώς τη
σοβαρότητα και όλοι µαζί πρέπει να είµαστε ενωµένοι, να χαρά-
ξουµε µια κοινή συνισταµένη, να γίνει τώρα άµεση ενηµέρωση
των πολιτικών αρχηγών, διότι αν το κράτος έχει συνέχεια κατά
το δοκούν το έθνος είναι ενιαίο και αδιαίρετο και είµαστε υπο-
χρεωµένοι για τις επόµενες γενιές να φυλάξουµε Θερµοπύλες.
Αυτή είναι η σχέση του ρητού του συνεταιριστικού κινήµατος η
ισχύς εν τη ενώσει, ενωµένοι όλοι µαζί µπορούµε, πραγµατικά,
να παραδώσουµε µία Ελλάδα ισάξια, αντάξια της ιστορίας των
προγόνων µας.

Πάµε, λοιπόν, σε αυτό το νοµοσχέδιο όπου ανοίγει «κερκό-
πορτα» για να αλλοιώσει τη φιλοσοφία του. Σίγουρα έχουν γίνει
πολλά λάθη και πολλές αµαρτίες στο συνεταιριστικό κίνηµα. Ο
συνεταιρισµός είναι ευλογία. Εµείς, δυστυχώς, όµως από το
1900 που ξεκίνησε ο πρώτος συνεταιρισµός τον κάναµε αµαρτία,
διότι οι εκάστοτε πρόεδροι των αγροτοενώσεων είχαν κοµµατικό
χαρακτήρα µε αποτέλεσµα η κάθε αγροτοένωση να αντιµετωπί-
ζεται από την εκάστοτε κυβέρνηση ανάλογα µε την κοµµατική
της χροιά.

Δεν είναι δυνατόν να υπάρχουν δύο οµοσπονδίες τόσα χρόνια
η Οµοσπονδία Δηµοκρατικών Αγροτικών Συλλόγων, η ΟΔΑΣ, που
ήταν προσκείµενη στη Νέα Δηµοκρατία και η Οµοσπονδία Αγρο-
τικών Συλλόγων, που ήταν προσκείµενη στο ΠΑΣΟΚ. Όλα αυτά
µας έφεραν σε αυτό το σηµείο να υπάρχει ένας κατακερµατι-
σµός του συνεταιριστικού κινήµατος. Και πολύ φοβούµαι ότι
µπαίνοντας τώρα ένας επενδυτής, ο οποίος ενδεχοµένως να εξυ-
πηρετεί συµφέροντα εταιρειών που σχετίζονται µε τον αγροτικό
τοµέα να παίρνει καίριες αποφάσεις σε βάρος των µικρών αγρο-
τών.

Διότι η φιλοσοφία του συνεταιριστικού κινήµατος που πήρε το
όνοµα του «Αλέξανδρος Μπαλτατζής» από το 1900 ποια ήταν;
Ήταν να υποστηρίξει το µικρό κλήρο, προκειµένου οι αγρότες
σύσσωµοι ενωµένοι να µπορούν να ανταπεξέλθουν µε καλές
τιµές σε ό,τι αφορά την προµήθεια πρώτων υλών, αλλά και την
πώληση των δικών τους προϊόντων όπου µε βάση τη συνθήκη
GAT παραµένουν στις αποθήκες λόγω του σκληρού ανταγωνι-
σµού.
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Τι λένε τα στοιχεία σήµερα; Πέντε πολυεθνικές εταιρείες ανά
τον κόσµο κινούν όλα τα γεωργικά εφόδια µηχανήµατα στον
πρωτογενή αγροτικό τοµέα. Άρα, λοιπόν, ο ανταγωνισµός είναι
σκληρός. Πολύ φοβούµαι, όµως, ότι µπαίνοντας ένας ενδεχοµέ-
νως επενδυτής δεν είναι απλά επενδυτής, κύριε Υπουργέ, είναι
χορηγός και οι χορηγοί θέλουν να κάνουν κουµάντο, διότι το λέει
και η λέξη από την αρχαία Ελλάδα, είναι χορηγία είτε στους πεν-
τακοσιοµεδίµνους που θέλετε να δηµιουργήσετε µέσα στους συ-
νεταιρισµούς είτε στους τριακοσιοµεδίµνους.

Και γιατί το λέω αυτό; Κατ’ αρχάς επειδή είστε και νοµικός οι
αµαρτίες του συνεταιριστικού κινήµατος έχουν ως εξής: υπερά-
ριθµο προσωπικό για να βγει ο άλλος δήµαρχος ή Βουλευτής,
διότι υπηρέτησα το συνεταιρισµό στην Ένωση Αγροτικών Συνε-
ταιρισµών Σερρών στα νιάτα µου επί µία δεκαετία, υπεράριθµο
προσωπικό για να φέρουν τις ψήφους, βγήκαν πολλοί Βουλευτές
και δήµαρχοι µέσα από τους αγροτοσυνεταιρισµούς και οι αγρό-
τες-µέτοχοι διόρισαν όλα τα παιδιά τους υπαλλήλους, έτσι µπή-
καν στην ΟΣΕΓΟ αυτοί και είχαν βεβαίωση και από το ΤΑΥΣΟ, το
άλλο το εύρωστο ταµείο.

Άρα, λοιπόν απαγορευτική διάταξη. Θέλεις να είσαι υποψή-
φιος ή θα εκλεγείς δήµαρχος ή Βουλευτής ή περιφερειακός; Να
εκπίπτεις του αξιώµατος. Θέλεις να είσαι ο επικεφαλής ενός συ-
νεταιρισµού και όλα τα µέλη του ΔΣ; Να απαγορεύεται ρητά και
κατηγορηµατικά να βάζουν τα παιδιά τους υπαλλήλους.

Γιατί έχασαν οι συνεταιρισµοί λεφτά όλα αυτά τα χρόνια; Συ-
νεταιρισµοί που ασχολούνται µε το βαµβάκι δεν παρακολουθού-
σαν το χρηµατιστήριο του Λίβερπουλ, που είναι όλο ένα
χρηµατιστηριακό προϊόν µε αποτέλεσµα να µην έχουν manage-
ment. Ακούστε. Ένας συνεταιρισµός σίγουρα δεν πρέπει να
χάνει χρήµατα, να γίνεται διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος
κυρίως, αλλά και του συνεταιριστικού χρήµατος κατά το δοκούν,
αλλά δεν µπορεί να είναι και καθαρά ένας κερδοσκοπικός οργα-
νισµός. Η φιλοσοφία του είναι να προστατεύσει τις µετοχές στο
µικρό κεφάλαιο των αγροτών. Αυτή είναι η φιλοσοφία του στις
σκληρές συνθήκες.

Άρα, λοιπόν, όταν συνεταιρισµοί άπλωναν τα πόδια τους έξω
από το πάπλωµα και δεν είχαν συγκεκριµένους στόχους φτά-
σαµε εδώ που φτάσαµε.

Πάµε στο λίγο χρόνο που έχω στα εξής: Ολλανδία, ο κάθε
αγρότης µπορεί να είναι συνάµα µέτοχος σε οκτώ συνεταιρι-
σµούς, γιατί εκεί, ο συνεταιρισµός της Ολλανδίας έχει απλό
σκοπό. Αυτός είναι ο απλός σκοπός του συνεταιρισµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πάµε στη Γαλλία. Υπάρχει ένα σύστηµα πυραµίδας, όπου το
ίδιο το κράτος βεβαίως ενισχύει τους συνεταιρισµούς. Πάµε και
στη Δανία, που µαζί µε τη Σουηδία είναι πρότυπα. Χωρίς να υπάρ-
χει συνεταιριστικό πλαίσιο εκεί, οι άνθρωποι αυτοί καταλαβαί-
νουν ότι πρέπει να υπάρχει συνέργεια.

Ξέρετε ότι υπήρχε ένα πρόγραµµα ανάµεσα στην Ιταλία και
στην Ελλάδα, όπου είκοσι τέσσερις συνεταιρισµοί από την Ιταλία,
πριν από τρία χρόνια, ζήτησαν να υπάρχει συνεργασία µε τους
ελληνικούς συνεταιρισµούς για να µπορέσουν να ανταπεξέλθουν
στο µεγαθήριο της Ισπανίας; Και σε αυτό το πρόγραµµα συγκε-
κριµένα, χρηµατοδοτούνταν οι δικοί τους ελαιοκοµικοί συνεται-
ρισµοί από το ίδιο το κράτος, είκοσι τέσσερις τον αριθµό, µε 50
εκατοµµύρια ευρώ και οι δικοί µας µόλις τρεισήµισι. Πού χωλαί-
ναµε σε αυτό; 

Το πρόγραµµα αυτό ονοµαζόταν consorzio nationale degli oli
vocoltori, δηλαδή ήταν ο εθνικός φορέας της Ιταλίας στο ελαι-
όλαδο, που ζητούσε από τους ελληνικούς συνεταιρισµούς να
µπορέσουν να κάνουν ένα πλάνο µεταποίησης προϊόντων. Εµείς
έχουµε χύµα ελαιόλαδο. Οι άνθρωποι έχουν ένα πρόγραµµα, το
terra del sole, όπου δίνουν πρωτεύουσα σηµασία στη συσκευα-
σία. Άρα, λοιπόν µια και έρχεται το εταιρικό σύµφωνο πλαισίου
ανάπτυξης, οι συνεταιρισµοί πρέπει να είναι έτοιµοι, µικροί και
ευέλικτοι.

Αυτό που προτείνουµε εµείς, ως Ελληνική Λύση, είναι να δώ-
σετε βάση στην ποιότητα, όπως µε τα αρωµατικά φυτά, µε τα
αποξηραµένα αρωµατικά φυτά µε τους γυναικείους συνεταιρι-
σµούς σε δυσπρόσιτες περιοχές στο µεταποιητικό στάδιο. Εκεί

χωλαίνουµε.
Πολύ φοβούµαι όµως, όταν δεν υπάρχουν απαγορευτικές δια-

τάξεις απέναντι σε µέλη του ΔΣ, ώστε να µη βάζουν τα παιδιά
τους µέσα στο συνεταιρισµό, µε συγγένεια πρώτου και δευτέρου
βαθµού. Αυτοί που θα είναι υποψήφιοι να µην µπορούν συνάµα
να είναι και στο διοικητικό συµβούλιο. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, αφού ανοίγετε την κερκόπορτα για χο-
ρηγούς- επενδυτές µέσα στους συνεταιρισµούς, θα χάσει την
αξία του ο συνεταιρισµός, για να είναι προς όφελος γενικότερα
των µικρών αγροτών, αλλά να δώσει βαρύτητα στο ποιοτικό στά-
διο των αγροτικών προϊόντων. Είναι µεγάλη υπόθεση το συνεται-
ρίζεσθαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Και κάτι τελευταίο, µια και
αναφέραµε πολλούς συνεταιρισµούς. Μόλις πενήντα έχουν ένα
θετικό πρόσηµο, αυτό είναι η αλήθεια. Η ΠΑΣΕΓΕΣ, που πρέπει
να την αναβαθµίσουµε, πριν από δύο χρόνια παρουσίασε είκοσι
τέσσερις συνεταιρισµούς που πάνε καλά στην Ελλάδα, αλλά και
το 1967 - 1968 είχαµε πάνω από επτά χιλιάδες συνεταιρισµούς,
όταν και το 1928 περίπου ήταν πάνω από τρεις χιλιάδες.

Συνεταιριστικό κίνηµα. Πρέπει να το στηρίξουµε, πρέπει να το
προστατεύσουµε και σε καµµία περίπτωση να µην χαλάσουµε
τον ενωτικό του χαρακτήρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Θα σας παρακαλέσω να κρατάτε τον χρόνο σας µε τη σχετική
ανοχή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά
θα πάρει τον λόγο ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέ-

ψετε να ξεκινήσω µε το θέµα των ηµερών, το οποίο έθεσε και ο
κύριος Υπουργός στην οµιλία του και να του πω το εξής. 

Και εµένα, κύριε Βορίδη, κύριε Υπουργέ, µου φαίνεται αδια-
νόητο ή θα µου φαινόταν αδιανόητο, αν κάποιος από αυτή την
Αίθουσα ή οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης αµφισβητούσε τον
ισχυρό γεωπολιτικό ρόλο της χώρας µας, έναν ισχυρό γεωπολι-
τικό ρόλο που διαµόρφωσε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και προφα-
νώς είναι πολύ σηµαντικό να θυµηθούµε ότι για να είµαστε
σήµερα ισχυροί, έπαιξε ρόλο και η Συµφωνία των Πρεσπών και
η συνεργασία µε τους ηγέτες των Βαλκανίων και η Σύνοδος του
Καΐρου και η Σύνοδος των ηγετών του Μεσογειακού Νότου, κάτι
το οποίο προτείνουµε -για να µην πω απαιτούµε- να ενεργοποι-
ήσετε και εσείς σήµερα, δηλαδή αυτές τις διπλωµατικές συνερ-
γασίες που σας παρέδωσε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, για να
παραµείνει ισχυρός και να γίνεται ακόµα ισχυρότερος ο γεωπο-
λιτικός ρόλος της Ελλάδας. 

Γιατί σήµερα, στις νέες συνθήκες που δηµιουργούνται, δεν
έχουµε δει αντίστοιχα βήµατα, όπως παραδείγµατος χάριν το
λάθος που έγινε σχετικά µε το αν θέσατε ή όχι βέτο για την πα-
ρέµβαση της Τουρκίας στο Ιντλίµπ ή για το αν τελικά θα επιβλη-
θούν κυρώσεις κατά του κ. Ερντογάν που αµφισβητεί την κοινή
δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης- Τουρκίας, την οποία πέτυχε η κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, για να διασφαλίσει και τα δικαιώµατα και
την ακεραιότητα των Ελλήνων πολιτών και της ελληνικής περι-
ουσίας. 

Αυτά, κύριε Βορίδη, είναι τα ερωτήµατα που πρέπει εσείς να
απαντήσετε. Δεν τα έχετε απαντήσει επαρκώς. Τα ερωτήµατα
λοιπόν επιστρέφουν ισχυρότερα προς την Κυβέρνηση που έχει
και την υποχρέωση του πατριωτισµού, της πραγµατικής προστα-
σίας των ελληνικών δικαιωµάτων. 

Ας µιλήσουµε όµως για τα θέµατα του αγροτικού τοµέα. Στον
ίδιο αν θέλετε άξονα -που για µένα είναι πατριωτισµός κι αυτό-
πρέπει κάποιος να αναγνωρίσει ποιες είναι οι ανάγκες του αγρο-
τικού τοµέα, της αγροτικής παραγωγής και των υποχρεώσεων
που έχουµε απέναντι στους αγρότες, αλλά και απέναντι στην Ελ-
λάδα. Γιατί ο πρωτογενής τοµέας είναι στοιχείο της παραγωγι-
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κής ανασυγκρότησης, της οικονοµίας και της, αν θέλετε, αντα-
γωνιστικότητας και της χώρας, αλλά και της περιφέρειας. 

Τι θέλει σήµερα ο αγροτικός τοµέας; Τι έχει ανάγκη σήµερα ο
αγρότης; Έχει ανάγκη από ανταγωνιστικότητα, που προκύπτει
από ποιότητα και τυποποίηση, έχει ανάγκη από καινοτοµία και
συλλογικές µορφές που να του δίνουν οικονοµία κλίµακος στις
διεθνείς αγορές, για να έχει πρόσβαση σε αυτές. Έχει ανάγκη
από βιωσιµότητα µε χρηµατοδοτήσεις και χαµηλό κόστος παρα-
γωγής, αλλά έχει και ανάγκη από καινοτοµία, που έχει να κάνει
µε το κλίµα, µε την ενέργεια, µε το νερό, µε τις νέες τεχνολογίες,
µε την ανακύκλωση στις συσκευασίες αγροχηµικών και όλων των
υπολοίπων εφοδίων.

Τι από όλα αυτά κάνει ο κ. Βορίδης –επιτρέψτε µου την προ-
σωπική αναφορά, κύριε Υπουργέ- µε το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο; Τίποτα από όλα αυτά δεν κάνει η Κυβέρνηση Νέας
Δηµοκρατίας µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Θα έλεγα µάλιστα
ότι κάνει ακριβώς τα αντίθετα από αυτά που έχει ανάγκη ο αγρο-
τικός τοµέας.

Τι κάνει λοιπόν αναλυτικά; Επιτρέψτε µου να δώσω κάποιους
τίτλους. Βάζει τους ιδιώτες στους συνεταιρισµούς. Απλό; Είναι,
αν θέλετε, προσφιλές ίσως για την νεοφιλελεύθερη αντίληψη των
δεξιών, της Δεξιάς παράταξης. Τους βάζει για ποιο λόγο; Για να
έχουν προνοµιακή σχέση µε πρώτες ύλες, για να έχουν προνο-
µιακή σχέση µε ανταγωνιστικά προϊόντα, για να έχουν προνο-
µιακή σχέση µε την περιουσία των συνεταιρισµών και
ταυτόχρονα για να αγοράσουν τον αέρα, την υπεραξία δηλαδή
που παρήγαγε όλος ο αγροτικός κόσµος, όλη η συλλογικότητα
της υπαίθρου.

Το νοµοσχέδιο αυτό έχει στόχο να πετύχει κάτι από όλα όσα
λείπουν σήµερα στην αγροτική παραγωγή, κάτι δηλαδή αναγκαίο
για τους αγρότες; Όχι. Έχει µάλιστα ακριβώς τον αντίθετο
στόχο, να µην ενισχυθεί η ανταγωνιστικότητα των Ελλήνων αγρο-
τών, να µην ενισχυθεί η καινοτοµία, να µην υπάρχουν συλλογικά
σχήµατα, να µην αποκτήσουν οι αγρότες µόνοι τους την οικονο-
µία κλίµακος και την επάρκεια, αλλά να παράγει ακόµα ο αγρό-
της µε χαµηλή υπεραξία και να έρχεται ο ιδιώτης να καλύψει
αυτό το κενό. 

Μάλιστα στερεί ιδεολογικά -το επιλέγει να στερήσει- από τον
αγροτικό κόσµο το να διεκδικήσει αυτά που του χρειάζεται, γιατί
αντικαθιστά τον κενό που υπάρχει πράγµατι µε έναν νταβατζή
της υπεραξίας του αγροτικού κόσµου. Αυτό πάει να κάνει σή-
µερα, από την πίσω πόρτα ο κ. Βορίδης και έτσι να µην έχει κα-
νέναν εκσυγχρονισµό ο αγροτικός κόσµος. Καταδικάζει στην
καθυστέρηση και την ύπαιθρο και την Ελλάδα και το αγροτικό ει-
σόδηµα και την παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας µας. 

Έτσι, πρακτικά ο κ. Βορίδης τίθεται κατά των συµφερόντων
της Ελλάδας σήµερα, γιατί η ύπαιθρος της Ελλάδας είναι η πλει-
οψηφία της επικράτειάς µας, είναι η πλειοψηφία του χώρου και
είναι ταυτόχρονα η πλειοψηφία του πρωτογενούς προϊόντος, της
ποιότητας ζωής, της υγείας, γιατί οι αγρότες είναι, αν θέλετε, ο
βασικός συντελεστής της υγείας του ελληνικού πληθυσµού και
τα αγροτικά προϊόντα έχουν και αυτό το χαρακτηριστικό.

Ελάχιστα τον ενδιαφέρει το συµφέρον και της περιφέρειας και
της χώρας. Τον ενδιαφέρει το συµφέρον κάποιων πολύ λίγων,
αυτών που πιθανότατα θα µπουν από την πίσω πόρτα στους συ-
νεταιρισµούς.

Αυτό δεν µας δηµιουργεί απορία, κύριε Βορίδη. Είναι γνωστή
η Δεξιά. Ξέρουµε τι επιχειρεί να κάνει διαχρονικά η Δεξιά στην
Ελλάδα, ξέρουµε και εσείς τι άποψη έχετε. Δεν το κρύβουµε. Δεν
έχετε κρυφά σηµεία στην πολιτική σας. Δεν το κρύβετε, συγχω-
ρείστε µε. Είστε ειλικρινείς. Θέλετε να δώσετε τσάµπα την υπε-
ραξία του αγροτικού κόσµου, των συνεταιρισµών στους ιδιώτες,
σε κάποιους ιδιώτες, όχι σε όλους, δηµιουργώντας ταυτόχρονα
-να σας πω τι βρήκα στα άρθρα σας;- εξυπηρετήσεις σε ηµετέ-
ρους, διακρίσεις µε αδικία και ανισοτιµία, χειραγώγηση µε αντι-
δηµοκρατικούς τρόπους των συνεταιρισµών, οικογενειοκρατία
και επαγγελµατισµό στα συνεταιριστικά στελέχη, δηλαδή παρα-
γοντισµό, εµπόδια στους νέους και απώλεια περιουσίας, δηλαδή
δηµοσίου συµφέροντος.

Αυτές είναι οι αξίες της ελευθερίας για τις οποίες µιλήσατε
λίγο νωρίτερα, κύριε Βορίδη; Αυτές είναι οι αξίες της Νέας Δη-

µοκρατίας, όχι της ελευθερίας. Διότι όλα αυτά που είπα είναι
αυτό που ξέρουµε, η κλασική Δεξιά. Τι κάνει λοιπόν; Δεν εξυπη-
ρετεί τους υγιείς συνεταιρισµούς, ούτε αυτούς οι οποίοι βρίσκον-
ται σε λύση και εκκαθάριση, αλλά συµφωνεί µε ιδιώτες για να
εκµεταλλευτούν την περιουσία των συνεταιρισµών που έχουν
βάλει στο µάτι. Έτσι εξυπηρετεί, κάνοντας διακρίσεις. 

Ταυτόχρονα, οι συνεταιρισµοί, ενώ σε όλα τα υπόλοιπα µέλη
έχουν υποχρέωση συνεργασίας µε τον συνεταιρισµό, για τους
ιδιώτες δεν δίνει αυτή την υποχρέωση. Άρα, υπάρχουν εξαιρέ-
σεις, διακρίσεις και ανισοτιµία εις βάρος των αγροτών. Ταυτό-
χρονα, η µερίδα και η αξία της µερίδας για τους επενδυτές
µπορεί να είναι διαφορετική από τη µερίδα των µελών της συνέ-
λευσης, ενώ όταν ιδιωτική επιχείρηση ελέγχει το 35%, ελέγχει
όλον τον συνεταιρισµό, όλες τις αποφάσεις. 

Έτσι χειραγωγεί, καταργεί την αναλογικότητα µε την περιορι-
σµένη σταυροδοσία και άρα, µε το πλειοψηφικό πάει ουσιαστικά
σε µονοκοµµατικές διοικήσεις, ας το πούµε έτσι. Καταργεί τις
θητείες, άρα πάει σε παράγοντες επαγγελµατίες. 

Δεν δίνει τη δυνατότητα να έχουµε νέους συνεταιρισµούς,
συγχωνεύσεις, άρα δεν επιτρέπεται και στον νέο αγρότη να βρει
έναν ρόλο να µπει στο συνεταιρισµό, να δηµιουργήσει, να ασχο-
ληθεί µε το µέλλον του. Και ταυτόχρονα όπου υπάρχει παραγω-
γική περιουσία, την οδηγεί στην απαλλοτρίωση. Ναι αυτό είναι
κλασσική δεξιά. Αλλά δεν έχει σχέση µε την ελευθερία, δεν έχει
σχέση µε την παραγωγή, δεν έχει σχέση µε την ύπαιθρο, µε την
πρόοδο, µε όλα αυτά τα οποία έχει σχέση µόνο η προοδευτική
και δηµοκρατική σκέψη στην Ελλάδα, µόνο οι προοδευτικές και
δηµοκρατικές παρατάξεις.

Γι’ αυτό και ήρθαν όλοι, κύριε Βορίδη, οι επιστήµονες, οι συ-
νεταιριστές το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο και σας είπαν όλοι ότι
αυτό το νοµοσχέδιο είναι στηµένο. Είναι στηµένο εις βάρος της
υπαίθρου, εις βάρος των αγροτών, για να τακτοποιήσετε κολλη-
τούς. Εντάξει το ξέρουµε, είστε µία Κυβέρνηση που αφού εξα-
πάτησε και µε το µεταναστευτικό, ήρθε για να κάνει συναλλαγή.
Αυτό το νοµοσχέδιο, λοιπόν, απλά υλοποιεί τη συναλλαγή στον
αγροτικό χώρο, πιθανά µεταφέροντας την υπεραξία αλλά και την
περιουσία των συνεταιρισµών σε λίγους ιδιώτες. Αλλά καταδικά-
ζει τον αγρότη στην καθυστέρηση.

Γι’ αυτό θα είστε πάντα υπόλογος, κύριε Βορίδη, και όχι γιατί
αγωνιστήκατε για την ελευθερία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Όλα καλά, τα συζητάµε. Εγώ θέλω µόνο να διευκρινίσετε, αν
έχετε την ευγενή καλοσύνη, -τα υπόλοιπα για τους συνεταιρι-
σµούς θα τα πούµε είναι στη συζήτηση, είπατε αυτά που είπατε
και θα απαντηθούν- ένα απλό ερώτηµα: Καλά κάναµε που κλεί-
σαµε τα σύνορα; Καλά κάναµε που εκδώσαµε την ΠΝΠ που ανα-
στείλαµε τη χορήγηση ασύλου; Μπορείτε να απαντήσετε καθαρά
σε αυτό το ερώτηµα; Μόλις ακούσουµε τη θέση σας σε αυτό το
ερώτηµα, θα συζητήσουµε και τα υπόλοιπα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ, κύριοι συ-
νάδελφοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαεπτά µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο

Δηµοτικό Σχολείο Λιµένος Χερσονήσου.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Τον λόγο έχει ο κ. Βλάχος από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά
λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Προφανώς, κύριοι συνάδελφοι, περνάµε δύσκολες ώρες και

νοµίζω ότι η εθνική οµοψυχία και το χαµήλωµα των τόνων επι-
βάλλεται σε όλους µας, για να µπορέσουµε να συνεννοηθούµε.

Σας είπε ο Υπουργός ότι έφτασε η στιγµή να µιλήσουµε για
την αλήθεια, γιατί δεν πάει παρακάτω. Έκλεισαν τα σύνορα, έγι-
ναν κάποιες ενέργειες από την Κυβέρνηση. Θα συνεχίσουµε να
το βλέπουµε αντιπολιτευτικά; Δεν έχουµε καταλάβει τι τσουνάµι
έρχεται; Και µπορεί κανείς να σηκώσει αυτό το φορτίο µόνος
του, κάνοντας αυτή την αντιπολίτευση που γινόταν πριν από
πέντε, δέκα ή και προηγούµενα χρόνια; Δεν είναι η ώρα όλοι να
συναισθανθούµε την ευθύνη µας και να την αναλάβουµε; Μπο-
ρούµε να συνεννοηθούµε σε εκείνα που µπορούµε να συνεννοη-
θούµε. Κι εγώ πιστεύω ότι είναι αρκετά αυτή την ώρα.

Δεύτερον, άκουσα τον κ. Φάµελλο που έλεγε ότι η Δεξιά φέρ-
νει και δεν είναι αυτό έτσι, αλλά αλλιώς. Ερµηνεύετε τον νόµο
κινδυνολογώντας. Λες κι εµείς δεν πολιτευόµαστε, λες κι εµείς
δεν µιλάµε µε αγρότες, λες κι εµείς ήρθαµε από τον ουρανό, λες
κι εµείς είµαστε αρχοντόπουλα. Δεν είµαστε απλοί άνθρωποι της
καθηµερινότητας και ο κόσµος δεν τα καταλαβαίνει και περιµένει
εσάς να τον εκπροσωπήσετε και να προστατεύσετε τα συµφέ-
ροντά του! Πότε; Σε µία χρονιά που έχετε χάσει τις εκλογές. Άρα
δεν µιλάνε στο σπίτι του κρεµασµένου για σχοινί. Είναι η χρονιά
που χάσατε. Το τι θα γίνει αργότερα, αφήστε να το δούµε.

Το πρώτο ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Χρειαζόταν µία νέα νοµοθε-
τική πρωτοβουλία για τους συνεταιρισµούς; Η ζωή απέδειξε, και
όχι εµείς, ότι κάτι άλλο έπρεπε να γίνει. Γιατί οι προηγούµενες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες και ο νόµος του 2016 προφανώς δεν
έδωσαν λύσεις στο βαθµό που περίµεναν οι αγρότες και εµείς. 

Έδωσε κάποιες λύσεις, θα πει κάποιος –το άκουσα νωρίτερα-
το µητρώο. Μα, δεν ήρθαµε εδώ πέρα να ισοπεδώσουµε τίποτε.
Αν έγινε κάτι καλό, προφανώς το καλό µπορούµε σήµερα να κά-
νουµε το καλύτερο. Αλλά σίγουρα κάνουµε το µεγάλο βήµα, το
οποίο δεν έδωσε ο προηγούµενος νόµος και οι προηγούµενοι
νόµοι, αν θέλετε. 

Και φτάνει η στιγµή σήµερα µ’ αυτήν τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία να δώσουµε απάντηση στο αγωνιώδες αίτηµα των παραγω-
γών, των συνεταιρισµένων αγροτών -γιατί αυτό καταλαβαίνουµε
εµείς ότι µας ρωτάνε- να διαµορφώνουν µε το δικό τους τρόπο,
µε τις δικές τους αποφάσεις, πώς θα συνεργάζονται, πώς να συ-
νεταιρίζονται. Αυτό µας ζητάνε. Και σε αυτό απαντάει το νοµο-
σχέδιο. Είναι η πρώτη ουσιαστική απάντηση διαφορετική από το
χθες. Γιατί οι αγρότες καταλαβαίνω ότι θέλουν απλά την ελευ-
θερία να αποφασίζουν για τις δικές τους τύχες. Αυτό έπρεπε να
είναι αυτονόητο. Και αυτό έρχεται να επιλύσει αυτή νοµοθετική
πρωτοβουλία.

Το ερώτηµα, βέβαια, ποιος θα δώσει τη λύση για την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων των συνεταιρισµών, το κράτος ή οι
αγρότες; Μα πού έδωσε λύση το κράτος; Και µε βάση τον προ-
ηγούµενο νόµο -ο οποίος ήταν µία βαριά παρεµβατική πρωτο-
βουλία, µία υπερβολικά ρυθµιστική νοµοθεσία- µήπως έδωσε
λύση; Μήπως δεν είµαστε κάπου στα ίδια; Μήπως δεν είµαστε
και πάλι σε αδιέξοδο; Αυτό δεν ακούσαµε απ’ όλους;

Είπατε ότι ήρθαν όλοι και µας είπαν. Τι µας είπαν; Να µην αλ-
λάξουµε τίποτε, γιατί είναι όλα αγγελικά πλασµένα; Όλοι κατέ-
θεσαν αγωνία, όλοι είπαν κάτι να αλλάξει. Μπορεί κάποιος να το
προσεγγίζει λίγο διαφορετικά. Αυτό να το ακούσουµε. Αλλά µη
µας λέτε ότι ήρθαν όλοι και µας είπαν.

Και βεβαίως είναι πολύ εύκολο κάποιος να αντιµετωπίζει τα
προβλήµατα της αγροτικής γεωργίας και της υπαίθρου θεωρη-
τικά, εκ του ασφαλούς από ένα γραφείο, και άλλο να είναι στον
καθηµερινό µόχθο. Μόνο ένας τέτοιος άνθρωπος µπορεί να έχει
άποψη για το τι ζει. Και αυτά είναι προβλήµατα που τα ακούµε
και τα ακούµε πολλά χρόνια. Και αυτά είναι τα προβλήµατα για
τα οποία σήµερα έχουµε ευθύνη εµείς να δώσουµε λύση και όχι
να τους λέµε πως θα είναι οι πλειοψηφίες. Αυτά τα αναδεικνύει
η ζωή.

Αφού λέµε ότι θα αποφασίζουν οι αγρότες, δεν πρέπει να τους
δώσουµε και τα εργαλεία, αλλιώς τι θα αποφασίζουν; Τι καινού-

ριο µπορούν να κάνουν; Αυτό που ξεκίνησε µε τον προηγούµενο
νόµο, που λέει ότι ο ιδιώτης µπορεί να µπει. Άρα, όπως σας είπε
ο Υπουργός, το θέµα αρχής το λύσαµε. Άρα, πάµε στην ουσία.
Δεν είναι η στιγµή να το κάνουµε καλά, αφού θα πάει ο ιδιώτης;
Γιατί µε τον προηγούµενο νόµο δεν εµφανίστηκε κάποιος ιδιώ-
της. Γιατί δεν εµφανίστηκε κάποιος ιδιώτης; Γιατί προφανώς δεν
είχε νόηµα αυτή η νοµοθετική ρύθµιση. Ήταν µίζερη, ήταν µισή,
για να µην πω ότι ήταν το 1/5. 

Σήµερα έρχεται αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία να ολοκλη-
ρώσει αυτή την προσπάθεια και να το κάνει καλά, δίνοντας τα
εργαλεία -όπως είπα- στους συνεταιρισµένους αγρότες. Δεν θα
τους αφήσουµε προφανώς στην τύχη τους, έρµαια των µεγάλων
οικονοµικών συµφερόντων, που θα αποµυζούν τον κόπο και τον
ιδρώτα τους. Η δυνατότητα του ιδιώτη επενδυτή µε συµµετοχή
35% -ακούστηκε και νωρίτερα- εξασφαλίζει τα δικαιώµατα της
µειοψηφίας. Πέρα απ’ αυτό, όµως, το εάν θα είναι 35% ή πόσο
θα είναι ή αν θα γίνει ή όχι, θα το αποφασίσουν οι ίδιοι. Διότι, τα
δύο µέρη θα βρουν τη χρυσή ισορροπία. Κι αν δεν βρουν το ση-
µείο εκείνο που συµφέρει και τους δύο και τον ιδιώτη να επενδύ-
σει -γιατί θέλει να επενδύσει τα κεφάλαιά του- και τον
συνεταιρισµένο αγρότη -που δεν έχει κεφάλαια- να έχει εισροή
κεφαλαίων, προφανώς δεν θα συµφωνήσουν.

Εµείς πιστεύουµε ότι θα το βρουν ή τουλάχιστον τους δίνουµε
αυτή τη δυνατότητα να το βρουν. Και πιστεύω ότι όποια άλλα
προβλήµατα, θα τα ξεπεράσουν, γιατί η ουσία, αυτό που ενδια-
φέρει και τις δύο πλευρές, είναι να πάµε µπροστά. Γιατί -όπως
είπα- κανένας ιδιώτης δεν επενδύει χωρίς να περιµένει κέρδος
και κανένας συνεταιριστής δεν ανοίγει την πόρτα στον ιδιώτη, αν
δεν χρειάζεται κεφάλαια για να αναπτύξει τη δουλειά του, είτε
αυτοί είναι παραγωγή είτε είναι εµπορία. Η απόφαση είναι δική
τους, η εφαρµογή δική τους και φυσικά τα αποτελέσµατα θα
είναι δικά τους.

Τέλος, πρέπει το συνεταιριστικό κίνηµα να αποκτήσει πανελ-
λαδική εκπροσώπηση. Προφανώς, το λέµε όλοι. Έγινε κάτι µέχρι
σήµερα; Όχι. Κάπως διαφορετικά δεν πρέπει να γίνει; Εάν στην
πρόταση που φέρνει το Υπουργείο, έχετε κάποια παρατήρηση,
να τροποποιήσουµε κάτι, τότε να το ακούσουµε. Αλλά µη µου
λέτε να κρατήσουµε το µοντέλο εκείνο που δεν έφερε τα αποτε-
λέσµατα. Όσα χρόνια κι αν περάσουν, δεν θα φέρει αποτελέ-
σµατα.

Άρα, λοιπόν, τι λέµε εδώ; Να σχηµατιστεί πλειοψηφία. Πώς θα
φτιαχτεί η πλειοψηφία; Κεφάλια θα µετράµε ή παραγωγή; Αντι-
κείµενο τι έχουν; Εµείς λέµε κύκλο εργασιών, για να έχει αντικεί-
µενο τι φέρνει ο καθένας, τι κουβαλάει στο σακίδιο.

Αυτό είναι ένα αντικειµενικό στοιχείο που δεν χωράει παρερ-
µηνείες, προσδιορίζει το πραγµατικό µέγεθος του συνεταιρισµού
και έτσι προσέρχονται. Όλα αυτά, λοιπόν, µαζί µε τη ρευστοποί-
ηση, που ακούστηκε και δεν έχω χρόνο να αναλύσω, των περι-
ουσιακών στοιχείων για την εκκαθάριση του συνεταιρισµού
αποτελούν την ουσία του νοµοσχεδίου. 

Και µε την ευχή, κλείνοντας, να αποδειχθεί χρήσιµο για τον
αγροτικό κόσµο -έτσι ελπίζουµε εµείς, αυτή είναι η πρωτοβουλία
µας- και την πατρίδα µας, ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο για να
γίνει νόµος του κράτους µε την ελπίδα, το τονίζω και το επανα-
λαµβάνω, ότι θα είναι χρήσιµο για την αγροτιά. Αλλά, ξέρετε, δεν
έχουµε και αγκυλώσεις. Εάν κάτι η πορεία δείξει ότι δεν γίνεται
καλά, εδώ είµαστε να το ξαναδούµε. Προτάσεις, όµως, συγκε-
κριµένα και όχι να κλαίµε γύρω από το χυµένο γάλα.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ-ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα πολύ ση-

µαντικό νοµοσχέδιο για το µέλλον της αγροτικής οικονοµίας στη
χώρα µας. Το δυστύχηµα είναι ότι το συζητάµε σε µια στιγµή
πολύ κρίσιµη για τα εθνικά συµφέροντα της χώρας µας όταν δε-
χόµαστε τις συνέπειες ενός άθλιου σχεδίου το οποίο έχει εκπο-
νήσει το καθεστώς Ερντογάν εις βάρος της πατρίδας µας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡI’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 10745



Το ευτύχηµα είναι ότι σ’ αυτήν την τόσο δύσκολη φάση για τη
χώρα µας βρίσκονται στην εξουσία ο Κυριάκος Μητσοτάκης και
η Νέα Δηµοκρατία και έτσι τα σύνορά µας είναι προστατευµένα
και δεν πρόκειται να επιτρέψουµε σε κανέναν να υλοποιήσει τα
άθλια σχέδιά του εις βάρος της Ελλάδος. 

Και είναι επίσης ευτύχηµα ότι αυτήν την ώρα που µιλάµε βρί-
σκονται στον χώρο, στα σύνορά µας, η ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, σύσσωµη η ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που εξέ-
φρασε για πρώτη φορά τόσο κατηγορηµατικά την υποστήριξή
της στην Ελλάδα και στο µεγάλο πρόβληµα που περνάει. Είναι
για εµένα πολύ σηµαντική αυτή η εξέλιξη, η έµπρακτη αλληλεγ-
γύη που κατόρθωσε ο Πρωθυπουργός να αποκοµίσει από τις επι-
σκέψεις του συνόλου της ευρωπαϊκής ηγεσίας.

Όµως, το θέµα των αγροτικών συνεταιρισµών είναι πάρα πολύ
σηµαντικό για την αγροτική οικονοµία που υπήρξε από τότε που
δηµιουργήθηκε το ελληνικό κράτος µέχρι και σήµερα ένας από
τους βασικότερους παράγοντες ανάπτυξης της ελληνικής οικο-
νοµίας στο σύνολό της.

Και εγώ προσωπικά µπορεί να µην εκπροσωπώ µια αγροτική
περιοχή, όπως δεν εκπροσωπεί άλλωστε και ο Μάκης Βορίδης,
και εκείνος δεν έχει αγροκτήµατα µεγάλα στη Νέα Μάκρη ή στο
Μενίδι, παρ’ όλα αυτά όµως, και οι δυο µας και πολλοί άλλοι,
όπως ο Γιώργος Βλάχος που µίλησε προηγουµένως, έχουµε αν-
τίληψη του τι συµβαίνει µε την οικονοµία σήµερα. 

Θέλουµε µια υγιή αγροτική οικονοµία. Θέλουµε µια ανάπτυξη
στην οικονοµία µας µε τρόπους που να λειτουργούν εις όφελος
της πατρίδας µας.

Ξέρετε, στην Ελλάδα πολλοί δεν γνωρίζουν ότι πριν από το
1981 σε µεγάλο βαθµό η χώρα µας ήταν αυτάρκης σε αγροτικά
προϊόντα και σε τρόφιµα. Οι αγροτικές επιδοτήσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, των οποίων εγώ είµαι υποστηρικτής, δεν έφεραν
πάντα το αποτέλεσµα που θα έπρεπε. Πράγµατι χρειάζονται οι
επιδοτήσεις για να κρατήσουν τον αγρότη στον τόπο του. Αλλά
χρειάζονται και για να οδηγήσουν σε ανάπτυξη και βελτίωση της
αγροτικής παραγωγής. 

Το ίδιο ακριβώς επιδιώκουµε και µε τους αγροτικούς συνεται-
ρισµούς. Δηλαδή, να φέρουν ελεύθερους αγρότες, ελεύθερους
παραγωγούς, ελεύθερους επιχειρηµατίες κοντά -διότι η αγρο-
τική οικονοµία είναι πλέον επιχειρηµατική δραστηριότητα και έτσι
πρέπει να το αντιληφθούµε-, ώστε να βελτιώσουν την παραγωγή
τους και το εισόδηµά τους. 

Αυτό δεν έγινε σε µεγάλο βαθµό. Ξέρετε, οι παλιότεροι θυµά-
στε πως οι κρατικοί αγροτικοί συνεταιρισµοί της δεκαετίας του
1980 έγιναν αντικείµενο διαφθοράς σε µεγάλο βαθµό και δεν
βοήθησαν στην ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας.

Και σήµερα αντί να είµαστε εµείς οι µεγάλοι εξαγωγείς αγρο-
τικών προϊόντων, σ’ αυτόν τον ευλογηµένο τόπο που ζούµε που
όλα φυτρώνουν, είµαστε εισαγωγείς. Αισθάνοµαι πάρα πολύ
άσχηµα όταν πηγαίνουµε στα καταστήµατα και ψωνίζουµε πορ-
τοκάλια Χιλής ή λεµόνια Αργεντινής ή ντοµάτες Τουρκίας, προ-
ϊόντα που θα έπρεπε να βγαίνουν σ’ αυτόν τον τόπο και να
πουλιούνται σ’ αυτόν τον τόπο.

Γιατί συµβαίνει αυτό; Γιατί έχουµε πράγµατι πολύ µικρό αγρο-
τικό κλήρο και πολύ µικρή στρεµµατική απόδοση. Μπορούµε
αυτά να τα αλλάξουµε; Φυσικά και µπορούµε. Και µπορούµε να
το κάνουµε, αν συνειδητοποιήσουµε όλοι µας και φυσικά και οι
αγρότες και τους δώσουµε τα εργαλεία ότι η αγροτική οικονοµία
πλέον δεν είναι η αγροτική οικονοµία που ξέραµε στα χρόνια του
Κιλελέρ. Είναι µια επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Και ο αγροτικός συνεταιρισµός στο δικό µου το µυαλό, και νο-
µίζω και στο µυαλό του Μάκη Βορίδη και του Κυριάκου Μητσο-
τάκη, είναι ο τρόπος εκείνος που λειτουργεί ώστε να γίνει η
αγροτική καλλιέργεια µια επιχειρηµατική δραστηριότητα και
εταιρείες. Εταιρείες όπως ακριβώς γίνονται σ’ όλους τους άλ-
λους τοµείς της οικονοµικής δραστηριότητας. 

Θα µπορούσε αυτό να γίνει; Φυσικά και µπορεί να γίνει. Και
αυτό είναι το κίνητρο που φέρνει ο κ. Βορίδης σήµερα το νοµο-
σχέδιο αυτό, να επιτρέψει επενδυτικές δραστηριότητες και µέσω
αγροτικών συνεταιρισµών ώστε να γίνουν ελεύθερες ενώσεις,
ελεύθερων αγροτών που θα δηµιουργούν, θα παράγουν και θα
συµβάλλουν στην ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας µε τρόπο

που να µειώνουν το αγροτικό κόστος, γιατί ένα µεγάλο πρό-
βληµα του µικρού κλήρου είναι και το µεγάλο κόστος της παρα-
γωγής, και να κάνουν συµπράξεις τέτοιες που θα κάνουν
καλύτερο το αποτέλεσµα, µικρότερο το κόστος, µεγαλύτερη την
παραγωγή και θα καταπολεµούν και όλα αυτά τα φαινόµενα που
τα ακούµε δεκαετίες τώρα και ακόµα δεν έχουν καταπολεµηθεί
πλήρως, όπως είναι το φαινόµενο των µεσαζόντων. Όλα αυτά
µπορούν να γίνουν πραγµατικότητα φτάνει όλοι µας να το θελή-
σουµε. 

Λυπάµαι, γιατί άκουσα προηγουµένως την εισήγηση που έκανε
ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο καλός µου φίλος Σταύρος Αραχωβί-
της, που όλα τα λεπτά που µίλησε, περίπου δεκαπέντε-δεκαέξι,
τα εξήντλησε περίπου στο θέµα των επενδυτών στους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς.

Κατανοώ ότι στον ΣΥΡΙΖΑ υπάρχει µια ανασφάλεια όταν µι-
λάµε για επενδυτές, ιδιώτες ή ιδιωτικά κεφάλαια. Τα θέλουν όλα
κρατικά. 

Εµείς αντιθέτως δεν πιστεύουµε στην κρατική οικονοµία. Πι-
στεύουµε στην ελεύθερη οικονοµία. Πιστεύουµε σε µια δηµιουρ-
γική οικονοµία από ελεύθερους ανθρώπους που είναι και
επιχειρηµατίες. Και ο αγρότης σήµερα είναι και πρέπει να είναι
επιχειρηµατίας. 

Θα συµβεί αυτό στο άµεσο µέλλον; Δεν το γνωρίζω γιατί δυ-
στυχώς οι νοοτροπίες που έχουν «κάτσει» για πολλά χρόνια, πολ-
λές δεκαετίες µπορεί να µην το επιτρέψουν αυτό να συµβεί.
Αυτή, όµως, είναι η επιδίωξή µας. 

Αυτή είναι η επιδίωξη του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
υπό τον Μάκη Βορίδη. Αυτή είναι η επιδίωξη της Κυβέρνησης του
Κυριάκου Μητσοτάκη. Αυτή είναι επιδίωξη όλων ηµών στη Νέα
Δηµοκρατία για µια καλύτερη αγροτική παραγωγή, για µεγαλύ-
τερο εισόδηµα για τους αγρότες, για να γίνει η αγροτική παρα-
γωγή όπως είναι παντού στον πολιτισµένο και ανεπτυγµένο
κόσµο, µια ιδιωτική επιχειρηµατική δραστηριότητα µε αποτέλε-
σµα προς όφελος και των ίδιων των αγροτών και του καταναλω-
τικού κοινού και της πατρίδας µας γενικότερα.

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Αναστασιάδης από τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κυρία Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, πρέπει να κάνω ένα
σχόλιο γι’ αυτά που ειπώθηκαν από τον κ. Φάµελλο όχι προσω-
πικό, αλλά όσον αφορά στις απόψεις του κόµµατός του.

Η χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν γεννή-
θηκε από τη διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τα τέσσερα τελευταία
χρόνια. Η χώρα υπήρχε και πριν και ήταν ισχυρός γεωπολιτικός
παράγοντας από τότε. Δεν αναβαθµίστηκε επί των ηµερών σας,
όπως πιστεύετε, που αναγκαστήκατε να εφαρµόσετε µία πολιτική
την οποία δεν πιστεύατε. Γιατί όταν εµείς τοποθετούσαµε τη
χώρα στη Δύση και λέγαµε το «Ανήκουµε εις τη Δύση» εσείς φω-
νάζατε «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» και «φονιάδες των
λαών Αµερικάνοι». Και τώρα έρχεστε και υποκλίνεστε σε αυτούς.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Το λέµε και τώρα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το λέτε, αλλά δεν το κάνετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, µην

απαντάτε. Παρακαλώ συνεχίστε την οµιλία σας. 
ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Είναι γεγονός ότι θέλετε να ξεχά-

σετε και να ξεχάσουµε όλοι το παρελθόν σας.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Εσείς τι κάνατε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ, αφήστε να τελειώσει, γιατί δεν έχουµε και τον
χρόνο.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ: Σας ακούσαµε µε ευλάβεια. Δεν
ξέρω γιατί οργίζεστε. 

Φυσικά και έχουµε διαφορετική αντίληψη στον τρόπο αντιµε-
τώπισης του µεταναστευτικού. Εσείς, φυσικά, θα θέλατε τα σύ-
νορα να είναι ανοικτά και όλους εδώ, όπως κάνατε τόσα χρόνια,
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εµείς θέλουµε τα σύνορα κλειστά και ελεγχόµενα και τώρα µά-
λιστα που δεχόµαστε µια επίθεση είµαστε υπερήφανοι και για τις
Ένοπλες Δυνάµεις και για την Κυβέρνησή µας και για τον Πρω-
θυπουργό που υπερασπιζόµαστε τα εθνικά µας δικαιώµατα και
τα σύνορά µας.

Εσείς, φυσικά, θα θέλατε να δώσουµε ιθαγένεια σε όλους.
Εµείς, για να δώσουµε το µήνυµα, αναστέλλουµε για έναν µήνα
τη χορήγηση ιθαγένειας σε αυτούς. Αυτή είναι η χαώδης, η χαο-
τική διαφορά µας και ελπίζω -γιατί κάνατε βήµατα προς αυτήν
την κατεύθυνση, προς τη λογική και την κανονικότητα- τα επό-
µενα χρόνια να πετύχετε και άλλα. 

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά στο νοµοσχέδιο: Για να καταλά-
βει κάποιος και να καταλάβουµε όλοι τη σπουδαιότητα και τη ση-
µαντικότητα ενός νοµοθετήµατος, συγκεκριµένα τον νόµο που
εισήχθη σήµερα και συζητείται για ψήφιση στη Βουλή, πρέπει
κατ’ αρχάς να καταλάβουµε, να µελετήσουµε και να γνωρίζουµε
το παρελθόν και να αποτυπώσουµε και το παρόν. 

Τι έχουµε, λοιπόν, να πούµε για το παρελθόν; Ποια είναι η κα-
τάσταση σήµερα, όπως πάρα πολύ εύστοχα αναφέρεται στην αι-
τιολογική έκθεση; Τι έχουµε; Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί
βρίσκονται σε βαθιά κρίση, θεσµική και οικονοµική, για πολλές
δεκαετίες, για χρόνια πολλά. Στη χώρα υπάρχουν τέσσερις χι-
λιάδες πεντακόσιοι δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί, ενεργοί, σε λει-
τουργία και ενήµεροι στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συλλόγων
οκτακόσιοι δέκα εννιά. Τελείως ανενεργοί δύο χιλιάδες ογδόντα
οκτώ συνεταιρισµοί, ούτε συµβούλια, ούτε κίνηση, ούτε διαδικα-
σίες και εκατόν είκοσι δύο αγροτικοί συνεταιρισµοί σε εκκαθά-
ριση που κρατά πάρα-πάρα πολλά χρόνια. Αυτή είναι η
κατάσταση.

Τι έπρεπε, λοιπόν, να κάνουµε; Να διαιωνίζουµε αυτήν την κα-
τάσταση; Δεν χρειαζόταν µια παρέµβαση; Αυτά τα προβλήµατα
ήρθε να αντιµετωπίσει και ο δικός σας νόµος, ο ν.4384/2016,
αλλά δυστυχώς -και λέω δυστυχώς, γιατί θέλαµε να πετύχει- απέ-
τυχε και µάλιστα σε πολλές περιπτώσεις επιδείνωσε την κατά-
σταση λόγω των περίπλοκων γραφειοκρατικών διαδικασιών που
εισήγαγε και προέβλεπε. 

Τι κάνει το σηµερινό νοµοσχέδιο; Τι κάνει η Κυβέρνηση; Τι
κάνει ο Υπουργός µε τις διατάξεις που συζητάµε σήµερα; Αλλά-
ζει ριζικά και εντελώς το συνεταιριστικό τοπίο. Αλλάζει τη φιλο-
σοφία και τη λογική του συνεταιρίζεσθαι. Δεν είναι
προσκολληµένος στο παρελθόν, βλέπει το µέλλον. Στόχος του
είναι η δηµιουργία υγειών αγροτικών επιχειρήσεων. Έχουµε δια-
φορά σ’ αυτό: Επιχειρήσεις που να κινούνται µε ιδιωτικά κριτή-
ρια, χωρίς την παρέµβαση του κράτους, επιχειρήσεις που να
είναι ευέλικτες, που να έχουν εµπορική δραστηριότητα και να
µην λειτουργούν όπως µέχρι τώρα οι περισσότερες που εξαντ-
λούνται µόνο στη συλλογή των προϊόντων, αλλά να πάνε και στη
µεταποίηση, να πάνε και στην τυποποίηση, να πάνε και στην εµ-
πορεία έτσι ώστε να έχουν και κέρδος. Γι’ αυτό δίνεται η δυνα-
τότητα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο στα µέλη να ορίζουν αυτοί οι ίδιοι
τον τρόπο λειτουργίας και τον τρόπο που θέλουν να δραστηριο-
ποιηθούν συντάσσοντας οι ίδιοι το καταστατικό τους. Είναι µια
σηµαντική παρέµβαση, µια καινοτοµία αυτό. Δίνει τη δυνατότητα
σε δέκα µέλη και κατά περίπτωση και σε πολύ λιγότερα ανάλογα
µε τις περιοχές να ιδρύσουν συνεταιρισµό, να συνεταιριστούν
και τη δυνατότητα να συµµετέχουν στους συνεταιρισµούς και
επιχειρηµατίες, χρηµατοδότες, όπως τους είπατε, έτσι ώστε οι
συνεταιρισµοί να µπορέσουν να αντιµετωπίζουν τα προβλήµατά
τους. 

Επιδιώκεται η ενίσχυση του οικονοµικού ρόλου της γυναίκας
συµµετέχοντας σε ευέλικτα σχήµατα, µέχρι πέντε µέλη, σε συ-
νεταιρισµούς έτσι ώστε να ενισχυθεί ο ρόλος της γυναίκας στην
αγροτική οικονοµία. Στόχος, επιδίωξη και φιλοσοφία της Κυβέρ-
νησης είναι µε το παρόν νοµοσχέδιο να δώσουµε µια αναζωογό-
νηση, µια ανάπτυξη στην αγροτική οικονοµία και στην αγροτική
ανάπτυξη. 

Τώρα θέλω να πω δύο κουβέντες και για την τροπολογία που
εισάγετε, κύριε Υπουργέ, -και συγχαρητήρια- διότι αυτό το πρό-
βληµα ταλανίζει πολλούς συµπατριώτες µας επί δεκαετίες. Πε-
ρίπου είκοσι χρόνια έχει από τότε που ξεκίνησε αυτό το θέµα και
αφορά στις αστικές και στις ποινικές διώξεις σε µέλη διοικητικών

συµβουλίων συνεταιρισµών για οφειλές, όπως πολύ χαρακτηρι-
στικά διευκρινίσατε, στο δηµόσιο και στους ασφαλιστικούς ορ-
γανισµούς. 

Και βεβαίως, πολύ σωστά µπαίνει στη διάταξη ότι η αναστολή
από τη δίωξη θα ισχύει για πέντε χρόνια και δεν επιτρέπεται η
παράταση στον ίδιο εκκαθαριστή, διότι είχαµε τα τελευταία χρό-
νια µια διαδικασία-σύρσιµο του ίδιου εκκαθαριστή για πολλά χρό-
νια έτσι ώστε να τελειώνει αυτό, να απαλλαγούν όσοι είναι έντιµοι
και να καταδικαστούν όσοι έχουν θέµατα -δεν έχουµε κανέναν
ρόλο σε αυτό- για να τελειώνει η ταλαιπωρία, διότι πολλοί άν-
θρωποι είναι όµηροι αυτής της κατάστασης ή έχουν δεσµευµέ-
νες περιουσίες και δεν µπορούν να δραστηριοποιηθούν. 

Φανταστείτε ότι αν πάρει άλλα δεκαπέντε χρόνια αυτό, θα γε-
ράσουν οι άνθρωποι, θα φύγουν από τη ζωή και δεν θα µπορέ-
σουν να αποδεσµευτούν, θα είναι όµηροι αυτής της κατάστασης
στην οποία κληθήκαµε να δώσουµε λύση. Πολλές φορές κάναµε
παρεµβάσεις και ως αντιπολίτευση και ως κυβέρνηση προηγού-
µενα, αλλά δεν µπορέσαµε να δώσουµε λύση. 

Συγχαρητήρια, τώρα, κύριε Υπουργέ, που δίνετε έστω και πρό-
σκαιρη λύση σε αυτό το θέµα, αλλά οι εκκαθαριστές να ολοκλη-
ρώσουν τις διαδικασίες.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ, κύριε συνά-
δελφε.

Τον λόγο έχει ζητήσει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κατρίνης και αµέσως µετά ακολου-
θεί ο κ. Αποστόλου, ο κ. Γρηγοριάδης και ο κ. Χήτας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον
λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: …ακολουθήσαµε µια πρακτική που
έλεγε ότι µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων να µεσο-
λαβούν κάποιοι οµιλητές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Έχω δώσει τον λόγο
ήδη σε δέκα συναδέλφους και κρατήσαµε πίσω τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους για να µιλήσουν οι συνάδελφοι, οπότε
αυτήν τη στιγµή έχουν ζητήσει και συγκεκριµένη ώρα που θέλει
ο καθένας να µιλήσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: … να το εφαρµόσουµε και τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Θα το συζητήσουµε εν-

διάµεσα. Δεν πειράζει, θα το δούµε. Δεν θα τσακωθούµε γι’ αυτό. 
Κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ εδώ

συζητάµε το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης για τους συνεταιρι-
σµούς, µια άλλη ιδέα συνεταιριστική -θα µου επιτρέψετε να την
χαρακτηρίσω- περνάει σοβαρή κρίση, µια ιδέα που δεν έχει σχέση
µε τον συνεταιρισµό αγροτών, αλλά µε έναν συνεταιρισµό κρατών.
Αυτή η κρίση αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση και αποδεικνύεται
αµήχανη, αλλά και δυσκίνητη στα αντανακλαστικά και στις απο-
φάσεις της. Θα συµφωνήσουµε όλοι εδώ σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι
η απόσταση ανάµεσα στη συµβολική παρουσία, τις εξαγγελίες και
τις ουσιαστικές ενέργειες είναι τεράστια τη στιγµή που η χώρα
µας αντιµετωπίζει άµεση απειλή για την ασφάλειά της από τα επι-
κίνδυνα παιχνίδια που παίζει η Τουρκία και προσωπικά ο κ. Ερντο-
γάν, εργαλειοποιώντας χιλιάδες ανθρώπους πρόσφυγες και
µετανάστες. Θέλουµε από αυτό εδώ το Βήµα να εκφράσουµε απε-
ρίφραστα τη στήριξη, την αλληλεγγύη, αλλά και τον σεβασµό µας
στους ακρίτες µας, στις δυνάµεις της Αστυνοµίας, του Στρατού
και του Λιµενικού, που αντιµετωπίζοντας συνθήκες πραγµατικής
εισβολής υπερασπίζονται µε αποτελεσµατικότητα τα σύνορά µας.

Δεν είναι ζητούµενο η αυτονόητη στήριξη θεσµικά της Κυβέρ-
νησης και του Πρωθυπουργού σ’ αυτήν την πολύ κρίσιµη συγκυ-
ρία για τη χώρα και ούτε το θέµα είναι βεβαίως να πείσει η
Κυβέρνηση τους Έλληνες πολίτες ότι η διαχείριση είναι αποτε-
λεσµατική. Το ζητούµενο για την Κυβέρνηση είναι να θέσει απο-
τελεσµατικά και επιτέλους προ των ευθυνών της την ηγεσία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης ώστε να υπάρξουν πολύ άµεσα και πολύ
ουσιαστικά συγκεκριµένα µέτρα έµπρακτης στήριξης της Ελλά-
δας, γιατί την αλληλεγγύη µας ως λαός την επιδείξαµε επανει-
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ληµµένα και µε πάρα πολλούς τρόπους. 
Οι αντοχές που εµφανίσαµε ήταν πολύ πάνω από τις δυνάµεις

µας. Τώρα απαιτείται οµοψυχία, συνεννόηση και εθνική γραµµή.
Και χρειάζεται να πέσουν οι τόνοι από όλες τις πλευρές του Κοι-
νοβουλίου, γιατί δεν προσφέρουν τίποτα. Γι’ αυτό, όµως, εµείς
θεωρούµε –το είπαµε και πριν την έναρξη της τελευταίας κρίσης,
το επαναλάβαµε το Σάββατο, το λέµε και σήµερα απ’ αυτό εδώ
το Βήµα- ότι πρέπει να γίνει άµεση σύγκληση του Συµβουλίου
Πολιτικών Αρχηγών ως ενδεδειγµένη πολιτικά λύση. Βεβαίως, ζη-
τάµε και τη σύγκληση του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου, ώστε να
ενεργοποιηθεί η ρήτρα αλληλεγγύης του άρθρου 222 της συν-
θήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για περιπτώσεις ανθρωπογε-
νούς καταστροφής. Ζητάµε την ενίσχυση της FRONTEX και είναι
θετικό ότι από τις πρώτες δηλώσεις της κ. Φον Ντερ Λάιεν αυτό
φαίνεται να γίνεται πράξη. Ζητάµε, όµως, απειλή άµεσων κυρώ-
σεων στην Τουρκία, αναστολή εφαρµογής του kανονισµού του
Δουβλίνου, αποσυµφόρηση των νησιών -µόλις τις τελευταίες δύο
µέρες είχαµε 1119 νέους πρόσφυγες και µετανάστες στα νησιά
του Αιγαίου- και βεβαίως, τη χρήση του βέτο σε κρίσιµες απο-
φάσεις. 

Βεβαίως, είναι θετική πρωτοβουλία το αίτηµα για σύγκληση
Συµβουλίου Υπουργών Εξωτερικών. Αυτό, όµως, δεν αρκεί για
λήψη των αποφάσεων στο ανώτατο δυνατό επίπεδο που είναι και
δεσµευτικό για τους ηγέτες των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Είµαι αισιόδοξος -δεν είµαι βέβαιος- ότι στις κατ’ ιδίαν συ-
ναντήσεις ο Πρωθυπουργός θα θυµίσει στους Ευρωπαίους
ηγέτες ότι σήµερα βγαίνουν ξανά µε εκρηκτικό τρόπο στην επι-
φάνεια τα προβλήµατα που η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν φρόντισε
να λύσει µε βιώσιµο τρόπο από το 2016 και ενώ τότε διεθνείς ορ-
γανισµοί, όπως το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, είχαν προτείνει
ως αναγκαία την γενναία οικονοµική ενίσχυση χωρών, όπως η
Ελλάδα και η Τουρκία που βρίσκονται στο επίκεντρο του προ-
βλήµατος µεταναστευτικών, αλλά και προσφυγικών ροών σε
σχέση µε τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες, κάτι όµως που τελικά
δεν έγινε. Μάλιστα, είχαν προειδοποιηθεί τότε οι ηγέτες του G20
ότι τέτοιου είδους σοκ µη οικονοµικής προέλευσης, αν δεν αντι-
µετωπιστούν έγκαιρα, µπορεί να έχουν σηµαντικές επιπτώσεις
στην παγκόσµια οικονοµία και ιδιαίτερα σε τοµείς όπως το εµπό-
ριο, οι χρηµατοοικονοµικές αγορές αλλά και ο τουρισµός. 

Συζητάµε σήµερα, λοιπόν, το νοµοσχέδιο για τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς. Και έρχοµαι στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
το οποίο δεν είναι αποσυνδεδεµένο ούτε άσχετο µε ό,τι διακυ-
βεύεται και συζητείται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Πριν από λίγες
µέρες ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης µάς ενηµέρωσε για τις
διαπραγµατεύσεις που γίνονται στo πλαίσιo του πολυετούς δηµο-
σιονοµικού πλαισίου και τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει η Κοινή
Αγροτική Πολιτική µε την εµµονή κάποιων να έχουµε µειωµένα
ποσά. Δυστυχώς, µέχρι σήµερα, δεν έχουµε φτάσει σε κάποια
συµφωνία -και στην τελευταία Σύνοδο Κορυφής- και δυστυχώς εµ-
φανίζονται µαύρα σύννεφα ευρωπαϊκής προέλευσης πάνω από
τους αγρότες της χώρας µας και όχι µόνο, µε πάρα πολλές απαι-
τήσεις που ανατρέπουν δεδοµένα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής
και των κεκτηµένων που είχαν οι Έλληνες αγρότες και κτηνοτρό-
φοι για πάρα πολλά χρόνια. Στα ζητήµατα της νέας ΚΑΠ κρίνονται
πολλά για τον αγροτικό τοµέα της χώρας τα επόµενα χρόνια και
περιµένουµε να δούµε και να ενηµερωθούµε από την Κυβέρνηση
τον τρόπο και τα αποτελέσµατα χειρισµού µιας πολύ λεπτής, αλλά
πολύ σηµαντικής διαπραγµάτευσης, που θα έχει άµεσες επιπτώ-
σεις στο εισόδηµα των αγροτών, αλλά και στη φυσιογνωµία του
πρωτογενούς τοµέα στη χώρα µας, γιατί ελπίζουµε να µη βγούµε
τελικά, κύριε Υπουργέ, βαθιά πληγωµένοι από αυτήν την ιστορία. 

Και αυτό το λέω, γιατί µέχρι σήµερα δεν έχουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, χειροπιαστά δείγµατα µιας αγροτικής πολιτικής
µε όραµα και αποτελεσµατικότητα. Το βλέπουµε αυτό και στην
περίπτωση του παρόντος νοµοσχεδίου που δεν µπορεί να χαρα-
κτηριστεί ούτε µεταρρυθµιστικό ούτε καινοτοµικό ούτε ένα νο-
µοσχέδιο µε αναπτυξιακό χαρακτήρα. Πρόκειται αντίθετα –το
είπε χαρακτηριστικά και αναλυτικά ο εισηγητής µας Αποστόλης
Πάνας- για ένα νοµοσχέδιο µικροδιευθετήσεων και τακτοποίησής
διαδικαστικών ζητηµάτων, που δεν διαπνέεται ούτε από τις
αρχές, αλλά ούτε και από το πνεύµα της συνεταιριστικής ιδέας. 

Βεβαίως, δεν µας εκπλήσσει αυτό, γιατί η πολιτική παράδοση
του συντηρητικού χώρου συνδεόταν πάντα µε µια στάση αντιπα-
λότητας στην συνεταιριστική ιδέα. Η σύγχρονη και ιδιαίτερα η
πρόσφατη ελληνική ιστορία είναι γεµάτη από τέτοια παραδείγ-
µατα. Επικαλούνται τις όποιες παθογένειες στην λειτουργία των
συνεταιρισµών, για να υπονοµεύσουν στην πράξη και να ακυρώ-
σουν την ίδια τη συνεταιριστική ιδέα. Ωστόσο, σήµερα, που η κοι-
νωνική οικονοµία ως τρίτος τοµέας απέναντι στην ιδιωτική
επιχειρηµατικότητα και τον δηµόσιο τοµέα αναγνωρίζεται ως
ένας µεγάλος αλλά και φιλόδοξος πυλώνας οικονοµικής δραστη-
ριότητας, η Κυβέρνηση δυστυχώς φαίνεται να είναι δέσµια συγ-
κεκριµένων πολιτικών απόψεων –θα έλεγα- ιδεοληψιών, που
θέλουν να υπαγάγουν το κοινωνικό στο ιδιωτικό βάζοντάς το
στην προκρούστεια κλίνη, ώστε να έρθει όσο πιο κοντά γίνεται
στα µέτρα της δικής της πολιτικής άποψης. Κι αυτό που επιχειρεί
να κάνει τελικά το νοµοσχέδιο, αν δούµε τη µεγάλη εικόνα και
όχι τις επιµέρους ρυθµίσεις, είναι η υπονόµευση και η ακύρωση
της ίδιας της φιλοσοφίας των συνεταιρισµών, µε την είσοδο του
ιδιώτη σε ποσοστό 35%, που τελικά τον µετατρέπει σε κύριο
φορέα λήψης αποφάσεων, σε ένα είδος βασικού µετόχου της
εταιρείας. 

Για τη συµµετοχή των ιδιωτών, είδαµε στην ακρόαση φορέων
ότι στο µεγαλύτερο ποσοστό υπήρχαν επιφυλάξεις –για να πω
την πιο θετική άποψη για την Κυβέρνηση-, µέχρι και τελείως αρ-
νητικές απόψεις, µάλιστα από τη Διεθνή Συνεταιριστική Συµµαχία
που νοµίζω ότι έχει τεχνογνωσία και εµπειρία σε ανάλογα µον-
τέλα που έχουν εφαρµοστεί. Ο Υπουργός ανέφερε ότι υπάρχουν
διεθνείς συµβάσεις, πολυµερείς ή διµερείς, που δεσµεύουν τη
χώρα µας, ότι υπάρχει έντονο εµπορικό ενδιαφέρον στον αγρο-
τοδιατροφικό τοµέα και ότι θα πρέπει οι συνεταιρισµοί κατά την
άποψή του να είναι ανταγωνιστικοί απέναντι στις µεγάλες κεφα-
λαιουχικές εταιρείες. Εκφράζονται, όµως, σοβαρές επιφυλάξεις
κατά πόσο αυτό γίνεται µε την είσοδο ιδιωτών. Γιατί θα πρέπει
να δούµε και τη σύγκρουση συµφερόντων. Άλλο είναι το συµφέ-
ρον του επενδυτή και άλλο του χρήστη των υπηρεσιών του συ-
νεταιρισµού. Και τελικά θα πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να ξεκαθαρίσουµε και να διασαφηνίσουµε αν οι συνεταιρισµοί
είναι για τα κέρδη ή για το καλύτερο εισόδηµα για τα µέλη τους
και ποιος είναι ο  λόγος ύπαρξης και λειτουργίας τους. 

Σε άλλες χώρες, ωστόσο, τέτοιες ιδέες έχουν γίνει ιδιαίτερα
αποδεκτές και από συντηρητικά κόµµατα. Δεν είναι καθόλου τυ-
χαίο το γεγονός ότι σε αντίθεση µε την Ελλάδα, που οι συνεται-
ρισµοί έχουν επέκταση σε µονοψήφιο ποσοστό µεταξύ των
αγροτών -είναι κοντά στο 5% µε µόλις το 8% των αγροτικών προ-
ϊόντων να διακινείται µέσω συνεταιρισµών- στις πιο πολλές
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης το ποσοστό αυτό υπερβαίνει το
50%. Αυτό όµως δεν είναι λογικό να συµβαίνει σε µια χώρα που
η ανάγκη του συνεταιρίζεσθαι είτε µε την κλασική µορφή του συ-
νεταιρισµού είτε µε τις  νέες µορφές των οµάδων παραγωγών,
είναι πολύ µεγαλύτερη λόγω του µικρού αγροτικού κλήρου. Γιατί
όταν ο µικρός κλήρος είναι εκτεθειµένος στην άγριες και ιδιαί-
τερα επιθετικές, σκληρές συνθήκες του διεθνούς εµπορικού πο-
λέµου, τότε οι επιπτώσεις για τους αγρότες της χώρας µας είναι
σαν αυτές που βλέπουµε και φέτος να συµβαίνουν σε προϊόντα,
όπως φερ’ ειπείν είναι το λάδι, και έχουµε κάνει αναλυτικές συ-
ζητήσεις, κύριε Υπουργέ. Δυστυχώς δεν έχουµε δει µέχρι στιγ-
µής συγκεκριµένα µέτρα. Γνωρίζουµε τα θέµατα. Προϊόντα που
δίνονται σε πολύ χαµηλές τιµές. Αγρότες που δεν µπορούν να
αποθεµατοποιήσουν. Μηδενική παροχή ρευστότητας, αγροτικά
εφόδια και ενεργειακές ανάγκες που ανεβάζουν το κόστος πα-
ραγωγής σε επίπεδα που κάνουν την καλλιέργεια µη βιώσιµη
δραστηριότητα. Σε όλα αυτά έρχεται να προστεθεί και ο αθέµη-
τος ανταγωνισµός µε τις εισαγωγές, αλλά και ελληνοποιήσεις τε-
ράστιων ποσοτήτων ξένων προϊόντων που είναι και χαµηλής
ποιότητας και επικίνδυνα για τη δηµόσια υγεία λόγω χρήσης φυ-
τοφαρµάκων που έχουν απαγορευθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η πατάτα και οι αθρόες εισα-
γωγές που δυστυχώς πλήττουν τους Έλληνες παραγωγούς. 

Σας τα είχαµε επισηµάνει στην πρόσφατη επίκαιρη επερώτηση
για την αγροτική πολιτική. Οι αγρότες νιώθουν και είναι εντελώς
εγκαταλελειµµένοι και αισθάνονται ότι δεν έχουν  καµµία στήριξη
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σε ένα περιβάλλον στο οποίο κυριαρχούν οι λίγοι µεγάλοι παί-
κτες στην αγορά. Περιµένουµε να ενσωµατώσετε, όπως είχατε
δεσµευθεί, το ταχύτερο δυνατό την oδηγία 635 του 2019 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου σχετικά µε τις αθέµητες πρακτικές στην
αλυσίδα εφοδιασµού τροφίµων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς το νοµοσχέδιο που
έχει φέρει η Κυβέρνηση δεν απαντά σε τίποτα απ’ όλα αυτά. Γιατί
οι συνεταιρισµοί δεν φαίνεται να ενισχύονται ώστε να ξεπερά-
σουν τα προβλήµατα, αλλά και τις παθογένειες του παρελθόν-
τος, να αποκτήσουν αναπτυξιακή κατεύθυνση και να µπορέσουν
να λειτουργήσουν ως πραγµατική προστατευτική ασπίδα για
τους αγρότες στις σηµερινές, αληθινά πολεµικές, συνθήκες που
αντιµετωπίζουν. 

Και βεβαία συνεταιρισµοί και οµάδες παραγωγών και τα κίνη-
τρα που πρέπει να δίνονται σ’ αυτούς, και στους αγρότες για να
ενταχθούν, απουσιάζουν από αυτό το νοµοσχέδιο, κίνητρα φο-
ρολογικά, κίνητρα εκπαιδευτικά, κίνητρα οικονοµικά, κίνητρα δια-
φοροποίησης έναντι των εταιρειών, βεβαίως κίνητρα για να
εξελίξουν τις δραστηριότητές τους. Απουσιάζουν, όµως, και οι
θεσµικές αλλαγές για να ενισχυθεί η εµπιστοσύνη των αγροτών
απέναντι στους συνεταιρισµούς. 

Όλα αυτά είναι µέρος µόνο ενός συνολικού σχεδίου για τη
στήριξη του αγροτικού τοµέα που εµείς έχουµε παρουσιάσει σε
επίπεδο προτάσεων, αλλά εσείς αυτήν τη στιγµή φαίνεται ότι δεν
είστε διατεθειµένοι να υιοθετήσετε και να εφαρµόσετε. Ούτε, βε-
βαίως, µέχρι σήµερα έχετε µελετήσει να αξιοποιήσετε την εµπει-
ρία από τη λειτουργία των συνεταιρισµών. Αναφέροµαι στα
ζητήµατα που φάνηκε να εγείρονται στην πορεία του χρόνου και
που χρειάζονται διόρθωση είτε είχαν λειτουργικό χαρακτήρα,
είτε οφείλονταν σε νοοτροπίες που έδειχναν απουσία πραγµατι-
κής συνεταιριστικής κουλτούρας είτε σε έλλειψη τεχνογνωσίας
εξειδικευµένων στελεχών που εργάζονται σε συνεταιρισµούς.

Μιας και µιλάµε για τα στελέχη των συνεταιρισµών, νοµίζω ότι
είναι εκκωφαντική η απουσία συµµετοχής των εργαζοµένων στα
συµβούλια των ενώσεων. Έχει τεθεί, κύριε Υπουργέ, από όλες
τις πτέρυγες της Βουλής η ανάγκη οι εργαζόµενοι που είναι στις
ενώσεις που είναι υπό εκκαθάριση να προτεροποιηθούν όταν
γίνει η διαδικασία εκκαθάρισης. Είναι ένα θέµα του κώδικα πολι-
τικής δικονοµίας. Λέτε ότι δεν είναι δική σας ευθύνη, θεωρώ,
όµως, ότι θα πρέπει να λάβετε την πρωτοβουλία αυτό να το υιο-
θετήσετε και να το εφαρµόσετε, γιατί νοµίζω ότι απηχεί και πολύ
µεγάλο ποσοστό πτερύγων της Βουλής.

Υπάρχει, βεβαίως, το θέµα της αξιοποίησης της περιουσίας
των συνεταιρισµών που ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ενώ προέβλεπε τη
λειτουργία εταιρείας για την διαχείριση και αποτελεσµατική αξιο-
ποίηση όλου αυτού του αποθεµατικού. Δυστυχώς, δεν εφαρµό-
στηκε ποτέ και είχαµε, όπως και σε πολλά άλλα πράγµατα, µια
τριετή αναιτιολόγητη καθυστέρηση. 

Τα συνεργατικά σχήµατα, κύριε Υπουργέ, πάντοτε θα είναι
αναγκαία και η στήριξή τους τουλάχιστον για µας είναι προϋπό-
θεση για να ενισχυθεί η θέση του παραγωγού, µαζί µε όλα τα
υπόλοιπα µέτρα τα οποία θα πρέπει να συνθέσουν µια ολοκλη-
ρωµένη αγροτική πολιτική. 

Σ’ αυτή την κατεύθυνση αναµένουµε και εµείς, ως Κίνηµα Αλ-
λαγής, αλλά φαντάζοµαι και συνολικά ο αγροτικός κόσµος, να
κινηθείτε το επόµενο χρονικό διάστηµα. Δυστυχώς, µε το παρόν
νοµοσχέδιο δεν υλοποιείτε αυτές τις προσδοκίες και αυτός είναι
και ο λόγος που στεκόµαστε επικριτικά και καταψηφίζουµε επί
της αρχής. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Αποστόλου.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ο κύριος
Υπουργός ξεκινώντας την τοποθέτησή του πριν από λίγο, ανέ-
φερε ότι απουσίαζε ότι θα τον εντυπωσίαζε αν υπήρχε άλλη προ-
σέγγιση και θα τη θεωρούσε συνοµολόγηση στα σχέδια της
Τουρκίας όσον αφορά στο προσφυγικό. Πρόκειται για µια απα-
ράδεκτη και προκλητική τοποθέτηση γιατί δείχνει ότι η Κυβέρ-

νηση, προσκολληµένη στις ιδεοληψίες της, δεν θέλει να αξιοποι-
ήσει το γεγονός ότι απέναντί της έχει µια υπεύθυνη Αντιπολί-
τευση, έτοιµη να βάλει πλάτη, όπως έχουµε επανειληµµένα
δηλώσει, αρκεί ο κ. Μητσοτάκης να εγκαταλείψει την επικοινω-
νιακή διαχείριση, τη µικροπολιτική λογική και τον αυταρχισµό
που όχι µόνο δεν φέρνουν κανένα αποτέλεσµα, αλλά επιδεινώ-
νουν διαρκώς τα προβλήµατα. 

Γιατί η Κυβέρνηση αρνείται να αξιοποιήσει την εµπειρία της
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ που διαχειρίστηκε πολλαπλάσιες ροές, που
πίεσε αποτελεσµατικά την Ευρωπαϊκή Ένωση και κατάφερε να
έχουµε τη δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας, που παρά τα
προβλήµατα επέτρεπε πολύ αξιοπρεπή διαχείριση; Οφείλει
άµεσα η Ελληνική Κυβέρνηση, έστω και σήµερα να πιέσει δυνα-
µικά και στο πιο υψηλό επίπεδο για άµεση σύγκληση έκτακτου
Ευρωπαϊκού Συµβουλίου σε επίπεδο ηγετών. 

Μπροστά στις επιθετικές κινήσεις της Τουρκίας, κύριε
Υπουργέ, δεν αρκούν ούτε Συµβούλια Υπουργών -όπου εκφρά-
ζεται η συµπαράσταση γενικόλογα- ούτε τεχνοκρατικής φύσης
θέµατα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Καλά κάναµε που κλείσαµε τα σύνορα, ναι ή όχι;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακαλώ!
Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, αφήστε τον συνάδελφό

σας να µιλήσει!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Έρχοµαι, κύριε Υπουργέ, στα θέ-

µατα που βάλατε ειδικά στην θητεία που εµείς είχαµε στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Κύριε Υπουργέ, όταν παραλάβαµε το Υπουργείο µπροστά µας
έτρεχαν 3 δισεκατοµµύρια πρόστιµα και καταλογισµοί, µπροστά
µας έτρεχαν µνηµονιακές απαιτήσεις. Ξεχνάτε ότι κυβερνήσαµε
σε µια περίοδο που ήταν πάρα πολύ δύσκολη, ιδιαίτερα για τον
αγροτικό χώρο. Μόνο να σας θυµίσω την πρόταση που υπήρχε
από τις προηγούµενες κυβερνήσεις για 23% φορολόγηση του
αγροτικού εισοδήµατος από το πρώτο ευρώ. Και δώσαµε µεγά-
λες µάχες και για να αποκρούσουµε αυτές τις προτάσεις, καθιε-
ρώνοντας µάλιστα και το ατοµικό αφορολόγητο των 8.500 ευρώ
για τον αγροτικό χώρο, που αποτελεί µεγάλη κατάκτηση. Ταυτό-
χρονα επιχειρήσαµε να βάλουµε σε τάξη πάρα πολλά πράγµατα
που είχαν σχέση µε την λειτουργία και τη διαχείριση των κοινο-
τικών ενισχύσεων. 

Παρ’ όλα αυτά είπατε ότι είχαµε δύο-τρεις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες. Λάθος κάνετε, γιατί είχαµε πολύ περισσότερες. Εί-
χαµε τις βοσκήσιµες γαίες, µια ρύθµιση η οποία αποτελεί
ορόσηµο, θα σας έλεγα, για την αντιµετώπιση των µεγάλων προ-
βληµάτων που υπάρχουν σχετικά µε τις επιλεξιµότητες στην κτη-
νοτροφία. Φέραµε τον νόµο για τους συνεταιρισµούς. Θα σας
πω περισσότερα ιδιαίτερα και όσον αφορά στα στοιχεία που εί-
πατε, αλλά και στην αποτελεσµατικότητα που υπήρξε. 

Ξεχάσατε να πείτε, κύριε Υπουργέ, ότι φέραµε την υποχρεωτική
αναγραφή της χώρας προέλευσης, είτε του γάλακτος είτε του
κρέατος, που ήταν πάρα πολύ µεγάλη επιτυχία για να αντιµετωπί-
σουµε τα προβλήµατα που υπάρχουν µε τις ελληνοποιήσεις. Φέ-
ραµε το εργόσηµο ως ένα βασικό στοιχείο απασχόλησης των
οικονοµικών µεταναστών στον αγροτικό χώρο, κάτι το οποίο και
εσείς τώρα επιχειρείται να δείτε µήπως τυχόν µε τους πρόσφυγες
υπάρξει µια τέτοια απασχόληση µέσα από αυτήν τη διαδικασία. 

Φέραµε την αγρο-κάρτα, µια κάρτα µε την οποία έχει τη δυνα-
τότητα ο αγρότης να παίρνει δάνειο βάζοντας τις ενισχύσεις ως
εγγύηση, πάνω από ένα δισεκατοµµύριο συνολικά τον χρόνο και
µάλιστα χαµηλότοκο. Φέραµε την πληρωµή νωπών και ευαλλοί-
ωτων προϊόντων µέσα σε εξήντα ηµέρες για να αντιµετωπίσουµε
τις κακές πρακτικές που υπήρχαν στον χώρο όπου είχαµε πλη-
ρωµές µέχρι και µε επιταγές ενός έτους. 

Φέραµε και άλλες ρυθµίσεις, όπως είναι ο ΟΔΙΑΓΕ -τον οποίο
εσείς καταργείτε σήµερα-, έναν οργανισµό ο οποίος µπορούσε
να προσφέρει πάρα πολλά όσον αφορά στην αξιοποίηση της πε-
ριουσίας του αγροτικού χώρου. Φέραµε ρυθµίσεις που είχαν
σχέση µε προβλήµατα. Δεν σας αρέσει η Τράπεζα του Γενετικού
Υλικού, κύριε Βορίδη; Να την επισκεφτείτε να δείτε τι δουλειά γί-
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νεται στη Θέρµη Θεσσαλονίκης πάνω στην αξιοποίηση των δυ-
νατοτήτων που έχουµε για φυτικό υλικό και….

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αυτό ήταν το µόνο που µου άρεσε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Όµως επειδή φάνηκε και από τη
συζήτηση ότι είναι άβυσσος η απόσταση που µας χωρίζει στα ζη-
τήµατα λειτουργίας του συνεργατισµού, εσείς θεωρείτε την
ελευθερία στη λειτουργία του ως πανάκεια. Εµείς κάνουµε ου-
σιαστικά αυτό που κάνει γενικότερα η Ευρωπαϊκή Ένωση, καθιε-
ρώνοντας για τον αγροτικό χώρο στην Ευρώπη την Κοινή
Αγροτική Πολιτική, δηλαδή ενισχύσεις στον αγροτικό χώρο για
να µπορεί να ανταγωνιστεί διεθνώς. 

Άρα, λοιπόν, εµείς µε τις δυνατότητες που έχουµε, τουλάχι-
στον στο συνεργατισµό, για να έχει ουσιαστικό αποτέλεσµα, βά-
λαµε -για παράδειγµα- την µία ψήφο ανά µέλος. Εσείς βάλατε
µέχρι και σαράντα ψήφους ανά µέλος. Άρα, λοιπόν, τώρα η βα-
σική αρχή που λέµε εµείς για λειτουργία µε συνεργασία και αλ-
ληλεγγύη είναι δυνατόν να εκφραστεί µε τις δικές σας
προτάσεις;

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι,
θα σηµαδευτεί από δύο διατάξεις που συνάντησαν µεγάλη αντί-
δραση στην επιτροπή. Η πρώτη είναι αυτή της εισόδου των ιδιω-
τών στο κεφάλαιο των αγροτικών συνεταιρισµών, µε δικαίωµα
συµµετοχής και ψήφου στα όργανα της διοίκησης, πράγµα που
ευνοεί σκανδαλωδώς όλους αυτούς που θέλουν να περάσουν τα
περιουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών σε φυσικά πρόσωπα.
Ήταν χαρακτηριστική η τοποθέτηση του γενικού διευθυντή της
Διεθνούς Συνεταιριστικής Συµµαχίας. Όπου επιχειρήθηκε να
εφαρµοστεί µια τέτοια ρύθµιση, απέτυχε.

Κύριε Υπουργέ, µπερδέψατε τις κεφαλαιουχικές εταιρίες που
έχουν ως επίκεντρο το επενδεδυµένο κεφάλαιο. Κατευθύνονται
από τους επενδυτές, καθορίζονται από τις επενδυτικές σχέσεις
και διαθέτουν ένα συγκεκριµένο πάγιο κεφάλαιο µε τους συνε-
ταιρισµούς, που έχουν ως επίκεντρο τον άνθρωπο. Κατευθύνον-
ται από τα µέλη-χρήστες, καθορίζονται από τις εναλλακτικές
σχέσεις µε τον συνεταιρισµό και το συνεταιριστικό κεφάλαιό
τους αποτελείται από µερίδες που µεταβάλλονται ανάλογα µε
τον αριθµό των µελών. 

Κι έρχοµαι στη δεύτερη διάταξη. Είναι µια διάταξη, όπου στη
συζήτηση στην επιτροπή υπήρξε µια σχετική συζήτηση σε επί-
πεδο έντασης και είναι αυτή που προβλέπει την αναστολή διώ-
ξεων µελών διοίκησης συνεταιρισµών, για πέντε συν ένα χρόνια,
για τη µη καταβολή φόρων, τελών, εισφορών, δασµών προς το
δηµόσιο ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, συµπεριλαµβανο-
µένων των οργανισµών κύριας ή επικουρικής ασφάλισης.

Όντως, υπάρχει πρόβληµα µε µερικά µέλη διοικήσεων. Μας
απασχόλησε και εµάς, αλλά δεν µπορεί να αντιµετωπίζεται αυτό
το πρόβληµα µε διατάξεις που προκαλούν την κοινωνία. Πόσω
µάλλον, όταν τόσο στην προηγούµενη ρύθµιση Σαµαρά, µε το
ν.4224/2013, όσο και στην προκειµένη περίπτωση, δεν πρόκειται
να προσφέρουν απολύτως τίποτα. Απλά, θα διαιωνίσουν τη δια-
δικασία της εκκαθάρισης, που το ξέρετε όλοι, ότι αυτό είναι το
µεγάλο πρόβληµα του αγροτικού συνεργατικού χώρου. 

Κύριε Υπουργέ, οι συνεταιρισµοί που κατέρρευσαν, άφησαν
χρέη, απλήρωτους αγρότες, δηµιούργησαν τεράστιες οφειλές
στις τράπεζες, αποδέχθηκαν παράνοµες ρυθµίσεις, έχασαν µε-
γάλα µερίδια αγοράς και στο τέλος οδηγήθηκαν σε εκκαθάριση. 

Ξέρετε πώς δηµιουργήθηκε αυτή η κατάσταση; Από την κοµ-
µατικοποίηση που είχαν επιβάλλει οι δικές σας κυβερνήσεις Νέας
Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ στη λειτουργία του χώρου, από το 1980
µέχρι το 2010 και είχε ως αποτέλεσµα την κακοδιαχείριση, τη
σπατάλη και τη λεηλασία των πόρων του. Όλα αυτά, σας θυµί-
ζουµε, δεν οφείλονται στη δική µας νοµοθεσία, αλλά συνέβησαν
την προηγούµενη περίοδο, µε τους δικούς σας νόµους των κυ-
βερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. 

Όταν εµείς ψηφίσαµε το ν.4384/16 είχαµε ως βασικό στόχο να
ξεκαθαρίσει ο αριθµός των ενεργών συνεταιρισµών. Ξέρετε τι
είπαν οι θεσµοί για τη δική µας ρύθµιση; Αυτός ο νόµος έχει την
ποιότητα να είναι σαφής. Απλοποιεί και διευκολύνει τη δηµιουρ-
γία συνεταιρισµών και άλλων µορφών αγροτικών οργανώσεων.

Όλα τα στοιχεία που µας αναφέρετε, κύριε Υπουργέ, δεν είναι

αληθή. Βρήκαµε µια εικονική πραγµατικότητα. Εξίµισι χιλιάδες
συνεταιρισµούς-σφραγίδες, οι περισσότεροι µε 750 χιλιάδες
αγρότες µέλη. Όλο αυτό το σύστηµα για να εξυπηρετεί τη συγ-
κεκριµένη κοµµατική λειτουργία. 

Σήµερα οι αγροτικοί συνεταιρισµοί ανέρχονται στους 880 κι ο
συνολικός αριθµός των µελών στις 142 χιλιάδες περίπου, χωρίς
να είναι όλα ενεργά µέλη, εκτός κι αν έχετε παρανοµήσει, δια-
γράφοντας συνεταιρισµούς από το µητρώο. Ο δε κύκλος των ερ-
γασιών τους είχε άνοδο και ξεπέρασε τα 1,3 δισεκατοµµύρια.
Αυτό που χρειαζόταν να γίνει, ήταν να συνεχιστεί η προσπάθεια
εξυγίανσης, προκειµένου να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη των
αγροτών.

Δεν σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να πείτε κάτι για τις οφειλές
τους που σήµερα ξεπερνούν τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Πετά-
χτηκαν έξω από το σχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ» και ξεπουλιούνται ήδη
από την εκκαθαρίστρια «PQH», στην οποία έφτασαν µετά την εγ-
κληµατική για τον αγροτικό χώρο κατάργηση της Αγροτικής Τρά-
πεζας της Ελλάδας. 

Καταργείτε –θα το επαναλάβω και πάλι- έναν οργανισµό τον
ΟΔΙΑΓΕ, που ήταν πάρα πολύ σηµαντικός για την περιουσία των
συνεταιρισµών. Βέβαια, εσείς, σε ανάλογη περίπτωση φέρατε τη
γνωστή τροπολογία για το Κιάτο, µε την οποία καταργήσατε από-
φαση του Σ.τ.Ε. –ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι- πριν ακόµη
στεγνώσει το µελάνι της. 

Δεν σας άκουσα να πείτε κάτι για τις ανακτήσεις που µας υπο-
χρέωσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, να κάνουµε από τον χώρο, µε
χαρακτηριστικότερη αυτή των 573 εκατοµµυρίων των ρυθµίσεων
της ΑΤΕ.

Κύριε Υπουργέ, στην επιβολή των ανακτήσεων οι συνάδελφοί
σας Υπουργοί των δικών σας κυβερνήσεων έχουν τεράστιες ευ-
θύνες, όχι µόνο γιατί έδωσαν χρήµατα, χωρίς την έγκριση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αλλά και γιατί δεν έκαναν και τίποτα, για
να µην καταλογιστούν.

Αν είχατε σκύψει περισσότερο, θα βρίσκατε γνωστά ονόµατα
από τον χώρο σας συνδεδεµένα µε πακέτα και ρυθµίσεις. Δεν
θέλω να πω ονόµατα, όλοι γνωρίζουν. Ειδικά για τις ανακτήσεις
των ρυθµίσεων της ΑΤΕ, έχουµε κάνει καλή δουλειά, σε συνερ-
γασία µε τους ενεργούς συνεταιρισµούς της χώρας. Τεκµηριώ-
σαµε ποσό πολύ µικρότερο, το οποίο σύντοµα βλέπω να
ανακοινώνετε ως επιτυχία σας, όπως κάνατε πρόσφατα για τα
300 εκατοµµύρια των προστίµων για τους βοσκοτόπους, για τους
οποίους έρχονται, µετά από δικές µας προσπάθειες, κι άλλες
αποφάσεις επιστροφών.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δικές σας;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Βλέπετε, κύριε Υπουργέ, εσείς τα
κάνατε θάλασσα, εµείς ξελασπώνουµε τη χώρα και εσείς επαί-
ρεστε για τη δήθεν αποτελεσµατικότητά σας.

Τελειώνω µε την εκπροσώπηση του αγροτικού χώρου. Με τη
διάταξη που φέρνετε, 23 συνεταιρισµοί από τους 880 του µη-
τρώου που κατέχουν το 51% του συνολικού κύκλου εργασιών,
θα µπορούν να συστήσουν την ΕΘΕΑΣ. Μπορεί οι 23 αυτοί συ-
νεταιρισµοί να είναι οι µεγαλύτεροι σε κύκλο εργασιών στη
χώρα, αλλά εκπροσωπούν, αγαπητοί συνάδελφοι, το 2,6% των
ενεργών συνεταιρισµών. Αν αυτό το θεωρείτε δηµοκρατική νο-
µιµοποίηση, οι αποστάσεις που µας χωρίζουν -που έτσι κι αλλιώς
ήταν µεγάλες- δεν µπορούν να γεφυρωθούν µε καµµιά βελτίωση.
Το πρόβληµα των συνεταιρισµών σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι,
δεν είναι η καρέκλα της εκπροσώπησης, είναι το πώς θα σταθούν
στα πόδια τους και το νοµοσχέδιο από τη στιγµή που αγνοεί τις
βασικές αρχές του συνεργατισµού, τη συνεργασία και την αλλη-
λεγγύη, µεταξύ των µελών του, δεν θα προσφέρει τίποτα προς
αυτήν την κατεύθυνση. Αντίθετα, θα βλάψει τον χώρο και γι’ αυτό
το καταψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μπουκώρος, για να κάνει µια µικρή παρέµ-
βαση τριών λεπτών.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
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Θα µιλήσω στη συνέχεια για το νοµοσχέδιο. Παρακολουθώ
εδώ και αρκετή ώρα στελέχη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να
ξιφουλκούν εναντίον της κυβερνητικής πολιτικής στο µετανα-
στευτικό, χωρίς ωστόσο να διατυπώνουν καµµία απολύτως πρό-
ταση, λες και όλοι ήρθαµε σήµερα σε αυτήν τη χώρα. 

Πολλές µεσογειακές χώρες τα προηγούµενα χρόνια, αντιµε-
τώπιζαν το συγκεκριµένο µεταναστευτικό προσφυγικό πρό-
βληµα, αλλά πήραν τα µέτρα τους. Και η Ισπανία και η Ιταλία και
περιόρισαν τις ροές. Τι έγινε, όµως, στην Ελλάδα; Επί τεσσερά-
µισι χρόνια είχαµε µια κυβέρνηση που έλεγε όλα ανοικτά. Σύνορα
ανοικτά, δεν υπάρχουν θαλάσσια σύνορα, δρόµοι ανοικτοί. Και
τι έκανε αυτή η πολιτική; Δηµιούργησε τους νέους δρόµους µε-
ταναστευτικών και προσφυγικών ροών. Αυτό είναι δεδοµένο. Το
γνωρίζουµε όλοι. Έχει καταγραφεί επισήµως στην ιστορία. Και
βέβαια, όταν οι εξελίξεις θέτουν επιτακτικά τα ερωτήµατα, οι
υπεύθυνες πολιτικές δυνάµεις του τόπου πρέπει να τοποθετούν-
ται και να απαντούν µε σαφήνεια και ειλικρίνεια, χωρίς καµµία
προσπάθεια κερδοσκοπίας. Τι γίνεται στην παρούσα φάση;
Έχουµε κάποιους ανθρώπους, οι οποίοι έχουν συγκεντρωθεί είτε
ως µετανάστες είτε ως πρόσφυγες πολέµου στα παράλια της
γείτονος ή κάπου στη νοτιοανατολική Τουρκία ή έχουµε ανθρώ-
πους που πιέζονται, µεταφέρονται, διατάσσονται να πάνε στα σύ-
νορα τα ελληνοτουρκικά και να εισβάλλουν σε µια χώρα
ευρωπαϊκή, όπως είναι η Ελλάδα, που και τη φιλανθρωπία της
έδειξε και το πρόσωπό της έδειξε και όλα αυτά τα στοιχεία που
συνθέτουν τον ελληνορωµαϊκό ευρωπαϊκό µας πολιτισµό. 

Ερχόµαστε σήµερα µπροστά σε µια εισβολή οργανωµένη από
τον ίδιο τον κ. Ερντογάν και τι κάνει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση;
Λέει: «Δεν έχετε σχέδιο». Μπροστά στις εξελίξεις δεν λέει, εάν
ορθώς εφαρµόζεται αυτή η πολιτική σήµερα. Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός ήταν στα σύνορα της χώρας µε την ηγεσία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. 

Όµως, προκαλείται από τη Νέα Δηµοκρατία τρεις µέρες τώρα
ο κύριος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ και πρώην Πρωθυπουργός να
τοποθετηθεί και να πει, είναι σωστή αυτή η επιλογή; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Εσείς κυβερνάτε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Θα το πει σήµερα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ακούω, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι του ΣΥΡΙΖΑ, το «εσείς κυβερνάτε». Όµως, στην αρχή της το-
ποθέτησής µου είπα ότι για τα κρίσιµα προβλήµατα υπαρξιακού
χαρακτήρα που ταλανίζουν τη χώρα όλες οι δυνάµεις πρέπει να
τοποθετούνται ειλικρινώς, επαρκώς, ευθέως και χωρίς προσπά-
θειες πολιτικής κερδοσκοπίας. 

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Πάντα, διαχρονικά και όλοι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Προκαλείται ο κ. Τσίπρας και δεν

απαντά. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΒΡΑΜΑΚΗΣ: Θα µιλήσει σήµερα. Θα τον

ακούσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κλείσαµε καλώς τα σύνορα, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι; 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριοι συνάδελφοι,
ησυχία. 

Κύριε Μπουκώρο, ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ολοκληρώνω σ’ ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
Κλείσαµε καλώς τα σύνορα; Αναστείλαµε καλώς την εξέταση

των αιτήσεων ασύλου, ναι ή όχι; Δεν απαντάτε. 
Δεν ξέρω εάν παρακολουθείτε τη σειρά «50-50» στο «MEGA»,

αλλά ελπίζω ο Πρόεδρός σας στην αποψινή συνέντευξη στο
«MEGA», συµφερόντων Μαρινάκη βεβαίως-βεβαίως, να δώσει
µια ξεκάθαρη απάντηση για το εάν καλώς η ελληνική Κυβέρνηση
έκλεισε τα σύνορα, για το εάν καλώς «πάγωσε» την εξέταση των
αιτήσεων ασύλου. Γιατί αυτή είναι η µεταβολή της πολιτικής
µπροστά στα όσα επιβουλεύεται εναντίον της χώρας µας, στα
όσα σχεδιάζει εναντίον της χώρας µας ο κ. Ερντογάν, που πα-
ραβιάζει κάθε έννοια καλής γειτονίας. Ας απαντήσετε, επιτέλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλησπέρα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Καλό µήνα, καλή Σαρακοστή. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Και για λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος συνάδελφος απόψε έχει ενηµερωθεί και θα παρακο-

λουθήσει τον Πρόεδρό µας στην τοποθέτησή του διεξοδικά
πάνω στα ερωτήµατα...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στο «MEGA» του Μαρινάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουκώρο, µην

διακόπτετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Θέλω, κύριε συνάδελφε, επειδή

ζητούσατε από εµάς να τοποθετηθούµε σε συγκεκριµένα ερω-
τήµατα, να σας απευθύνω µε τη σειρά µου ένα ερώτηµα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Εάν µου δοθεί ο λόγος να απαν-
τήσω, βεβαίως. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εσείς συµφωνείτε µε την τοποθέ-
τηση του κυρίου Υπουργού ότι δεν δικαιούµαστε να µιλάµε όσοι
έχουµε την προσέγγιση να δούµε πώς εξελίσσονται τα πράγµατα
και ότι αυτό είναι συνοµολόγηση των θέσεως της Τουρκίας; Το
καταλαβαίνετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Αποστόλου,
απευθύνεστε σε εµένα. Μην κάνετε διάλογο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Καταλαβαίνετε, εκφράζοντας τέ-
τοιες απόψεις, πόσο σέβεται την Αντιπολίτευση και τον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ερωτήθηκα, όµως, κύριε Πρόεδρε,

και δεν έχω εξαντλήσει το δικαίωµα της τοποθέτησής µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών
«Στρατηγική αναπτυξιακή προοπτική των Οργανισµών Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, ρύθµιση ζητηµάτων αρµοδιότητα Υπουργείου
Εσωτερικών και άλλες διατάξεις». 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριοι συνάδελφοι, εάν θέλετε να τα πείτε, πηγαίνετε στο κυ-

λικείο. Όχι πάνελ εδώ, ακόµα δεν ανέβηκα! Κάνω ανακοίνωση και
µιλάτε. Φωνάζετε κιόλας!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Ολυµπιακός ενώνει,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο θα πάρει
τώρα η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα ακολουθήσουν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25, µετά πάλι ένας Βουλευτής και στη συνέχεια άλλος Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σχολιάζον-

τας την επικαιρότητα, δεν µπορώ να µην επισηµάνω ότι ο κ. Μη-
τσοτάκης, όπως πάντα, ξύπνησε αργά και αντέδρασε
σπασµωδικά. 

Υπάρχει καµµία αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
τα σύνορά µας πρέπει να φυλάσσονται; Γιατί εδώ φτάσαµε να
µιλάµε για τα αυτονόητα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στη νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ να τα πείτε
αυτά. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ή τα σύνορά µας ξεκίνησαν να φυλάσ-
σονται από τότε που η Νέα Δηµοκρατία ανέλαβε τη διακυβέρ-
νηση της χώρας; Εάν έχουµε τον θεό µας! 

Εάν µου επιτρέπετε, θέλω να κάνω µια προσωπική επισή-
µανση. Είναι ανάγκη να αποκτήσει η χώρα µας σταθερά και δια-
χρονικά ενιαία πολιτική στάση σε ό,τι αφορά στο ζήτηµα της
µετανάστευσης, διότι δυστυχώς οι Ευρωπαίοι εταίροι µας απέ-
ναντι σ’ αυτό το πολύ σηµαντικό ζήτηµα µεταβάλλουν την άποψή
τους ανάλογα µε τις ανάγκες τους. Και αυτό µας φέρνει σε αντι-
παράθεση µαζί τους. Έτσι, ένα ζήτηµα καθαρά ευρωπαϊκό καθί-
σταται αµιγώς ελληνικό, µόλις ο µετανάστης διαβεί τα ελληνικά
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σύνορα. Εποµένως, υπάρχει ανάγκη το ζήτηµα να διεθνοποιηθεί,
υπάρχει ανάγκη να συγκληθεί άµεσα Σύνοδος Κορυφής και
υπάρχει ανάγκη οι Ευρωπαίοι εταίροι µας να αναλάβουν επιτέ-
λους τις ευθύνες τους. 

Τώρα θα ήθελα να συνεχίσω σε ό,τι αφορά το παρόν νοµοσχέ-
διο, το οποίο είναι πολύ σηµαντικό ιδιαίτερα για την ελληνική
ύπαιθρο, κάνοντας µια µικρή αναδροµή στο πρόσφατο παρελ-
θόν. Από το 2011, κυρίες και κύριοι Βουλευτές µέχρι σήµερα, δη-
λαδή µέσα σε εννέα χρόνια, εξετάζουµε το τρίτο κατά σειρά
σχέδιο νόµου για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Δύο απ’ αυτά
έχουν γίνει ήδη νόµοι του κράτους και εφαρµόστηκαν κατά το
µάλλον ή ήττον και το τρίτο, αυτό που εξετάζουµε σήµερα, θα
γίνει ένας επόµενος νόµος, ο τρίτος κατά σειρά µέσα σ’ αυτά τα
εννέα χρόνια. 

Ο ν.4015/2011 είχε βασική του επιδίωξη την εξυγίανση και τον
εκδηµοκρατισµό των αγροτικών συνεταιρισµών και την ανάδειξη
των συνεταιριστικών αξιών. Ωστόσο, ο ουσιαστικός του στόχος
ήταν να βρει λύσεις για έναν πολύ µεγάλο αριθµό αδρανών και
υπερχρεωµένων συνεταιρισµών, καθώς και των συνεταιρισµών-
σφραγίδων, ώστε να παραµείνουν περί τους χίλιους πεντακόσι-
ους συνεταιρισµούς, οι οποίοι θα ήταν υγιείς και ισχυροί και θα
µπορούσαν να παρέµβουν την αγροτική αλυσίδα υπέρ αυτών
που απασχολούνταν πραγµατικά στην πρωτογενή παραγωγή. 

Ο ν.4384/2016 που ψήφισε η δική µας κυβέρνηση, η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, είχε και αυτός δύο βασικές επιδιώξεις. Πρώτον, το
ξεκαθάρισµα του γκρίζου σκηνικού στον συνεταιριστικό χώρο και
δεύτερον, τη διαµόρφωση µιας βάσης εκκίνησης για τη δηµιουρ-
γία υγιών συλλογικών επιχειρηµατικών µονάδων, που ήταν η βα-
σική προϋπόθεση για την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα στη
χώρα µας. 

Σήµερα συζητάµε ένα νέο σχέδιο νόµου για τους αγροτικούς
συνεταιρισµούς, που έχει βασικό του στόχο, σύµφωνα µε την αι-
τιολογική του έκθεση, να ξεπεράσει τις γραφειοκρατικές και πε-
ρίπλοκες διαδικασίες και υποχρεώσεις στη λειτουργία των
αγροτικών συνεταιρισµών, καθώς και να επιλύσει το πάγιο πρό-
βληµα της χρηµατοδότησης της λειτουργίας των συνεταιρισµών,
πράγµα που τους καθιστά µη ανταγωνιστικούς. Δηλαδή, πάνω-
κάτω έχουµε τις ίδιες βασικές επιδιώξεις. 

Για να δούµε, όµως, ποια είναι η εικόνα σήµερα. Οι παραγωγοί
εξακολουθούν να είναι επιφυλακτικοί για τη συµµετοχή τους
στους αγροτικούς συνεταιρισµούς, κυρίως λόγω της κακής πα-
ρελθοντικής εµπειρίας. Όπως βλέπουµε από τον τρόπο που εξε-
λίχθηκε το µέτρο 9 του ΥΠΑΑΤ για την ενίσχυση της συλλο-
γικότητας και πιο συγκεκριµένα για τη σύσταση οµάδων παραγω-
γών, τελικά ύστερα από δέκα µήνες και τέσσερις παρατάσεις
υπήρξαν µόνο διακόσια έξι αιτήµατα για σύσταση οµάδων παρα-
γωγών, που συγκεντρώνουν µόλις 130 εκατοµµύρια ευρώ αξία πα-
ραγωγής, που αντιστοιχεί σε λιγότερο από το 1,5% της συνολικής
αξίας παραγωγής των αγροτικών προιόντων στη χώρα µας. 

Ενηµερωτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι η αξία της παραγωγής
κατά την τριετία 2015-2017 σε όλα τα αγροτικά και κτηνοτροφικά
προϊόντα στην Ελλάδα ανέρχεται σε 9,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Αντιλαµβάνεστε, εποµένως, την πολύ µικρή συλλογικότητα που
παρατηρείται στον χώρο.

Επίσης, στον τοµέα των οπωροκηπευτικών, που από το 1996
οι οργανώσεις παραγωγών του τοµέα υλοποιούν συγχρηµατο-
δοτούµενα επιχειρηµατικά προγράµµατα, παρά την αύξηση της
αξίας του τοµέα και την αύξηση του αριθµού των οµάδων παρα-
γωγών, το ποσοστό της αξίας των οπωροκηπευτικών που διακι-
νείται µέσα απ’ αυτές αντιστοιχεί µόλις στο 10% της συνολικής
αξίας του τοµέα. 

Εποµένως η εικόνα σήµερα είναι ότι έχουµε έναν πολύ µεγάλο
αριθµό µικρών συνεταιρισµών µε πολλά προβλήµατα συντονι-
σµού και αποδοτικότητας στις δραστηριότητές τους και στη διά-
δοση του συνεργατισµού µεταξύ των Ελλήνων αγροτών. 

O µεγάλος αριθµός των αγροτικών συνεταιρισµών δεν οδή-
γησε στις επιθυµητές οικονοµίες κλίµακας που θα µπορούσαν
µε τη σειρά τους να βοηθήσουν στη µείωση του κόστους παρα-
γωγής. Άρα, συνεταιρισµοί µε µικρό αριθµό µελών, όπως προ-
βλέπει δυστυχώς και το παρόν νοµοσχέδιο, που από είκοσι τα
µέλη τα κατεβάζει ως ελάχιστο στο δέκα, µάλλον θα συντηρή-

σουν το πρόβληµα. Και η εξυγίανση µετά από εννέα χρόνια δεν
έχει ολοκληρωθεί και εξακολουθεί να αποτελεί ζητούµενο. Ακόµα
και σήµερα µιλάµε για έναν µεγάλο αριθµό ανενεργών αγροτικών
συνεταιρισµών περί τις πέντε χιλιάδες που υπάρχουν εγγεγραµ-
µένοι και εξακολουθούν να είναι εγγεγραµµένοι στο µητρώο.
Αυτά λένε τα στοιχεία. Στον αντίποδα παρατηρείται µια συνεχής
παραγωγή νόµων χωρίς να υπάρχει το αντίστοιχο αποτέλεσµα
και αυτό είναι αναµενόµενο, όταν δεν έχουν αξιολογηθεί ούτε ο
προηγούµενος ούτε και ο προπροηγούµενος νόµος, ώστε να
βρούµε πραγµατικά πού χωλαίνουν και να γίνουν οι απαραίτητες
διορθωτικές κινήσεις.

Όσον αφορά δε το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, ναι,
υπάρχει µια σηµαντική διαφορά µε τους προηγούµενους νόµους
και αυτή είναι η δυνατότητα που δίνεται για την είσοδο και µάλιστα
σε ποσοστό 35% ιδιωτών µελών-επενδυτών στους συνεταιρισµούς
µε αιτιολογία την κάλυψη της απολεσθείσας ρευστότητας των συ-
νεταιρισµών. Τι σηµαίνει αυτό στην πράξη; Πρώτο και σηµαντικό-
τερο, αλλοτρίωση των συνεταιρισµών, οι οποίοι δεν θα
αντιπροσωπεύουν πλέον τον γνωστό θεσµό της αγροτικής οικο-
νοµίας. Δεύτερον, επικράτηση και χειραγώγηση των αγροτών-
µελών από µη µέλη επενδυτές. Με όριο το 35% των ψήφων τα
µέλη-επενδυτές θα έχουν καταλυτικό ρόλο στη διαµόρφωση των
αποφάσεων του συνεταιρισµού. Τρίτον, προσκόλληση των αγρο-
τικών συνεταιρισµών σε ιδιωτικά κεφάλαια που στη συνέχεια θα
οδηγήσουν σε αποστασιοποίηση των αγροτών από τη διοίκηση
ιδιαίτερα στο πλαίσιο της παρούσας παθογένειας των αγροτικών
συνεταιρισµών λόγω ακριβώς των αυξηµένων χρεών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι συνεταιρισµοί είναι συλλογικές
προσπάθειες των αγροτών και καλό θα ήταν να παραµείνουν
έτσι. Υπάρχουν άλλες πλατφόρµες συνεργασίας των παραγω-
γών µε τον δευτερογενή και τον τριτογενή τοµέα της οικονοµίας,
δηλαδή τους µεταποιητές, τους εµπόρους, τα σουπερµάρκετ και
συνδέονται µε τις διεπαγγελµατικές τους οργανώσεις. Δεν
θεωρώ ότι η οικονοµική ενίσχυση των συνεταιρισµών, που κατά
την άποψή µου δεν θα συµβεί ποτέ, πρέπει να αποτελέσει τον
Δούρειο Ίππο άλωσής τους από ιδιώτες µη αγρότες, οι οποίοι εν
προκειµένω θα ψηφίζουν.

Βέβαια, ανησυχίες και προβληµατισµοί επικρατούν και για
άλλα σηµαντικά ζητήµατα που φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο. Η
αξία της µερίδας του συνεταιριστή και του επενδυτή. Η κατάρ-
γηση της δηµοκρατικής αρχής «µία µερίδα - µία ψήφος», αφού
ένας επενδυτής µπορεί να ελέγχει πλέον το 35%. Η παραποµπή
στις αρχές του ν.4548 για τις ανώνυµες εταιρείες του Εµπορικού
Κώδικα. Το ποσοστό πωλήσεων της παραγωγής των µελών µέσω
του συνεταιρισµού, το οποίο και αυτό θα πρέπει να αυξηθεί. 

Θα αναφερθώ επίσης στις διαπιστώσεις της Διεθνούς Συνε-
ταιριστικής Συµµαχίας ότι οι πρόνοιες του σχεδίου νόµου δεν
συµφωνούν µε τους διεθνείς αποδεκτούς κανόνες για τη διαχεί-
ριση και την προώθηση των συνεταιρισµών στα συµπεράσµατα
του ειδικού εργαστηρίου στο πλαίσιο του 6ου Φόρουµ Κοινωνικής
Επιχειρηµατικότητας, σύµφωνα µε τα οποία οι συχνές µεταβολές
στο δίκαιο των επιµέρους τύπων συνεταιρισµών και ιδιαίτερα των
αγροτικών συνεταιρισµών δηµιουργεί ένα εξαιρετικά ασταθές
θεσµικό περιβάλλον, το οποίο δυσχεραίνει την ανάπτυξη των συ-
νεταιρισµών στον αγροτικό χώρο και επίσης τις ανησυχίες και
τους προβληµατισµούς µιας σειράς άλλων θεσµικών φορέων,
όπως το ΓΕΩΤΕΕ, το Ινστιτούτο Συνεταιριστικών Ερευνών και
Μελετών, ο Αγροτικός Κτηνοτροφικός Συνεταιρισµός «ΠΙΝΔΟΣ»,
η ΝΕΑ ΠΑΣΕΓΕΣ κ.λπ.. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ληφθούν
σοβαρά υπ’ όψιν, αν θέλουµε να ξεφύγουµε από µια µετριοπαθή
προσπάθεια µε περιορισµένες φιλοδοξίες που δεν µπορεί να αν-
τιµετωπίσει ουσιαστικά τα προβλήµατα του συνεταιρίζεσθαι. Για
όλα αυτά απαιτείται περισσότερος χρόνος διαβούλευσης και πιο
προσεκτική προσέγγιση στις παρατηρήσεις που έχουν γίνει ή
που θα γίνουν ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε
Υπουργέ, πρόκειται για µια ακόµη προσπάθεια που επίσης δεν
θα καταφέρει να συσπειρώσει τις παραγωγικές δυνατότητες,
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διότι δεν περιλαµβάνει πρόνοιες που θα µπορούσαν ως καταλύ-
τες να λύσουν τα προβλήµατα του χώρου. Πρόνοιες όπως ενη-
µερώσεις και εκπαιδεύσεις για την αλλαγή της κουλτούρας των
αγροτών και την ενίσχυση της έννοιας της συνεργασίας, για τα
πρακτικά πλεονεκτήµατα της οµαδοποίησης και της οργάνωσής
τους. Κίνητρα συµµετοχής, όπως παραδείγµατος χάριν µείωση
της φορολογίας για τους συνεταιρισµένους αγρότες, ώστε να
περιοριστεί και η µαύρη διακίνηση και να διευκολυνθεί η συµµε-
τοχή των αγροτών σε συλλογικά σχήµατα. Κίνητρα στον αντί-
ποδα από αυτόν που φέρνετε εσείς για τον µη επηρεασµό από
ιδιωτικά συµφέροντα, που το µόνο που επιδιώκουν είναι η εκµε-
τάλλευση της περιουσίας και του ονόµατος που έχει δηµιουργή-
σει ο συνεταιρισµός. Για όλους αυτούς τους λόγους δεν µπορώ
να στηρίξω το νοµοσχέδιο, το οποίο και καταψηφίζω.

Όµως, κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
αναφερθώ στην τροπολογία που έχει κατατεθεί από συναδέλ-
φους, που αφορά τον συµψηφισµό των χρεών και των υποχρεώ-
σεων των παραγωγών µε τις αποζηµιώσεις που πρόκειται να
δοθούν από τον ΕΛΓΑ. Ναι, στηρίζουµε την τροπολογία αυτή,
κύριε Υπουργέ, και τη στηρίζουµε γιατί, έστω και περιορισµένα,
ενισχύεται µε αυτήν η ρευστότητα των παραγωγών, αν ληφθούν
βέβαια και κάποια µέτρα, όπως για παράδειγµα η δέσµευση των
δικαιωµάτων, των επιδοτήσεων ουσιαστικά, σε εύλογο χρόνο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας
ως προς τον χρόνο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσης Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία και τους καταρράκτες της Έδεσσας.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου, θα ήθελα να σταθώ στα γεγονότα των τελευταίων ηµερών,
των οποίων η διαχείριση από πλευράς Κυβέρνησης υπήρξε υπο-
δειγµατική τόσο σε δηµοκρατικό επίπεδο όσο και σε επιχειρη-
σιακό. Το µήνυµα έχει σταλεί και είναι ξεκάθαρο. Το έχει πει και
από την πρώτη στιγµή ο Πρωθυπουργός: Η χώρα µας δεν πρόκει-
ται να ανεχθεί παράνοµες εισόδους. Πρέπει να είµαστε ενωµένοι
και ενωµένοι να αντιµετωπίσουµε την πίεση που δεχόµαστε.

Ευτυχώς για τη χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτές
τις δύσκολες ώρες η Ελλάδα έχει µια Κυβέρνηση και έναν Πρω-
θυπουργό που βάζουν πάνω από όλα το συµφέρον της χώρας.
Τώρα δεν σχολιάζω τοποθετήσεις των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ
για τη διαχείριση της κρίσης τα προηγούµενα χρόνια. Αυτά τα
κρίνουν οι πολίτες. Ή για τη διεθνοποίηση. Προφανώς δεν είδαν
τι έγινε σήµερα στον Έβρο. Αξίζουν όµως συγχαρητήρια και τον
σεβασµό µας στα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας που διασφαλίζουν το απαραβίαστο
των συνόρων µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
«Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις». Η συγκεκριµένη
πρωτοβουλία της ηγεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
είναι ιδιαίτερα σηµαντική, καθώς µέσα από τις προτεινόµενες νο-
µοθετικές διατάξεις ρυθµίζονται προβλήµατα, ζητήµατα που για
χρόνια όλα αποτέλεσαν τροχοπέδη τόσο στην εύρυθµη λειτουρ-
γία των αγροτικών συνεταιρισµών όσο και για τη συνολική ανά-
πτυξη του θεσµού και συνεπώς του αγροτικού συνεταιρίζεσθαι. 

Το θεσµικό πλαίσιο των συνεταιρισµών, όπως υφίσταται σή-
µερα, δηµιούργησε στρεβλώσεις σε µια σειρά από πράγµατα,
όπως η οικονοµική διαχείριση, ζητήµατα ανταγωνιστικότητας
προϊόντων και οργάνωσης. Αποτέλεσµα όλων αυτών, οι συνεται-
ρισµοί στην πλειοψηφία τους σήµερα να είναι σε µια τραγική οι-
κονοµική κρίση. Είναι γεγονός ότι η λειτουργία των αγροτικών
συνεταιρισµών αποδείχθηκε στην πράξη προβληµατική, εµφανί-
ζοντας πολλά και βαθιά προβλήµατα. 

Δυστυχώς, τα στοιχεία που αντλούµε διαβάζοντας την εισηγη-
τική έκθεση του παρόντος νοµοσχεδίου, όπως και τα αναλύσαµε
κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή είναι ενδεικτικά.
Εν συντοµία αναφέρω: Από τους τέσσερις χιλιάδες πεντακόσι-
ους δύο συνεταιρισµούς που υπάρχουν σήµερα, οι εκατόν δώ-
δεκα βρίσκεται σε διαδικασία λύσης και εκκαθάρισης, χωρίς

όµως η διαδικασία αυτή να ολοκληρώνεται και αυτό συµβαίνει
εξαιτίας του υφιστάµενου πλαισίου. Παράλληλα, δύο χιλιάδες
ογδόντα οχτώ συνεταιρισµοί είναι αδρανείς και µόνο οχτακόσιοι
δεκαεννιά, βάσει του Εθνικού Μητρώου Αγροτικών Συνεταιρι-
σµών, είναι ενεργοί. 

Από αυτά τα στοιχεία δύσκολα µπορεί να αµφισβητήσει κά-
ποιος και µάλιστα πολύ δύσκολα µπορεί να πει κάποιος ότι το
συνεταιρίζεσθαι, παρ’ όλα τα προβλήµατα που έχει η χώρα µας,
είναι πραγµατικά ο πιο ασφαλής δρόµος ώστε να πετύχουµε για
τους παραγωγούς τη µείωση του κόστους παραγωγής, την αν-
ταγωνιστικότητα των προϊόντων τους και την οργάνωσή τους,
αλλά και τη µέγιστη αξιοποίηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων. Γι’
αυτόν τον λόγο πρέπει η πολιτεία να δηµιουργήσει το πλαίσιο,
ώστε περισσότεροι παραγωγοί να στρέφονται από τον δρόµο
της µεµονωµένης δραστηριότητας προς αυτόν της συνεργασίας
και αυτό κάνει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης µε το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου, αλλάζει το θεσµικό πλαίσιο, δίνει στους
συνεταιρισµούς σύγχρονα εργαλεία ώστε να µπορέσουν να ανα-
πτυχθούν. 

Συγκεκριµένα, πρώτο ίσως και το πιο βασικό, παρέχει την
ελευθερία στους συνεταιριστές να διαµορφώνουν οι ίδιοι το κα-
ταστατικό του συνεταιρισµού τους και εποµένως να ρυθµίσουν
την εσωτερική τους σχέση και λειτουργία. Διορθώνει τα προβλή-
µατα που δηµιούργησε το προηγούµενο νοµοθετικό πλαίσιο του
ν.4384/2016 µέσα από τις δεσµεύσεις που έθετε, αφού η πραγ-
µατικότητα είναι ότι δεν τη βοήθησε και δηµιούργησε πολλά προ-
βλήµατα.

Δεύτερη σηµαντική αλλαγή που αλλάζει τον τρόπο λειτουρ-
γίας των συνεταιρισµών και δίνει αναπτυξιακή ώθηση είναι η δυ-
νατότητα συµµετοχής στους αγροτικούς συνεταιρισµούς
µελών-επενδυτών, βάζοντας όµως ασφαλιστική δικλίδα. Δηλαδή
παρέχει δικαίωµα ψήφου χωρίς όµως το σύνολο των ψήφων των
µελών-επενδυτών να µπορεί να υπερβεί το 35% του συνόλου των
ψήφων των µελών. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι οι συνεταιρισµοί
γίνονται ελκυστικοί προς αυτούς που θέλουν να επενδύσουν,
αφού µπορούν να συµµετέχουν µε ψήφο χωρίς παράλληλα να
αλλοτριώνονται οι αγροτικοί συνεταιρισµοί ως θεσµός της αγρο-
τικής οικονοµίας. Και εδώ έχουµε και την περισσότερη κριτική
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης. 

Νοµίζω, όµως, την απάντηση, κυρίες και κύριοι της Αντιπολί-
τευσης, την πήρατε από τους ίδιους τους εκπροσώπους των δύο
συλλογικών συνεταιρισµών-φορέων της χώρας, τη ΝΕΑ ΠΑΣΕ-
ΓΕΣ και τον Σύνδεσµο Αγροτικών Συνεταιρισµών Οργανώσεων
και Επιχειρήσεων Ελλάδος, οι οποίοι τοποθετήθηκαν θετικά απέ-
ναντι στις διατάξεις του σχεδίου και το νέο πλαίσιο που προτεί-
νεται.

Τρίτο σηµείο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι οι διατάξεις
του άρθρου 39 παράγραφος 3, που αφορούν θέµατα αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου, αλλά δεν σχετίζονται µε τους συνεταιρι-
σµούς.

Ειδικότερα αναφέροµαι στην παράταση της προθεσµίας για
την επικύρωση των δικαιοπραξιών, που καταρτίστηκαν κατά πα-
ράβαση του Ποινικού Κώδικα. Είναι µία παρέµβαση που επιλύει
ένα µεγάλο, σηµαντικό ζήτηµα, καθώς δίνει χρονικό περιθώριο
στον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό ενδιαφεροµένων, προκειµένου
αυτοί να προβούν στις απαραίτητες διαδικασίες και να αποκτή-
σουν εµπράγµατα δικαιώµατα στα ακίνητά τους. Και στη δική
µου περιοχή, την Πέλλα, αυτό είναι ένα ζήτηµα που απασχολεί
µεγάλη µερίδα της κοινωνίας και πραγµατικά η πρωτοβουλία του
Υπουργείου είναι ιδιαίτερα σηµαντική.

Τέταρτο σηµείο που δεν περιλαµβάνεται στις διατάξεις του νο-
µοσχεδίου, αλλά έρχεται µε τροπολογία του Υπουργείου, είναι η
ρύθµιση των ζητηµάτων πρόσληψης του προσωπικού του ΤΟΕΒ
και του ΓΟΕΒ, ένα θέµα πάρα πολύ σηµαντικό που απασχόλησε
πάρα πολλά χρόνια όλους µας και τους ανθρώπους αυτούς.
Είναι σηµαντική πρωτοβουλία, γιατί λύνει ζητήµατα και έτσι γίνε-
ται εύρυθµη η λειτουργία σε ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι της πα-
ραγωγικής διαδικασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έµπρακτη στήριξη των συνε-
ταιρισµών αποτελεί για την Κυβέρνηση βασική πολιτική επιλογή,
η οποία εντάσσεται στον γενικότερο σχεδιασµό για τη στήριξη
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και την ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα της χώρας. Ο αγροτι-
κός και κτηνοτροφικός τοµέας µπορούν να πρωταγωνιστήσουν,
έχουν όλα τα φόντα, αρκεί και εµείς από την πλευρά µας ως πο-
λιτεία να τους παρέχουµε τα απαραίτητα εργαλεία. Νοµίζω ότι η
πλειοψηφία των συναδέλφων συµφωνεί πως το παρόν σχέδιο
νόµου κινείται σε αυτήν την κατεύθυνση, δίνονται δηλαδή τα
απαραίτητα εργαλεία.

Προτού όµως κλείσω, κύριε Υπουργέ, να πω ότι θα πρέπει να
ακολουθήσει µια προσπάθεια αυτό το νοµοσχέδιο να γίνει
αφορµή για µια ευρύτερη ενηµέρωση και εφαρµογή, έτσι ώστε
να πείσουµε τους παραγωγούς ότι η ιδέα του συνεταιρίζεσθαι
είναι πάρα πολύ σηµαντική και τα οφέλη που µπορούν να απο-
κοµίσουν από τη συµµετοχή τους είναι επίσης σηµαντικά. Να
δουν τα επιτυχηµένα παραδείγµατα, για να πάρουν ιδέες και να
µυηθούν. Αυτό θα είναι προς όφελος των Ελλήνων παραγωγών.
Το νέο θεσµικό πλαίσιο παρέχει τα εργαλεία και µας δίνει αυτή
τη δυνατότητα, ώστε επιτέλους οι συνεταιρισµοί να περάσουν
σε µια νέα εποχή και να λειτουργήσουν ως µέσο ανάπτυξης του
πρωτογενούς τοµέα όχι ως τροχοπέδη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου είναι ένα καλό σχέδιο νόµου και ελ-
πίζουµε να είχε και πάρα πολύ καλά αποτελέσµατα. Η ηγεσία του
Υπουργείου πιστώνεται αυτό το καλό νοµοθέτηµα, όπως και προ-
ηγούµενες παρεµβάσεις της για τα σχέδια βελτίωσης, για τη µε-
ταποίηση, τη χρηµατοδότηση αυτών µέσα στους τραπεζικούς
φορείς, αλλά και την αποσύνδεση των εισφορών των αγροτών
από το εισόδηµα, τον συντελεστή 9% στη φορολογία, αλλά και
το 10% στα αγροτικά σχήµατα. Θεωρώ, όµως, βέβαιο ότι θα ακο-
λουθήσουν και άλλες πολύ σηµαντικές, όπως είναι το εθνικό σχέ-
διο για τη νέα ΚΑΠ, για τη µείωση του κόστους παραγωγής, για
την αναδιάρθρωση των καλλιεργειών, αλλά και για την ανασυγ-
κρότηση του ΕΛΓΑ και του κανονισµού του, ώστε επιτέλους
αυτός ο προβληµατικός οργανισµός που είναι στα όρια της κα-
τάρρευσης, µε έναν απαρχαιωµένο κανονισµό, να γίνει πραγµα-
τικά ένα χρήσιµο εργαλείο, ώστε να µπορούν οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι να παράγουν σωστά.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι πράγµατι αυτό το σχέ-
διο νόµου είναι ένα καλό σχέδιο νόµου, το οποίο πιστώνεται στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και στην ηγεσία του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25

κ. Κλέων Γρηγοριάδης για δώδεκα ολόκληρα λεπτά και τον ευ-
χαριστώ πολύ για την κατανόηση.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όπως έγραψε και σε πρόσφατη

ανάρτησή του στο Twitter ο Γραµµατέας µας, ο Γιάνης Βαρου-
φάκης, το ΜέΡΑ25 καταδικάζει ευθέως τη στρατιωτικοποίηση,
τα τείχη και την εθνική ιστορία ως απάντησή µας στην εργαλει-
οποίηση των ανθρώπων από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τον κ.
Ερντογάν. Ανθρωπιά παντού, άσυλο στους κατατρεγµένους και
βέτο σε όλα, στα πάντα, σε αυτήν την Ευρωπαϊκή Ένωση, έως
ότου αυτές οι Βρυξέλλες συµµορφωθούν απλώς µε τον δυτικό
ανθρωπισµό. Τίποτε άλλο. Επιτέλους, ας συµµορφωθούν µε τον
γνωστό δυτικό ανθρωπισµό. Ένας ιός και µία, από καιρό µάλιστα
αναµενόµενη, αύξηση των µεταναστευτικών ροών ήταν η τέλεια
ευκαιρία που αναζητούσαν φυσικά οι θιασώτες του διακοµµατι-
κού µνηµονιακού εθνικισµού µας, για να προωθήσουν τις ξενο-
φοβικές τους κορόνες και να επιχειρήσουν ξανά τον
αποπροσανατολισµό των πολιτών.

Ο φόβος των άλλων, είτε είναι Κινέζοι είτε είναι κατατρεγµένοι
φυγάδες, εργαλειοποιείται έτσι ώστε ο λαός µας να µην µπορεί
πλέον να διακρίνει τα πραγµατικά αίτια της συνεχιζόµενης ασφυ-
ξίας που αισθάνεται, τα οποία δεν είναι άλλα από τις πολιτικές
τόσα χρόνια λιτότητας της τρόικας του εξωτερικού αλλά και του
εσωτερικού και το «ναι σε όλα» προς τους ισχυρούς, όπως και
στη συµφωνία της κ. Μέρκελ µε τον κ. Ερντογάν, στην οποία κα-
θόλου δεν αντιστάθηκε ούτε η προηγούµενη ούτε η παρούσα Κυ-
βέρνηση, όπως στους σχεδιασµούς και στις πρακτικές τον

τελευταίο καιρό του ΝΑΤΟ, για τις οποίες τίποτα δεν βλέπουµε
να κάνετε.

Το ΜέΡΑ25 ξεκαθαρίζει ότι δεν πρόκειται να επιτρέψει σε
αυτόν το διακοµµατικό µνηµονιακό εθνικισµό όλον αυτόν τον
αποπροσανατολισµό των πολιτών και την καλλιέργεια της ξενο-
φοβίας, που µε µαθηµατική ακρίβεια θα κάνουν τα πράγµατα χει-
ρότερα και θα στερήσουν τα ερείσµατα, όποια δηλαδή
ερείσµατα έχουν αποµείνει στην Ελλάδα µας, στους κύκλους των
προοδευτικών δυνάµεων ανά τον κόσµο. Το ΜέΡΑ25 δεν πρόκει-
ται να επιτρέψει στους κυβερνώντες και στο διακοµµατικό µνη-
µονιακό εθνικισµό ούτε να παρουσιάζουν ταλαιπωρηµένους και
κατατρεγµένους ανθρώπους που συρρέουν στον Έβρο και στα
νησιά µας ως στρατό εισβολής, αλλά ούτε και να εργαλειοποι-
ήσουν έναν ιό που πλήττει ολόκληρο τον πλανήτη, µε απώτερο
στόχο την ενίσχυση της ξενοφοβικής ρητορείας και την καλλιέρ-
γεια της επικίνδυνης και αχρείαστης ψευδαίσθησης ότι µπορούν
τάχα να θωρακίσουν οποιαδήποτε επικράτεια, είτε µιλάµε για την
επικράτεια του Έβρου είτε µιλάµε για ολόκληρη την ευρωπαϊκή
επικράτεια. Οι επικράτειες, καλώς ή κακώς, -συνηθίστε το- δεν
θωρακίζονται.

Ήρθε η ώρα η κοινωνία να πάρει επιτέλους τον δρόµο του ρι-
ζοσπαστικού διεθνισµού, που κατανοεί ότι όλες οι επιδηµίες ανε-
ξαιρέτως, οικονοµικές, βιολογικές και µεταναστευτικές, είναι
απολύτως διακρατικά προβλήµατα και συνεπώς µπορούν να βρί-
σκουν µόνο -µόνο!- διακρατικές λύσεις, λύσεις για τις οποίες
προαπαιτούµενο είναι να τελειώσει επιτέλους το «ναι σε όλα»,
πάνω στο οποίο χτίζει τη δυστυχία των συνανθρώπων µας, Ελ-
λήνων και µεταναστών, ο διακοµµατικός µνηµονιακός µας εθνι-
κισµός. Ήρθε η ώρα να γίνουν πράξη όλα όσα πρεσβεύει το
πνεύµα του δυτικού πολιτισµού και µε αξιοθαύµαστη άνεση
ευαγγελίζονται οι περισσότεροι από εµάς από την ασφάλεια του
σαλονιού και του καναπέ τους. Δηλαδή, ποια είναι αυτά; Η αλλη-
λεγγύη, ο ανθρωπισµός, τα ανοιχτά σύνορα, τα ανοιχτά µάτια και
οι ανοιχτές αγκαλιές.

Η οργανωµένη διαχείριση και αντιµετώπιση των προβληµάτων
και όχι η άκριτη ξενοφοβία και ο φόβος του διαφορετικού, µπο-
ρούν να οδηγήσουν σε µια κοινωνία ευηµερίας και προστασίας
όλων των πολιτών της. Ας µην λησµονούµε -επιτρέψτε µου- και
τους στίχους του Σοφοκλή από την «Αντιγόνη» «Πολλά γεννούν
το δέος, το µέγα δέος ο άνθρωπος γεννά». Ας έχουµε αυτούς
τους στίχους σαν φάρο στον δρόµο µας για την ανάπτυξη επιτέ-
λους µιας κοινωνίας ανθρωποκεντρικής, ουµανιστικής, ανοιχτής
και δηµοκρατικής.

Ας περάσουµε τώρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Διαχρονικά η ελληνική κοινωνία
γνωρίζει τα προβλήµατα και τις συνθήκες στον γεωργικό τοµέα,
καθώς η γεωργία και οι αγρότες µας είναι σηµαντικό κοµµάτι όχι
µόνο της κοινωνίας µας, αλλά και της οικονοµίας της χώρας µας.
Δεν είναι, λοιπόν, πια κοινό µυστικό ότι η κοινή αγροτική πολιτική
τόσα χρόνια, που υιοθέτησε και ακολούθησε τα τελευταία χρόνια
η Ευρωπαϊκή Ένωση, µετέτρεψε σχεδόν το σύνολο των αγροτών
και καλλιεργητών µας σε ανθρώπους που επιζητούσαν τελικά την
επιδότηση και όχι την ανταγωνιστική και ποιοτική παραγωγή. Ευ-
νόησε, βεβαίως, έτσι, σε δεύτερο χρόνο, τις µεγάλες εκµεταλ-
λεύσεις.

Ασφαλώς το µεγάλο ζήτηµα ήταν και παραµένει η χρηµατοδό-
τηση των αγροτών και της αγροτικής τους παραγωγής. Γνωρί-
ζουµε πολύ καλά πως η άσκηση αγροτικής δραστηριότητας
απαιτεί συνεχή ρευστότητα και πρόσβαση σε φθηνό κεφάλαιο
κίνησης. Η Αγροτική Τράπεζα -ποιος τι θυµάται άραγε ακόµα-, η
οποία ξεκίνησε ως ο κρατικός πυλώνας παροχής φθηνής ρευ-
στότητας που τόσο χρειάζονται οι αγρότες µας, µετεξελίχθηκε
σε ένα πιστωτικό ίδρυµα παροχής καταναλωτικών δανείων στην
πρώιµη εποχή του ευρώ, µέχρι που τελικά ξεπουλήθηκε για ένα
κοµµάτι ψωµί κυριολεκτικά στην Τράπεζα Πειραιώς.

Η υποκρισία της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ πάνω στο
µείζον αυτό θέµα είναι νοµίζουµε χαρακτηριστική, γιατί τόσο η
Νέα Δηµοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις επιλογές τους στην
Κοινή Αγροτική Πολιτική προώθησαν το µοντέλο της συµβολαι-
ακής γεωργίας. Τι σηµαίνει αυτό; 

Πρώτον, σηµαίνει καθετοποίηση της παραγωγής, δηλαδή
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έλεγχος όλης της φάσης παραγωγής του προϊόντος. 
Δεύτερον, έλεγχος της αγοράς κατά µεγάλο µέρος από ελά-

χιστες εταιρείες οι οποίες παρέχουν στους παραγωγούς υλικά
και τεχνική βοήθεια, αν χρειαστεί, ενώ από την άλλη µεριά, οι πα-
ραγωγοί βάζουν τη γη, τις εγκαταστάσεις εκτροφής και τον εξο-
πλισµό, οι αµοιβές των παραγωγών ακολουθούν ένα σύστηµα
ποινών και επιβραβεύσεων, οι παραγωγοί της κάθε εταιρείας αν-
ταγωνίζονται µεταξύ τους και η εταιρεία τους αξιολογεί βάσει
κόστους παραγωγής ανά µονάδα προϊόντος. Όσοι παραγωγοί
πιάνουν καλό σκορ επιβραβεύονται µε ένα µπόνους, ενώ οι υπό-
λοιποι παίρνουν λιγότερα από τα ενδεικτικά ποσά που αναφέρον-
ται στα συµβόλαια. 

Τρίτον, η επένδυση από τη µεριά του παραγωγού γίνεται µε
δανεισµό. Η δουλειά όµως, όπως όλοι ξέρουµε, είναι απαιτητική
και εξελίσσεται διαρκώς µε την εταιρεία να έχει και συµβατική
απαίτηση ο παραγωγός να συντηρεί τις εγκαταστάσεις του µε
τον εγκεκριµένο από την ίδια τρόπο και περιοδικότητα που επί-
σης η ίδια θα εγκρίνει και κυρίως, να ανανεώνει τον εξοπλισµό
όταν έχει προκύψει στην αγορά κάποια αναβάθµισή του που αυ-
ξάνει την παραγωγικότητα, µε έξοδα όµως του ίδιου του παρα-
γωγού όλα αυτά.

Αποτέλεσµα αυτονόητο: Η πλειοψηφία των παραγωγών να ζει
στο όριο της φτώχειας, πολλές φορές και κάτω απ’ αυτό. Τα
πάγια έξοδα και οι τόκοι των δανείων τους τρέχουν, ενώ οι πα-
ραγωγοί δεν γίνεται να είναι κάθε φορά πάνω από το µέσο όρο.
Όλοι το ξέρουµε αυτό. Σε αυτές τις δουλειές είναι µία η άλλη,
µία χρονιά πάνε καλά τα πράγµατα, µία χρονιά δεν πάνε καλά τα
πράγµατα.

Στην περίπτωση µάλιστα που κάποιοι παραγωγοί αρχίζουν σε
µια χρονιά που δεν πήγαν καλά τα πράγµατα να διαµαρτύρονται
για τους όρους του συµβολαίου ζητώντας επαναδιαπραγµά-
τευση, οι εταιρείες όχι απλώς δεν κάθονται να συζητήσουν µαζί
τους, αλλά τους στοχοποιούν στέλνοντας το µήνυµα στους υπό-
λοιπους πως όποιος δεν υπακούει στην εταιρεία εξαφανίζεται
από την αγορά. 

Οι υπερχρεωµένοι παραγωγοί µετατρέπονται ουσιαστικά έτσι
σε δουλοπάροικους οι οποίοι δουλεύουν κυριολεκτικά οληµερίς,
καθώς δεν µπορούν να προσλάβουν εργάτες κι επιπλέον, τους
απαγορεύεται και να διαµαρτύρονται. Με άλλα λόγια η συµβο-
λαιακή γεωργία υποβαθµίζει τους αγρότες σε υπαλλήλους των
εταιρειών επεξεργασίας και διάθεσης του τελικού προϊόντος
τους και τους υπερχρεώνει, καθώς ο παραγωγός συµπιέζεται
διαρκώς από τις µεγάλες εταιρείες. 

Τελικά, η αγροτική παραγωγή µετατρέπεται σε ένα παίγνιο για
τους µεγάλους, δηλαδή τις µεγάλες εταιρείες και τις τράπεζες
και ο αγρότης παίρνει τι άλλο; Τον ρόλο του γνωστού αναλώσι-
µου ουραγού υπαλλήλου αυτών των εταιρειών. 

Τα αιτήµατα των αγροτικών συλλόγων συµπυκνώνονται στα
εξής. Τα ξέρετε, αλλά θα τα ξαναδιαβάσω γιατί είναι χρήσιµο
πάντα να τους ακούµε.

Πρώτον, άµεση αναπλήρωση του εισοδήµατός τους από τις
συνέπειες του εµπάργκο. 

Δεύτερον, καταβολή όλων των αποζηµιώσεων από τον ΕΛΓΑ
που βρίσκονται σε εκκρεµότητα. Αποζηµίωση από τις άκαιρες
βροχοπτώσεις των τελευταίων τριών ετών. 

Τρίτον, κατώτατες εγγυηµένες τιµές που θα ανταποκρίνονται
στο κόστος παραγωγής και στα ποιοτικά χαρακτηριστικά των
προϊόντων και παράλληλα –οι αγρότες το ζητούν- θα διασφαλί-
ζουν εισόδηµα επιβίωσης στους βιοπαλαιστές αγρότες, ενώ τα
προϊόντα τους θα είναι φτηνά όταν φτάνουν στις λαϊκές ανάγκες,
ενάντια στην κερδοσκοπία εµπόρων και βιοµηχάνων. 

Τέταρτον, µείωση του κόστους παραγωγής µε αφορολόγητο
πετρέλαιο, άµεση µείωση της τιµής του αγροτικού ρεύµατος
κατά 50% και κατάργηση του ΦΠΑ σε αγροτικά µέσα και εφόδια
και ζωοτροφές.

Πέµπτον, να µειωθούν επιτέλους οι ασφαλιστικές εισφορές
στον ΕΦΚΑ. Αύξηση των εξευτελιστικών αγροτικών συντάξεων -
απολύτως εξευτελιστικών- και µείωση των ορίων ηλικίας συντα-
ξιοδότησης στα εξήντα χρόνια για τους αγρότες µας και στα
πενήντα πέντε για τις αγρότισσές µας.

Έκτον, να µην εφαρµοστούν οι περικοπές στις επιδοτήσεις-

ενισχύσεις οι οποίες προβλέπονται από τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική, να µην µειωθεί το αφορολόγητο όριο που κατέκτησαν
οι αγρότες µας, σας θυµίζω, στα µπλόκα, αλλά να αυξηθεί στις
12.000 ευρώ, προσαυξανόµενο µάλιστα ζητάµε εµείς κατά 3.000
ευρώ για κάθε παιδί τους.

Και όγδοον, να σταµατήσει επιτέλους η ποινικοποίηση της συν-
δικαλιστικής τους δράσης και των αγώνων τους, να καταργηθούν
δηλαδή αµέσως τα γνωστά σας αγροτοδικεία. 

Το ΜέΡΑ25 θεωρεί ότι ο πρωτογενής τοµέας είναι εξαιρετικά
σηµαντικός για οποιαδήποτε πιθανότητα ανάκαµψης έχει η ελ-
ληνική οικονοµία µας, ενώ η ενίσχυση και η στροφή του προς την
εξωστρέφεια µέσω συνεταιριστικών οχηµάτων αποτελεί πράγ-
µατι την ενδεδειγµένη λύση. Ωστόσο, το παρόν νοµοσχέδιο δεν
υιοθετεί το πραγµατικό πνεύµα των συνεταιριστικών αρχών και
αξιών. Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί αντί να αποτελέσουν εργαλείο
για την ανάπτυξη του οικονοµικού, κοινωνικού και πολιτιστικού
ρόλου που τόσο έχει ανάγκη ο αγροτικός χώρος της Ελλάδας,
θα γίνουν τελικά τροχοπέδη.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Χρησιµοποιώντας ως πρόσχηµα τη βαθιά θεσµική και οικονο-
µική κρίση η οποία υφίσταται εδώ και πολλά χρόνια, µία κρίση
στην οποία οδήγησαν όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις ανε-
ξαιρέτως, συµπεριλαµβανοµένων, κύριε Βορίδη, και αυτών της
Νέας Δηµοκρατίας, και τα χρόνια προβλήµατα που απέτυχαν
αυτές να επιλύσουν έως σήµερα και οι σχετικοί νόµοι, οι κυβερ-
νώντες τώρα οραµατίζονται αγροτικούς συνεταιρισµούς ως ιδιω-
τικές και αυτόνοµες επιχειρήσεις µε τη συµµετοχή επενδυτών
µάλιστα έως και 35%, το οποίο στη δεύτερη και τρίτη ψηφοφορία
εύκολα θα γίνει πλειοψηφία. 

Αυτό αποτελεί το πρώτο βήµα προς την κατεύθυνση της συµ-
βολαιακής γεωργίας, κτηνοτροφίας και λοιπά, καθώς σταδιακά
οι «επενδυτές» θα αποκτήσουν έτσι τον πλήρη έλεγχο και θα
µπορούν να επιβάλλουν τους όρους τους στους υπαλλήλους-συ-
νεταιριστές. Με τη σειρά τους οι τελευταίοι θα µετατραπούν στα-
διακά από συνεταιριστές σε υπαλλήλους που θα κυνηγούν
στόχους, παραγωγούς και δανειολήπτες που µε δυσκολία θα αν-
ταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Πάγια θέση του ΜέΡΑ25 αποτελεί η χρεία συνεταιρισµών στην

αγροτική παραγωγή µε σκοπό ακριβώς την ανάπτυξη οικονοµιών
κλίµακας που µειώνουν το κόστος παραγωγής, συνεταιρισµών
όµως που ακολουθούν την πορεία του αγροτικού προϊόντος από
την αρχή ως το τέλος, από τη σπορά µέχρι τη διανοµή του στη
λιανική πώληση. 

Με αυτόν τον τρόπο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, παρακάµ-
πτονται οι µεσάζοντες χονδρέµποροι που νέµονται ουσιαστικά
χρόνια τώρα την υπεραξία του µόχθου των αγροτών, λύνοντας
το θέµα των πολύ χαµηλών τιµών παραγωγού. Ταυτοχρόνως η
όποια επιδοµατική ενισχυτική πολιτική λειτουργεί πολλαπλασια-
στικά ως προς τα οφέλη της σε µεγάλες εκµεταλλεύσεις, στους
συνεταιρισµούς δηλαδή. 

Η Νέα Δηµοκρατία προωθεί τη συγκέντρωση της παραγωγής
σε ιδιωτικές µεγάλες καλλιέργειες, εµείς από την άλλη στους συ-
νεταιρισµούς που εξασφαλίζουν ευρεία διασπορά και υψηλή
προστιθέµενη αξία στις τοπικές κοινωνίες. Εδώ έγκειται και η ιδε-
ολογική µας διαφορά µε τη Νέα Δηµοκρατία. Εσείς συγκεντρο-
ποίηση σε λίγους, εµείς πάλι διασπορά στους πολλούς.

Συµπερασµατικά, η αγροτική πολιτική απαιτεί κεντρικό εθνικό
σχέδιο µε διττό στόχο. Από τη µία η χρηµατοδότηση να λαµβάνει
χώρα χωρίς τα ιδιωτικοοικονοµικά κερδοσκοπικά κριτήρια της
συµβολαιακής γεωργίας µε πολύ χαµηλά επιτόκια και µεγάλες
ευκολίες και από την άλλη, η αγροτική παραγωγή στην Ελλάδα
πρέπει να διασυνδεθεί επιτέλους µε τον τουρισµό µας αυξάνον-
τας ραγδαία την προστιθέµενη αξία τής πιο βαριάς βιοµηχανίας
που διαθέτουµε, η οποία µατώνει χρόνια τώρα λόγω εισαγωγών
προϊόντων για την ικανοποίηση των αναγκών των επισκεπτών της
χώρας µας κατά τους τουριστικούς µήνες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο

Βήµα η κ. Φωτεινή Γεννηµατά, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εδώ και λίγες ηµέρες η χώρα µας
αντιµετωπίζει άµεση απειλή για την ασφάλειά της. Ο Ερντογάν -
το έχουµε πει πολλές φορές- πέρασε από τις απειλές στις πρά-
ξεις. Με πειρατικές ενέργειες στα σύνορά µας,
εκµεταλλευόµενος κυνικά τη δυστυχία προσφύγων και µετανα-
στών, επιχειρεί και πάλι να εκβιάσει την Ελλάδα και την Ευρώπη.
Η Ελλάδα αντιδρά. 

Ο ελληνικός λαός επέδειξε µεγάλες αντοχές, ανθρωπισµό και
αλληλεγγύη. Όµως είναι και αποφασισµένος να προστατεύσει
την ασφάλειά του µε πατριωτισµό και ευθύνη. Απαιτεί απ’ όλους
µας οµοψυχία, συνεννόηση και εθνική γραµµή για την αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση αυτής της απειλής. 

Θέλω να ευχαριστήσω και από τη µεριά µου τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις, την Αστυνοµία, τους συνοριοφύλακες, τους κατοίκους
των ακριτικών περιοχών για την πολύ µεγάλη προσπάθεια που
καταβάλλουν. Είµαστε στο πλάι τους. Και θέλω να επισηµάνω τη
στάση ευθύνης του ελληνικού λαού που αποδεικνύει στη συντρι-
πτική του πλειοψηφία για µία ακόµη φορά ότι σέβεται τις ανθρω-
πιστικές αξίες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τόνισα από την πρώτη στιγµή ότι
µε τις τουρκικές ενέργειες η κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης
- Τουρκίας κατέρρευσε δηµιουργώντας νέα δεδοµένα. Γι’ αυτό
και χρειάζεται αλλαγή στάσης πρώτα απ’ όλα από την Ευρώπη.
Περιθώρια για υποχωρήσεις δεν υπάρχουν. 

Ζήτησα από τον κ. Μητσοτάκη να θέσει επιτέλους την ηγεσία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προ των ευθυνών της. Καλή και χρή-
σιµη η επίσκεψη των ηγετών, αλλά φοβάµαι ότι πέρα από ευχο-
λόγια, δεν συνοδεύτηκε από συγκεκριµένες δεσµεύσεις, ούτε
καν από µία καταδίκη των ενεργειών του κ. Ερντογάν και αυτό
είναι µεγάλο πρόβληµα.

Μας είπαν ότι τα σύνορα της Ελλάδας είναι σύνορα της Ευ-
ρώπης. Καλώς. Αυτονόητο. Αλλά αυτό το γνωρίζουν όλοι και
πρώτος ο ίδιος ο κ. Ερντογάν. Γι’ αυτό και επιχειρεί τους εκβια-
σµούς του. Δεν µπορεί, όµως, η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη να
εξαντλείται –όπως έπραξαν- σε µια αόριστη διακήρυξη για την
ενίσχυση της FRONTEX και σε εκταµιεύσεις επιπλέον ποσών για
να καλυφθούν οι αυξηµένες ανάγκες. 

Είναι η ώρα να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Χορτά-
σαµε από λόγια. Απαιτούµε από την Ευρώπη αλλαγή πολιτικής
και συγκεκριµένες πράξεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Δεν µπορεί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να συνεχίζουν να µας

λένε κατάµουτρα ότι και µετά από τις ενέργειες του κ. Ερντογάν
θεωρούν ισχυρή και εφαρµόσιµη την κοινή δήλωση. Δεν µπορεί
να µας προκαταβάλουν µισθώµατα για να συνεχίζουµε να είµα-
στε αποθήκη ψυχών.

Και αναρωτιέµαι: Τι ακριβώς ζήτησε από τους Ευρωπαίους
ηγέτες ο κ. Μητσοτάκης; Θεωρεί ότι είναι αρκετά τα όσα ακού-
στηκαν απ’ αυτούς; Εµείς απαντάµε όχι. Τον ερωτώ ευθέως και
περιµένω απαντήσεις: Έθεσε ναι ή όχι αίτηµα για τη σύγκληση
του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου ή αρκέστηκε στη συνάντηση των
Ευρωπαίων Υπουργών Εξωτερικών; Ζήτησε ναι ή όχι την πίεση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς την Τουρκία υπό την απειλή άµε-
σων κυρώσεων, ώστε να δεχτεί αυτή την παρέµβαση της FRON-
TEX εντός των χωρικών υδάτων της, για να σταµατήσει η
παράνοµη διακίνηση ανθρώπων; 

Ζήτησε να κλείσει η Τουρκία τις πύλες εξόδου προσφύγων και
µεταναστών προς την Ευρώπη; Έθεσε ναι ή όχι θέµα άµεσης
αναστολής του Κανονισµού Δουβλίνου και επιτάχυνση της δια-
δικασίας κατάργησής του; Ζήτησε ναι ή όχι την άµεση αποσυµ-
φόρηση των νησιών µε κατανοµή των αιτούντων άσυλο σε όλη
την Ευρώπη; Και ποιες ακριβώς είναι οι συγκεκριµένες δεσµεύ-
σεις της Ευρώπης για την ενίσχυση της FRONTEX µε µέσα και
προσωπικό για να διαδραµατίσει τον ρόλο της ως αποτρεπτική
δύναµη; 

Φηµολογείται δε ότι τις επόµενες µέρες, υπάρχει νέα συνάν-
τηση Ευρωπαίων ηγετών µε τον Ερντογάν. Και το ερώτηµα που
προκύπτει είναι: Θα είναι παρούσα η Ελλάδα αυτή τη φορά;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι ηγέτες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης θα φύγουν και εµείς θα µείνουµε µε τα λόγια παρηγοριάς.
Και αυτό δεν µας αρκεί, δεν µας ταιριάζει και µε αυτόν τον τρόπο
δεν δικαιώνονται οι προσπάθειες του ελληνικού λαού. Δεν είναι
αυτή η Ευρώπη που θέλουµε. Αυτή η Ευρώπη που φοβάται να
ορθώσει το ανάστηµά της απέναντι στον Ερντογάν. Οι πολίτες
απαιτούν απ’ όλους µας αποφασιστική δράση και εθνική συνεν-
νόηση σ’ αυτήν την κρίσιµη συγκυρία.

Μέχρι σήµερα ο κ. Μητσοτάκης συνεχίζει να πορεύεται µόνος
του. Οι εκβιασµοί του κ. Ερντογάν, όµως, θα συνεχιστούν και η
Ευρώπη δεν δείχνει διάθεση να πιάσει τον «ταύρο από τα κέ-
ρατα». Μόνη λύση να τους δώσουµε να καταλάβουν ότι εµείς εί-
µαστε αποφασισµένοι, ότι θα θέσουµε ακόµα και βέτο σε
κρίσιµες αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν αυτή δεν αφαι-
ρέσει τα κλειδιά του προσφυγικού από τον κ. Ερντογάν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά ότι είµαστε έτοιµοι να συµ-

βάλουµε µε όλες µας τις δυνάµεις στη διαµόρφωση µιας εθνικής
γραµµής, που θα υπερασπίσει αποτελεσµατικά τα σύνορα και
την ασφάλειά µας, χωρίς λογικές κοµµατικού οφέλους, µε µονα-
δικό κριτήριο τα πραγµατικά συµφέροντα της χώρας και του
λαού µας. 

Γι’ αυτό και θεωρώ ότι είναι αναγκαία όσο ποτέ, κύριε Μητσο-
τάκη, η σύγκληση του Συµβουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Ο ελλη-
νικός λαός θέλει να νιώθει σιγουριά και ασφάλεια ότι υπάρχει
συνεννόηση και εθνική γραµµή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής Αιτωλοακαρνανίας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Βαρεµένος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο καθένας από τους οµιλητές της

Νέας Δηµοκρατίας που ανέρχεται στο Βήµα, αυτολεξεί µεταφέ-
ρουν το non paper µε τις ίδιες λέξεις -οφείλω να οµολογήσω ότι
ορισµένοι προσθέτουν κάποιες επιπλέον χειρονοµίες- για τις ευ-
χαριστίες, αν θέλετε, των Δυνάµεων Ασφαλείας και των Ενόπλων
Δυνάµεων.

Κοιτάξτε, να δείτε, δεν εκπλήσσοµαι, κύριε Υπουργέ. Είναι αρ-
κετός ο χρόνος ώστε να έχω δει αυτό το έργο πολλές φορές.
Αυτό, όµως, που µου κάνει εντύπωση είναι ότι δεν αλλάζει το
έργο αυτό ό,τι και να συµβεί στη χώρα. Όποιο και εάν είναι το
πρόβληµα που αντιµετωπίζει η χώρα, όσο σοβαρό κι αν είναι το
πρόβληµα που αντιµετωπίζει η χώρα, παραµένει ο ίδιος τρόπος
επικοινωνιακής διαχείρισης, ο οποίος όµως έχει τα όριά του.

Θα σας πω κάτι. Εµείς θα µπορούσαµε να συµπεριφερθούµε
µε δεδοµένο το γεγονός ότι η σηµερινή Κυβέρνηση υπήρξε η χει-
ρότερη αντιπολίτευση µετά την Μεταπολίτευση. Απελευθέρωσε
τοξικότητα, µίσος. Έβγαλε στο µεϊντάνι τον ψευτοπατριωτισµό,
τον αντάλλαξε µε κάποιες ψήφους. Το θεώρησε επιτυχηµένο το
εγχείρηµα στις εκλογές και πάει να το επαναλάβει και τώρα. Ως
αντίδωρο σε αυτήν την πολιτική εµείς θα µπορούσαµε να προ-
σφέρουµε το ίδιο. Δεν το κάνουµε όµως, γιατί βάζουµε πάνω απ’
όλα το συµφέρον της χώρας.

Και λέµε σε αυτή την Κυβέρνηση -αν θέλετε συµφωνώντας και
σε ορισµένες από τις προτάσεις που έκανε προηγουµένως η κ.
Γεννηµατά- στο θέµα το προσφυγικό ελάτε να συνεννοηθούµε
σε ορισµένες βάσεις. Γιατί δεν το κάνει η Κυβέρνηση και εξακο-
λουθεί την επικοινωνιακή διαχείριση; Ένας Πρωθυπουργός
φτερό στον άνεµο των επικοινωνιολόγων! Μάλιστα, πήγε στα σύ-
νορα ο κ. Μητσοτάκης. Θα επιστρέψει από εκεί. Και τι θα κά-
νουµε; 

Κύριε Υπουργέ, το βάθος του προβλήµατος το γνωρίζετε ως
Κυβέρνηση. Κοροϊδεύετε συνειδητά τον ελληνικό λαό. Γνωρίζετε
για την τωρινή κρίση µε τον εκβιασµό του Ερντογάν, για την αντι-
µετώπιση του οποίου σας κάναµε συγκεκριµένες προτάσεις. Απα-
ξιοίτε να τις εξετάσετε και να απαντήσετε. Μιλάτε για χαρταετούς,
ενώ σας είπα πριν ότι ο Πρωθυπουργός είναι φτερό στον άνεµο
των επικοινωνιολόγων. Επιµένετε σε αυτή τη διαχείριση. 
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Και να σας πω κάτι; Ο τηλεοπτικός τσαµπουκάς έχει τα όριά
του. Ξέρετε όχι µόνο το βάθος του προσφυγικού προβλήµατος
αλλά και την πολυπλοκότητα των ανοιχτών διαδικασιών στο Αι-
γαίο. Και να σας πω κάτι; Εκεί δεν είναι αρκετές οι επικοινωνιακές
κινήσεις. Θα έρθει κάποια στιγµή πάλι ο κ. Γεραπετρίτης ως µε-
τεωρολόγος να πει ότι ο καιρός έφερε κάποιο σκάφος εδώ, όπως
το είπε. Όπως ήρθε ο ίδιος ο κ. Γεραπετρίτης σε αυτό εδώ το
Βήµα και µας είπε πριν από µερικές µέρες ότι τα ΜΑΤ δεν απο-
χώρησαν, αλλά τελείωσε η αποστολή τους από τα ελληνικά
νησιά! Το πιάσαµε το υπονοούµενο. Έτσι θα τελειώνουν από εδώ
και πέρα παρόµοιες αποστολές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Και πάµε τώρα στο συγκεκριµένο, για το νοµοσχέδιο. Ανέβηκε
στο Βήµα ο κύριος Υπουργός και αγόρευσε µε την άνεση του αν-
θρώπου που δεν ξέρει τίποτα για τον φόνο. Ανέγνωσε εδώ κά-
ποια νούµερα µετά τη νοµοθέτηση που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016,
θέλοντας να κρύψει τι; Είπε ότι για παλιότερα δεν θα αναφερθεί. 

Γιατί παρακαλώ, κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν κάνετε τον κόπο να
αναφερθείτε για λίγο παλιότερα; Ποιος µετέτρεψε τη χώρα σε
χωµατερή συνεταιρισµών; Έχανε η µάνα το παιδί και ο σκύλος
τον αφέντη! Δεν ήξερε κανείς πόσοι υπήρχαν, πόσοι εξακολου-
θούσαν να υπάρχουν, ποιοι συνεταιρισµοί ήταν σε εκκαθάριση.
Και έρχεστε τώρα και αγνοείτε αυτήν την εµπειρία, όπως κάνετε
και στο προσφυγικό. Γιατί όταν ήρθε ο Καραµανλής µετά τη δι-
κτατορία έδειξε ότι έβγαλε κάποια διδάγµατα από εκείνη την εµ-
πειρία. Όταν εσείς ήρθατε µετά τη χρεοκοπία, δείχνετε σαν να
µην έχετε βγάλει ούτε ένα δίδαγµα απ’ αυτήν την εµπειρία.

Έρχεστε, λοιπόν, και λέτε «έχουµε ελευθερία, θέλουµε την
ελευθερία. Όσο θέλουν να µένουν στην προεδρία των συνεται-
ρισµών».

Να σας πω κάτι; Το ξέρετε ότι η επαγγελµατοποίηση των στε-
λεχών υποκρύπτει τη διαφθορά; Το γνωρίζετε; Σας διαφεύγει της
προσοχής; 

Και να σας πω και κάτι άλλο; Φέρνετε, λέτε, την ελευθερία.
Ήρθε ο εκπρόσωπος της Διεθνούς Οργάνωσης Συνεταιριστών,
που εκπροσωπεί ανά την υφήλιο δυο δισεκατοµµύρια διακόσια
εκατοµµύρια συνεταιρισµένων, και τι σας είπε; 

Στο επιχείρηµα το δικό σας λέτε «κοιτάξτε να δείτε υπάρχει
παγκοσµιοποίηση», µάλιστα υπάρχει, «υπάρχει συγκέντρωση»,
υπάρχει, «υπάρχει είσοδος κεφαλαιουχικών εταιρειών», ναι, και
έρχεστε και λέτε τώρα το αντίδοτο σε αυτό είναι να µετατρέ-
ψουµε τους συνεταιρισµούς σε κεφαλαιουχικές εταιρείες. 

Και έρχεται ο εκπρόσωπος τεκµηριωµένα και σας λέει γιατί
αυτό δεν µπορεί να γίνει. Και σας λέει τι συµβαίνει στην Ισπανία,
τι συµβαίνει σε ευρωπαϊκές χώρες στο αντίστοιχο θέµα. Εσείς
µε βάση ποιο πρότυπο νοµοθετείτε; Δεν σας αρέσει το ευρω-
παϊκό πρότυπο. Με βάση ποιο; Του Πινέιρα στη Χιλή; Με ποιο
πρότυπο νοµοθετείτε; Μπορεί να µην έχετε ακούσει το όνοµα,
αλλά ξέρετε τον προκάτοχό του τον Πινοσέτ. Με βάση ποιο πρό-
τυπο νοµοθετείτε; Το αγνοείτε αυτό. 

Και πάµε παρακάτω τώρα. Δεν θέλω να καταχραστώ και τον
χρόνο.

Θέλω να πω κάτι, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν έχω τον χρόνο. Να
ρωτήσω κάτι. Παρακαλώ µη µε διακόπτετε. Εδώ είµαι εγώ, κύριε
Υπουργέ. Εκεί είναι το non paper, εντάξει. Ακούστε εδώ. Θέλετε
να ακούσετε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ρώτησε ο συνάδελφος. Όπου θέλω µιλάω.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Δεν µου λέτε, ανακοίνωσε κάποιος
από το Υπουργείο σας ότι θα πάρετε πίσω το µέτρο που εισή-
γαγε ο ΣΥΡΙΖΑ για τη διεύρυνση του καταλόγου της ελιάς καλα-
µών; Έχετε τέτοιον σκοπό; Σας ρωτώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τώρα;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Ναι. Έχετε τέτοιον σκοπό;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν έχω κάτι υπ’ όψιν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Α, γιατί άκουσα από την Υφυ-

πουργό σας. Γι’ αυτό το λέω. 
Εάν έχετε τέτοιον σκοπό να µας πείτε ποιος το παρήγγειλε και

τι είδους ντελίβερι θα γίνει επ’ αυτού. Αυτό θέλουµε να µας πείτε. 
Και θα είστε υπόλογοι απέναντι σε χιλιάδες παραγωγών και µε

το δεδοµένο ότι ενώ πριν την εισαγωγή του µέτρου οι εξαγωγές
ήταν τριακόσιοι τόνοι µετά την εισαγωγή του µέτρου εκτοξεύτη-
καν στις εξήντα χιλιάδες τόνους. Και εσείς θα έρθετε να πάρετε
εν ονόµατι ποιας ασυδοσίας ένα παρόµοιο µέτρο, αν το πάρετε;

Και τελειώνω. Σας υποβάλαµε µια βουλευτική τροπολογία. Εί-
χατε την ευκαιρία να τη δείτε;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ποια είναι; Έχει διάφορες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Η τροπολογία είναι για τους υπό εκ-
καθάριση συνεταιρισµούς και την αξιοποίηση των περιουσιακών
στοιχείων.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Απορρίπτεται.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Απορρίπτεται; Μάλιστα. 
Τώρα δεν έχω την ευκαιρία να ακούσω για ποιον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα σας πω όταν έρθει η ώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι διάλογο, παρα-

καλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Δηλαδή, είναι κακό πράγµα οι υγιείς

συνεταιρισµοί να επωφελούνται από ορισµένα περιουσιακά στοι-
χεία των εν εκκαθαρίσει ευρισκοµένων συνεταιρισµών και είναι
κακό για τους εν εκκαθαρίσει ευρισκόµενους συνεταιρισµούς…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί ασχολείστε µε θέµατα που δεν κατέχετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Δεν άκουσα, κύριε Πρόεδρε. Μιλάει
ο κύριος Υπουργός. Να ακούσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να ακούσετε, αλλά
τους λόγους µετά, όταν έρθει η ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Προς το παρόν ανάρθρως.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αρθρωµένα, αλλά αναιτιολόγητα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Δεν ακούω. Τι είπατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Δεν είναι για να απαν-

τήσετε εσείς. Θα απαντήσει ο Υπουργός όταν έρθει η ώρα του
Υπουργού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Αναιτιολόγητα από την πλευρά σας.
Εντάξει, αυτό είναι αλαζονεία τουλάχιστον. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. Ευχα-
ριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής είκοσι εννέα µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία
και την όµορφη Καρδίτσα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

γεγονός ότι σήµερα κουβεντιάζουµε ένα θέµα που αφορά έναν
καθοριστικής σηµασίας παράγοντα για την οικονοµική ανάπτυξη
της χώρας µας, τον πρωτογενή τοµέα.

Δυστυχώς, όµως, αυτή η πολύ σηµαντική συζήτηση συνέπεσε
µε τις δυσάρεστες εξελίξεις που έχουµε στα ανατολικά µας σύ-
νορα και πραγµατικά άκουσα µε έκπληξη τον προηγούµενο οµι-
λητή να µέµφεται τους συναδέλφους που εκφράζουν την
ικανοποίησή τους, τις ευχαριστίες τους και τα συγχαρητήρια σε
εκείνους που δίνουν τη µάχη της πρώτης γραµµής. Δηλαδή, δια-
φωνείτε;
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ: Αυτό καταλάβατε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Αυτό κατάλαβα. Αυτό είπατε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Διαφωνείτε ότι υπάρχουν άνθρωποι που

αυτήν τη στιγµή διαθέτουν την ψυχή τους, τον εαυτό τους, προ-
κειµένου να διαφυλάξουν τα σύνορα της πατρίδας µας, τα σύ-
νορα της πατρίδας µας που δέχονται µια ασσύµετρη απειλή υπό
τις οδηγίες του καθεστώτος του Ερντογάν, που έχουν πληµµυ-
ρίσει τα ανατολικά µας σύνορα µε δεκάδες χιλιάδες µετανάστες
-λαθροµετανάστες θα πω εγώ- απειλώντας τη χώρα µας; Και
ακούω γενικόλογες τοποθετήσεις, ακούω λεξιλαγνείες, αλλά
καµµία πρόταση.

Δεν πρέπει να είναι κλειστά τα σύνορά µας τη συγκεκριµένη
περίοδο; Δεν πρέπει να δείξουµε αποφασιστικότητα απέναντι σε
εκείνους που επιβουλεύονται την εθνική µας κυριαρχία;

Και, εν πάση περίπτωση, υπάρχουν και κάποιοι που πιστεύουν
ότι υπάρχουν θαλάσσια σύνορα, έστω και δύσκολα αν µπορούν
να διαφυλαχθούν, αλλά υπάρχουν θαλάσσια σύνορα.

Απέναντι σε αυτήν την εργαλειοποίηση αυτού του φαινοµένου
από τον Ερντογάν, ευτυχώς υπάρχει ένας σοβαρός και αποφα-
σιστικός Πρωθυπουργός, που στέκεται µε παρρησία, που στέκε-
ται µε αποτελεσµατικότητα απέναντι στο θέµα και ακούω απ’
όλους να το διεθνοποιήσουµε –λέει-, να το κάνουµε ευρωπαϊκό
ζήτηµα, διότι πραγµατικά δεν είναι ελληνοτουρκικό ζήτηµα, είναι
ευρωπαϊκό-τουρκικό ζήτηµα. 

Δεν έγινε αυτό σήµερα; Σύσσωµη η ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι εδώ. Τι περισσότερο πρέπει να κάνει ο Πρωθυ-
πουργός µας, προκειµένου πραγµατικά να καταδείξει ότι αυτό
το ζήτηµα δεν αφορά µόνο την Ελλάδα, δεν αφορά µόνο την πα-
τρίδα µας, αλλά αφορά το σύνολο της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
αφορά τα σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ενωµένης
Ευρώπης.

Αν θέλετε, αυτό είναι και µια παθογένεια του γεγονότος ότι πα-
ραµένει ηµιτελής η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση, διότι πραγµατικά
αν είχε προχωρήσει η ευρωπαϊκή ολοκλήρωση µε γοργά και απο-
φασιστικά βήµατα και είχαµε κοινή εξωτερική πολιτική σε πολλά
ζητήµατα, κοινή αµυντική πολιτική, δεν θα φτάναµε σε αυτό το
σηµείο σήµερα.

Ή δεν είναι θετικό το γεγονός ότι ανακοινώθηκαν 700 εκατοµ-
µύρια ευρώ έκτακτη οικονοµική ενίσχυση στην πατρίδα µας; Θα
µείνουµε στη λογική ότι οι µετανάστες λιάζονται και ξαφνικά εξα-
φανίζονται από τη χώρα µας και δεν ξέρουµε πού πηγαίνουν;

Μα, είναι εδώ. Είναι απέναντί µας. Τους βλέπουµε. Και δεν
είναι µόνο ότι είναι απέναντί µας, είναι και επιθετικοί, χρησιµο-
ποιούν και όπλα και υλικό που τους παρέχει η γείτονα χώρα και
δηµιουργούν τεράστια προβλήµατα.

Νοµίζω ότι σ’ αυτήν την υπόθεση, αγαπητές και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, προέχει η οµοψυχία, προέχει η οµοθυµία. Πρέπει να
καταπατήσουµε τις µικροπροσωπικές και µικροκοµµατικές σκο-
πιµότητες και να αναδείξουµε αυτό που µας ενώνει, που είναι η
πατρίδα µας, που είναι το έθνος µας, που είναι οι Ελληνίδες και
οι Έλληνες.

Και, βεβαίως, και εγώ θα πω συγχαρητήρια και στον Στρατό
και στην Αστυνοµία και στους συνοριοφύλακες και στο Λιµενικό,
αλλά πάνω απ’ όλα και πέρα απ’ όλα, θα πω συγχαρητήρια στον
ανώνυµο Έλληνα, στην ανώνυµη Ελληνίδα που στέκεται στο πλάι
όλων αυτών και που πραγµατικά συνδράµουν για µια ακόµη
φορά τους συµπολίτες µας που έχουν έναν θεσµικό ρόλο είτε
ανήκοντας στα Σώµατα Ασφαλείας είτε στο Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας και φυλάττουν σύγχρονες Θερµοπύλες.

Και βλέπετε ότι αυτό το ζήτηµα ενώνει τον ελληνικό λαό. Μην
προσπαθείτε τεχνητά να τον διαχωρίσετε µέσα στην ελληνική
Βουλή.

Αγαπητέ Υπουργέ, είναι αλήθεια ότι έχετε την τύχη να έχετε
στα χέρια σας, για να έλθω και λίγο στο νοµοσχέδιο, ένα Υπουρ-
γείο, το οποίο διακονεί έναν από τους δοµικούς πυλώνες ανά-
πτυξης της χώρας µας, διότι πιστεύω ακράδαντα πως ο
πρωτογενής τοµέας µαζί µε τον τουρισµό και τη ναυτιλία είναι οι
τρεις δοµικοί πυλώνες που µπορούν να αναστρέψουν το δυσά-
ρεστο οικονοµικό κλίµα στη χώρα µας, να δώσουν οικονοµική
ανάσα και προοπτική στην περιοχή µας.

Θέλω κάτι να επισηµάνω εδώ: Χωρίς πρωτογενή τοµέα να
είστε βέβαιοι, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, δεν υπάρχει ήπει-
ρος χώρα. Αν εκλείψουν οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι, ένα µε-
γάλο κοµµάτι της ηπειρωτικής Ελλάδος θα ερηµώσει.

Πείτε µου, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει την πολυτέλεια η χώρα
µας αυτή την περίοδο να θρηνεί χαµένες πατρίδες στο εσωτε-
ρικό της; Βεβαίως, όχι.

Είναι µονόδροµος να στηρίξουµε τον αγρότη, να στηρίξουµε
τον κτηνοτρόφο και, κυρίως, να στηρίξουµε την εξαιρετική ιδέα
του συνεργατισµού, που τα προηγούµενα χρόνια κάτω από λαν-
θασµένες πολιτικές, από λάθους ανθρώπους που υπηρέτησαν
αυτήν την ιδέα, την απαξίωσαν, την εξαθλίωσαν και έγινε τελικά
στα χείλη των αγροτών µας απαγορευµένη λέξη, διότι πάρα πολ-
λοί από τους αγρότες µας ακούν «συνεταιρισµός» και γυρίζουν
την πλάτη. 

Θα το επιτρέψουµε, θα το αφήσουµε να παραµένει έτσι ή θα
δηµιουργήσουµε νέα δεδοµένα πάνω σε αυτήν τη διαδικασία και
κυρίως θα πυροδοτήσουµε µια νέα µορφή συνεργατισµού σύγ-
χρονη, αποτελεσµατική, κοντά στον αγρότη και κοντά στα κελεύ-
σµατα της εποχής µας;

Θέλουµε ή δεν θέλουµε τον αγρότη µας να είναι επιχειρηµα-
τίας της γης; Επιθυµούµε να παραµείνει εργάτης και καλλιεργη-
τής; Δεν πρέπει να πάρει την προστιθέµενη αξία από τη
µεταποίηση και την τυποποίηση των προϊόντων του; Αυτό δεν
πρέπει να γίνει µέσα από συνεργατικά σχήµατα;

Ο πρώην Υπουργός είµαι βέβαιος ότι γνωρίζει ότι ένα από τα
κυρίαρχα προϊόντα που παράγει η χώρα µας, το βαµβάκι, εξάγε-
ται ανεπεξέργαστο στην Τουρκία. Παίρνουµε 500 µε 700 εκατοµ-
µύρια τον χρόνο. Μήπως ξέρει κανείς από εσάς πόσα ξοδεύουµε
για να εισάγουµε ίνες ή υφάσµατα; Πενταπλάσια και εξαπλάσια
ποσά.

Θα συνεχίσουµε µε αυτήν τη λογική; Έχει µέλλον µια χώρα
που αυτό που παράγει, που µατώνει να το παραγάγει, το εξάγει
ανεπεξέργαστο και, στο τέλος, πληρώνει πολλαπλάσια ποσά για
να το εισαγάγει τελικά επεξεργασµένο και τελικό προϊόν; Δεν θα
πρέπει προς αυτήν την κατεύθυνση να κινηθούµε; Δεν θα πρέπει
να δώσουµε τη δυνατότητα στους αγροτικούς συνεταιρισµούς
να λειτουργήσουν πραγµατικά µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
µέσα σε µια καθαρή αγορά και να δηµιουργήσουν προστιθέµενη
αξία για τα µέλη τους;

Ένα παράδειγµα θα σας πω και κλείνω. Μια οµάδα νεαρών
στον δήµο µου, νέων αγροτών, αποφάσισε να διαφοροποιήσει
την καλλιέργειά του, µιας και κατηγορούµαστε στην Καρδίτσα
ότι έχουµε µονοκαλλιέργεια το βαµβάκι, και να ανοίξει το κεφά-
λαιο στέβια και να παραγάγει στεβιοζάχαρη. Έκανε ένα νέο συ-
νεταιρισµό, πολυµετοχικό, βάζοντας αρκετά χρήµατα ο καθένας
και η καθεµιά από αυτούς. Δεν έµεινε µόνο στην πιλοτική παρα-
γωγή της στέβιας. Αξιοποιώντας πάλι ένα πρόγραµµα του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, το «LEADER», έκανε το ερ-
γοστάσιο µεταποίησης και τυποποίησης της στέβιας, προκειµέ-
νου να παραδώσει στην αγορά τελικό προϊόν, αξιοποιώντας και
το σύνολο της προστιθέµενης αξίας. Ξέρετε πού σταµατά το όλο
εγχείρηµα; Στην έλλειψη κεφαλαίου.

Δίνετε την δυνατότητα, κύριε Υπουργέ, µε το παρόν νοµοσχέ-
διο να υπάρξουν και αυτά τα κεφάλαια. Για να µην επιµένω πε-
ρισσότερο, πραγµατικά κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση και
πρέπει να το στηρίξουµε όλοι, γιατί έτσι στηρίζουµε την Ελλάδα,
στηρίζουµε την ύπαιθρο Ελλάδα, στηρίζουµε τους ανθρώπους
του µόχθου και της παραγωγής.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελ-

ληνική Λύση κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, ευχα-

ριστώ πολύ.
Τι να πω; Η επιστήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά!
Από τη µία υπάρχει δικαίωση για την Ελληνική Λύση. Και τι δεν

έχουµε ακούσει! Λαθροεισβολείς, push back, υβριδικός πόλε-
µος, εισβολείς. Είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, είπε ο κύ-
ριος συνάδελφος εδώ, είπε ο κύριος Πρωθυπουργός το πρωί.
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Κοιτάξτε, από τη µία είναι η δικαίωση για την Ελληνική Λύση όλα
αυτά που λέτε εσείς εδώ πέρα, στο «και πέντε», από την άλλη
όµως είναι και πολύ φθηνός λαϊκισµός από όλους εσάς εδώ για
να σώσετε ό,τι σώζεται από τη χαµένη παρτίδα -και παρτίδα και
πατρίδα! Ό,τι µπορείτε να σώσετε. 

Είχα σκοπό να ξεκινήσω τη σηµερινή κουβέντα και οµιλία µου
µε ένα πολύ µεγάλο πραγµατικά µπράβο σε αυτούς τους ανθρώ-
πους που δίνουν µάχη εκεί πάνω µόνοι τους, στην Ελληνική
Αστυνοµία και στις Ένοπλες Δυνάµεις µας. Τίποτα άλλο δεν
ήθελα να πω, πραγµατικά! Αλλά ξεπερνάτε πραγµατικά κάθε
όριο. 

Κύριε Υπουργέ, είστε εδώ και εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση.
Πριν από περίπου ενάµιση-δύο µήνες, όταν είχαµε επισηµάνει το
πρόβληµα για εσάς που λειτουργείτε µάλλον µε χρονοκαθυστέ-
ρηση µέσω ίντερνετ -έρχεται µετά η εικόνα, προηγείται ο ήχος,
δεν ξέρω τι να πω- και σας είχαµε πει ότι τα πράγµατα ήταν
οριακά, µου είχατε πει «κύριε συνάδελφε, µην αγχώνεστε». Να
µην αγχώνοµαι;

Κύριε Βορίδη, µεταξύ σοβαρού και αστείου, όλα αυτά που
ζούµε τα τελευταία εικοσιτετράωρα είναι αποτέλεσµα του δικού
σας σχεδίου που δεν υπήρχε, εννοώ της δικής σας κυβερνητικής
ασχετοσύνης να αντιµετωπίσει το θέµα αλλά και της άρνησής
σας να δείτε την πραγµατικότητα και να ακούσετε τον µοναδικό
Πρόεδρο κόµµατος του Ελληνικού Κοινοβουλίου που σας τα
έλεγε από τον Ιούλιο ένα προς ένα και τίποτα δεν ακολουθήσατε.
Τίποτα από όλα αυτά!

Και έρχεστε σήµερα εδώ µε περίσσιο θράσος και υποκριτικό-
τητα τεράστια ως νέοι σταρ-ηθοποιοί να µας µιλάτε για push
back εσείς, που όταν έλεγε ο Βελόπουλος push back, του πετά-
γατε εδώ να µην πω τι! Όταν λέγαµε για λαθροεισβολείς, «µη, τι
είναι αυτά που λέτε, άνθρωποι είναι!». Και τα λέτε σήµερα εσείς
αυτά για λαθροεισβολείς!

Δεν σας ενδιαφέρει να λύσετε το πρόβληµα. Γιατί αν σας εν-
διέφερε να λύσετε το πρόβληµα, θα κάνατε αυτά που σας λέ-
γαµε από την πρώτη στιγµή. Εµάς δεν µας πειράζει να τρώµε όλη
τη µούργα εµείς. Εµείς θα λέµε την αλήθεια στον κόσµο. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα ότι αυτοί οι άνθρωποι που µπαίνανε πριν
από οκτώ µήνες και µπαίνουν και τώρα είναι λαθροεισβολείς.
Είναι Αφγανοί και µισοί από αυτούς είναι εγκληµατικά στοιχεία.
Δεν τους βλέπετε ότι είναι εγκληµατικά στοιχεία; Τι είναι; Μωρο-
µάνες είναι; Τρεις µέρες στον Έβρο το σόου δεν το βλέπετε;
Είναι αυτές µωροµάνες; Εγκληµατικά στοιχεία είναι!

Επίσης, να πω ότι στην Αίθουσα αυτή υπάρχει κάτι µαγικό,
κύριε Υπουργέ. Υπάρχει ένα µαγικό χέρι που εξαφανίζει. Πριν
από κανένα δίµηνο εξαφάνισε τον Αυγενάκη. Έφυγε, εξαϋλώ-
θηκε βουλευτικά. Τώρα ψάχνουµε τον Τσίπρα. Τον ψάχνουµε ρε
παιδιά. Έχουµε τρεις µέρες να δούµε πού είναι ο κ. Τσίπρας.
Υπάρχει;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Στην τηλεόραση!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στην τηλεόραση; Τι κάνει; Εκποµπές

κάνει; Δηµοσιογράφος είναι; Εγώ να πάω στην τηλεόραση, δεν
πάει ο Τσίπρας. Εγώ είµαι ο δηµοσιογράφος!

Πού είναι, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας, ο οποίος έχει εγκλωβιστεί; Αν
πει το αυτονόητο, αυτό που βλέπει όλη η Ελλάδα, κάθε Έλληνας
σε όλη την υφήλιο, ότι η Ελλάδα βρίσκεται υπό εισβολή, αν το
πει αυτό, θα τα χαλάσει µε το πελατολόγιο του και εσωκοµµατικά
θα γίνει µπάχαλο. Αν πει, τι να πει; Ότι άνθρωποι δικοί µας είναι,
πρέπει να τους προστατεύσουµε, θα στρέψει πανελλήνιο εναν-
τίον του. 

Αυτά σπείρατε, αυτά θερίζετε. Βρείτε τα τώρα τι θα κάνετε και
τι θέση θα ακολουθήσετε. Γιατί η αλήθεια είναι µία και δεν κρύ-
βεται, ότι και αυτοί εδώ είναι άσχετοι -γι’ αυτό ζούµε αυτά που
ζούµε τώρα- αλλά και εσάς δεν σας ενδιαφέρει ούτε το καλό της
πατρίδας ούτε του Έλληνα. Το πελατειακό σας κοινό σας ενδια-
φέρει. 

Κύριε Υπουργέ, άκουγα χθες έναν άλλον πρώην εξαφανισµένο
-γιατί όσο ήταν δύσκολα τα πράγµατα, είχε εξαφανιστεί, µε το
που γίνανε οι απελάσεις προχθές, εµφανίστηκε ο κ. Γεωργιάδης
πάλι, δεν ήταν και πρόσφορο το έδαφος πριν ένα µήνα να εµφα-
νιστεί, χθες πήρε σβάρνα τις τηλεοράσεις, καλά έκανε κι εγώ
αυτό θα έκανα- να λέει ότι όσοι δεν έχουν δικαίωµα παραµονής,

είναι παράνοµοι εισβολείς και µπαίνουν φυλακή. Ναι ή όχι; Φυ-
λακίζονται τέσσερα χρόνια. Ναι ή όχι; Τέσσερα χρόνια φυλάκιση
και κάποιες χιλιάδες ευρώ πρόστιµο. Όσοι δεν έχουν δικαίωµα
και µπαίνουν παράνοµα στην πατρίδα µας, µπαίνουν φυλακή τέσ-
σερα χρόνια. Μάλιστα. 

Να ρωτήσω κάτι. Αυτοί που µπαίνουν από τα νησιά είναι τίποτα
νόµιµοι, βρε παιδιά; Για να καταλάβω! Γιατί πιάνουµε αυτούς του
Έβρου µονάχα; Αντιπερισπασµός; Πάλι σας φωνάζει ο Βελόπου-
λος «ξυπνάτε, πάνω κάνει ο Ερντογάν αυτό, κάτω µπήκαν δύο χι-
λιάδες σε είκοσι τέσσερις ώρες». Δύο χιλιάδες Αφγανά
µπουµπούκια µπήκαν από τα νησιά σε είκοσι τέσσερις ώρες!
Έφταναν οι βάρκες. Αυτοί δεν είναι παράνοµοι; Δηλαδή αυτός
που σπάει το συρµατόπλεγµα και µπαίνει παράνοµα, µπαίνει φυ-
λακή, αυτός που µπαίνει παράνοµα από τη θάλασσά µου, δεν
µπαίνει φυλακή, δεν είναι παράνοµος αυτός! Αυτός είναι µωρο-
µάνα! 

Αυτά µας λέτε σήµερα εδώ! Ποιον κοροϊδεύετε; Και ποιον κο-
ροϊδεύετε κι εσείς που η πρότασή σας ποια; Άµεση αποσυµφό-
ρηση των νησιών µε µεταφορά των λαθροµεταναστών στην
ηπειρωτική χώρα. Πώς θα γίνει αυτό; Γιατί εσείς δεν λέτε όλη
την αλήθεια, ότι δεν πάτε να πιάσετε τα push back στη θάλασσα,
στα νησιά µας, πάτε στον Έβρο και κάνετε τον µάγκα µόνο! Πάτε
και στα νησιά! Πίσω όλοι! Push back δεν το είπατε; Αρχίζετε και
το ψελλίζετε σιγά σιγά µεταξύ σας. Push back να σώσετε την Ελ-
λάδα! 

Κι εσείς τι κάνετε τώρα; Για να καταλάβω ποια είναι η πρόταση
του ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν λέτε στον ελληνικό λαό ότι αν µπουν αυτοί
οι τύποι µέσα, οι παράνοµοι, που µπαίνουν και εισβάλλουν στην
πατρίδα µας παράνοµα χωρίς τη θέλησή µας, µε το έτσι θέλω,
έτσι και τους πάµε στην ηπειρωτική χώρα δεν έχουµε δικαίωµα
να τους πάµε πίσω; Γιατί δεν το λέτε αυτό στους Έλληνες να το
ακούσουν; Αυτή είναι η συµφωνία που υπογράψατε εσείς! Εσείς
τα υπογράψατε αυτά, η αριστερή πτέρυγα, οι πονόψυχοι, οι αν-
θρωπιστές! Λες και εµείς δεν είµαστε ανθρωπιστές, είστε µόνο
εσείς. Περισσεύει! Εσείς, το ΜέΡΑ25. Δεν έχω δει κανέναν να τον
παίρνετε στα σπίτια σας, έναν-δύο, µια µωροµάνα, να υιοθετή-
σετε ένα παιδάκι, έναν Αφγανό να τον βάλετε µέσα στο σπίτι σας,
να µιλήσετε για τις θρησκείες σας. Έναν δεν πήρατε! Κατά τα
άλλα, είναι κρίµα. 

Και ερχόµαστε σήµερα, ολόκληρο επικοινωνιακό σόου στή-
νουµε στον Έβρο, φέρνουµε και τους Ευρωπαίους, τους βάλαµε
στο αεροπλάνο. Από το φινιστρίνι επάνω οι φωτογραφίες, η κ.
Ούρσουλα, ο Πρωθυπουργός κάνουν αυτοψία τον Έβρο, τα σύ-
νορά µας! Και ήρθε η κ. Ούρσουλα να µας πει τι; Πάρτε και 700
εκατοµµύρια να διαχειριστείτε το λαθροµεταναστευτικό! 

Δεν θέλω, ρε φίλε, τα λεφτά σου. Πάρτους από εδώ! Δεν θέλω
τα λεφτά σου να διαχειριστώ το πρόβληµα. Θέλω να διώξω το
πρόβληµα έξω από το σπίτι µου. Δεν θέλω να τους ταΐζω µε τα
λεφτά σου εδώ µέσα και να έχω τον Έλληνα να ψοφά από την
πείνα και να είναι άνεργος και να είναι και άστεγος και ένα από
τα παιδιά του να έχει φύγει στο εξωτερικό και να ταΐζω εγώ τον
Αφγανό και τον Πακιστανό και τον Αλγερινό µε τα λεφτά της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης!

Ήρθε σήµερα να µε στηρίξει η Ευρωπαϊκή Ένωση και να µου
πει τι η κ. Ούρσουλα Φον Ντερ Λάιεν; Να µου πει τι; Σας δίνουµε
700 εκατοµµύρια ευρώ; Δεν θέλω τα λεφτά σου! Να σου ανοίξω
τα σύνορα να περάσουν τα µπουµπούκια πάνω, να έρθουν εκεί
µαντάµ, φράου, να δεις τι καλά θα περάσεις; Να σου ανοίξω τα
σύνορά µου; Πού είναι η αλληλεγγύη της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που µας έχει κλείσει τα σύνορα; 

Γιατί τα επικοινωνιακά σόου και τα ψέµατα, κύριε Υπουργέ,
έχουν κοντά ποδάρια και ο κόσµος δεν παραµυθιάζεται. Είστε η
ίδια Κυβέρνηση που επί οκτώ µήνες γυρνούσατε πεισµατικά την
πλάτη στο πρόβληµα και ξαφνικά αγγελοκρουστήκατε ένα Σαβ-
βατοκύριακο και στείλατε πάνω την Αστυνοµία να βγάλει τα κά-
στανα από τη φωτιά. Στα σύνορα Αστυνοµία, κύριε Υπουργέ; Στα
σύνορα είναι ο Ελληνικός Στρατός! Δεν πάει η Αστυνοµία µε τα
γκλοπ να τους σπρώχνει. Τα σύνορά µας τα φυλάει ο Στρατός
και όχι µε κοτετσόσυρµα. Με τείχος στον Έβρο! Όταν σας τα
έλεγε πάλι ο Βελόπουλος, τον λέγατε τρελό!

Τείχος στον Έβρο! Γιατί βλέπεις µπροστά αυτά που έρχονται,
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αυτά που προγραµµατίζει ο Ερντογάν, ο οποίος, κύριε Υπουργέ,
είναι προβλέψιµος. Πολύ προβλέψιµος σε ό,τι κάνει, πάρα πολύ
προβλέψιµος και έπρεπε να τα περιµένουµε ότι θα τα κάνει αυτά.
Και πού είστε; Όχι επειδή τους αποκρούσαµε Σαββατοκύριακο,
τελείωσε. Δεν έχει ξεκινήσει ακόµα ο εφιάλτης από τον Ερντο-
γάν. Πρέπει να είµαστε έτοιµοι, τείχος, ναρκοπέδια. Τα σύνορά
µας είναι, ρε παιδιά. Τα σύνορά µας, τα σύνορά µας! Δεν θα τα
προστατεύσουµε; Και τρέχανε χθες οι έρµοι αστυνοµικοί -τους
έβλεπα- έβαζαν κάτι κοµµάτια που λείπανε, λίγο σύρµα εδώ, λίγο
σύρµα εκεί, κάντε πίσω, κάντε από εδώ. Δεν είναι κατάσταση
αυτή µιας σοβαρής χώρας που θέλει να φυλάξει τα σύνορά της!

Και πήγαµε σήµερα και στήσαµε ολόκληρο επικοινωνιακό
σόου. Δεν γίνεται να κυβερνάει ο κ. Μητσοτάκης µε επικοινωνία!
Δεν γίνεται! Θέλει ουσία ο ελληνικός λαός,  θέλει πράξεις! Δεν
γίνεται, µπούρου µπούρου, να �χαµε να λέγαµε, φέρε και τις κά-
µερες. 

Πήγε χθες ένας Πρόεδρος κόµµατος της Βουλής στον Έβρο.
Δεν το έδειξε κανένας! Κανένας! Μόνο η ΕΡΤ, µάλλον υποχρεω-
τικά. Και από σήµερα έχουµε στήσει Χόλυγουντ, Σπίλµπεργκ,
σκηνοθεσίες, ελικόπτερα, να ο Μητσοτάκης, να ο Πρωθυπουρ-
γός, έλεγχος των συνόρων, πήγε από εδώ, εδώ η Ούρσουλα, µας
δίνουν λεφτά. Δεν τρώει κουτόχορτο ο κόσµος. Δεν τρώει! Σας
καταλαβαίνει. Δεν το βλέπετε; 

Εσείς, λοιπόν, φέρατε την κατάσταση εδώ. Και σας το ξανα-
λέω: Προσέξτε τι γίνεται στα νησιά µας. Σας το ξαναλέµε, προ-
σέξτε τι γίνεται στα νησιά µας. Σας το έχουµε πει εκατό φορές. 

Και σήµερα είδαµε κάτι στο οποίο, επίσης, δικαιώνεται ο Βε-
λόπουλος. Από τον Οκτώβριο, κύριε Υπουργέ -και το γνωρίζετε
καλά- έχει πει και σας έλεγε εδώ να κάνετε συναντήσεις µε τους
πρέσβεις του Αφγανιστάν, του Πακιστάν, να έρθετε σε επαφή και
να στέλνετε εκεί τον κόσµο. Και σήµερα διαβάσαµε ότι ο κ. Κου-
µουτσάκος ξεκινάει συναντήσεις µε τους πρέσβεις των χωρών
αυτών. Δικαιώθηκε και σε αυτό! Από τον Οκτώβριο τα έλεγε! 

Ξέρετε κάτι; Είναι άχαρο να δικαιώνεσαι, αλλά να καταστρέ-
φεται η πατρίδα σου. Δεν µπορείς να χαρείς ούτε τη δικαίωσή
σου. Όµως, επειδή είστε έντιµος πολιτικός -και αυτό το λέω από
καρδιάς- όταν πάρετε τον λόγο, θέλω να πείτε ένα «µπράβο» σ’
αυτόν τον άνθρωπο εκεί που ασκεί πολιτική και που από την
πρώτη µέρα, από τις 7 Ιούνη που είναι εδώ µέσα, τα έχει πει όλα
αυτά. Και τα έχει πει όχι επειδή έχει µαντικές ικανότητες. Όχι! Τα
έχει πει επειδή είναι ρεαλιστής και επειδή είναι ανεξάρτητος και
δεν κρατιέται από κανέναν και δεν έχει υποχρέωση σε κανέναν.
Ούτε το κόµµα ούτε τίποτα, ούτε από την Ευρώπη, από τίποτα.
Αυτή είναι η λύση για την Ελλάδα, για την πατρίδα µας. Όσο νω-
ρίτερα το καταλάβουµε, τόσο περισσότερο χρόνο θα κερδί-
σουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας είπα και για τα νησιά. Δύο χιλιάδες αποβιβάστηκαν µόνο

στο Καστελόριζο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου έχουµε
εξήντα φαντάρους. Στο Καστελόριζο το οποίο κάποιοι το παίζουν
ήδη στα χαρτιά, κάποιοι «λαγοί» δικοί σας, της Κυβέρνησης. Και
τι έγινε κι αν χάσουµε το Καστελόριζο, την ΑΟΖ; Σιγά το νησί
τώρα! Τι είναι το Καστελόριζο; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ποιος τα είπε αυτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ποιος τα είπε; Αν θα χάσουµε την

ΑΟΖ του Καστελόριζου; 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Πες όνοµα! Ποιος είπε για το Καστελό-

ριζο; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ποιος είπε για το Καστελόριζο; 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ποιος από εµάς είπε για το Καστελόριζο;

Πες όνοµα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είναι απούσα. Εσείς πάντως, κύριε

Γκίκα, όχι. Πάντως, σήµερα οκτακόσιοι λαθροµετανάστες πήγαν
στο Καστελόριζο. Και τώρα που µιλάµε στο λιµάνι της Μυτιλήνης
-είδατε τις εικόνες, κύριε Γκίκα και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε,
που αναφέρθηκα προσωπικά, επειδή είστε και εσείς νησιώτης-
έχει στηθεί µια µικρή Μόρια έξω στην πλατεία. Ξέρετε πόσο έχει
γεµίσει; Έχετε δει τις εικόνες; Και ό,τι δεν µπορείτε να διώξετε
εσείς, κύριε Υπουργέ, το διώχνει ο κόσµος. Φεύγουν οι ΜΚΟ.

Τους διώχνει ο κόσµος, οι νησιώτες. Όπως έδιωξαν τα ΜΑΤ
προχθές που πήγαν να κάνουν επίταξη µε το έτσι θέλω, τώρα
διώχνουν και τις ΜΚΟ. Αυτές είναι δουλειές του κράτους. Σας
λέµε από την πρώτη στιγµή να κλείσετε και να διώξετε τις ΜΚΟ.
Είναι ο καρκίνος στο πρόβληµα αυτό. Δεν ακούτε! Ελέγξαµε
ογδόντα, τις καταγράψαµε. Οι άλλες τετρακόσιες πενήντα κονο-
µάνε.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Εγώ πήγα προχθές, κύριε Υπουργέ,

στη Νέα Καβάλα. Ξέρετε τι µου είπε ένας εκεί από µια δανέζικη
ΜΚΟ; Ο κύριος, λέει, δηλώνει Βουλευτής. Σας παρακαλώ, λέω,
τι είναι αυτό; Και πέρασα µέσα. Κάνει κουµάντο ο ΔΟΜ και οι
ΜΚΟ της Δανίας. Αυτή είναι η Ελλάδα, δυστυχώς! Εδώ που φτά-
σαµε! 

Έρχοµαι και σε κάτι τελευταίο, επειδή έσφιξαν λίγο τα πράγ-
µατα για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Τελείωσε ο
µήνας. Δεν θα γίνει δηµοσκόπηση, ρε παιδιά; Κάθε µήνα τέλη Αυ-
γούστου, Σεπτεµβρίου, Οκτωβρίου, Νοεµβρίου, Δεκεµβρίου, Γε-
νάρη, Φλεβάρη, είχαµε και µία δηµοσκόπηση -τον Φεβρουάριο
δεν είχαµε- για το πόσο καλά πάει η Νέα Δηµοκρατία. Εγώ περι-
µένω. Περιµένω! Λογικά τις επόµενες ώρες θα βγει και η δηµο-
σκόπηση για να µας πει πόσο καλά πάει η Νέα Δηµοκρατία.
Εκτός κι αν κάνουν τώρα τη δηµοσκόπηση που κάναµε το push-
back. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Μπουκώρος. 
Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μόνο για λίγα λεπτά θα µιλήσω,

κύριε Πρόεδρε. 
Είπα και στην πρώτη τοποθέτησή µου, αλλά θα πω και τώρα

ότι οι περιστάσεις είναι κρίσιµες, οι εξελίξεις είναι σοβαρές και
απαιτείται ψυχραιµία από όλες τις πολιτικές δυνάµεις. Με
αφορµή το µεταναστευτικό πρόβληµα, έχω τονίσει και σε προ-
ηγούµενες συζητήσεις ότι δεν προσφέρει τίποτα στην εθνική
προσπάθεια που καταβάλλεται αυτή την ώρα να υιοθετούµε θέ-
σεις που εκφράζονται είτε από τον κ. Ερντογάν είτε από την
Τουρκία και ακουµπάνε τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα στην προ-
σπάθειά µας να κατηγορήσουµε την Κυβέρνηση, να κάνουµε αν-
τιπολίτευση, να κερδοσκοπήσουµε πολιτικά. Κατ’ αυτόν τον
τρόπο, δεν κάνουµε τίποτα άλλο παρά να ενισχύουµε τις ψυχο-
λογικές επιχειρήσεις του κ. Ερντογάν, παρά να ρίχνουµε νερό
στον µύλο του. Νοµίζω ότι αυτή η ώρα δεν είναι ώρα ούτε των
κραυγών ούτε της πολιτικής κερδοσκοπίας, όπως είπα.

Η Κυβέρνηση συντεταγµένα και µε σύµφωνη τη γνώµη της
συντριπτικής πλειοψηφίας του ελληνικού λαού δίνει µια δύσκολη
µάχη στα σύνορα. Σήµερα ο Πρωθυπουργός µε ολόκληρη την
ηγεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν εκεί, στο πεδίο, όχι στα
γραφεία των Βρυξελλών. Και όλοι οι ευρωπαίοι παράγοντες που
εκπροσωπούν το Κοινοβούλιο, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση δηλαδή, τοποθετήθηκαν. Και τι είπαν; Είπαν ότι
το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό. Διότι τις προηγούµενες µέρες
ακούγαµε πολιτικές δυνάµεις να µας λένε ότι δεν διεθνοποιούµε
το πρόβληµα. Όλοι οι διεθνείς παράγοντες έχουν πει το αυτο-
νόητο, που δεν το έλεγαν σε άλλες περιπτώσεις, ότι η Ελλάδα
έχει το δικαίωµα να προασπίζει τα σύνορά της και να εφαρµόζει
τους νόµους της εκεί.

Τώρα, ξέρετε ότι η πολιτική ασκείται µε έναν προγραµµατισµό.
Κι εµείς δεν αρνούµαστε ότι µπορεί να έγιναν και λάθη και πα-
ραλείψεις και την προηγούµενη χρονιά και τις προηγούµενες
χρονιές. Όµως, αυτό που έχει σηµασία τώρα είναι να αντιµετω-
πιστεί αυτός ο σχεδιασµός του κ. Ερντογάν που χρησιµοποιεί δυ-
στυχισµένους ανθρώπους ως µέσο γεωπολιτικής πίεσης. Νοµίζω
ότι σε αυτό πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι. Παρά τις όποιες πα-
ραλείψεις έγιναν, όταν ασκείς µία τέτοια πολιτική, µια πολιτική
ολοκληρωµένη και αποτελεσµατική µέχρι σήµερα, έναντι µεµο-
νωµένων ατόµων, όσο κι αν αυτά είναι πυκνά περιστατικά και δη-
µιουργούν ροές, έχεις άλλη αντιµετώπιση από τη διεθνή
κοινότητα σε σχέση µε την αντιµετώπιση που έχεις όταν εφαρ-
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µόζεις µια τέτοια πολιτική για να αντιµετωπίσεις ένα σχέδιο γε-
ωπολιτικής πίεσης, όπως γίνεται τώρα. Αυτή είναι και η µεγάλη
διαφορά.

Εγώ για µία ακόµα φορά από τη Βουλή και απευθυνόµενος σε
όλες τις πολιτικές δυνάµεις θα ήθελα να πω το εξής. Ξέρετε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι εύκολο να συµφωνήσουµε
για τόσο µεγάλα ζητήµατα ούτε να εκφράσουµε όλοι τις ίδιες
απόψεις. Από διαφορετική οπτική γωνία βλέπουµε τα πράγµατα
και γι’ αυτό και εκπροσωπούµε διαφορετικές ιδεολογίες, διαφο-
ρετικά κόµµατα, διαφορετικές πολιτικές δυνάµεις. Όµως, στα
µείζονα, επαναλαµβάνω υπαρξιακού χαρακτήρα, στην κρίσιµη
ώρα, νοµίζω ότι όλοι µπορούµε να κάνουµε ένα βήµα πίσω και
να προτάξουµε το συµφέρον της χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και συµφέρον της χώρας αυτή την ώρα είναι να µετέλθει όλων
των µέσων και να εµποδίσει τα σχέδια του κ. Ερντογάν, τα οποία
πλέον είναι οφθαλµοφανή και κατακριτέα από όλη τη διεθνή κοι-
νότητα. Θα µου πείτε «στα λόγια». Η Ευρωπαϊκή Ένωση σήµερα
-άκουσα µε προσοχή και την Πρόεδρο του Κινήµατος Αλλαγής
προηγουµένως- έκανε ένα πρώτο µικρό βήµα. Αναγνώρισε το
πρόβληµα. Είπε ότι το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό. Υποσχέθηκε
βοήθεια σε υλικά µέσα και ανθρώπινο δυναµικό. Η Ελλάδα δη-
λαδή τι πρέπει να κάνει, ακόµα και µόνη τώρα; Να σηκώσει τα
χέρια ψηλά; Δεν πρέπει να αντιµετωπίσει το πρόβληµα µε απο-
τελεσµατικότητα µέσα από την προσπάθεια που κάνουν οι Έλ-
ληνες στρατιώτες, οι Έλληνες στρατιωτικοί, οι Έλληνες
αστυνοµικοί; Δεν συγκινεί κανέναν το γεγονός ότι είναι χιλιάδες
πλέον οι Έλληνες αστυνοµικοί που ζητούν να αποσπαστούν στον
Έβρο, να αποσπαστούν στα σύνορα; Δεν πρέπει να επιδείξουµε
την ελάχιστη εθνική οµοψυχία έναντι ενός τέτοιου ζητήµατος;
Είναι τώρα ώρα για πολιτικά κέρδη και πολιτικές απώλειες; 

Η Κυβέρνηση, αν θέλετε, τούτη την ώρα παρά το µεγάλο πρό-
βληµα που έχει να αντιµετωπίσει, θα µπορούσε να πει ότι έχει
µαζί της τη συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Και
αυτό το λέω για όσους ανησυχούν για το πώς πάει η Κυβέρνηση
στις δηµοσκοπήσεις. Θα τις δούµε και τις δηµοσκοπήσεις, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το αµέσως επόµενο διάστηµα! Είναι τώρα
ώρα για δηµοσκοπήσεις, όταν η χώρα αντιµετωπίζει ένα τέτοιο
πρόβληµα; Μην αγωνιάτε για τις δηµοσκοπήσεις, γιατί κάποιοι
αγωνιούσαν και προεκλογικά για τις δηµοσκοπήσεις και λέγανε
ότι δεν απηχούν την πραγµατικότητα, ότι φαλκιδεύονται, φτιασι-
δώνονται, κατευθύνονται. Τα ακούσαµε αυτά. Όµως, αυτά είναι
δεύτερα. Τα µείζονα ζητήµατα αυτή την ώρα είναι άλλα. Και ο
ελληνικός λαός παρατηρεί προσωπικά όχι µόνο τον κάθε Βου-
λευτή, όχι µόνο τον κάθε παράγοντα, αλλά και το κάθε κόµµα για
το πώς τοποθετείται έναντι του προβλήµατος. Και φυσικά όλοι
κρινόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει τώρα για ένα λεπτό ο κ. Χήτας, γιατί θέλει να
απαντήσει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
Πραγµατικά ένα λεπτό θα µιλήσω και όχι έξι. Θα είµαι πάρα πολύ
σύντοµος. 

Δεν µπορώ να καταλάβω ποιοι είναι οι κερδοσκόποι. Κερδο-
σκόπος είναι αυτός που σου προτείνει από την πρώτη µέρα ποιες
είναι οι λύσεις που πρέπει να ακολουθήσεις και εσύ αρνείσαι πει-
σµατικά να τις δεις µπροστά σου, ή κερδοσκόπος είναι αυτός
που κάνει επικοινωνιακά παιχνίδια για να κοροϊδεύει τον κόσµο;
Για να καταλάβουµε ποιοι είναι οι κερδοσκόποι.

Επίσης, να απαντήσω σε αυτά που έλεγε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας: Αυτά που έλεγα εγώ παρά
πέντε µην τα λέτε και πέντε. Αυτά που είπατε τώρα τα έλεγα εγώ
πάνω στο Βήµα, πριν από λίγο τα έλεγα. Τι µου λέτε τώρα;

Επίσης, στα µείζονα που είπατε ότι θα πρέπει να είµαστε ενω-
µένοι, ξέρετε το πρόβληµα ήταν το ίδιο µείζον και πριν από πέντε
µήνες που σας τα λέγαµε, αλλά εσείς αδιαφορούσατε τότε και
µάλλον δεν µας υπολογίζατε καν. Το ίδιο µεγάλο και σηµαντικό-

τατο πρόβληµα ήταν, κύριε συνάδελφε, όπως είναι τώρα. Άρα
όχι αλά καρτ, έτσι; Όχι αλά καρτ σύµπνοια! Όταν την καλούσαµε
εµείς τη σύµπνοια, γυρνούσατε την πλάτη, τώρα ξαφνικά είδατε
το πρόβληµα µπροστά σας, «αµάν, ένας µπαµπούλας!». Όταν
φωνάζαµε έξι µήνες «έρχεται!», δεν το βλέπατε µπροστά σας.

Και εις ό,τι αφορά τις δηµοσκοπήσεις, ακούστε λίγο κάτι:
Εµείς δεν τις πιστεύαµε, δεν τις πιστεύουµε. Προεκλογικά µας
έδιναν 1,8% και πήραµε 4,2%.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μα, γιατί αγωνιάτε, κύριε συνά-
δελφε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε! 

Τελειώστε, κύριε Χήτα! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν ξέρω, εγώ δεν απαντάω σε

εσάς, το λέω για να ακούσει ο κόσµος. 
Εµάς προεκλογικά, λοιπόν, µας έδιναν 1,8% και πήραµε 4,5%.

Μάλιστα, δεν µας απασχολούν. Εµάς η δηµοσκόπηση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι ο ελληνικός λαός και όχι οι εταιρείες
που έχετε για να σας χαϊδεύουν εσάς! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, θα σας δώσω τον

λόγο, αλλά να σας υπενθυµίσω ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο:
«Αγροτικοί συνεταιρισµοί και άλλες διατάξεις» και περιµένει να
ακούσει και ο κ. Βορίδης.

Ορίστε, έχετε τον λόγο και εσείς για ένα λεπτό, κύριε Κατρίνη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Προφανώς, ο κ. Μπουκώρος δεν άκουσε την οµιλία της κ. Γεν-

νηµατά, γιατί η κ. Γεννηµατά, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, δεν εξέφρασε καµµία ικανοποίηση για τη σηµερινή
συνάντηση, όπως εσείς φαίνεται ότι πανηγυρίζετε για τα αποτε-
λέσµατα της σηµερινής συνάντησης. Ίσα-ίσα που εξέφρασε ανη-
συχία και απηύθυνε επτά συγκεκριµένα ερωτήµατα. 

Και µπορεί η Κυβέρνηση σήµερα διά του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου της να εµφανίζεται ικανοποιηµένη από τη σηµερινή
συνάντηση, όµως, απαντήσεις δεν έχουµε πάρει για το αν ο Πρω-
θυπουργός σήµερα στην Αλεξανδρούπολη έθεσε συγκεκριµένα
ερωτήµατα και πήρε απαντήσεις για τη σύγκλιση του Ευρωπαϊ-
κού Συµβουλίου, για την απειλή κυρώσεων στην Τουρκία -γιατί
δεν υπήρχε καµµία φραστική καταδίκη της Τουρκίας- για το αν
υπήρχε θέµα αναστολής του Κανονισµού του Δουβλίνο, για το
αν υπήρχε θέµα άµεσης αποσυµφόρησης και µετεγκατάστασης
µεταναστών και προσφύγων σε άλλες χώρες των Ευρωπαίων
που ήρθαν να δείξουν την αλληλεγγύη τους και βεβαίως, για το
αν η Ελλάδα θα συµµετάσχει στη συνάντηση που από ό,τι φαί-
νεται θα διοργανωθεί τις επόµενες µέρες παρουσία του κ. Ερν-
τογάν. 

Και επειδή είναι κρίσιµες αυτές οι ώρες και κάποιοι στη δευτε-
ρολογία τους µας καλούν να επιδείξουµε εθνική οµοψυχία, θέλω
να πω στον αγαπητό συνάδελφο της Νέας Δηµοκρατίας ότι αν
κάτσει και δει την τοποθέτησή του, την πρωτολογία του, όταν κα-
τηγορούσε την προηγούµενη κυβέρνηση ότι άνοιξε τα σύνορα,
όταν προσπαθούσε να αποδείξει ότι για όλα φταίει η µη αποδοχή
των κυβερνητικών πολιτικών από την Αντιπολίτευση, όχι µόνο δεν
είναι επίδειξη εθνικής οµοψυχίας, αλλά αναπαραγωγή εσωτερι-
κής έντασης, κάτι που δεν χρειάζεται η χώρα.

Και θέλω να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµάς ως
Κίνηµα Αλλαγής και ως ΠΑΣΟΚ δεν µας ξενίζει αυτή η στάση, την
έχουµε ξαναζήσει σε αυτήν εδώ την Αίθουσα δέκα χρόνια πριν,
όταν σε κρίσιµες εθνικά συγκυρίες για τη χώρα Νέα Δηµοκρατία
και ΣΥΡΙΖΑ µάς κατηγορούσαν για τις αποφάσεις που πήραµε
τότε, για να σώσουµε τη χώρα και οι ίδιοι έβγαζαν την ουρά τους
απέξω για να κάνουν στη συνέχεια ακριβώς αυτά τα οποία κα-
τήγγειλαν.

Άρα η ώρα της ευθύνης εµάς δεν µας τροµάζει, το έχουµε
αποδείξει διαχρονικά και ιστορικά! 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουκώρο, σας
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παρακαλώ, δεν θα έχουµε τώρα διάλογο των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων. Έτσι δεν θα µιλήσει κανένας. Ο κ. Γκίκας περιµένει
µε υποµονή εδώ και ώρα και σε αναµµένα κάρβουνα κάθεται και
ο κ. Παφίλης, γιατί είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και έχει
δικαίωµα να τοποθετηθεί σε αυτά που ακούγονται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη, για
τριάντα δευτερόλεπτα θα ήθελα τον λόγο. Δεν ζητώ τον λόγο πα-
ράτυπα, για να µην δηµιουργούνται εντυπώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν είπα κάτι τέ-
τοιο, είπα ότι βάσει του Κανονισµού τον έχετε, απλά ζητώ την κα-
τανόηση γιατί άµα «το πάµε µπαλάκι» οι Κοινοβουλευτικοί, δεν
θα µιλήσει κανένας από τους συναδέλφους. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, προφανώς σε έναν ορισµένο
βαθµό αναπόφευκτα λόγω της οξύτητας και της εντάσεως των
γεγονότων η συζήτηση ανοίγει κα περιλαµβάνει στοιχεία επικαι-
ρότητος. Μοιραία η κοινοβουλευτική διαδικασία έχει αυτό τον
χαρακτήρα τον ζωντανό και κατά τη γνώµη µου, καλώς. 

Άκουσα τις τοποθετήσεις και επιτρέψτε µου να πω δυο κου-
βέντες.

Ποιο είναι το µείζον αυτή τη στιγµή; Η γενική διαχείριση του
µεταναστευτικού-προσφυγικού; Αυτό συζητάµε τώρα; Το γενικό;
Αυτό το οποίο το έχουµε εδώ και πέντε χρόνια και επτά χρόνια;
Αυτό συζητάµε; Αυτό έχουν καταλάβει οι συνάδελφοι ότι είναι το
πρόβληµα των ηµερών; Το πρόβληµα των ηµερών είναι η υλο-
ποίηση µιας συγκεκριµένης απειλής που εκτόξευε ο Ερντογάν
και η εργαλειοποίηση συγκεκριµένων ροών, προκειµένου να
ασκήσει συγκεκριµένες πολιτικές πιέσεις µε παραλήπτη είτε την
Ευρωπαϊκή Ένωση είτε τις Ηνωµένες Πολιτείες, σε σχέση µε τα
όσα γίνονται κυρίως και πρωτίστως στη Συρία. Αυτή είναι η συ-
ζήτηση. 

Εδώ, λοιπόν, απέναντι σε αυτή την κρίση, όχι στα άλλα -τα
άλλα είναι µια γενική κουβέντα- η συγκεκριµένη κρίση έχει ένα
συγκεκριµένο πρόβληµα. Χιλιάδες άνθρωποι ωθούνται οργανω-
µένα από την πλευρά της Τουρκίας να περάσουν στην Ελλάδα.
Σε αυτό πρέπει να τοποθετηθούν οι πολιτικές δυνάµεις. Τι έχει
κάνει η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση δεν το επιτρέπει. Η Κυβέρνηση
δεν τους αφήνει να περάσουν. Η Κυβέρνηση τους σταµατάει στα
σύνορα. Η Κυβέρνηση υπερασπίζεται τα ελληνικά σύνορα! Αυτό
κάνει η Κυβέρνηση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επειδή ακούω για τη διεθνοποίηση, βεβαίως, η διεθνοποίηση,

αλλά να το κάναµε αυτό στα σύνορα ή να µην το κάναµε; Να προ-
στατεύαµε τα σύνορα της πατρίδας ή όχι; Ή να πηγαίναµε να πε-
ριµένουµε τη διεθνοποίηση, πότε θα συγκληθεί η Σύνοδος
Κορυφής, τι αποτελέσµατα θα έχει η Σύνοδος Κορυφής, να
δούµε ποια θα είναι συνολικά η στάση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για το ζήτηµα αυτό, να κάνουµε κουβέντα για το Δουβλίνο II και
τη διαδικασία αναθεώρησής του; Πότε ακριβώς; Την ώρα που
συµβαίνει αυτό στα σύνορά µας, εµείς θα κάναµε αυτά;

Και παρεµπιπτόντως, δεν έγινε η διεθνοποίηση; Ακούω τώρα
και υποτίµηση της αξίας αυτού που έχει γίνει ιστορικά για πρώτη
φορά. Με συγχωρείτε, εκπλήττοµαι. Δεν γίνεται από τη χώρα η
µέγιστη δυνατή κεφαλαιοποίηση και βεβαίως και από τους Εκ-
προσώπους του Κοινοβουλίου -ποιου πράγµατος;- ότι έρχονται
ο ένας πίσω από τον άλλο, όλοι οι Ευρωπαίοι ηγέτες και κάνουν
µία δήλωση, «είµαστε εδώ, είµαστε δίπλα στην Ελλάδα, τα σύ-
νορα της Ελλάδας είναι σύνορα της Ευρώπης». Θα δούµε τη µε-
τάφραση αυτού του πράγµατος. 

Η πολιτική αυτή δήλωση, η αναγνώριση του ιστορικού γεωπο-
λιτικού ρόλου της χώρας, της Ελλάδας, αυτό δεν είναι αποτέλε-
σµα -µε συγχωρείτε- µίας πολιτικής βούλησης; Και να µιλήσουµε
συγκεκριµένα: Είναι αυτονόητο ότι έτσι θα γινόταν; Δεν είναι
αποτέλεσµα της στάσης και της επιλογής του Πρωθυπουργού
µας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, αυτό το πολιτικό προϊόν, αυτό το
πολιτικό αποτέλεσµα; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και τελειώνω. Δικαίωµα κάθε πολιτικής δύναµης να πάρει τη

θέση που νοµίζει, αλλά δεν θα κατεβάσουµε τη συζήτηση…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία ώρα…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τελειώνω, κύριε Παφίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι, δεν λέω για εσάς, αλλά για τη
διαδικασία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το θεώρησα σκόπιµο, γιατί όλοι έχουν µιλήσει
εκτενώς γι’ αυτό.

Δεν θα κατεβάσουµε το επίπεδο της συζήτησης στην παρούσα
στιγµή µε το να µετρήσουµε τις δηµοσκοπήσεις. Όποιος θέλει
να µιλήσει για δηµοσκοπήσεις δικαίωµά του. Εµείς δεν κοιτάµε
αυτό. Κοιτάµε ποια είναι η απαίτηση και ποιο είναι το συµφέρον
της πατρίδας. Πολύ θα θέλαµε -ειλικρινά- σε αυτή τη δύσκολη
στιγµή για τον τόπο οι πολιτικές δυνάµεις να αρθρώσουν ολο-
κληρωµένο και συγκροτηµένο λόγο και να τοποθετηθούν µε
σαφή τρόπο πάνω στα προβλήµατα. Δυστυχώς, δεν το έχουµε
αυτό. Περιµένουµε τη σηµερινή συνέντευξη του κ. Τσίπρα, µετά
από τέσσερις µέρες, για να ακούσουµε αν συµφωνεί ή διαφωνεί
µε την πολιτική αυτή ή τι έχει να προτείνει. Δεν την έχουµε την
άποψή του. Ακούσαµε από το ΜέΡΑ25 την άποψή του. Μάλιστα,
ανοιχτά σύνορα να περάσουν. Το καταλάβαµε. Είναι η άποψή
του. 

Όµως, επιτρέψτε µου, εµείς θα κάνουµε αυτό το οποίο επιτάσ-
σει η πατριωτική µας συνείδηση και το πατριωτικό µας καθήκον.
Θα υπερασπιστούµε τα σύνορα, θα υπερασπιστούµε την πα-
τρίδα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα ήθελα τον

λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όπως το περίµενα,

όταν µιλάει ο κ. Βορίδης.
Θα δώσουµε τον λόγο πρώτα στον κ. Αποστόλου για ένα λεπτό

και µετά στον κ. Γρηγοριάδη επίσης για ένα λεπτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν γίνεται αυτό το πράγµα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι να κάνουµε τώρα;

Έχουν το δικαίωµα. Τι να κάνουµε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ δεν έχω µιλήσει, όµως, ακόµα!

Πώς θα γίνει; Τι θα κάνουµε; Αποσπασµατικές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ένα λεπτό, κύριε Πα-

φίλη.
Ελάτε, κύριε Αποστόλου. Μιλήστε για ένα λεπτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, ξέρουµε ότι συνεχώς φυλάσσονται τα σύνορα στον
Έβρο. Αναδεικνύετε εσείς κάτι το οποίο γινόταν πάντα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Το «συνεχώς» είναι το ίδιο, δηλαδή…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, µην τον
διακόπτετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Άρα, λοιπόν, απ’ αυτή την άποψη,
νοµίζω ότι δεν υπάρχει κανένα θέµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Συµφωνείτε, δηλαδή.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Εκεί που υπάρχει το θέµα είναι ότι
όλα αυτά τα στελέχη µε τα οποία συζητά ο Πρωθυπουργός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, εκφράζουν τη συµπαράστασή τους, αλλά
το ζητούµενο είναι το επόµενο βήµα µε βάση τη συµφωνία που
έχει υπογράψει η χώρα µας µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και την
Τουρκία που έχει συγκεκριµένες προβλέψεις. Επιτέλους, πότε
θα εφαρµοστούν αυτές; Αυτό είναι το ζητούµενο. 

Γι’ αυτό και εµείς από τη δική µας πλευρά επιµένουµε ότι πρέ-
πει να υπάρξει η Σύνοδος Κορυφής, γιατί επιτέλους πρέπει όλα
τα πράγµατα να ειπωθούν και µε βάση τις δεσµεύσεις που υπάρ-
χουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο κ. Γρηγοριάδης από το ΜέΡΑ25 έχει τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, καλό είναι να µη βάζετε στο στόµα µας λόγια
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που δεν είπαµε. Υπάρχουν τα Πρακτικά της Βουλής. Δεν είπε
ποτέ κανείς από µας, από τον Αρχηγό µας µέχρι το τελευταίο
µέλος µας -που µάλλον είµαι εγώ το τελευταίο µέλος µας- για
ανοιχτά σύνορα της πατρίδας µας. Μπορείτε να καταφύγετε στα
Πρακτικά της Βουλής αµέσως µετά. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, το ψεύτικο δίληµµα που λέτε: «Τι να κάνουµε; Να
τους αφήσουµε, λοιπόν; Να µη φυλάξουµε τα σύνορα;» δεν είναι
πραγµατικό. Η πραγµατική ερώτηση που οφείλουµε όλοι να
απαντήσουµε εδώ µέσα είναι γιατί φτάσαµε στο σηµείο να πρέ-
πει να φυλάµε τα σύνορά µας. Ποιοι πολιτικοί χειρισµοί ποιας κυ-
βέρνησης οδήγησαν τη χώρα σε αυτό το αδιέξοδο;

Τέλος, θέλω να σας ρωτήσω ευθέως, µία και εδώ εκπροσωπείτε
και την Κυβέρνησή σας, αν πραγµατικά συµµερίζεστε τα λόγια του
προλαλήσαντος συναδέλφου σας κ. Κωτσού, ότι δηλαδή πρόκει-
ται για λαθροµετανάστες και ότι είναι λαθραίοι άνθρωποι αυτοί
που είναι στα σύνορά µας. Θέλω να µας απαντήσετε αν αυτή είναι
κυβερνητική θέση. Επίσης, πείτε µας αν συµµερίζεστε την άποψή
του ότι είναι επιθετικοί και οπλισµένοι.

Αυτές τις δύο ερωτήσεις ήθελα να σας θέσω.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γρηγοριάδη.
Κύριε Παφίλη, επειδή είστε τόσο καλός, θα ήθελα να σας ζη-

τήσω να προηγηθεί ο κ. Γκίκας που τον έχω τόσο πολύ ριγµένο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Γκίκα,

έχετε τον λόγο.
Μετά ακολουθεί ο κ. Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ κι εγώ για

την κατανόησή σας.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, επίσης και τον κ. Παφίλη.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µπω στην

ουσία του νοµοσχεδίου, θα κάνω και εγώ δύο παρατηρήσεις. Η
πρώτη αναφέρεται σε αυτό που είπε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Ελληνικής Λύσης, σ’ αυτόν τον υπαινιγµό που άφησε
ότι κάποιος από µας -εννοούσε από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας- είπε «Δεν βαριέσαι τι θα γίνει µε το Κα-
στελόριζο!».

Νοµίζω ότι τέτοιες ώρες δεν βοηθάνε τέτοιες τοποθετήσεις.
Εγώ θα θυµίσω ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει πει επανειληµ-
µένως ότι το Καστελόριζο αποτελεί κόκκινη γραµµή.

Ένα δεύτερο σχόλιο που έχω να κάνω αφορά αυτά που είπε ο
κ. Βαρεµένος. Είπε ότι ο Πρωθυπουργός ουσιαστικά είναι «φτερό
στον άνεµο των επικοινωνιολόγων», αν θυµάµαι καλά αυτή τη
φράση.

Ήθελα να ρωτήσω το εξής: Αυτό που έγινε σήµερα είναι θέµα
επικοινωνιολόγων; Το ότι ήρθε εδώ η ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ο Πρωθυπουργός και ο Αναπληρωτής Πρωθυπουργός
της Κροατίας και είδαν ιδίοις όµµασι αυτά που συµβαίνουν στον
Έβρο είναι επικοινωνιακός χειρισµός ή είναι µία σηµαντική δι-
πλωµατική επιτυχία της χώρας που κάτω από αντίξοες συνθήκες
αντιµετωπίζει αυτή τη σοβαρότατη κρίση, καθώς ουσιαστικά
έχουµε µία ευθεία καταπάτηση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων
από τον Ερντογάν, ο οποίος χρησιµοποιεί αυτούς τους ανθρώ-
πους ως πιόνια, προκειµένου να πιέσει και την Ευρώπη, αλλά και
γενικότερα τις µεγάλες δυνάµεις, για να πετύχει τους στόχους
του;

Άρα, λοιπόν, νοµίζω ότι ο χειρισµός από την ελληνική Κυβέρ-
νηση είναι ο ενδεδειγµένος. Έχει, βεβαίως, διεθνοποιήσει το ζή-
τηµα και ελπίζω ότι τις επόµενες µέρες και µε τη βοήθεια της
Ευρώπης να οµαλοποιηθεί η κατάσταση.

Θα αναφερθώ τώρα στην ουσία αυτού του νοµοσχεδίου, το
οποίο είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο βοηθά τον πρω-
τογενή τοµέα και την κουλτούρα του συνεταιρίζεσται. Έχει ση-
µαντικές διατάξεις. Εγώ θα αναφερθώ ακροθιγώς σε µερικές
από αυτές. 

Δίνει τη δυνατότητα να ιδρυθεί ένας συνεταιρισµός µε λιγό-
τερα ιδρυτικά µέλη -από είκοσι, πάει στα δέκα- το δε αρχικό συ-
νεταιριστικό κεφάλαιο φτάνει στις 10.000 ευρώ.

Επίσης, δεν υπάρχει η αναγκαιότητα το καταστατικό ίδρυσης
να πάει στα δικαστήρια, στο Ειρηνοδικείο, αλλά η εποπτεύουσα
Αρχή του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µπορεί να δώσει την
έγκριση. Άρα αυτό σηµαίνει ταχύτητα στην ίδρυση ενός αγροτι-
κού συνεταιρισµού.

Δίνει τη δυνατότητα στους συνεταιρισµένους αγρότες να πά-
ρουν δάνεια, µικροπιστώσεις, που µπορεί όµως να φτάσουν
µέχρι 25.000 ευρώ. Έτσι δίνεται η δυνατότητα, πράγµατι, σε έναν
αγρότη µε αυτά τα χρήµατα να βελτιώσει την επιχείρησή του, να
την κάνει πιο ανταγωνιστική.

Δίνει φορολογικά κίνητρα που είναι πολύ σηµαντικά. Τα κέρδη,
για παράδειγµα, θα φορολογούνται όπως τα µερίσµατα. Τα πλε-
ονάσµατα που µπορεί να έχει ένας αγροτικός συνεταιρισµός, θα
είναι αφορολόγητα. Η µεταγραφή στο Κτηµατολόγιο είναι χωρίς
φόρο. Το ίδιο ισχύει και για την υπεραξία.

Το σχέδιο νόµου βοηθάει στην ίδρυση αγροτικών συνεταιρι-
σµών και σε µέρη τα οποία δεν έχουν πολλούς παραγωγούς που
ασχολούνται. Θα σας πω ένα παράδειγµα για την εκλογική µου
περιφέρεια στην Κέρκυρα. Έχουµε τους παραγωγούς κουµ
κουάτ. Δεν υπάρχει συνεταιρισµός. Μ’ αυτό το σχέδιο νόµου
µπορεί να ιδρυθεί ένας συνεταιρισµός, αφού και τα ιδρυτικά
µέλη είναι δέκα και να γίνει η παραγωγή πιο ανταγωνιστική.

Επίσης, αναφορικά πάλι µε την εκλογική µου περιφέρεια,
έχουµε πάνω από δώδεκα χιλιάδες ελαιοπαραγωγούς που ασχο-
λούνται µε την ελιά. Δυστυχώς, όµως, είναι µικροί οι κλήροι. Είναι
αυξηµένο το κόστος παραγωγής και η τιµή του ελαιολάδου πάρα
πολύ χαµηλή. Δίνεται η δυνατότητα µ’ αυτό το σχέδιο νόµου να
δηµιουργηθούν νέοι αγροτικοί συνεταιρισµοί, να βελτιωθεί το
προϊόν, δηλαδή το παραγόµενο προϊόν από την ελαιοκοµία, να
γίνει πιο ανταγωνιστική η όλη διαδικασία και βεβαίως να αυξηθεί
και η τιµή του ελαιολάδου.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικό ότι σε νησιά που έχουν κάτω από
τρεις χιλιάδες πεντακόσιους κατοίκους, αλλά και σε ειδικά προ-
ϊόντα, δίνεται η δυνατότητα να δηµιουργηθούν αγροτικοί συνε-
ταιρισµοί µε λιγότερα από δέκα µέλη. Αυτό, για παράδειγµα, για
µας έχει σηµασία και για τα Διαπόντια Νησιά, αλλά και για το νησί
των Παξών.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο
πραγµατικά βελτιώνει την κατάσταση, διότι όλοι θυµόµαστε τι γι-
νόταν τα προηγούµενα χρόνια. Όλοι είδαµε τη συρρίκνωση του
συνεταιριστικού κινήµατος. Όλοι θυµόµαστε τους αριθµούς των
αγροτικών συνεταιρισµών το 2016, το 2017 και το 2018. Παρα-
τηρούµε όλα αυτά τα χρόνια ότι υπήρχε µία συρρίκνωση. Μ’
αυτό το σχέδιο νόµου βελτιώνεται σαφώς η κατάσταση.

Επίσης, δίνεται η δυνατότητα σε συνεταιρισµούς που δεν
έχουν σηµαντικά επενδυτικά κεφάλαια, φέρνοντας ιδιώτη επεν-
δυτή µέχρι το 35% των µεριδίων, να βοηθηθεί σηµαντικά ο αγρο-
τικός συνεταιρισµός και το παραγόµενο προϊόν.

Άρα, λοιπόν, για όλους αυτούς τους λόγους θεωρώ ότι το
παρόν σχέδιο νόµου βοηθάει τον πρωτογενή τοµέα και το αγρο-
τικό συνεταιριστικό κίνηµα στη χώρα µας. Ούτως ή άλλως δηµι-
ουργεί και την Εθνική  Αγροτικών Συνεταιρισµών, µία
τριτοβάθµια θεσµική ένωση, που είναι κάτι που το ζητάνε οι
αγρότες. 

Για όλους αυτούς τους λόγους βεβαίως κινείται προς θετική
κατεύθυνση και σας ζητώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
και για την τήρηση του χρόνου, κύριε Γκίκα.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ. Αθανάσιος Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι πράγµατι σοβαρή η κατάσταση.
Είναι εκρηκτικό σχεδόν το πρόβληµα, το προσφυγικό - µετανα-
στευτικό και, βεβαίως, κύριε Βορίδη, θα πούµε τι κάνουµε τώρα,
αλλά θα κάνουµε και ένα λογαριασµό εδώ µέσα. Θα κάνουµε λο-
γαριασµό ως πολιτικά κόµµατα τι είπε ο καθένας και τι έκανε,
γιατί όλη η αντιπαράθεση που γίνεται εδώ, πέρα από επιµέρους
διαφορές, θέλει να κρύψει ουσιαστικά τη στρατηγική σύµπλευση
όλων των κυβερνήσεων µέχρι τώρα. Και λέω: Όλων.

Πρώτον, έχουµε αυτή την έκρηξη του προσφυγικού–µετανα-
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στευτικού, πέρα από τα συνηθισµένα που υπάρχουν. Δύο είναι
οι λόγοι: οι επεµβάσεις, οι πόλεµοι και η διάλυση κρατών. Ποιος
την κάνει, αλήθεια; Δεν την κάνει το ΝΑΤΟ; Όλοι δεν είστε υπέρ
του ΝΑΤΟ; Δεν είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση που την προσκυνάτε
από το πρωί µέχρι το βράδυ, ακόµα και τώρα, που µε λόγια του
αέρα -γιατί τέτοια είναι αυτά που είπαν- προσπαθεί να ξεπεράσει
αυτό το πρόβληµα που δηµιουργεί;

Τα κόµµατα όλα στήριξαν αυτές τις αποφάσεις και τις στήρι-
ξαν πολιτικά. πρώτα από όλα. Υπάρχει βέτο πουθενά σε όσα
έχουν γίνει όλα αυτά τα χρόνια; 

Το 2004, κυρίες και κύριοι που κάνετε ότι δεν ξέρετε, στη Σύ-
νοδο της Κωνσταντινούπολης εγκρίθηκε το «ΝΑΤΟ - Νέα Μέση
Ανατολή», που ήταν επεξεργασµένο από το πεντάγωνο το αµε-
ρικανικό, το υιοθέτησαν όλα τα κράτη-µέλη και ήρθε και στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, που το ενέκρινε, συµφώνησε και το ψήφισαν
όλοι πλην ΚΚΕ. Αυτό δεν είναι τεράστια πολιτική ευθύνη; 

Τι ακολούθησε µετά το σχέδιο «Νέα Μέση Ανατολή»; Κόλαση
στη Μέση Ανατολή. Πέρα από την «Αραβική Άνοιξη» που την χαι-
ρέτιζαν οι αριστεροί –υποτίθεται- του ΣΥΡΙΖΑ, τι συνέβη; Διαλύ-
θηκε η Λιβύη, τεµαχίστηκε. Ναι ή όχι; Γιατί; Δεν τους άρεσε ο
Καντάφι; Πριν έναν µήνα του έκαναν τεµενάδες όλοι γιατί πήγε
να αλλάξει τα συµβόλαια για τα πετρέλαια. 

Στη συνέχεια ξέσπασε ο πόλεµος στη Συρία. Τι πολιτική θέση
πήρατε όλα τα κόµµατα στην επέµβαση που ήταν ανοιχτή επέµ-
βαση στα εσωτερικά της Συρίας, όπως και σε άλλες χώρες και η
οποία δηµιούργησε το εκρηκτικό πρόβληµα της προσφυγιάς; Για
να µην πάω πίσω στο Αφγανιστάν και στο Ιράκ.

Πολιτικά, λοιπόν, συµφωνήσατε όλες -µα όλες- οι κυβερνή-
σεις; Συµφωνήσατε. Βάλατε κανένα βέτο εσείς του ΣΥΡΙΖΑ; Εί-
πατε σε τίποτα «όχι»; Διώξατε τον πρέσβη και την πρεσβεία της
Συρίας από δω, στα κρίσιµα σηµεία, µε απόφαση της -υποτίθε-
ται- προοδευτικής κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. Νέα Δηµοκρατία και
ΠΑΣΟΚ τα ίδια δεν κάνατε; Στείλατε στη Λιβύη φρεγάτα που µας
ζήτησαν; Ναι ή όχι; Στείλατε. Υπουργός Άµυνας ήταν ο Βενιζέλος
τότε, αν δεν κάνω λάθος. Κάνατε ό,τι σας ζήτησαν οι Αµερικάνοι,
το ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση όλες οι κυβερνήσεις; Ναι ή όχι;
Έχετε, λοιπόν, και άµεση πολιτική ευθύνη για το ότι τους στηρί-
ζετε και γιατί όχι µόνο τους στηρίζετε πολιτικά, αλλά ανταποκρί-
νεστε και στρατιωτικά. Και τώρα έχουµε και νέο γύρο: Patriot στη
Σαουδική Αραβία. Έχουµε στρατιωτικούς που θα πάνε στη
Λιβύη. Αυτή είναι η πολιτική. Ποιος, λοιπόν, φταίει για όλα αυτά
για να µην καυγαδίζετε τζάµπα;

Δεύτερο θέµα, Δουβλίνο II. Όταν ήρθε ο κανονισµός στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο, εµείς τον καταγγείλαµε. Είπαµε ότι θα µετατρα-
πεί η Ελλάδα και κατά δεύτερο λόγο άλλες χώρες σε αποθήκες
ψυχών, ότι είναι απαράδεκτο κ.λπ.. Τι ψήφισαν όλοι οι Ευρωβου-
λευτές των άλλων κοµµάτων; «Ναι». Και της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ και του Συνασπισµού. Μάλιστα του Συνασπισµού
ήταν ακόµα πιο προχωρηµένοι. Έλεγαν ότι είναι λίγα αυτά τα
µέτρα και πρέπει να παρθούν άλλα.

Άρα σήµερα γιατί κλαψουρίζετε; Είναι αιτία το Δουβλίνο II που
δεν µπορεί να φύγει το 90% των προσφύγων από την Ελλάδα κα-
τευθείαν; Ναι ή όχι; Εµείς µόνο σηκώσαµε φωνή και µας λέγατε
και γραφικούς. Να η Ευρωπαϊκή σας Ένωση και τα αποτελέ-
σµατα για να κάνουµε λογαριασµό!

Πάµε παρακάτω. 
Να πάµε στο σύµφωνο. Ο κ. Βορίδης είπε ότι ο Ερντογάν χρη-

σιµοποιεί το προσφυγικό για τις διαπραγµατεύσεις για το Ιντλίµπ.
Σωστά σε ένα βαθµό, γιατί υπάρχουν κι άλλα βέβαια.

Για πείτε µας, κύριε Βορίδη, καταγγείλατε ως κυβέρνηση την
εισβολή της Τουρκίας στη Βόρεια Συρία τώρα που έγινε; Την
πάπια! Κουβέντα! Καταγγείλατε οι προηγούµενοι τις επιχειρήσεις
που έκανε η Τουρκία, γιατί δεν µπήκε τώρα, έχει καιρό που
µπήκε; Και πώς τολµάτε να µιλάτε για σύνορα όταν µε το «έτσι
θέλω» η Τουρκία, µε τις πλάτες των Αµερικανών και της Ευρω-
παϊκής Ένωσης καταλαµβάνει έδαφος ξένης χώρας; Εδώ δεν
έχετε φωνή να µιλήσετε; Κανένας δεν µιλάει. Και µάλιστα τώρα
δεν περιµένατε ότι θα υπάρξει έκρηξη; Άλλωστε τα είχε πει και
από πριν. 

Και ποιοι στηρίζουν αυτή την τουρκική επιθετική πολιτική σή-
µερα όχι µόνο εκεί αλλά και αλλού, αλλά δεν είναι της ώρας να

πω και τα άλλα; Οι Αµερικάνοι. Πρώτοι χαιρέτισαν. Από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση; Τα ίδια. Και έρχονται και κάνουν δηλώσεις στον
Έβρο. Ευχαριστούµε πολύ! Από τη µία οπλίζουν για να χρησιµο-
ποιεί ο Ερντογάν και η αστική τάξη της Τουρκίας τους πρόσφυ-
γες και από την άλλη λέτε ότι ήταν πολύ σηµαντικό που ήρθαν
στον Έβρο και εξέφρασαν την αλληλεγγύη τους. Ποια αλληλεγ-
γύη; Πού είναι η αλληλεγγύη;

Όταν ξέσπασε η κρίση η πρώτη, το ΚΚΕ πήγε και στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας, έκανε και συνάντηση µε τον Πρωθυ-
πουργό τότε και έκανε την εξής πρόταση που θα την
επαναφέρουµε: Στα σύνορα ο ΟΗΕ και η Ευρωπαϊκή Ένωση να
αναλάβουν επιτόπου, πού θέλει να πάει ο καθένας µε αεροπλάνα
και βαπόρια -να το πω έτσι- και να τους στείλεις σε εκείνες τις
χώρες που θέλουν να πάνε. Αυτή την πρόταση δεν την υποστή-
ριξε κανένα πολιτικό κόµµα. Την πρόταση αυτήν την που κατα-
θέσαµε επίσηµα. Κανένα -µα κανένα- πολιτικό κόµµα δεν την
υποστήριξε. Και όλα τα χρήµατα που δίνει για να τους ταΐζει εκεί
θα µπορούσε να τα δώσει σε καράβια και σε αεροπλάνα και να
µεταφερθούν στις χώρες που θέλουν, ώστε να εκτονωθεί η κα-
τάσταση. Ούτε 10% δεν θα έµενε στην Ελλάδα. Έτσι λένε τα
στοιχεία. Για να µην πω ότι είναι παραπάνω. Το 90% και πάνω
θέλει να πάει σε χώρες της Ευρώπης που είχε συγγενείς κ.λπ..

Γιατί δεν στηρίξατε αυτή την πρόταση; Γιατί δεν την καταθέ-
σατε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στην Ευρωπαϊκή Ένωση όταν ήσασταν
κυβέρνηση; Εσείς, της Νέας Δηµοκρατίας και του Κινήµατος Αλ-
λαγής γιατί δεν τη στηρίξατε, να πείτε ότι «το ΚΚΕ έχει δίκιο και
αυτή είναι η λύση». Αυτή θα ήταν οµοψυχία -που ζητάτε οµοψυ-
χία- σε µια πολιτική βαρβαρότητας που στηρίζετε όλα αυτά τα
χρόνια.

Τι αποδεικνύεται, λοιπόν, τώρα; Κατ’ αρχάς ότι δεν είµαστε
όλοι ίδιοι ούτε είµαστε όλοι υπεύθυνοι. Εσείς είστε συνυπεύθυνοι
και πολιτικά και όπως είπα πριν ακόµα και στρατιωτικά. Τι βγάζει,
όµως, η ίδια η ζωή; Ότι η επιλογή όλων σας είναι µε το ΝΑΤΟ,
την Ευρωπαϊκή Ένωση, να είµαστε «τα καλύτερα παιδιά», οι πιο
«πρόθυµοι». Καυγαδίζει τώρα ο ΣΥΡΙΖΑ -πού καταντήσατε!- ότι
αναβαθµίζεται γεωστρατηγικά η Ελλάδα µε τη συµφωνία µε την
οποία παραδώσατε όλη την Ελλάδα στους Αµερικανούς και λέτε
να τη συνεχίσει και η Νέα Δηµοκρατία και «να δούµε αν θα µας
φτάσει». Σας ξεπέρασε τώρα! Έχετε βάλει πολύ ψηλά τον πήχη,
αλλά τα κατάφερε! Ήταν λογικό.

Χρεοκόπησε, λοιπόν, όλη αυτή η στρατηγική που είχατε στην
πράξη; Μισό εκατοµµύριο είναι στα µικρασιατικά παράλια. Δεν
ξέρω πόσες χιλιάδες έχουν φτάσει που είναι στον Έβρο. Και τι
άλλο κάνατε; Φέρατε το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο -µεγάλη απόφαση!- να
βοηθήσει για το προσφυγικό. Μια τρύπα στο νερό! Το ΝΑΤΟ δεν
ήρθε για το προσφυγικό. Εσείς το καλέσατε. Καµµία άλλη κυβέρ-
νηση πριν δεν το είχε πει ανοιχτά. Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -που πα-
λεύει τον ιµπεριαλισµό κατά τα άλλα!- έφερε το ΝΑΤΟ. Τι έκανε
το ΝΑΤΟ που ήρθε; Τα δικά του σχέδια εξυπηρετεί. Υπογράψατε
µια συµφωνία που µόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας την
κατήγγειλε, µία απαράδεκτη συµφωνία, που µάλιστα σήµερα η
Κυβέρνηση, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ, ζητούν να εφαρµοστεί, τη συµ-
φωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας η οποία, εκτός των
άλλων, εγκλωβίζει στα νησιά.Γιατί άµα τους πας στην ενδοχώρα,
λέει, αλλάζει. Δεν µπορούν ούτε να επιστρέψουν ούτε τίποτα.
Αυτή την απαράδεκτη συµφωνία που υπέγραψε και που συµφώ-
νησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, την αµφισβήτησε η Νέα Δηµο-
κρατία; Όχι. Απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα σκυλιά
δεµένα! Εποµένως αυτή η γραµµή χρεοκοπεί, και απευθυνόµα-
στε στον λαό: Όσο είσαι το καλό και πειθαρχικό παιδί µε τους
λύκους -γιατί τέτοιοι είναι, τα συµφέροντά τους κοιτάνε, δεν τους
νοιάζει τίποτε άλλο, τους νοιάζουν όχι τα συµφέροντα των λαών,
αλλά των οικονοµικών µεγαθηρίων που έχουν-, τόσο θα πας σε
µία αδιέξοδη πολιτική. Και να, φτάνει σε σηµείο που µπορεί να
είναι αδιέξοδη η πολιτική. 

Θα µου πείτε: τι λέτε, τι προτείνετε εσείς;
Πρώτον, κατάργηση του Δουβλίνου, να αποχωρήσει και η Ελ-

λάδα µονοµερώς, του Δουβλίνου II, που δεν θα δεσµεύεται. Μου
κουνάτε το κεφάλι, ε; Ε βέβαια, εδώ λέµε «κακά λόγια»! Μας τσα-
κίζουν, µας σακατεύει, διαλύει τη χώρα, διαλύει τους πρόσφυγες
και τους µετανάστες, τους στοιβάζουν σε νησιά σε συνθήκες
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απαράδεκτες, και δεν τολµά να σηκώσει κεφάλι µια κυβέρνηση
και να πει «δεν την εφαρµόζω. Πάρτε τους, όπου θέλουν να πάνε
και κανονίστε εσείς τα υπόλοιπα». 

Δεύτερον, να κλείσουν τα hot spots στα νησιά του Αιγαίου και
να µη δηµιουργηθούν ούτε κλειστά ούτε ανοιχτά. Δεν πάει άλλο!
Και, ξέρετε, τώρα δεν θέλω να µιλήσω και διαφορετικά για το τι
σηµαίνει και γενικότερα.  

Η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο ΟΗΕ να οργανώσουν διαδικασίες
υποβολής αιτήσεων ασύλου µέσα στην Τουρκία και στα σύνορα
µε την Ελλάδα και στα σύνορα µε τη Συρία και απευθείας -αυτό
που είπαµε πριν- να γίνεται µετακίνηση στον χώρο που θέλουν
να πάνε. Και έτσι και η Ελλάδα ξεµπλοκάρει, αλλά και οι πρόσφυ-
γες θα πάνε εκεί που θέλουν και δεν θα εγκλωβίζονται σε µία
χώρα, εδώ. 

Και τέλος, βέβαια, να σταµατήσει η συµµετοχή και η στήριξη
σε αυτά που είπα πριν που κάνατε και που κάνετε συνέχεια. Όταν
στηρίζεις παντού τους φονιάδες των λαών -γιατί τέτοιοι είναι
αυτοί οι οργανισµοί, δεν είναι τίποτε άλλο, τα συµφέροντα του
κεφαλαίου παγκόσµια υπερασπίζονται, έχουν µατώσει ολόκληρη
την ανθρωπότητα, δεν αφήνουν τίποτα όρθιο, ούτε και τους νοι-
άζει τίποτα- όταν στηρίζεις λοιπόν ενέργειες τέτοιες, όταν συµ-
µετέχεις -και να µην πω πώς-, τότε θα έχεις αυτά τα θέµατα. 

Επίσης θέλουµε να θέσουµε, τελειώνοντας, και το θέµα που
υπάρχει µε τα σύνορα και όλον τον καβγά που γίνεται εδώ πέρα
για τα κλειστά ή ανοιχτά σύνορα. Για µας ο κοσµοπολιτισµός
είναι το ίδιο επικίνδυνος µε τον εθνικισµό. Όσο υπάρχουν χώρες
θα υπάρχουν και σύνορα και αυτά πρέπει να τα υπερασπίζονται.
Και όσον αφορά όλη αυτή τη θεωρία τώρα που λένε, υποτίθεται,
τι είµαστε; Χώρες ξεχωριστές είναι. Κυριαρχεί παντού η βαρβα-
ρότητα και ο καπιταλισµός. Λέµε, λοιπόν, ότι η αναγκαία φύλαξη
των συνόρων στον Έβρο δεν µπορεί να χρησιµοποιείται -και προ-
σέξτε καλά τι λέµε- για να νοµιµοποιούνται ακροδεξιές φωνές
και δράσεις, ανοιχτές και συγκαλυµµένες, να ακούγονται και να
προµοτάρονται από υπουργούς ρατσιστικές κραυγές, για να µεί-
νουν στο απυρόβλητο αυτοί που φταίνε. Κι αυτοί που φταίνε δεν
είναι αυτοί οι δυστυχισµένοι άνθρωποι. Βέβαια µπορεί να υπάρ-
χουν και εγκληµατίες και άλλοι, αλλά το σύνολό τους; Όταν ο
άλλος παίζει τη ζωή του κορώνα γράµµατα µε πιθανότητες 10 -
20% να έρθει εδώ, είναι σε αδιέξοδο. Δεν µπορεί να στρέφουµε
τον κόσµο εναντίον αυτών. Και δεν είναι εγκληµατίες όλοι. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι όλοι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αφήστε τα τώρα, έχετε φάκελο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι όλοι, λέω. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Λέω: µαζευτείτε. Δεν είστε εσείς τώρα

που θα «βαφτίσετε» εκατοµµύρια κόσµο εγκληµατίες και µαχαι-
ροβγάλτες. Ότι έχει και τέτοιους έχει. Γιατί εδώ δεν έχει, στην
Ελλάδα; Αλλού δεν έχει; Ε λοιπόν;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Α, δεν έχει εδώ; Καλά, εσείς πρέπει να πάρετε µάλλον µετα-

γραφή, αλλά δεν παίρνετε στη Βουλή. 
Συνεχίζω, λοιπόν. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
Όλες αυτές οι φωνές θέλουν να στρέψουν τον ελληνικό λαό

κατά των θυµάτων και όχι των θυτών, που είναι το ΝΑΤΟ, οι ΗΠΑ,
οι κορυφαίοι σύµµαχοί σας που καµαρώνετε ότι έχουµε -πώς το
λένε;- γεωστρατηγική αναβάθµιση και στην πραγµατικότητα
αυτοί γίνονται ο καλύτερος σύµµαχος του Ερντογάν -αυτοί γί-
νονται ο καλύτερος σύµµαχος-, που φυσικά αυτός προσπαθεί να
χρησιµοποιήσει αυτόν τον κόσµο για δικούς του σκοπούς.

Και κλείνω µε το εξής κι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι απαράδεκτο και επικίνδυνο -και φαντάζοµαι να ακούει η

Κυβέρνηση- να στήνονται οµάδες που κάνουν έλεγχο στα αυτο-
κίνητα, που σπάνε ό,τι δεν τους αρέσει και στη Μυτιλήνη και
αλλού. Είναι απαράδεκτο να παίρνουν τον νόµο στα χέρια τους
δηµιουργώντας ένα παραστρατιωτικό κύκλωµα πολίτες αµφιβό-
λου, για να µην πω εγκληµατικές φυσιογνωµίες. Η Κυβέρνηση να
τους µαζέψει, γιατί παίρνουν πραγµατικά τον νόµο στα χέρια
τους. Υπάρχει Αστυνοµία, υπάρχουν όλες οι υπηρεσίες, ο Στρα-
τός κ.λπ. που κάνουν αυτά που κάνουν. Γιατί ξέρετε τι γίνεται;
Αύριο ανασταίνεται το φίδι µε τέτοιες κινήσεις και αυθόρµητες,

υποτίθεται, που δεν είναι καθόλου αυθόρµητες, αλλά παραστρα-
τιωτικές κινήσεις ή και οργανώσεις. Ο ελληνικός λαός δεν χρει-
άζεται τέτοιους, τους έχει ζήσει. Μπορεί πολύ καλά και να
καταλάβει την κατάσταση και να παλέψει συνολικά τον πραγµα-
τικό αντίπαλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος: Ευχαρι-
στούµε τον κ. Παφίλη.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ζέττα Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα µε πολλή προσοχή την τοποθέτηση του κ. Παφίλη που

ήταν µία επίθεση erga omnes. Δεν θα σχολιάσω τίποτα, όχι γιατί
συµφωνώ -προφανώς και διαφωνώ ριζικά-, αλλά γιατί έχω βαθύ-
τατο σεβασµό και υποκλίνοµαι στη σταθερότητα. Θα πω µόνο
τούτο, ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει κανένα πρόβληµα να συγ-
κρίνουµε τι είπε και τι κάνει. Αντίθετα, η Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση φαντάζοµαι θα έχει µεγάλη αµηχανία, αν θυµίσουµε τι
έλεγε, τι λέει, τι έκανε και τι προτείνει να γίνει τώρα.

Και θα σας πω κάτι. Νοµίζω ότι κανείς δεν συµφωνεί µε αυτή
τη νοσηρή ανοησία που στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ εκστόµισε, ότι σκη-
νοθετείται από τη Νέα Δηµοκρατία η ένταση στον Έβρο. Προ-
τιµώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, την αµηχανία και τη σιωπή, την
αφωνία του κ. Τσίπρα από τέτοιες ανοησίες που ακούµε ανερυ-
θρίαστα. Φαντάζοµαι ότι κι εσείς, µε την εµπειρία που έχετε, δεν
θα περιµένατε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση που ανασύρει στην
επιφάνεια τον χειρότερο εαυτό της να δείξει συναίνεση, ψυχραι-
µία και να συµφωνήσει στη δική σας νοµοθετική προσπάθεια, σε
µία προσπάθεια την οποία σαφώς και κατηγορηµατικά είχε προ-
αναγγείλει ο Κυριάκος Μητσοτάκης και προεκλογικά και µετε-
κλογικά.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα υλοποιήσει συγκεκρι-
µένους στόχους και δράσεις, µε άξονες την ενίσχυση της αντα-
γωνιστικότητας και τη µετάβαση σε ένα νέο, εκσυγχρονιστικό
πρότυπο αγροτικής επιχειρηµατικότητας. 

Η πρώτη εξ αυτών των δράσεων, ο πυρήνας των µεταρρυθµί-
σεων, έρχεται να βάλει τέλος στον αναχρονιστικό κρατισµό, να
καλύψει παθογένειες του παρελθόντος στην οργάνωση του συ-
νεταιριστικού κινήµατος και ταυτόχρονα να διαµορφώσει τις
προϋποθέσεις για να αντιµετωπιστούν µία σειρά από άλλες αδυ-
ναµίες. Αυτή τη µεταρρύθµιση που επεξεργαστήκατε µε επιτυχία
εσείς, κύριε Υπουργέ και το επιτελείο σας και για αυτό σας αξί-
ζουν θερµά συγχαρητήρια, καλούµαστε σήµερα εµείς να στηρί-
ξουµε και να υπερψηφίζουµε, εγκαινιάζοντας την επόµενη µέρα
των αγροτικών συνεταιρισµών, που θα λειτουργούν πλέον µε νέο
θεσµικό πλαίσιο, ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, λαµβάνοντας προ-
φανώς υπ’ όψιν και τις ιδιαιτερότητες του συνεργατισµού. 

Έχει παρέλθει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εποχή που ο
κάθε αγρότης είχε ένα τρακτέρ 100 ίππων για 50 στρέµµατα.
Έχει εξίσου παρέλθει και η εποχή που ο αγρότης δεν ξέρει ή δεν
θέλει να χρησιµοποιεί τον υπολογιστή ή το tablet για να διευκο-
λύνει την αποτελεσµατικότητα της εργασίας του. Οι εποχές
έχουν αλλάξει, το ίδιο και οι προϋποθέσεις. Κοινός στόχος όλων
των εµπλεκοµένων θα πρέπει να είναι η βιωσιµότητα και η αντα-
γωνιστικότητα του ελληνικού αγροτικού τοµέα, καθώς πλέον το
παγκόσµιο αγροτοδιατροφικό σύστηµα βρίσκεται σε µία διαδι-
κασία ριζικής µεταµόρφωσης, αυτή της αγροβιοµηχανοποίησης. 

Επιπλέον η εξέλιξη της τεχνολογίας και των αυτοµατισµών
στον πρωτογενή τοµέα την τελευταία δεκαετία έχει αλλάξει τα
δεδοµένα. Η εφαρµογή καινοτόµων τεχνολογιών τόσο στην πα-
ραγωγή όσο και στη µεταποίηση αγροτικών προϊόντων είναι απα-
ραίτητη για να εξασφαλιστεί η κατάλληλη ανταπόκριση στις νέες
προκλήσεις, όπως είναι η αύξηση των ακραίων κλιµατολογικών
συνθηκών, η τροφοδότηση του αυξανόµενου πληθυσµού και η
εξασφάλιση της πληθυσµιακής ανανέωσης του γεωργικού τοµέα
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Ταυτόχρονα δίνει τη δυνατότητα ασφαλέστερων, οικονοµικό-
τερων και κυρίως, αειφόρων παραγωγικών διαδικασιών, ενώ συµ-
βάλλει στην αύξηση του εισοδήµατος των αγροτών και
διευκολύνει τις συνεργασίες, ακόµη και αυτές που λόγω των
αποστάσεων είναι εξαιρετικά δύσκολες.

Ωστόσο, ενώ ο ελληνικός αγροτικός τοµέας διαθέτει τεράστια
περιθώρια και προοπτικές ανάπτυξης, καθώς και συγκριτικά και
ανταγωνιστικά χαρακτηριστικά και πλεονεκτήµατα, δεν έχει µέχρι
σήµερα καταφέρει να δηµιουργήσει οικονοµίες κλίµακας και να
µετατρέψει αυτά τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα σε µοχλούς ανά-
πτυξης.

Οι πολύ µικρές αγροτικές εκµεταλλεύσεις, οι οποίες παρενθε-
τικά είναι συνδεδεµένες µε συνεχείς επιδοτήσεις και αποδίδουν
σε ακαθάριστη προστιθέµενη αξία ανά στρέµµα περίπου 60% λι-
γότερο σε σύγκριση µε την Ιταλία -αυτά είναι στοιχεία της EU-
ROSTAT- η έλλειψη εξειδικευµένης εκπαίδευσης των
απασχολούµενων στην πρωτογενή παραγωγή, η έλλειψη ισχυ-
ρής διασύνδεσης καινοτοµίας και επιχειρηµατικότητας, καθώς
και η έλλειψη δεσµών µεταξύ της έρευνας των αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων σε αγροτικές
περιοχές εµπόδιζαν -και εξακολουθούν να εµποδίζουν- την εν-
σωµάτωση των καινοτόµων δράσεων στην παραγωγική διαδικα-
σία, αλλά, πρωτίστως, τη δηµιουργία οικονοµίας κλίµακας.

Επιπλέον οι συνήθεις πρακτικές µιζέριας και υστέρησης στον
αγροτικό χώρο, ριζωµένες βαθιά για πάρα πολλές δεκαετίες,
αποτελούν τροχοπέδη στον εκµοντερνισµό του τοµέα και στην
ανταγωνιστικότητα του. 

Θα πρέπει, επιτέλους, να προωθήσουµε και να δροµολογή-
σουµε ως µονόδροµο στη σύγχρονη εφαρµογή της αγροτικής δια-
δικασίας την κάθετη απόρριψη του κρατικοδίαιτου
συνεταιριστικού ή αγροτικού κινήµατος και να αναζητήσουµε
νέους τρόπους παραγωγής και εµπορίας των αγροτικών και κτη-
νοτροφικών προϊόντων, είτε µέσω της καινοτοµίας, είτε µέσω των
επιχειρηµατικών δικτυώσεων, είτε µέσω νέου τύπου επιχειρηµατι-
κών συνεταιρισµών. Θα πρέπει, επίσης, να δηµιουργήσουµε ενώ-
σεις παραγωγών, στηριγµένες στη λογική της επιχειρηµα-
τικότητας, του ανταγωνισµού, της καινοτοµίας και της ποιότητας.

Αυτοί οι αγρότες θα βρίσκονται στην αιχµή των µεγάλων ευ-
ρωπαϊκών ανακατατάξεων στον γεωργικό τοµέα. Μόνο οι πρω-
ταγωνιστές του νέου τύπου συνεταιρισµών θα είναι σε θέση να
περάσουν στην εποχή της ψηφιακής γεωργίας και να γίνουν αν-
ταγωνιστικοί. 

Αν και ο πρώτος νόµος που ρυθµίζει το καθεστώς των αγροτι-
κών συνεταιρισµών, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρονολογείται
από την περίοδο της Εθνικής Ανασυγκρότησης του Ελευθερίου
Βενιζέλου -είναι ο ν.602/1915- σήµερα, έναν αιώνα µετά, µε ψη-
φισµένους έξι διαφορετικούς νόµους για τους συνεταιρισµούς
και χίλιες τουλάχιστον µείζονες τροπολογίες δεν είναι ακόµη
επακριβώς γνωστός ο αριθµός των συνεταιρισµών, των µελών
τους και του κύκλου εργασιών τους.

Έχει γίνει µία έρευνα της διαΝΕΟσις του 2017 από την οποία
προκύπτει ότι από έξι χιλιάδες επτακόσια εβδοµήντα καταστα-
τικά συνεταιρισµών ξαφνικά εξαφανίστηκαν τα πέντε χιλιάδες
επτακόσια και έµειναν µόνο τα υπόλοιπα. Δεν θα επιµείνω σε
αυτά, γιατί αναφέρθηκαν και συνάδελφοι προηγουµένως. Ανα-
φέρθηκε ειδικά ο κ. Σταµενίτης. Θα πω µόνο πως διακόσιοι
εξήντα αγροτικοί συνεταιρισµοί πραγµατοποιούν ετήσιο κύκλο
εργασιών µεγαλύτερο από 500.000 ευρώ.

Δεν χρειάζεται, επίσης, να σχολιάσουµε τα χρέη δισεκατοµµυ-
ρίων που έχουν πολλοί συνεταιρισµοί, τα φαινόµενα κακοδιαχει-
ρίσεων που φτάνουν ακόµη και στα όρια των ποινικών ευθυνών
και τις διαδικασίες εκκαθάρισης λόγω της σύνδεσής τους µε
οφειλές που σήµερα ξεπερνούν τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και
είναι στο σύνολο τους ληξιπρόθεσµες. 

Επιγραµµατικά, το νέο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, καινοτοµεί σε τρεις βασικούς άξονες: Προβλέπει δυνατό-
τητα συµµετοχής στους αγροτικούς συνεταιρισµούς µελών,
επενδυτών µε δικαίωµα υπό προϋποθέσεις ψήφου στη λήψη
αποφάσεων. Προωθεί τα ευέλικτα µικρά σχήµατα, εφόσον ειδι-
κές συνθήκες το επιβάλλουν. Συστηµατοποιεί τη λειτουργική και
επιχειρησιακή δεινότητα των αγροτικών συνεταιρισµών, παρέ-

χοντας τη δυνατότητα µικροχρηµατοδοτήσεων µε τη µορφή πι-
στώσεων και του σχηµατισµού ειδικό αποθεµατικό από τα πλεο-
νάσµατα ή τα κέρδη αυτών, ενώ επαναπροσδιορίζει το
φορολογικό καθεστώς που διέπει τη λειτουργία τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς η πραγµατικότητα έχει αποδείξει ότι η δοµή των

αγροτικών συνεταιρισµών, όπως αυτή στήθηκε και εφαρµόστηκε
µέχρι σήµερα, αντικατοπτρίζει περίτρανα την αποτυχηµένη πο-
λιτική, η οποία δεν είχε ως στόχο την ανάπτυξη του ίδιου του συ-
νεργατισµού, αλλά τη χρησιµοποίηση του ως κοµµατικού και
πολιτικού εργαλείου.

Θα πρέπει πλέον προς όφελος της αναπτυξιακής επιτάχυνσης
και της βιωσιµότητας στο παγκόσµιο γίγνεσθαι να αλλάξουµε
αυτή την αναχρονιστική αντίληψη και να καλλιεργήσουµε συστη-
µατικά και µεθοδικά τη συνεργασία µεταξύ των ιδιωτών που φέ-
ρουν το επιχειρηµατικό πνεύµα και του συνεταιριστικού τοµέα
που φέρει τις αξίες της συνεργατικότητας και της µακροχρόνιας
οικοδόµησης κοινωνικού κεφαλαίου. 

Οι συνεταιρισµοί νέου τύπου είναι υπόθεση των µελών του
νέου τύπου που οικοδοµούν µε τη σειρά τους ένα νέο κράτος
σύγχρονου τύπου.

Σας ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κυρία Μακρή, και για τον χρόνο. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω τους συναδέλφους ότι απόψε θα
πάµε τον κατάλογο µέχρι τον κ. Νεοκλή Κρητικό από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τι αριθµό είναι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι ο

αριθµός 32, κύριε Καρασµάνη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης από τη Νέα Δηµο-

κρατία για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην εκφορά του λόγου µας για

τα θέµατα τα εθνικά πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.
Ο ελληνικός λαός είναι ενωµένος. Κάνει σωστά την προσπάθεια.
Ο Πρωθυπουργός χειρίζεται µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα
και νηφαλιότητα αυτό το µεγάλο θέµα και σε εθνικό και σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Οι ένοπλες δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας
υπερασπίζονται αποτελεσµατικά τα σύνορά µας, µετά την ασύµ-
µετρη απειλή που δέχεται τις τελευταίες ηµέρες η χώρα µας από
τη γειτονική Τουρκία.

Μετά την τελευταία παρέµβαση του κυρίου Υπουργού που
έδωσε πραγµατική διάσταση στο θέµα, νοµίζω ότι πρέπει να στα-
µατήσω και να επανέλθω στο θέµα της ηµερήσιας διάταξης που
είναι οι αγροτικοί συνεταιρισµοί.

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο επιχειρείται εκ νέου να ρυθµι-
στεί το νοµικό πλαίσιο που διέπει τη λειτουργία των αγροτικών
συνεταιριστικών οργανώσεων στη χώρα µας, όπου το οικογενει-
ακό δίκαιο, η ιδιοκτησιακή κουλτούρα και γενικότερα η µέχρι
τώρα οικονοµική µας ιστορία δεν έχουν διευκολύνει τις συνερ-
γασίες και τις κοινές οικονοµικές προσπάθειες, ιδιαίτερα στον
χώρο της υπαίθρου. Για αυτό και θεωρώ πως στη σηµερινή συγ-
κυρία το εν λόγω νοµοσχέδιο βρίσκεται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, καθώς ενσωµατώνει στις διατάξεις του στοιχεία που
ανταποκρίνονται στις απαιτήσεις µιας σύγχρονης κοινωνίας και
ενός σύγχρονου συνεταιριστικού κινήµατος, το οποίο προσπαθεί
να επιβιώσει, να αναπτυχθεί µε όρους παγκόσµιας αγοράς και
ανταγωνιστικής οικονοµίας.

Παράλληλα, θεωρώ πως µε τα κίνητρα που δίνει συµβάλλει σε
αρκετό βαθµό στην εύρυθµη λειτουργία των αγροτικών συνεται-
ρισµών και στη διαµόρφωση δυνατοτήτων υγειούς ανταγωνι-
σµού, µε δεδοµένο ότι όλοι συµφωνούν πως η ανάπτυξη
µονάδων συνεργατικότητας στον πρωτογενή τοµέα της οικονο-
µίας µας αποτελεί σήµερα αδήριτη ανάγκη. Αυτός είναι ο µονα-
δικός δρόµος για την επίτευξη οικονοµιών κλίµακος.

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο επιχειρείται -θα έλεγα- µία µε-
γάλη τοµή ως προς τη συµµετοχή των ιδιωτών στο συνεταιρι-
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στικό κεφάλαιο και στη διοίκηση των αγροτικών συνεταιρισµών.
Νοµίζω πως θα ήταν λάθος, µε δεδοµένη την κατάσταση που επι-
κρατεί σήµερα στο συνεταιριστικό µας κίνηµα, να µη γίνεται προ-
σπάθεια προς την κατεύθυνση αυτή. Να είστε βέβαιοι πως πολύ
σύντοµα η πράξη και η ζωή θα κρίνουν την αποτελεσµατικότητα
του εγχειρήµατος.

Πρώτιστο µέληµα της πολιτείας, ανταποκρινόµενη άλλωστε
και στο άρθρο 12 του Συντάγµατος, δεν είναι απλώς να θέτει
έναν σταθερό στον χρόνο θεσµικό πλαίσιο και τις νοµικές λει-
τουργίες, το πώς δηλαδή θα λειτουργήσει ένας αγροτικός συνε-
ταιρισµός, αλλά και να δίνει και την ώθηση εκείνη, αλλά και τα
οικονοµικά και άλλα ακίνητα, που θα στρέψουν το ενδιαφέρον
των αγροτών µας προς τα συνεργατικά σχήµατα.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ακράδαντα
πως οι διατάξεις του συζητούµενου νοµοσχεδίου θα είχαν µεγα-
λύτερη απήχηση και µεγαλύτερη αξία στον αγροτικό κόσµο, αν
µαζί µε αυτό γινόταν παράλληλή εκµετάλλευση και αξιοποίηση
συγκεκριµένων προγραµµάτων µέτρων που περιλαµβάνονται στο
υφιστάµενο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης της χώρας µας
για την περίοδο 2014-2020.

Και για να γίνω πιο σαφής, σας λέω ότι από τον Ιούλιο του
2014 εκπονήσαµε και εντάξαµε τότε στο Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης, το οποίο εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
τρία πολύ σηµαντικά, κατά τη γνώµη µου, προγράµµατα, µέτρα. 

Πρώτον, πρόκειται για µέτρο 9 που αφορά στις οµάδες παρα-
γωγών µε ένα κονδύλι της τάξης των 25.000.000 που έχει να
κάνει µε την ενίσχυση της δηµιουργίας και λειτουργίας οµάδων
παραγωγών, κοινοπραξιών και διεπαγγελµατικών οργανώσεων,
ένα πρόγραµµα, µέτρο που η προηγούµενη κυβέρνηση επί τεσ-
σεράµισι χρόνια το άφησε αναξιοποίητο, χωρίς να αντλήσει ούτε
ένα ευρώ προς όφελος των Ελλήνων αγροτών. 

Ακόµα και οι διθυραµβικές της εξαγγελίες, όπως για παρά-
δειγµα το 2017 για τη σύσταση Εθνικής Διεπαγγελµατικής Ορ-
γάνωσης στο ροδάκινο, παρέµειναν στα χαρτιά. Είναι νωπό το
µελάνι, είναι νωπά τα δηµοσιογραφικά φλας από τις υπογραφές
από το φεστιβάλ της Βέροιας. Ακόµη περιµένουµε τη σύσταση
της διεπαγγελµατικής του ροδάκινου. 

Κύριε Υπουργέ, εσείς έχετε ανοίξει τον δρόµο για τη σύσταση
των εθνικών διεπαγγελµατικών οργανώσεων. Προχωρήστε, λοι-
πόν, στη σύσταση αυτή τη διεπαγγελµατική του ροδάκινου. 

Είναι απαίτηση όλων των παραγωγών, οι οποίοι πιστεύουν ότι
µε τη διεπαγγελµατική θα προστατευθεί το προϊόν, θα προστα-
τευθούν οι τιµές, θα µπει ένα φρένο σε αυτό που γίνεται κάθε
καλοκαίρι, το ανατολίτικο παζάρι, όπου οργιάζει η παρανοµία, η
παρατυπία και η κερδοσκοπία. Δεν έχω τον χρόνο να επεκταθώ.

Το δεύτερο πρόγραµµα - µέτρο, το Μ16, µε ένα κονδύλι της
τάξης των 87.000.000 ευρώ για την ενίσχυση των συνεργατικών
σχηµάτων και αυτό επί τεσσεράµισι χρόνια παραµένει παγωµένο,
ενώ η εφαρµογή του θα µπορούσε να προσφέρει την οικοδό-
µηση γεφυρών ανάµεσα στην επιστήµη και την εφαρµογή καινο-
τόµων γεωργικών τεχνολογιών στην πράξη, να ενισχύσει
περαιτέρω την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων του πρωτο-
γενή τοµέα, ιδίως στον τοµέα των τροφίµων και των τοπικών
αγροτικών προϊόντων, ενώ παράλληλα, θα συνέβαλε στην ανα-
ζήτηση νέων καλλιεργητικών πρακτικών συνυφασµένων µε την
προστασία του περιβάλλοντος και πρακτικών προσαρµοσµένων
στις κλιµατικές αλλαγές.

Το τρίτο δε, το πρόγραµµα - µέτρο Μ2 µε συνολικό προϋπο-
λογισµό 125.000.000 ευρώ αφορά στους γεωργικούς συµβού-
λους, τις χρηµατοδοτούµενες δηλαδή από την Ευρωπαϊκή
Ένωση συµβουλευτικές δραστηριότητες για τη στήριξη του Έλ-
ληνα γεωργού και κτηνοτρόφου στην αντιµετώπιση των καθηµε-
ρινών προβληµάτων στην εργασία του.

Επί τεσσεράµισι χρόνια και αυτό το µέτρο αράχνιαζε στα συρ-
τάρια του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
τώρα η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου σπεύδει να προλάβει
τις ηµεροµηνίες προκειµένου να µη χαθούν τα κονδύλια.

Πρόκειται για ένα πρόγραµµα - µέτρο, το οποίο, για παρά-
δειγµα θα µπορούσε να αξιοποιηθεί και από τη νέα Εθνική Συν-
τονιστική Οργάνωση των Αγροτικών Συνεταιρισµών, η οποία
προβλέπεται να συσταθεί να το συζητούµενο νοµοσχέδιο, ώστε

οι συνεταιρισµένοι Έλληνες αγρότες και κυρίως, οι νέοι γεωργοί
και κτηνοτρόφοι να βελτιώσουν τις γνώσεις τους, την αειφόρο
διαχείριση και τη συνολική απόδοση της εκµετάλλευσής τους.

Σπεύδω, πάντως, να επιστήσω την προσοχή σας, κύριε
Υπουργέ, γιατί φθάνουν στα αυτιά µου πληροφορίες πως διάφο-
ροι επιτήδειοι µε εταιρική µορφή αρχίζουν να εµφανίζονται, µε
σκοπό να λυµαίνονται αυτά τα 125.000.000 ευρώ, προσλαµβά-
νοντας ως συνεργάτες τους ελάχιστους γεωτεχνικούς συµβού-
λους, ενώ στόχος του αρχικού προγράµµατος που εµείς
εκπονήσαµε και υποβάλαµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήταν να
αξιοποιήσουµε έξι χιλιάδες γεωτεχνικούς υπό την εποπτεία του
ΕΛΓΟ - ΔΗΜΗΤΡΑ.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν προγράµµατα,
υπάρχουν µέτρα, υπάρχουν κονδύλια, υπάρχει ακόµα πολύς χρό-
νος, όπου η πολιτεία πρέπει να κινηθεί για να στηρίξει έµπρακτα
το αγροτικό συνεταιριστικό κίνηµα και τον Έλληνα αγρότη, όπως
πολύ µεγάλη στήριξη πιστεύω πως θα προσθέσει και η τροπο-
λογία που έχω καταθέσει για τον συµψηφισµό των ασφαλιστικών
εισφορών προς τον ΕΛΓΑ µε τις δικαιούµενες αποζηµιώσεις σε
νοµούς που κηρύσσονται σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας το είπα ότι το βιώσαµε πέρυσι στον
Νοµό Πέλλας, όταν στις 10 Ιουνίου ένα µπουρίνι µε καταιγίδα και
τυφώνα, συνοδευόµενο από σφοδρή χαλαζόπτωση, σάρωσε κυ-
ριολεκτικά τον νοµό και κατέστρεψε όλες τις δενδροκαλλιέρ-
γειες. Ολόκληρες φυτείες ξεριζώθηκαν, υπόστεγα και αποθήκες
έπεσαν και είχαµε την τύχη να µη θρηνήσουµε θύµατα, όπως
έγινε την ίδια µέρα στη Χαλκιδική, που δυστυχώς είχαµε θύµατα.
Ακριβώς το ίδιο πρόβληµα έχει και η γειτονική Ηµαθία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό µε την
ανοχή σας, σας παρακαλώ.

Το Υπουργείο Οικονοµικών µε απόφασή του ανέστειλε τις βε-
βαιούµενες οφειλές των αγροτών και νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι
πρέπει να κάνετε και εσείς κάτι αντίστοιχο, ως Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, δηλαδή να δώσετε τη δυνατό-
τητα στους παραγωγούς να µπορέσουν να συµψηφίσουν τις
ασφαλιστικές τους εισφορές µε την αποζηµίωση που δικαιούν-
ται. Διαφορετικά, δεν υπάρχει περίπτωση να πληρώσουν, γιατί
έχουν καταστραφεί ολοσχερώς. Η ζηµιά είναι βιβλική. Δεν υπάρ-
χει ευρώ για να µπορέσουν να πληρώσουν τις ασφαλιστικές τους
εισφορές. Αντιµετωπίζουν πρόβληµα επιβίωσης.

Η αποδοχή της τροπολογίας θα είναι για αυτούς λύτρωση,
κύριε Υπουργέ και θα πιστωθεί θετικά σε σας.

Θα πω και δυο κουβέντες για τις δύο τροπολογίες που κατα-
θέσατε. Ως προς την τροπολογία για την αναστολή των διώξεων
των µελών των διοικήσεων των αγροτικών συνεταιρισµών συνδέ-
σµων, έχω τοποθετηθεί στην επιτροπή. Είναι δίκαια, σωστή. Την
υπερψηφίζω, όπως επίσης και την τροπολογία που έχει σχέση
µε την εύρυθµη λειτουργία των οργανισµών ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ για
την πρόσκληση έµπειρου τεχνικού προσωπικού, όπως επίσης και
τη διάταξη που προβλέπει την παράταση της προθεσµίας για την
επικύρωση των ανωµάλων δικαιοπραξιών, που αφορά πολλούς
συµπολίτες µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε
καλά!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ανακοινώνω ότι οι Υπουρ-
γοί Εξωτερικών και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 3-3-2020 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση Σύµβασης Δωρεάς µεταξύ του κοινωφελούς
ιδρύµατος µε την επωνυµία «Αλέξανδρος Σ. Ωνάσης», της ανώ-
νυµης εταιρείας µε την επωνυµία «ΑΡΙΟΝΑ ΕΛΛΑΣ ανώνυµη εται-
ρεία καλλιτεχνικών και πολιτιστικών εκδηλώσεων τεχνική
οικοδοµική» και του Ελληνικού Δηµοσίου.

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Οικονόµου Ιωάννης από τη Νέα Δη-

µοκρατία, ο οποίος για όσους δεν ξέρουν, είναι και κτηνοτρόφος
και µπορεί να µας πει πολλά.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡI’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 10767



ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Και γεωπόνος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κτηνοτρό-

φος εν µέρει. Έχει µια φοβερή µονάδα.
Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω, αναφε-

ρόµενος στη µεγάλη στρατηγική εθνική επιτυχία, που φέρει φυ-
σικά τη σφραγίδα της Κυβέρνησης και του Κυριάκου Μητσοτάκη,
αλλά κυρίως είναι εθνική επιτυχία σε αυτό που συνέβη σήµερα.

Σήµερα το σύνολο της ευρωπαϊκής ηγεσίας διαπίστωσε επι-
τόπου ότι ο Τούρκος Πρόεδρος έχει µετατρέψει τη χώρα του
από κράτος στον µεγαλύτερο διακινητή ανθρώπων στον κόσµο.
Φυσικά, για να είµαστε καθαροί και ειλικρινείς, οι διαπιστώσεις
οφείλουν να έχουν και την ανάλογη συνέχεια στο διπλωµατικό
πεδίο και στις αποφάσεις, γιατί η κατάσταση στα νησιά µας είναι
ήδη εκρηκτική και η συνέχιση του στοιβάγµατος ανθρώπων από
την Τουρκία στον Έβρο είναι άκρως επικίνδυνη.

Παράλληλα, είναι ξεκάθαρο ότι κάθε επιχειρούµενη και υποκι-
νούµενη εισβολή και παραβίαση των συνόρων δεν υπάρχει περί-
πτωση να γίνει ανεκτή. Με αποφασιστικότητα, µε σχέδιο, µε
υψηλό ηθικό οι στρατιώτες, οι αστυνοµικοί, λιµενικοί, οι συνοριο-
φύλακες κάνουν το καθήκον τους και έχουν και την εµπιστοσύνη
και τον σεβασµό µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
επιχειρείται η οργάνωση ενός στρατηγικής σηµασίας για την
ανάπτυξη της αγροτικής οικονοµίας χώρου, αυτού των συνεται-
ρισµών. Κατ’ αρχάς, οφείλουµε να καταστήσουµε σαφές πως οι
συνεταιρισµοί είναι επιχειρηµατικές ενώσεις ιδιοκτητών και ως
τέτοιοι, είναι θεσµοί της ελεύθερης οικονοµίας και της αγοράς
και εποµένως, είναι απολύτως συµβατοί µε την ιδεολογία ενός
κόµµατος, όπως η Νέα Δηµοκρατία, που θεωρεί την ιδιωτική
πρωτοβουλία, την επιχειρηµατικότητα βασικούς πυλώνες της
ανάπτυξης και της ευηµερίας.

Εκτός αυτού, όµως, οι συνεταιρισµοί και άλλοι µηχανισµοί,
όπως οι οµάδες παραγωγών, µπορούν να προσφέρουν αποτελε-
σµατική και ικανοποιητική απάντηση σε ένα από τα πιο δοµικά
προβλήµατα της ελληνικής γεωργίας, το µικρό µέγεθος και την
κατάτµηση του κλήρου. Η συνεταιριστική οργάνωση των παρα-
γωγών τούς επιτρέπει, τους δίνει τη δυνατότητα να αποκτήσουν
το µέγεθος εκείνο που είναι απαραίτητο για να είναι ανταγωνι-
στικοί σε ένα σκληρό παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον, χωρίς
προστατευτισµούς, στο οποίο για να επιβιώσεις, θα πρέπει να
παράγεις ποιοτικά και µε µικρό κόστος.

Οι οικονοµίες κλίµακας που µπορούν να επιτευχθούν µπορούν
να διασώσουν την ιδιοκτησία στη γεωργία και να την κάνουν προ-
σοδοφόρα, περισσότερο προσοδοφόρα από αυτή που είναι σή-
µερα.

Όµως η συνεταιριστική οργάνωση δεν σηµαίνει µόνο οικονο-
µίες κλίµακος, µια στην ουσία κίνηση αµυντική. Σηµαίνει ότι οι
αγρότες µπορούν να κινηθούν και επιθετικά. Το µέγεθος σε κα-
θιστά κεντρικό παίκτη, συνοµιλητή µε τις αγορές, µε τους εµπό-
ρους, υπολογίσιµο παράγοντα στις πηγές άντλησης οικονοµικών
πόρων. Το µέγεθος καθιστά κάποιον ικανό να προχωρήσει πιο
µακριά, να θέσει κανόνες διαχείρισης της παραγωγής του, να
την πιστοποιήσει, να τη διαφοροποιήσει, να της δώσει ταυτό-
τητα, να την τυποποιήσει και να τη µεταποιήσει, έτσι ώστε να αυ-
ξήσει τα έσοδα και την πρόσοδό του.

Στην επιτροπή στην τοποθέτησή της εισηγήτριας, στην τοπο-
θέτηση του κυρίου Υπουργού και των συναδέλφων αναφέρθηκαν
αναλυτικά οι νέες δυνατότητες, οι τοµές που δίνει ο καινούργιος
νόµος, οπότε παρέλκει να επανέλθω.

Θέλω να σταθώ στο εξής. Η επιτυχία ή όχι µιας συνεταιριστι-
κής οργάνωσης σε µεγάλο βαθµό είναι αποτέλεσµα της διαχείρι-
σης των µελών της. Οι αγρότες µας θα πρέπει να εµπνευστούν και
να παραδειγµατιστούν από τα παραδείγµατα και από την παρά-
δοση της ελληνικής συνεταιριστικής οργάνωσης -ακόµα και στα
προεπαναστατικά χρόνια θυµίζω τον συνεταιρισµό των Αµπελα-
κίων- αλλά και από άλλα διεθνή πρότυπα που υπάρχουν στην Ευ-
ρώπη σήµερα, στην Αυστρία, στην Ολλανδία, στη Γαλλία. Θύµισε
ο κύριος Πρόεδρος ότι πολλά από αυτά τυγχάνει να τα γνωρίζω
καλά εξαιτίας της ενασχόλησής µου µε τα γαλακτοκοµικά.

Τέτοια παραδείγµατα, φυσικά, υπάρχουν και στην Ελλάδα και
ανάµεσα σε αυτά υπάρχουν πολλά και σηµαντικά και στη Φθιώ-
τιδα, όπως είναι ο ελαιουργικός συνεταιρισµός στη Στυλίδα,
όπως είναι οι συνεταιρισµοί φυστικοπαραγωγών στη Μάκρη και
στον Μώλο, όπως είναι ο αλιευτικός συνεταιρισµός στον Άγιο
Κωνσταντίνο.

Το νοµοσχέδιο θα πρέπει να το αντιµετωπίσουν οι Έλληνες πα-
ραγωγοί ως αφετηρία επανεκκίνησης, διότι το αντίθετο, δηλαδή
η αποτυχία του θα έχει καταστροφικά αποτελέσµατα πρώτα για
τους ίδιους και τις οικογένειές τους και ακολούθως, για την
αγροτική οικονοµία.

Έρχοµαι τώρα σε ένα πολύ σχετικό ζήτηµα µε αυτό που συζη-
τάµε σήµερα. Πριν από λίγες µέρες, κύριε Υπουργέ, έγινε µε
πρωτοβουλία σας, µία εξαιρετική συζήτηση για την πορεία των
διαπραγµατεύσεων της νέας ΚΑΠ. Πρώτος στόχος µας πρέπει
να είναι η χώρα να διασώσει ει δυνατόν το σύνολο των πόρων
που είχε στη διάθεσή της ή έστω η µείωση να µην υπερβεί τη µεί-
ωση του προϋπολογισµού, παρά τις δυσκολίες που δηµιουργεί
τόσο το Brexit όσο και οι ανάγκες χρηµατοδότησης νέων προ-
κλήσεων. Άλλωστε, όπως πολύ εύστοχα παρατήρησε και ο Πρω-
θυπουργός, σε αυτή την πολύ κρίσιµη στροφή για την Ευρώπη,
δεν µπορεί να θέλουµε να πετύχουµε περισσότερα πράγµατα µε
λιγότερους πόρους.

Δεύτερος στόχος πρέπει να είναι η αξιοποίηση αυτών των
πόρων για να προχωρήσουµε στις απαραίτητες προσαρµογές,
έτσι ώστε να παράγουµε περισσότερα, ποιοτικότερα, ακριβό-
τερα προϊόντα, που όµως θα υπάρχουν καταναλωτές για να τα
αγοράσουν. 

Τρίτος στόχος πρέπει να είναι η αύξηση του αγροτικού εισο-
δήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εξαγωγές των αγροτικών
προϊόντων της Ολλανδίας αντιστοιχούν στο 12% του ΑΕΠ της
χώρας. Η Ελλάδα είναι ελλειµµατική κατά 1,7%. Παραθέτω τα
στοιχεία αυτά, όχι γιατί έχω την αυταπάτη πως υπάρχει περί-
πτωση να καλύψουµε την υστέρηση δεκαετιών, µην πω παρα-
πάνω. Γίνεται η κατάθεση αυτών των στοιχείων προκειµένου να
αποδείξει πόσο λάθος και εν τέλει καταστροφική είναι η αντίληψη
ότι η ενασχόληση µε τη γεωργία είναι αντικείµενο καθυστερηµέ-
νων οικονοµιών. Η Ολλανδία, η Γαλλία, το Ισραήλ διαψεύδουν
τον ισχυρισµό αυτό. Το παράδειγµά τους µας δείχνει τα τεράστια
περιθώρια που έχουµε να αναπτύξουµε τη γεωργία, εάν το κά-
νουµε µε σύγχρονους όρους, εάν άρουµε τα εµπόδια, εάν επι-
κεντρώσουµε στην έρευνα, εάν επικεντρώσουµε σε νέες
ποικιλίες, εάν πειραµατιστούµε σε νέες τεχνικές καλλιέργειες,
εάν µπούµε σε µεγάλα εµπορικά δίκτυα. Κάθε ένα από όλα αυτά
που είπα είναι ξεχωριστό κεφάλαιο από µόνο του µε πολλά υπο-
κεφάλαια από κάτω.

Θέλω σε δύο να επικεντρωθώ: Πρώτον, στην ανάγκη εκτετα-
µένων εγγειοβελτιωτικών έργων µε στόχο την αύξηση των αρ-
δευόµενων εκτάσεων που οδηγεί και σε αύξηση της παραγωγής.
Και δεύτερον, στη δηµιουργία ενός εκτεταµένου σε όλη τη χώρα
και µε στόχο την κάλυψη όλων των καλλιεργειών, δικτύου γεωρ-
γικών προβλέψεων και προειδοποιήσεων, ώστε να προστατεύ-
σουµε τις καλλιέργειές µας από προσβολές και εχθρούς που και
η µονοκαλλιέργεια, αλλά και κλιµατική αλλαγή µεγεθύνουν. Κο-
στίζουν αυτά; Φυσικά και κοστίζουν, όπως όλα τα δηµόσια έργα.
Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είναι το σηµαντικό. Δη-
µόσιο έργο δεν µπορεί να είναι µόνο η κατασκευή του µετρό ή
ένα λιµάνι ή ένας µεγάλος οδικός άξονας, εκείνο που πρέπει να
γίνει είναι να φύγουµε από αυτή τη λογική και να χαρακτηρίζουµε
ως δηµόσιο µόνο ένα συγκοινωνιακό ή κτηριακό έργο. Δηµόσια
πρέπει να είναι και τα έργα που προανέφερα πριν και µάλιστα,
αυτά θα αποδώσουν συντοµότερο και πολύ περισσότερα.

Κλείνω, κύριε πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η γεωργία µπορεί πραγµατικά

να βοηθήσει τη χώρα, αρκεί να ασχοληθούµε µαζί της, να κατα-
λάβουµε την τεράστια προοπτική ανάπτυξης που έχει και να της
δώσουµε την προτεραιότητα που απαιτείται. Το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει ένα σηµαντικό κενό: Είναι ένα σηµαν-
τικό βήµα προς την κατεύθυνση αυτή, γι’ αυτό και το υπερψη-
φίζω και σας καλώ να το υπερψηφίσετε και εσείς.

10768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Οικονόµου και για το χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γιόγιακας Βασίλειος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Ορίστε, κύριε Γιόγιακα, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω και εγώ από τη σειρά µου και από τη

µεριά µου να εκφράσω τα θερµά µου συγχαρητήρια, την ικανο-
ποίησή µου, αλλά και την περηφάνεια που νιώθουµε όλοι µας
για την προσπάθεια που καταβάλλουν στρατιωτικές, αστυνοµι-
κές και λιµενικές δυνάµεις στα σύνορα µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη Νέα Δηµοκρατία δεν κρύ-
ψαµε ότι και στο κοµµάτι της αγροτικής παραγωγής φέρνουµε
µία διαφορετική αντίληψη. Πιστεύουµε στη δύναµη των συνερ-
γατικών σχηµάτων, των ενώσεων αγροτών, των αγροτικών συνε-
ταιρισµών. Πιστεύουµε ότι η ανεµπόδιστη ανάπτυξή τους είναι
ένας από τους δρόµους για να δώσουµε µεγαλύτερο αντίκρισµα
στις περιουσίες και το µόχθο των παραγωγών µας, να δώσουµε
µεγαλύτερη αξία στα αγροδιατροφικά µας προϊόντα, να µει-
ώσουµε τα κόστη παραγωγής. Και επειδή ακριβώς πιστεύουµε
στη δύναµη των συνεταιρισµών, θέλουµε να τους στηρίξουµε µε
κάθε διαθέσιµο τρόπο, να τους δώσουµε δυνατότητες και ευελι-
ξία και αυτό κάνουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο: Δίνουµε στους συ-
νεταιριστές, δίνουµε στους συνεταιρισµούς τη δύναµη της
επιλογής, να επιλέξουν να φτιάξουν ένα συνεταιρισµό χωρίς πε-
ριττές διαδικασίες, µε όσο το δυνατόν µικρότερα διοικητικά και
οικονοµικά βάρη, να επιλέξουν οι ίδιοι πώς θα ρυθµίσουν τις σχέ-
σεις τους και πώς θα οργανώσουν τις δραστηριότητές τους, να
επιλέξουν αν, πόσο και πώς θέλουν να διεκδικήσουν το µεγά-
λωµά τους, να µετρήσουν τις δυνάµεις τους απέναντι στον αν-
ταγωνισµό είτε στην ελληνική αγορά είτε στο εξωτερικό. Σκοπός
µας είναι να δώσουµε στη συνεταιριστική δραστηριότητα τα απα-
ραίτητα εργαλεία για να ανοίξει τα φτερά της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής, πολλοί συνάδελφοι από την Αντιπολίτευση διαφώνησαν µε
τη δυνατότητα συµµετοχής ιδιώτη επενδυτή µε δικαίωµα ψήφου
µέχρι και 35% του συνολικού αριθµού των ψήφων. Ειπώθηκε ότι
παραβιάζονται οι αρχές του συνεταιρισµού, ότι αποτελεί το Δού-
ρειο Ίππο του κεφαλαίου, ότι δεν θα δουλέψει, άρα ότι είναι
αχρείαστη. Η αλήθεια είναι ότι δεν παραβιάζεται ούτε η δηµο-
κρατική διοίκηση, ούτε η αυτονοµία, ούτε η ανεξαρτησία των συ-
νεταιρισµών, ότι πρώτα από όλα, η είσοδος ή µη του επενδυτή
εξαρτάται αποκλειστικά και µόνο από τα µέλη-παραγωγούς, ότι
οι επενδυτές µπορεί να µην είναι µόνο ιδιώτες, αλλά και άλλοι
συνεταιρισµοί, ελληνικοί ή και ευρωπαϊκοί, ότι χωρίς δικαίωµα
ψήφου, όπως ισχύει σήµερα, άρα και χωρίς δυνατότητα να δια-
µορφώσει ή να επηρεάσει αποφάσεις, κανείς επενδυτής δεν εν-
διαφέρθηκε να βάλει τα λεφτά του, ότι σε κάθε περίπτωση και
πέρα από το ότι θα ρυθµίζεται στο καταστατικό του κάθε συνε-
ταιρισµού προβλέπονται εκείνες οι δικλείδες που θα αποτρέψουν
αυθαιρεσίες και αλλοιώσεις της βούλησης της πλειοψηφίας. 

Υπάρχει και κάτι ακόµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
οποίο αξίζει να κρατήσουµε, γιατί ειπώθηκε και από εκπρόσωπο
του ίδιου του συνεταιριστικού κινήµατος: Ότι είσοδος επενδυτή
δεν σηµαίνει µόνο είσοδος κεφαλαίων, µπορεί να σηµαίνει εισα-
γωγή γνώσης σε τοµείς όπως: Η διοίκηση, οι πωλήσεις, η ταυτό-
τητα προϊόντων. Μπορεί να σηµαίνει άνοιγµα σε νέες
καλλιέργειες, νέες ποικιλίες, νέες µέθοδοι, νέες δραστηριότητες.
Σηµαίνει καλύτερους όρους πρόσβασης σε περιφερειακές και
διεθνείς αγορές, αλλά και αυτό που λέγεται κάθετη δικτύωση
όπως: Οι συνέργειες µε µεταποιητικές και τουριστικές επιχειρή-
σεις. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς που θα µπορούν να έχουν ξανά πρωταγω-
νιστικό ρόλο στην ανάπτυξη του πρωτογενή τοµέα. Και αυτό
εµείς πιστεύουµε ότι µπορεί να γίνει µε δύο τρόπους: Αφαιρών-
τας τα εµπόδια και απελευθερώνοντάς τους από την ασφυκτική
αγκαλιά του κράτους και δίνοντάς τους τα όπλα, για να µπορούν
να σταθούν σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον, επιστρέφοντας

τα µεγαλύτερα δυνατά οφέλη στα µέλη τους. Άλλωστε, το όραµά
µας για τους αγροτικούς συνεταιρισµούς χαρακτηρίζει αυτό που
θέλουµε να πετύχουµε ως Κυβέρνηση και που λέγαµε ως αντι-
πολίτευση: Να περάσουµε αυτό το µοντέλο της οικογενειακής,
της µικρής εκµετάλλευσης, στο µοντέλο της αγροτικής επιχεί-
ρησης και από τη λογική της επιδότησης σε αυτή της επιχειρη-
µατικότητας και της εξωστρέφειας. Εν τη ενώσει η ισχύς, λοιπόν.
Και αυτή τη δύναµη, τη δύναµη των πολλών θέλουµε να εµπνεύ-
σουµε και να ενθαρρύνουµε στους παραγωγούς µας.

Και κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να στηρίξω και εγώ την
τροπολογία του πρώην Υπουργού, του κ. Καρασµάνη, που να
δίνει τη δυνατότητα στους αγρότες να συµψηφίζουν τις ασφαλι-
στικές τους εισφορές µε τις αποζηµιώσεις που θα δικαιούνται
στην τρέχουσα χρονιά, γιατί σε µεγάλες καταστροφές δεν µπο-
ρούν πραγµατικά να ανταποκριθούν οι αγρότες στις υποχρεώ-
σεις τους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιόγιακα και για το χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κεφάλα Μαρία - Αλεξάνδρα.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα µας βιώ-

νει µία πρωτόγνωρη κατάσταση τις τελευταίες µέρες. Αυτά που
συµβαίνουν και παρακολουθούµε όλοι µας στον Έβρο συνιστούν
µία ενεργή, σοβαρή, και ασύµµετρη απειλή κατά της εθνικής µας
ασφαλείας.

Πρόκειται για µια οργανωµένη και συντονισµένη πίεση στα
ανατολικά χερσαία και θαλάσσια σύνορά µας. Οι χιλιάδες των
προσφύγων και µεταναστών υπό την ανοχή ή και την καθοδή-
γηση της Τουρκίας έχουν δηµιουργήσει µια ιδιαίτερα τεταµένη
κατάσταση στην περιοχή. 

Η στάση δε της γείτονος είναι απαράδεκτη. Κατά παράβαση
της συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας και των υποχρε-
ώσεων που απορρέουν από αυτή, οι γείτονές µας αντί να ελέγ-
ξουν και να περιορίσουν την παράνοµη διακίνηση µεταναστών
και προσφύγων, έρχονται ουσιαστικά και παίζουν οι ίδιοι τον
ρόλο του διακινητή.

Σε αυτή την πραγµατικότητα, η ελληνική Κυβέρνηση, οι Ένο-
πλες Δυνάµεις της χώρας, η Ελληνική Αστυνοµία και ο ελληνικός
λαός στέκονται στο ύψος των περιστάσεων. 

Η Κυβέρνησή µας, λειτουργώντας αστραπιαία και µεθοδικά,
διαµήνυσε προς κάθε κατεύθυνση τη βούληση να υπερασπιστεί
την ακεραιότητα της πατρίδας µας και τη διαφύλαξη των συνό-
ρων µας. Ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης αποδει-
κνύει εν τοις πράγµασι ότι είναι ο ηγέτης που στα δύσκολα µε
νηφαλιότητα, γνώση, παρρησία και αποτελεσµατικότητα λειτουρ-
γεί µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον και τις αξίες του Ελληνισµού. 

Οι Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας έδειξαν και
απέδειξαν την ετοιµότητά τους προς πάσα κατεύθυνση, µια ετοι-
µότητα που µεταφράζεται σε αποτροπή των χιλιάδων προσπα-
θειών παράνοµης εισόδου στη χώρα και αξίζουν συγχαρητήρια
όλοι αυτοί που βρίσκονται στα σύνορα αποφασισµένοι να τα δια-
φυλάξουν.

Τέλος, αξιοσηµείωτη είναι η αγάπη και η στήριξη που µεταφέ-
ρει ο ελληνικός λαός από κάθε γωνιά της πατρίδας µας προς
τους ένστολους στον Έβρο. Η οµοψυχία και η οµόνοια που δεί-
χνει ο λαός µας στα δύσκολα µας κάνουν υπερήφανους για την
καταγωγή µας και το έθνος µας. 

Ο µόνος που λείπει από την εθνική προσπάθεια είναι ο ΣΥΡΙΖΑ
και ο ελληνικός λαός βγάζει τα συµπεράσµατά του.

Έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο που
συζητάµε. Ο πρωτογενής αγροτικός τοµέας αποτέλεσε τη ραχο-
κοκαλιά της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας για πολλές δε-
καετίες. Ελλάδα και αγροτιά είναι έννοιες συνυφασµένες. 

Στο πέρασµα των χρόνων µε τις αλλαγές που έχουν συντελε-
στεί στη δοµή της κοινωνίας µας και της παραγωγικής βάσης
διαπιστώνουµε ότι η ελληνική αγροτική παραγωγή δεν είναι το
ίδιο ανταγωνιστική µε αυτή άλλων χωρών. Η χαµηλή παραγωγι-
κότητα, η µικρή πρόσβαση στις ξένες αγορές, ο κατακερµατι-
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σµός του κλήρου αποτελούν παραδοχές που µας οδηγούν στο
αποτέλεσµα της µειωµένης ανταγωνιστικότητας.

Μέσα σε αυτή την πραγµατικότητα οι αγροτικοί συνεταιρισµοί
βρίσκονται σε τέλµα. Και τι εννοώ; Σε σύνολο περίπου τεσσερά-
µισι χιλιάδων αγροτικών συνεταιρισµών ανά την επικράτεια, δύο
χιλιάδες ογδόντα οκτώ είναι αδρανείς -σχεδόν οι µισοί- εκατόν
δώδεκα βρίσκονται στη διαδικασία λύσης και εκκαθάρισης, ενώ
µόνο γύρω στους οκτακόσιους είναι ενεργοί και ενήµεροι στο
Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών
φορέων. Από αυτούς τους οκτακόσιους δε, οι µισοί συνεταιρι-
σµοί τζιράρουν κάτω από 50.000 ευρώ τον χρόνο.

Όπως καταλαβαίνουµε όλοι, κατάσταση αυτή χρήζει παρέµ-
βασης και αλλαγής. Και η παρέµβαση αυτή έρχεται µε το σηµε-
ρινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. 

Έρχεται να λύσει προβλήµατα που απέτυχε να επιλύσει ο
ν.4384/2016, ο νόµος ο δικός σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Θέσατε γραφειοκρατικές και περίπλοκες διαδικα-
σίες και υποχρεώσεις στη λειτουργία των αγροτικών συνεταιρι-
σµών. Τους κάνατε δυσκίνητους ως σχήµα.

Τι κάνουµε εµείς σήµερα; Ορίζουµε ένα σύγχρονο νοµοθετικό
πλαίσιο λειτουργίας των συνεταιρισµών που να ανταποκρίνεται
στις ανάγκες του εικοστού πρώτου αιώνα και στους κανόνες της
αγοράς. Στηρίζουµε το αυτοδιοίκητο, δίνοντας έµπρακτα τη δυ-
νατότητα στους συνεταίρους να λαµβάνουν τις αποφάσεις που
τους αφορούν. Δίνουµε στους αγρότες τη δυνατότητα να αξιο-
ποιήσουν την προσέλκυση ιδιωτικών κεφαλαίων και τη συµµε-
τοχή επενδυτών. Δεν λέµε ότι είναι υποχρεωµένοι να το κάνουν.
Δεν τους στερούµε, όµως, αυτή τη δυνατότητα.

Για να επιζήσουν οι συνεταιρισµοί και δια µέσω αυτών οι αγρό-
τες πρέπει να λειτουργήσουν σύµφωνα µε τους κανόνες της
ελεύθερης αγοράς και εµείς τους δίνουµε τα εφόδια. Απλοποι-
ούµε τη διαδικασία ίδρυσης αγροτικού συνεταιρισµού µε έγ-
κριση καταστατικού από την εποπτεύουσα αρχή, υπηρεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και όχι από δικαστική αρχή,
όπως ήταν µέχρι σήµερα, µειώνουµε τον αριθµό των απαραίτη-
των µελών σε δέκα τουλάχιστον πρόσωπα από είκοσι που είναι
σήµερα για τη σύσταση αγροτικού συνεταιρισµού, ενώ καθι-
στούµε δυνατή και τη σύσταση αγροτικού συνεταιρισµού και µε
λιγότερα πρόσωπα, εφόσον υφίστανται ειδικές συνθήκες.

Οδηγούµε µε τον τρόπο αυτό τους συνεταιρισµούς σε ένα πιο
ευέλικτο σχήµα. Ενισχύουµε ουσιαστικά το δικαίωµα του συνε-
ταιρίζεσθαι. Δίνουµε σάρκα και οστά στο εύστοχο αρχαίο από-
φθεγµα «η ισχύς εν τη ενώσει» µέσω κοινών προσπαθειών και
καταµερισµού των εργασιών να επιτυγχάνονται στόχοι που ατο-
µικά θα ήταν ιδιαίτερα δύσκολο, αν όχι αδύνατο, να επιτευχθούν.

Μέσω της άσκησης του δικαιώµατος του συνεταιρίζεσθαι, λοι-
πόν, πολλαπλασιάζεται η ισχύς του ατόµου για την επίτευξη ποι-
κίλλων στόχων. Προσαρµόζουµε τους συνεταιρισµούς στις
ανάγκες της εποχής µας. Επαναπροσδιορίζουµε το φορολογικό
καθεστώς που διέπει τη λειτουργία των αγροτικών συνεταιρι-
σµών. Δεν φορολογούνται τα πλεονάσµατα που δηµιουργεί ο
αγροτικός συνεταιρισµός. Φορολογούµε τα διαµενόµενα στα
µέλη κέρδη ως µέρισµα, σύµφωνα µε τις διατάξεις της ισχύου-
σας φορολογίας και απαλλάσσουµε την οποιαδήποτε υπεραξία
που προκύπτει από την αποτίµηση των περιουσιακών στοιχείων
κατά τον µετασχηµατισµό του αγροτικού συνεταιρισµού από
κάθε φόρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο επιτυχηµένος πρωτογενής το-
µέας της χώρας µας τον εικοστό πρώτο αιώνα µεταφράζεται σε
πρωταγωνιστικό ρόλο των αγροτών µας και των προϊόντων µας
στην παγκόσµια αγορά µε προϊόντα ποιοτικά και ανταγωνιστικά,
προϊόντα που παράγονται σ’ έναν τόπο ευλογηµένο. 

Εκεί στοχεύουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο, να ενισχύσουµε τη
συνεργατικότητα, να αυξηθούν οι συνεταιρισµοί και ο κύκλος ερ-
γασιών τους, να αυξηθούν τα µέλη και να πραγµατοποιηθούν
ισχυρότερα συνεταιριστικά σχήµατα. Θέλουµε δυνατό πρωτο-
γενή τοµέα. Για αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να ευχα-

ριστήσουµε τη συνάδελφο για τον χρόνο, πρώτα από όλα .
Τον λόγο έχει τώρα εκεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μπουκώρος Χρήστος, για τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε ότι δι-

καιούµαι βάσει του Κανονισµού δώδεκα λεπτά, διότι µίλησα τρία
και έξι λεπτά στην πρωτολογία µου και στη δευτερολογία µου.
Δεν θα κάνω σε καµµία περίπτωση ούτε κατάχρηση ούτε καν θα
εξαντλήσω τον χρόνο που δικαιούµαι, σεβόµενος το γεγονός ότι
έχει περάσει η ώρα και, επίσης, ότι είναι πολλοί συνάδελφοι που
περιµένουν να µιλήσουν.

Απλά, δεδοµένης της συζήτησης που προηγήθηκε για τα ζη-
τήµατα που έχουν ανακύψει τις τελευταίες µέρες και απασχο-
λούν όλους τους Έλληνες, ήθελα να πω ότι πριν από λίγη ώρα ο
πρώην Πρωθυπουργός και Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αλέξης
Τσίπρας, πράγµατι, σε συνέντευξή του στο «MEGA» είπε ότι και
ο ίδιος θα ακολουθούσε την ίδια πολιτική και καλώς σφράγισαν
τα σύνορα και, µάλιστα, ονόµασε…

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Σφραγισµένα ήταν τα σύνορα.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, µην ανησυχείτε. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Μην παραποιείτε τα λόγια του.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μην ανησυχείτε. Σας παραπέµπω

στη συνέντευξη του Προέδρου σας, ο οποίος χαρακτήρισε ορ-
γανωµένο σχέδιο τη συγκεκριµένη περίπτωση και προσπάθεια
εισβολής, πράγµα που δεν είχε χαρακτηρίσει µε τους ίδιους χα-
ρακτηρισµούς ούτε τα προηγούµενα χρόνια όταν ήταν Πρωθυ-
πουργός ούτε τους προηγούµενους µήνες που δεν ήταν. Να
ξέρουµε τι λέµε σε αυτή την Αίθουσα.

Αυτό, βεβαίως, εφόσον προκαλείτε και ανησυχείτε, το ότι µι-
λάει σήµερα, τέσσερις µέρες µετά την έναρξη των γεγονότων,
αποδεικνύει ότι δεν είχε να πει και κάτι και, βεβαίως, αντιλαµβα-
νόµενος ότι η συγκεκριµένη πολιτική που στηρίζει η συντριπτική
πλειοψηφία του ελληνικού λαού είναι στην ορθή κατεύθυνση,
σπεύδει να την υιοθετήσει.

Εµείς δεν τον κατηγορούµε για αυτό. Πράγµατι, να είναι µια
ειλικρινής προσπάθεια όλων των πολιτικών δυνάµεων για αρρα-
γές εσωτερικό µέτωπο, γιατί αυτή την ώρα η ελληνική Κυβέρ-
νηση δεν κάνει τίποτα άλλο παρά να προασπίζει τα κυριαρχικά
µας δικαιώµατα, να προστατεύει τα ελληνικά σύνορα. Εδώ να βά-
λουµε µια τελεία και να πούµε ότι σε αυτό όλοι συµφωνούµε.

Και για να µιλήσω και για το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ,  κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Πράγµατι βλέπω µια ιδεολογική αντιπαράθεση για τον πυρήνα
του νοµοσχεδίου και επειδή έχω την τύχη να προέρχοµαι από πε-
ριοχές όπου υπήρχαν πρωτοπόροι του συνεταιριστικού κινήµα-
τος, πρωτοπόροι πραγµατικά του συνεταιριστικού κινήµατος, θα
ήθελα να πω ότι οι εποχές έχουν αλλάξει.

Πράγµατι ο συνεταιρισµός αγροτών στις αρχές του εικοστού
αιώνα ήταν ένα βήµα προοδευτικό και παραγωγικό για τη χώρα,
αλλά τότε η γεωργία δεν είχε τη σηµερινή µορφή, δεν είχε την
επιχειρηµατική της διάσταση, δεν είχε αυτόν τον όγκο παγκο-
σµίως και κυρίως µιλούσαµε τότε για χύµα προϊόντα -έτσι;- δεν
µιλούσαµε για συµπληρωµένη αλυσίδα αξίας. 

Αυτό καλείται να ανταγωνιστεί σήµερα ο Έλληνας παραγωγός.
Και µπορεί να έχει τις ιδέες, τη θέληση και τη διάθεση να συνε-
ταιριστεί, αλλά δεν πρέπει η ελληνική πολιτεία να έρθει σήµερα
να τον διευκολύνει και να του δώσει και τα αναγκαία χρηµατοδο-
τικά εργαλεία;

Τι λέµε σήµερα; Βλέπετε τη µία πλευρά ιδεοληπτικά. Βλέπετε
την είσοδο ιδιωτών κεφαλαιούχων επενδυτών στους συνεταιρι-
σµούς. Δεν βλέπετε, όµως, τη δυνατότητα που έχει ο ίδιος ο συ-
νεταιρισµός µέσα από τη χρήση τέτοιων χρηµατοδοτικών
εργαλείων. Μη µου πείτε οι τράπεζες µέχρι σήµερα κ.λπ., γιατί
αφ’ ενός µεν οι τράπεζες βλέπουν λόγω προϊστορίας το συνεται-
ριστικό κίνηµα, όπως το βλέπουν, αλλά έρχεται σήµερα και η δυ-
νατότητα µέσω του νοµοσχεδίου του συνεταιρισµού να
χρηµατοδοτεί το ίδιο το µέλος, τον αγρότη µέχρι 25.000 ευρώ.
Για αυτό δεν άκουσα ούτε κουβέντα από κανέναν της Αντιπολί-
τευσης.

Άρα, ο διττός στόχος αυτού του νοµοσχεδίου είναι να δώσει
µια ρευστότητα. Και ποιος είναι ο υψηλότερος, ο περαιτέρω στό-
χος αυτού του νοµοσχεδίου; Να βάλει ξανά τον Έλληνα αγρότη
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ως µέλος συνεταιρισµού, γιατί εδώ δεν συζητάµε για τους ελεύ-
θερους αγρότες.

Τι έκανε το προηγούµενο δικό σας νοµοσχέδιο; Ποια είναι η
ειδοποιός διαφορά; Έλεγε «να παραδώσεις το 80% του προϊόν-
τος σου στον συνεταιρισµό για να είσαι µέλος». Αυτό βεβαίως
ίσχυε, το προέβλεπε το νοµοσχέδιο. Συνέβαινε στην πραγµατι-
κότητα; Δεν έχετε πληροφορηθεί ότι οργίασε η µαύρη αγορά
αγροτικών προϊόντων όλα τα προηγούµενα χρόνια. Γιατί; Αφ’
ενός µεν γιατί το 80% ήταν δεσµευτικό, αφ’ ετέρου δε µε την αύ-
ξηση, µε την εκτίναξη των φορολογικών συντελεστών και τη σύν-
δεσή τους µε το ασφαλιστικό των αγροτών τους ανάγκαζε να
περιορίζουν τον κύκλο εργασιών. Αυτό το παραβλέπετε δηλαδή
ότι είχε κατακλυστεί η µαύρη αγορά µε αγροτικά προϊόντα; 

Έρχεται, λοιπόν, το σηµερινό νοµοσχέδιο να πει ότι δίδεται η
ευκαιρία σε οµάδες αγροτών, σε σχήµατα νέων αγροτών που
έχουν καινοτόµες ιδέες που έχουν διάθεση για δουλειά να ανα-
ζητήσουν χρηµατοδότηση και µε τη συµµετοχή ιδιωτών επενδυ-
τών η πλειοψηφία και η γενική συνέλευση του συνεταιρισµού θα
αποφασίζει µε ποιες προϋποθέσεις θα µπει ο ιδιώτης επενδυτής,
σε τι ποσοστό και ποιος θα είναι ο ρόλος του. Δεν θα το αποφα-
σίζει ο ιδιώτης επενδυτής ότι έρχοµαι να πάρω το 35% και «θα
χορεύετε όπως χτυπάω τα νταούλια», κατά την προσφιλή σας έκ-
φραση. Τα προβλέπει όλα αυτά το νοµοσχέδιο.

Και ποιος είναι ο σηµαντικός στόχος; Ο πραγµατικό στόχος
είναι να µπορέσει ο Έλληνας αγρότης να συµπληρώσει επιτέ-
λους αυτή την αλυσίδα αξίας, που είναι παραγωγή, πιστοποίηση,
µεταποίηση, τυποποίηση, δίκτυο αγοράς στο εσωτερικό και στο
εξωτερικό.

Σήµερα αν το µοντέλο που υποστηρίζετε εσείς ήταν πετυχη-
µένο, δεν θα διακινούνταν µόνο το 17% των προϊόντων µέσα από
συνεταιριστικά σχήµατα, την ώρα που στην υπόλοιπη Ευρώπη
διακινείται το 35% και το 40% µάλιστα, σύµφωνα µε τελευταία
στοιχεία. Αν το µοντέλο που υποστηρίζετε εσείς ήταν σωστό, δεν
θα είχαµε είσπραξη υπεραξίας από τους Ευρωπαίους αγρότες
που να κινείται µεταξύ 60% και 70% και η είσπραξη υπεραξίας
από τους Έλληνες αγρότες να µην υπερβαίνει το 30%.

Αυτό το νοµοσχέδιο που έφερε εδώ ο Υπουργός, ο κ. Βορίδης,
αναζητά νέους δρόµους που µπορεί να είναι και πρωτόγνωροι
παγκοσµίως. Μπορεί να εφαρµόζονται σε λιγότερες χώρες, ναι. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να
σκεφτείτε και τις ελληνικές ιδιαιτερότητες. Σήµερα ο Έλληνας
αγρότης δεν πάσχει από ιδέες, δεν δουλεύει λιγότερο. Έχει
µικρό κλήρο και έλλειψη κεφαλαίων και αυτό πολεµάει το νοµο-
σχέδιο. Έρχεται να του δώσει τη δυνατότητα να επιχειρήσει στο
χωράφι του, αλλά όχι να µείνει εκεί. Το να είναι πρώτος στη µάχη
στο χωράφι δεν λέει τίποτα. Πρέπει να γίνει και πρώτος στη µάχη
στο ράφι. Και αυτό κάνει το νοµοσχέδιο και σας καλούµε να το
υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα έχει η κ. Βρυζίδου Παρασκευή από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα τα

µάτια όλων µας είναι στραµµένα στους πολίτες των νησιών,
στους πολίτες του Έβρου,  οι οποίοι µαζί µε την υπεράνθρωπη
δουλειά που γίνεται από τις Ένοπλες Δυνάµεις και από την Ελ-
ληνική Αστυνοµία δίνουν και αυτοί τον αγώνα τους σε µία πρω-
τόγνωρη προσπάθεια και σε ένα πρόβληµα που για πρώτη φορά,
µε αυτή τη µορφή, αντιµετωπίζει η χώρα µας.

Ο αγώνας αυτός είναι πάρα πολύ δύσκολος διότι θέλει µία ει-
δική διαχείριση και όλοι το αντιλαµβάνεστε. Η γειτονική χώρα
µας απειλεί βάζοντας µπροστά ανθρώπους, βάζοντας µπροστά
και πιέζοντας πρόσφυγες και µετανάστες, δηµιουργώντας ένα
τεράστιο πρόβληµα και ένα τεράστιο αδιέξοδο.

Καλώ, επίσης, το σύνολο των Βουλευτών όλων των παρατά-
ξεων να σταθεί πραγµατικά δίπλα στο πλευρό και στον αγώνα
του Πρωθυπουργού που δίνει σήµερα, διότι η διαδροµή είναι
πάρα πολύ δύσκολη και κανείς δεν µπορεί να αµφισβητήσει ότι

οι επιλογές και η µέχρι τώρα προσπάθεια είχε θετικά αποτελέ-
σµατα. Ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση, έδωσε ώθηση προς
όλες τις δυνάµεις της Ευρώπης υπέρ µας και βήµα-βήµα διαµορ-
φώνει ένα κλίµα προς αντιµετώπιση αυτού του αδιεξόδου.

Νοµίζω ότι η χώρα µας δεν έχει περάσει άλλη φορά τέτοια κα-
τάσταση. Πάντοτε είχαµε προβλήµατα και δυσκολίες από τη γει-
τονική χώρα, αλλά σήµερα τα πράγµατα είναι τελείως
διαφορετικά και µε υπευθυνότητα, σοβαρότητα όλοι µας πρέπει
να αντιµετωπίσουµε την κατάσταση.

Οι Βουλευτές που βρισκόµαστε σήµερα εδώ στο Κοινοβούλιο
πάνω από όλα είµαστε εκπρόσωποι των πολιτών και πρέπει να
ξέρουµε ότι εδώ στις τοποθετήσεις µας πρέπει να εκφράζουµε
και τους πολίτες και νοµίζω ότι κανείς δεν αµφισβητεί σήµερα
ότι ενωµένοι όλοι οι Έλληνες θέλουν αντίσταση σε αυτό που γί-
νεται και θέλουν αποτέλεσµα.

Έτσι λοιπόν πρέπει και εµείς και να µιλάµε και να τοποθετού-
µαστε και ουσιαστικά να στηρίζουµε για να έχουµε καλό αποτέ-
λεσµα. Η κριτική και το κάτι θα µπορούσε να γίνει καλύτερα ή ότι
υπάρχουν ελλείµµατα δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, κατά
την άποψή µου.

Σήµερα έχουµε, επίσης, ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που
αφορά τους αγροτικούς συνεταιρισµούς και γενικότερα δίνει µη-
νύµατα γύρω από τον πρωτογενή τοµέα. Για µένα είναι πολύ ση-
µαντικό, διότι η χώρα µας πριν από πολλές δεκαετίες αλλά και
διαρκώς έχει ξεπεράσει οικονοµικά αδιέξοδα και δυσκολίες, δί-
νοντας έµφαση και στηριζόµενη στον πρωτογενή τοµέα. 

Έτσι λοιπόν και τώρα είναι η µεγάλη ευκαιρία να στηριχτούµε,
να καταπολεµήσουµε την ανεργία και να δώσουµε µία ανάπτυξη
στην περιοχή µας, ιδίως σε περιοχές όπως η δική µου -που κα-
τάγοµαι από το Νοµό Κοζάνης- που έχει τεράστιες δυσκολίες και
βιώνει τη µεταλιγνιτική περίοδο και έχει αποκούµπι τον αγροτικό
τοµέα και σε αυτόν θα πρέπει να στηριχθεί. Ο αγροτικός τοµέας
µπορεί να µας δώσει πολλά, αρκεί κι εµείς να επενδύσουµε σε
αυτόν µε έργα υποδοµής, µε έργα αρδευτικά και φράγµατα που
θα εξασφαλίσουν επάρκεια νερού και φθηνό κόστος στις καλ-
λιέργειες. 

Θέλει όµως και µία άλλη περαιτέρω οργάνωση, γιατί τα χρόνια
έχουν αλλάξει. Οι καλλιέργειες δεν µπορεί να είναι µε τον ρυθµό
που ήταν παλιά. Υπάρχει η κλιµατική αλλαγή και η µέριµνα και η
προστασία του περιβάλλοντος απαιτείται από όλους τους τοµείς,
ακόµη και στον αγροτικό και κτηνοτροφικό τοµέα. Υπάρχει η
«έξυπνη» γεωργία µε µηχανήµατα και τεχνολογίες που µπορούν
µε φθηνό κόστος να παράγουν σωστά προϊόντα, τα οποία θα
είναι και βιολογικά προϊόντα. Υπάρχουν µηχανήµατα, τα οποία
εξασφαλίζουν µεγάλη παραγωγή αξιοποιώντας τα πλεονεκτή-
µατα της χώρας µας, που είναι ο ήλιος, οι εκτάσεις, το νερό. 

Όµως όλα αυτά δεν µπορούν να γίνουν µεµονωµένα από τους
αγρότες. Πρέπει να προχωρήσουµε σε σχήµατα συνεταιριστικά.
Πρέπει να έχουµε συνεταιρισµούς, υγιείς όµως και βιώσιµους.
Δεν µιλάµε για τους συνεταιρισµούς που σήµερα αν αθροίσουµε
τα χρέη τους φτάνουν τα 2,5 δισεκατοµµύρια. Δεν µιλάµε για συ-
νεταιρισµούς, οι οποίοι δεν µπόρεσαν να γιατρευτούν και δεν
µπόρεσαν να δουλέψουν και µε τις προτάσεις νόµου που υπήρ-
χαν από την προηγούµενη κυβέρνηση. Γιατί εάν υπήρχαν ιδέες-
προτάσεις προς τη σωστή κατεύθυνση γύρω από τους
συνεταιρισµούς, δεν θα είχαµε συνεταιρισµούς που είναι ανενερ-
γοί, δεν θα είχαµε συνεταιρισµός µε τόσα λίγα µέλη, δεν θα εί-
χαµε συνεταιρισµούς µε χρέη που δεν είναι βιώσιµοι. Θα είχαµε
κάτι διαφορετικό.

Άρα, λοιπόν, πρέπει να δούµε, να εξετάσουµε τι φταίει και να
δώσουµε µία εκκίνηση σε αυτό τον τοµέα, ο οποίος πραγµατικά
θα µας βοηθήσει πολλαπλώς στη χώρα µας. Έτσι λοιπόν αυτό
το σχέδιο νόµο φέρνει νέες προτάσεις. Δίνει την ελευθερία
στους ανθρώπους που συνεταιρίζονται να εκπονήσουν το κατα-
στατικό τους µε τον τρόπο που αυτοί θεωρούν πιο λειτουργικό.
Διευκολύνει τα συνεταιριστικά σχήµατα µε µείωση του φόρου
στο 10% και δεν φορολογεί το πλεόνασµα. 

Έτσι, λοιπόν, είναι µια σηµαντική διευκόλυνση και µπαίνει µέσα
και ο επενδυτής. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό, διότι τα χρόνια
είναι πραγµατικά διαφορετικά. Τα προϊόντα για να προωθηθούν
στις αγορές θέλουν µια άλλη διαδικασία. Ο αγρότης δεν θα είναι
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ο ταλαιπωρηµένος άνθρωπος, ο οποίος θα δουλεύει διαρκώς και
όταν τελειώνει ο χρόνος, τα έσοδά του θα είναι ελάχιστα. Θα
πρέπει πραγµατικά να µπορεί να πουλήσει τα προϊόντα του. Θα
πρέπει πραγµατικά να έχει κέρδος. 

Και αυτό πρέπει να γίνει και µε τη βοήθεια του επενδυτή που
θα συµµετέχει στο συνεταιριστικό σχήµα, ο οποίος θα βάλει χρή-
µατα, θα έχει και λόγο και θα προσπαθεί και αυτός προς την κα-
τεύθυνση του οφέλους όλων των µελών που βρίσκονται στον
συνεταιρισµό.

Τέλος, υπήρξαν αδιέξοδα στις οµάδες των συνεταιριστών. Για
κάποιους λόγους οικονοµικά δεν ήταν βιώσιµοι και, χωρίς να
έχουν κάνει κάτι αρνητικό, απλά δεν µπορούσαν να ανταποκρι-
θούν στις φορολογικές και ασφαλιστικές τους εισφορές, οδηγή-
θηκαν σε αδιέξοδα. Καταδικάστηκαν ποινικά, ο πρόεδρος, ο
αντιπρόεδρος, τα µέλη του ΔΣ και έχασαν ακόµη και τις περιου-
σίες τους. 

Αυτό έρχεται να το τερµατίσει το παρόν νοµοσχέδιο, δίνοντας
τη δυνατότητα για πέντε συν ένα χρόνια να µη γίνουν όλες αυτές
οι διαδροµές, µέχρις ότου ολοκληρωθεί η εκκαθάριση και άν-
θρωποι οι οποίοι δεν έφταιγαν, απλά δεν ήταν βιώσιµοι οι συνε-
ταιρισµοί τους, να µη βρεθούν σε µεγάλα αδιέξοδα.

Νοµίζω ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης δίνει το µήνυµα ότι στηρίζουµε τους αγρότες. Οι
αγρότες είναι το µεγάλο κεφάλαιο της χώρας µας. Σε πολλούς
τοµείς χρειάζεται στήριξη. Θεωρώ ότι αυτό είναι το ξεκίνηµα και
θα έχουµε πολλά βήµατα και µε τις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ και
µε όλα όσα ευελπιστούν και επιθυµούν. 

Αυτό είναι το πρώτο βήµα. Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, και
τα επόµενα βήµατα, γιατί η χώρα µας πραγµατικά θα πάει µπρο-
στά, εάν στηρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Ξάνθης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Καββαδάς Αθανάσιος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πατρίδα αναγ-

κάζεται τις τελευταίες ηµέρες να αφιερώσει όλες της τις δυνά-
µεις στην υπεράσπιση της ασφάλειας και του απαραβίαστου των
συνόρων µας. Είναι τέτοια η κρισιµότητα των στιγµών, λόγω της
τουρκικής προκλητικότητας, που σήµερα βρέθηκε στον ακριτικό
Έβρο ο ίδιος ο Πρωθυπουργός και Ευρωπαίοι αξιωµατούχοι. 

Το έργο του Κοινοβουλίου δεν µπορεί, βέβαια, να σταµατήσει.
Επιτελείται, όµως, µε το µυαλό και την καρδιά στραµµένη στις
Ένοπλες Δυνάµεις και τα Σώµατα Ασφαλείας, που βρίσκονται
στην πρώτη γραµµή και υπερασπίζονται µε σθένος τα σύνορα
της πατρίδας µας από τον Έβρο µέχρι τη Μεγίστη. Με το κου-
ράγιο και τη γενναιότητά τους µας κάνουν υπερήφανους και
τους οφείλουµε ένα µεγάλο ευχαριστώ.

Και πάµε στο νοµοσχέδιο. 
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο υλοποιούµε άλλη µια βασική δέ-

σµευσή µας, όπως την είχαµε διατυπώσει στο προεκλογικό πρό-
γραµµά µας. Με τις διατάξεις για τους αγροτικούς συνεται-
ρισµούς η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζει τα συνερ-
γατικά σχήµατα, έναν θεσµό που από το 1915 βρίσκεται στο
πλευρό του αγρότη και επιχειρεί µια καίρια παρέµβαση, που κρί-
νεται απόλυτα ώριµη και αποτελεί απαίτηση του αγροτικού κό-
σµου.

Το έργο δεν ήταν εύκολο, γιατί οι αγροτικοί συνεταιρισµοί µας
βρίσκονται σε θεσµική και οικονοµική κρίση εδώ και δεκαετίες. Σή-
µερα από τις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους δύο αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς µόνο οι οκτακόσιοι δεκαεννιά είναι εν λειτουργία,

τετρακόσιοι έχουν κύκλο εργασιών κάτω από 50.000 ευρώ και
µόλις δέκα µε δεκαπέντε είναι ανταγωνιστικοί. 

Στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο µέσος όρος συµµετοχής των αγρο-
τών στους συνεταιρισµούς είναι 40%, όµως στη χώρα µας δεν
φτάνει ούτε το 5%. Αυτούς τους συνεταιρισµούς θέλουµε αδύνα-
µους, χωρίς προοπτική και µέλλον; Υπάρχουν κάποιοι που θέλουν
να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση παρακµής και συρρίκνωσης των
συνεταιρισµών, που επιµένουν ότι ο αγροτικός τοµέας πρέπει να
συντηρείται από ευρωπαϊκά κονδύλια και επιδοτήσεις και να στη-
ρίζεται προνοµιακά από το κράτος, αγνοώντας τον εντεινόµενο
διεθνή ανταγωνισµό; Νοοτροπίες σαν αυτές οδήγησαν τους αγρο-
τικούς συνεταιρισµούς σε οικονοµική κατάρρευση, κοινωνική αµ-
φισβήτηση και ατελείωτα προβλήµατα.

Σε αυτό το γεµάτο προκλήσεις περιβάλλον ο προηγούµενος
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ, ο ν.4384/2016, όχι µόνο απέτυχε να δώσει λύ-
σεις, αλλά αντίθετα χειροτέρευσε την κατάσταση, γιατί η αγροτική
ανάπτυξη απαιτεί και βούληση και στρατηγική και σχέδιο, που δυ-
στυχώς το 2016 δεν υπήρχαν. 

Σήµερα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν. Στη
Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε ότι, παρά τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν, µπορούµε να βελτιώσουµε ποσοτικά και ποιοτικά την παρα-
γωγή, να µειώσουµε την εξάρτησή µας από τις εισαγωγές και να
αυξήσουµε τον πληθυσµό που απασχολείται στην αγροτική οικο-
νοµία.

Μερικές από τις καινοτοµίες που φέρνει ο νέος νόµος είναι η
πρόβλεψη για δυνατότητα συµµετοχής στα διοικητικά συµβούλια
ιδιωτών επενδυτών ως µελών µε δικαίωµα ψήφου, χωρίς όµως οι
ψήφοι αυτές να υπερβαίνουν το 35% του συνόλου των ψήφων
όλων των µελών, την είσοδο ιδιωτών στο σχήµα που θα αποφασί-
ζουν µε πλειοψηφία 2/3 τα µέλη. Παρέχεται η δυνατότητα χρηµα-
τοδότησης από τους συνεταιρισµούς µέχρι του ποσού των 25.000
ευρώ συνολικά για κάθε µέλος. Θα ιδρύονται και θα λειτουργούν
συνεταιρισµοί µε απόφαση της εποπτεύουσας αρχής και όχι µε
δικαστική απόφαση, όπως γινόταν µέχρι σήµερα. Αυτό σηµαίνει
ευέλικτες διαδικασίες και µείωση οικονοµικής επιβάρυνσης για
τους αγρότες συνεταιριστές. Μειώνονται τα άτοµα που απαιτούν-
ται για σύσταση συνεταιρισµού από είκοσι σε δέκα ή και λιγότερα.
Το ελάχιστο ποσό που απαιτείται για τη συµµετοχή στο συνεται-
ριστικό κεφάλαιο ορίζεται στις 10.000 ευρώ. Το ελάχιστο ποσοστό
παραγωγής που πρέπει να παραδίδει κάθε µέλος στον αγροτικό
συνεταιρισµό ορίζεται στο 75%.

Επίσης, προβλέπεται η δυνατότητα σχηµατισµού ειδικού απο-
θεµατικού από τα πλεονάσµατα τα οποία δεν φορολογούνται. Τα
τυχόν διανεµόµενα κέρδη φορολογούνται ως µερίσµατα µε 5%
και όχι µε 10%, όπως ίσχυε. 

Προβλέπεται, τέλος, η δηµιουργία εθνικής συντονιστικής οργά-
νωσης µε τίτλο «Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών», κάτι
που αποτελούσε χρόνιο αίτηµα των αγροτών.

Και όλα αυτά τα θεσµοθετούµε προάγοντας και σεβόµενοι από-
λυτα την ελευθερία και την εθελοντική συµµετοχή των αγροτών,
τη δηµοκρατική οργάνωση και λειτουργία, χωρίς περιορισµούς ή
αποκλεισµούς και την οικονοµική βιωσιµότητα που υλοποιείται
µέσω της ανταγωνιστικής επιχειρηµατικότητας.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ολοκλη-
ρώσω, θέλω να αναφερθώ σε ένα σοβαρότατο πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζει τα τελευταία χρόνια η Λευκάδα µε τα ανεπιτήρητα ζώα.
Ιδιαίτερα στις ορεινές περιοχές του νοµού µου έχουµε πολλά ανε-
πιτήρητα βοοειδή, τα οποία κυκλοφορούν ανεξέλεγκτα, µπαίνουν
στις αυλές, καταστρέφουν σοδειές, εµποδίζουν την κυκλοφορία,
απειλούν τις περιουσίες και τη σωµατική ακεραιότητα των κατοί-
κων. 

Κινδυνεύουν ζωές, κύριε Υπουργέ, διαλύονται περιουσίες, ξε-
χερσώνονται ολόκληρες εκτάσεις µε δέντρα, µε αµπέλια, σπαρτά,
κηπευτικά, τρεις χιλιάδες µε τέσσερις χιλιάδες στρέµµατα κάθε
χρόνο, που για τους ανθρώπους στα ορεινά είναι όλο τους το βιος
και το εισόδηµά τους. Ανύποπτοι οδηγοί επιστρέφουν νύχτα στα
σπίτια τους από τις δουλειές τους και, αν γλιτώσουν το ατύχηµα,
µπορεί να αναγκαστούν να περιµένουν µε τις ώρες να φύγει το
ζώο από τον δρόµο. Αυτή η κατάσταση δεν πάει άλλο! Οι άνθρω-
ποι έχουν αγανακτήσει, φοβούνται, πηγαίνουν στα χωράφια και
στα σπίτια τους χωρίς να ξέρουν τι θα βρουν.
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Κύριε Υπουργέ, αρχικά θέλω να συγχαρώ για αυτό το νοµο-
σχέδιο-τοµή που σε πολύ σύντοµο χρόνο διαµορφώσατε και φέ-
ρατε στη Βουλή. Θέλω, όµως, µετά και τη συνάντησή µας στο
Υπουργείο να σας ζητήσω να φέρετε τη νοµοθετική ρύθµιση που
έχουµε συζητήσει για την αναισθητοποίηση, ώστε να διευκολυν-
θεί η σύλληψη και η περισυλλογή των ανεπιτήρητων παραγωγι-
κών ζώων και να λυθεί αυτό το χρόνιο πρόβληµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε. 
Τέσσερα χρόνια, κύριε Υπουργέ, παλεύουµε για να λύσουµε

το πρόβληµα αυτό, χωρίς αποτέλεσµα. Η ορεινή Λευκάδα και
εγώ προσωπικά θα σας ευγνωµονούµε, αν βάλετε τη σφραγίδα
σας σε αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί είναι απαραίτητοι για τη δηµιουργία οι-
κονοµιών κλίµακας στον αγροτικό τοµέα. Το σχέδιο νόµου στη-
ρίζει διαδικασίες που θα αυξήσουν τη συµµετοχή των αγροτών.
Τους δίνει τη δυνατότητα να λειτουργήσουν σε ένα ευνοϊκό φο-
ρολογικό πλαίσιο, να προσελκύσουν ιδιωτικά κεφάλαια, να ανα-
πτύξουν εµπορική δραστηριότητα µε όρους σύγχρονου
µάρκετινγκ.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί θέλουµε να αποτελέσουν ένα αξιό-
λογο, αξιόπιστο και αποτελεσµατικό εργαλείο, που µε τη σειρά
του θα βοηθήσει στην αναδιάρθρωση του παραγωγικού µοντέ-
λου της χώρας, στη θωράκιση της γεωργίας και της κτηνοτρο-
φίας και στη διατήρηση και διεύρυνση των ανταγωνιστικών
πλεονεκτηµάτων µας. 

Με αυτή τη µεγάλη µεταρρυθµιστική προσπάθεια οι αγροτικοί
συνεταιρισµοί απαλλάσσονται από τα βαρίδια που για δεκαετίες
τούς εµπόδιζαν να είναι ανταγωνιστικοί και ανοίγουν νέοι ορίζον-
τες και προοπτικές για τους αγρότες µας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Διονύσιος Ακτύπης από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ λίγο στην επικαιρότητα,

αλλά όχι µε τον ίδιο τρόπο. Και θα έλεγα στον κ. Βαρεµένο ότι
δεν είναι από non paper αυτό το οποίο θα πω. 

Θα θυµηθώ, λοιπόν, ότι, όταν ήρθε ο Κλίντον στην Ελλάδα, εί-
χατε στήσει µια κρεµάλα στα Προπύλαια. Δεν ξέρω αν το θυµά-
στε. Και τότε ένας πρώην Υπουργός και πρώην Βουλευτής σας
έκανε τον δικαστή και τον Κλίντον τον κρεµάσετε. Μετά όµως θυ-
µηθήκατε και δεχτήκατε τον Οµπάµα, πήγατε στις Ηνωµένες Πο-
λιτείες και συναντήσατε τον Τραµπ. Και θα έλεγα ότι καλά τα
πηγαίνατε, έστω και µε λίγα σαρδάµ που κάνατε. 

Επίσης, κάποτε φωνάζατε «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο».
Το ΝΑΤΟ ήρθε στο Αιγαίο µε τις δικές σας προτροπές και τώρα
µας λέτε ότι θα πρέπει να διεθνοποιήσουµε το ζήτηµα και να το
πάµε και στην Ευρώπη. Όµως, η Ευρώπη είναι εδώ και το ζήτηµα
έχει ήδη διεθνοποιηθεί. Θα έλεγα ότι είναι αξιοζήλευτη τέτοια
φερεγγυότητα στην πολιτική! Μας είπατε δειλά-δειλά ότι τα σύ-
νορα σήµερα φυλάσσονται.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα δείξω φωτογραφία που έχουµε εδώ,
που ήταν κάτω από τέτοιο πανό. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Παύλο, εσύ δεν ήσουν τότε εκεί,
οπότε δεν χρειάζεται τώρα να δικαιολογείς εσύ την όλη ιστορία.
Τότε ήταν το 3%. Εσύ ήσουν σε άλλη φάση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Φώναζες κι εσύ κάποτε!
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ας πάµε, λοιπόν, τώρα να µιλήσουµε

για το θέµα που είµαστε σήµερα εδώ, για το νοµοσχέδιο που
αφορά τους αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή Κυβέρνηση, πιστή
στις προεκλογικές της δεσµεύσεις, φέρνει σήµερα ενώπιον της
Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου ένα νοµοσχέδιο που αλ-
λάζει το τοπίο στην οργάνωση και τη λειτουργία των αγροτικών
συνεταιρισµών. 

Ικανοποιείται, λοιπόν, το πάγιο αίτηµα των συνεταιρισµένων
αγροτών για µια ριζική αναµόρφωση του κανονιστικού πλαισίου

των αγροτικών συνεταιρισµών, που θα ενθαρρύνει την ανάπτυξή
τους και θα τους καταστήσει βιώσιµους.

Η αύξηση του εισοδήµατος των αγροτών, η ταυτόχρονη ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής γεωργίας, αλλά
και η αύξηση του αριθµού των αγροτών στην πρωτογενή παρα-
γωγή αποτελούν στρατηγική στόχευση για την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, κάτι που εµείς το αποδεικνύουµε έµπρακτα,
αφού υλοποιούµε µία προς µία τις προεκλογικές µας δεσµεύ-
σεις. Και ας είµαστε ειλικρινείς, αυτός ακριβώς είναι ο λόγος που
η Αντιπολίτευση ασκεί ακόµα και σε αυτό το νοµοσχέδιο δριµεία
κριτική.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, επί τεσσεράµισι χρόνια
λέγατε ότι υπηρετείτε τον ελληνικό λαό. Τελικά, όµως, στη διάρ-
κεια της διακυβέρνησής σας δεν κάνετε απολύτως τίποτα. Και
ακόµα και σήµερα ασκείτε στείρα κριτική, χωρίς να δίνετε ή να
προτείνετε ουσιαστικές λύσεις. Θέτετε µεν υπαρκτά προβλή-
µατα, χωρίς όµως να παρουσιάζετε καµµία λειτουργική και ου-
σιαστική λύση. 

Σε αντίθεση µε την πολιτική αδράνεια που εσείς επιδεικνύετε,
η σηµερινή Κυβέρνηση έχει σχέδιο δράσης και µάλιστα το εφαρ-
µόζει µε ταχύτατους ρυθµούς. Έτσι, λοιπόν, η δική µας στρατη-
γική περιλαµβάνει την ενίσχυση των Ελλήνων παραγωγών, την
αύξηση των προϊόντων προστιθέµενης αξίας και τη µείωση του
κόστους παραγωγής, αλλά και της φορολογίας τους. Και µε το
παρόν νοµοσχέδιο υλοποιούµε αυτή ακριβώς τη στρατηγική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία ανοιχτή και ελεύθερη
αγορά χρειάζονται τα κατάλληλα εργαλεία, προκειµένου να κα-
ταφέρει κανείς να επιβιώσει, να εξελιχθεί και τελικά να διαπρέψει.
Με το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα στους αγροτικούς
συνεταιρισµούς να αξιοποιήσουν την προσέλκυση ιδιωτικών κε-
φαλαίων για να αντιµετωπίσουν τον ανταγωνισµό που υφίστανται
στην αγορά. Άλλωστε, δεν υπάρχει αµφιβολία ως προς το ότι
πλέον στην αγροτική παραγωγή µπαίνουν όλο και περισσότερα
µεγάλα ιδιωτικά κεφάλαια. Συνεπώς είναι αδιανόητο να µην
έχουν αυτοί οι άνθρωποι τα κατάλληλα εργαλεία, τα κατάλληλα
όπλα, έτσι ώστε να καταφέρουν να σταθούν στα πόδια τους και
να επιβιώσουν στο ανταγωνιστικό περιβάλλον της σύγχρονης
αγοράς.

Δεν είναι τυχαίο ότι το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει τη δυνα-
τότητα συµµετοχής ιδιωτών επενδυτών στο διοικητικό συµβούλιο
των αγροτικών συνεταιρισµών σε ποσοστό µέχρι 35%. Μέσω της
σχετικής ρύθµισης επιδιώκεται η ενίσχυση της θέσης των συνε-
ταιρισµών έναντι του ανταγωνισµού, καθώς από εδώ και στο
εξής θα επιτρέπεται η είσοδος αυξηµένων κεφαλαίων, µε σκοπό
να µπορέσουν οι αγροτικοί συνεταιρισµοί να σταθούν δίπλα
στους µεγάλους παίκτες της ελληνικής αγοράς. 

Επιπλέον, µε βάση τις διατάξεις του νοµοσχεδίου που έχουµε
στα χέρια µας, θα παρέχονται αυξηµένες δυνατότητες στα µέλη
των αγροτικών συνεταιρισµών. Έτσι, λοιπόν, µέσω των διατά-
ξεων του καταστατικού, που τα ίδια τα µέλη θα ορίσουν, θα δια-
µορφώνεται το κατάλληλο γι’ αυτούς πλαίσιο λειτουργίας του
αγροτικού συνεταιρισµού ως ιδιωτικής και αυτόνοµης επιχείρη-
σης, η οποία θα έχει πρόσβαση σε όλες τις επιχειρηµατικές δρα-
στηριότητες που δεν αλλοιώνουν τον αγροτικό χαρακτήρα της.

Παράλληλα, απλοποιείται η διαδικασία ίδρυσης αγροτικού συ-
νεταιρισµού, καθώς οι ενδιαφερόµενοι θα µπορούν να υποβάλ-
λουν µία διοικητική πράξη που εκδίδεται από το αρµόδιο
Υπουργείο και όχι µε δικαστική απόφαση, όπως προέβλεπε µέχρι
τώρα ο νόµος. Μειώνονται, επίσης, σε δέκα τουλάχιστον πρό-
σωπα, από είκοσι που ίσχυαν µέχρι σήµερα, για την υπογραφή
του σχετικού καταστατικού για τη σύσταση αγροτικού συνεται-
ρισµού, ενώ είναι δυνατή και η σύσταση αγροτικού συνεταιρι-
σµού και µε λιγότερα πρόσωπα, εφόσον υφίστανται ειδικές
συνθήκες. 

Ακόµα, µε βάση τις διατάξεις του παρόντος, επαναπροσδιορί-
ζεται το φορολογικό καθεστώς που διέπει τη λειτουργία των
αγροτικών συνεταιρισµών. Έτσι, λοιπόν, τα πλεονάσµατα που
δηµιουργεί ο αγροτικός συνεταιρισµός δεν φορολογούνται. Τα
διανεµόµενα στα µέλη κέρδη φορολογούνται ως µερίσµατα. Η
υπεραξία που προκύπτει από την αποτίµηση των περιουσιακών
στοιχείων κατά τον µετασχηµατισµό του αγροτικού συνεταιρι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡI’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2020 10773



σµού απαλλάσσεται από κάθε φόρο, ενώ υπάρχει φορολογική
απαλλαγή σε περίπτωση µετεγγραφής στα κτηµατολογικά γρα-
φεία.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τους συνεταιρισµούς-φάντασµα, έχει
δοθεί ήδη εντολή εκκαθάρισης στο µητρώο των συνεταιρισµών,
στο οποίο σήµερα περιλαµβάνονται πάρα πολλοί συνεταιρισµοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση αντιδρά, γιατί
µε το παρόν σχέδιο νόµου δίνουµε την ελευθερία στους αγροτι-
κούς συνεταιρισµούς να λειτουργήσουν αυτόνοµα και ελεύθερα,
µε βάση τις αρχές και τους κανόνες της διεθνούς αγοράς. Είναι
γνωστό ότι η Αριστερά µε την πολιτική που άσκησε επιδίωξε τον
έλεγχο και τη χειραγώγηση των αγροτικών συνεταιρισµών. Αντί-
θετα, εµείς σήµερα διαµορφώνουµε ένα πλαίσιο το οποίο τους
καθιστά λειτουργικούς, ανταγωνιστικούς και βιώσιµους, ώστε
έτσι να εξελιχθούν και να προοδεύσουν. 

Κλείνοντας, θα λέγαµε πως άλλωστε είναι γνωστό ότι οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί παίζουν πολύ σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη
της πρωτογενούς παραγωγής και κατ’ επέκταση της αγροτικής
οικονοµίας. Συνεπώς αποτελεί συµφέρον του συνόλου της ελλη-
νικής οικονοµίας να έχουµε δραστήριους, λειτουργικούς και
ισχυρούς αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου, κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφών από τη Νέα
Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφιση του

παρόντος νοµοσχεδίου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
αποτυπώνει το θετικό αποτέλεσµα ενός διαρκούς ζωντανού και
καρποφόρου διαλόγου µεταξύ των αγροτών µας και της πολιτι-
κής ηγεσίας για το ζήτηµα της σωστής λειτουργίας των αγροτι-
κών συνεταιρισµών.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί υπό τις διάφορες µορφές που έλα-
βαν µέσα στον χρόνο είναι βαθιά ριζωµένοι στην ελληνική κοινω-
νία και την αγροτική ζωή, έχοντας να επιδείξουν κατά καιρούς
σηµαντικά αποτελέσµατα και αξιοσηµείωτα επιτεύγµατα. Όµως,
παρά τη συνεπή, διαχρονική και σταθερή αναφορά τους στο γί-
γνεσθαι του πρωτογενούς τοµέα, τα τελευταία χρόνια, πλην φω-
τεινών εξαιρέσεων, δεν είχαν τον πρωταγωνιστικό και καθο-
ριστικό ρόλο που τους άρµοζε, αδυνατώντας να ανταποκριθούν
στο νέο πλαίσιο που διαµόρφωσαν οι σύγχρονες γεωργικές απαι-
τήσεις και η διείσδυση του επιχειρείν στον παγκόσµιο αγροτικό
χάρτη.

Στην πατρίδα µου, την Πιερία, υπάρχουν, για παράδειγµα,
αγροτικοί συνεταιρισµοί που καινοτοµούν και πρωτοπορούν και
άλλοι που προσπαθούν ακόµα να βρουν τον βηµατισµό τους.

Το παρόν νοµοσχέδιο θα δώσει µεγαλύτερη ώθηση στους
πρώτους και θα κάνει ανταγωνιστικότερους τους δεύτερους.
Είναι το εφαλτήριο για το ποιοτικό άλµα του πρωτογενούς τοµέα.

Ο νόµος που έφερε η προηγούµενη κυβέρνηση, η κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο δεν επέλυσε κανένα πρόβληµα που ταλα-
νίζει τους αγροτικούς συνεταιρισµούς, αλλά βάθυνε ακόµα πε-
ρισσότερο το θεσµικό και οικονοµικό τέλµα στο οποίο είχαν
περιπέσει. Αντί να αίρει εµπόδια, δηµιούργησε επιπρόσθετα.
Είναι χαρακτηριστικό ότι από τις τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιους
δύο υφιστάµενους αγροτικούς συνεταιρισµούς, καταγεγραµµέ-
νοι σε λειτουργία στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών
και άλλων συλλογικών φορέων είναι µόλις οι οκτακόσιοι δέκα
εννέα.

Το παρόν νοµοσχέδιο αναδιαµορφώνει ριζικά το θεσµικό πλαί-
σιο που διέπει τους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Αναβαθµίζει τον
ρόλο τους. Εξοπλίζει µε περισσότερες δυνατότητες τις δράσεις
τους, αλλά κυρίως δηµιουργεί τις ευνοϊκές εκείνες προϋποθέσεις
για τη µετάβασή τους σε µία νέα εποχή. Σε ανταγωνιστικές συν-
θήκες ενός παγκόσµιου περιβάλλοντος διασυνδεδεµένων αγο-
ρών, οι αγροτικοί συνεταιρισµοί, προκειµένου να παίξουν
πρωταγωνιστικό ρόλο, µεταρρυθµίζονται.

Οι προτεινόµενες διατάξεις του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ρυθµίζουν εκ βάθρων και συνολικά το νοµικό πλαί-
σιο των αγροτικών συνεταιρισµών, περιορίζουν την κρατική πα-
ρέµβαση, απλοποιούν και επιταχύνουν τη διοικητική διαδικασία,
παρέχουν φορολογικά κίνητρα και ικανοποιούν ένα πάγιο αίτηµα
του αγροτικού κόσµου της χώρας µας επί σειρά ετών. Συγκρο-
τείται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χα-
ρακτήρα, µε τίτλο «Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών», η
οποία θα αποτελεί εφεξής την εθνική συντονιστική οργάνωση
των αγροτικών συνεταιρισµών και θα είναι υπεύθυνη για το πλαί-
σιο δράσης και λειτουργίας τους.

Η µεταρρυθµιστική τοµή, όµως, που σφραγίζει τον χαρακτήρα
αυτού του νοµοσχεδίου είναι ο µετασχηµατισµός των αγροτικών
συνεταιρισµών σε σύγχρονες, ανταγωνιστικές, εξωστρεφείς επι-
χειρήσεις, µε υψηλή κερδοφορία. Καθίσταται σαφές ότι οι αγρο-
τικοί συνεταιρισµοί έχουν νοµική µορφή και εµπορική ιδιότητα,
χωρίς όµως να αλλοιώνεται ο χαρακτήρας τους ως θεσµός της
αγροτικής οικονοµίας. Επιτυγχάνεται, έτσι, ένας διττός σκοπός.
Αφ’ ενός επιλύεται το χρονίζον ζήτηµα της χρηµατοδότησης και
της οικονοµικής ενίσχυσης των αγροτικών συνεταιρισµών που
τους καθιστούσε ανενεργούς και, αφ’ ετέρου, για να αποτραπεί
η αποξένωση της φύσης τους ως αγροτικές επιχειρήσεις, προ-
βλέπεται ότι τα µέλη-επενδυτές που θα έχουν δικαίωµα ψήφου
δεν θα µπορούν να υπερβαίνουν το 35% του συνολικού αριθµού
των ψήφων των µελών του αγροτικού συνεταιρισµού.

Με απλά λόγια, οι συνεταιρισµοί εξοπλίζονται µε όλα τα πλεο-
νεκτήµατα µιας επιχειρηµατικής µονάδας, χωρίς να λοξοδρο-
µούν από την αποστολή και τον σκοπό τους, προς όφελος των
µελών που τους απαρτίζουν. Επιπρόσθετα, ενισχύεται ο θεσµός
τού συνεταιρίζεσθαι, αφού, πλην της απλοποίησης της διαδικα-
σίας ίδρυσης, ο αριθµός πλέον των µελών για τη σύσταση του
συνεταιρισµού µε την υπογραφή του καταστατικού είναι τουλά-
χιστον δέκα, από είκοσι που ήταν µέχρι σήµερα, ενώ σε ειδικές
περιπτώσεις µπορεί να είναι και µικρότερος από αυτόν.

Οι προκλήσεις που καλούνται να αντιµετωπίσουν οι αγρότες
µας στο άµεσο µέλλον είναι πολλές και καθίστανται ακόµα πιο
σύνθετες εν όψει της ήδη συντελούµενης κλιµατικής αλλαγής.
Ο ενεργός πληθυσµός που ασχολείται σήµερα στη χώρα µας
επαγγελµατικά µε τον πρωτογενή τοµέα υπερβαίνει το 11%. Σε
πολλές περιπτώσεις, όµως, αυτή η ενασχόληση γίνεται ασύντα-
χτα και χωρίς σχεδιασµό.

Ο στόχος της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας να παράγει
υψηλής ποιότητας προϊόντα µε το µικρότερο δυνατό κόστος,
προκειµένου αυτά τα προϊόντα µας να γίνουν ελκυστικά και αν-
ταγωνιστικά έναντι άλλων, είναι µονόδροµος. Οι αγρότες µας
πρέπει να εκµεταλλευτούν το βελτιωµένο και αναβαθµισµένο
πλαίσιο του παρόντος νοµοσχεδίου, να δηµιουργήσουν δηλαδή
συνεργατικά σχήµατα και δοµές, προκειµένου να προωθήσουν
τα προϊόντα τους σε µεγάλες αγορές του εξωτερικού, νιώθοντας
ταυτόχρονα µία ασφάλεια µέσα από τη συνεργασία που θα επι-
τυγχάνουν.

Οι Έλληνες αγρότες αποτελούν διαχρονικά ένα σταθερό ση-
µείο αναφοράς για την ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοι-
νωνία. Είναι οι άνθρωποι οι οποίοι µοχθούν καθηµερινά, µε
πολλές αντιξοότητες. Δένονται µε την ελληνική γη. Αγαπούν το
χώµα που καλλιεργούν. Ο πατριωτισµός των Ελλήνων αγροτών
είναι αδιαµφισβήτητος. Το έχουν αποδείξει στο διάβα της ιστο-
ρίας και αυτές τις ηµέρες το αποδεικνύουν ξανά, αφού έσπευσαν
να σταθούν µε κάθε τρόπο δίπλα στον Ελληνικό Στρατό και τα
Σώµατα Ασφαλείας, που δίνουν τη µάχη στα σύνορά µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και προσωπικά ο Υπουρ-
γός κ. Βορίδης, µαζί µε τους Υφυπουργούς κ. Σκρέκα και κ.
Αραµπατζή και µε όλους τους συνεργάτες, έχουν προωθήσει µε-
ταρρυθµίσεις, προτάσεις και λύσεις για την αναβάθµιση των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων και τον ανταγωνισµό των ελληνικών
προϊόντων της γης µας. Οι αγρότες µας αναγνωρίζουν το έργο
του Υπουργείου και συµµετέχουν δηµιουργικά στις προωθούµε-
νες µεταρρυθµίσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από πολλά χρόνια, οι
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αγρότες µας φέτος δεν έβγαλαν τα τρακτέρ τους στους δρό-
µους, δεν προχώρησαν σε µαζικές και δυναµικές κινητοποιήσεις.
Γιατί δεν το έκαναν αυτό; Δεν το έκαναν, διότι αναγνωρίζουν ότι
απέναντί τους έχουν έναν αξιόπιστο και ειλικρινή συνοµιλητή.
Αυτό, άλλωστε, επιβεβαίωσε και η αθρόα συµµετοχή επιχειρή-
σεων και αγροτών στην πρόσφατη «AGROTICA», τη µεγαλύτερη
που έχει πραγµατοποιηθεί ως ηµέρα.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι το παρόν νοµοσχέδιο
εξοπλίζει τους Έλληνες αγρότες µε ακόµα περισσότερα εργα-
λεία, ώστε να ενταχθούν δυναµικά στο αγροτοεπιχειρηµατικό γί-
γνεσθαι και να αξιοποιήσουν πλήρως τα πλεονεκτήµατα της
ευλογηµένης ελληνικής γης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μπουτσικάκης Χριστόφορος - Εµµα-
νουήλ από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ - ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΜΠΟΥΤΣΙΚΑΚΗΣ: Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να συγ-
χαρώ τα Σώµατα Ασφαλείας, τις Ένοπλες Δυνάµεις, το Λιµενικό
Σώµα και όλους τους πολίτες, τους ακρίτες, οι οποίοι δίνουν κα-
θηµερινά σκληρή µάχη για να κρατήσουν τα σύνορα της πατρί-
δας µας προστατευµένα. Και τα προστατεύουν µε απόλυτη
επιτυχία.

Τα σύνορα της χώρας µας είναι απροσπέλαστα και θα παρα-
µείνουν έτσι. Η Τουρκία αγνοεί πλήρως το Διεθνές Δίκαιο, ξεπερ-
νώντας κάθε όριο -παράνοµες γεωτρήσεις στην ανατολική
Μεσόγειο, παράνοµο Σύµφωνο µε τη Λιβύη, προκλητική εισβολή
στη Συρία- και τώρα χρησιµοποιεί τους µετανάστες ως µοχλό
πίεσης προς την Ελλάδα και προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Η προπαγάνδα της Τουρκίας δεν έχει όριο. Σήµερα, για παρά-
δειγµα, ο Υπουργός Εξωτερικών της Τουρκίας κ. Τσαβούσογλου
ισχυρίστηκε ότι δήθεν οι Έλληνες σκοτώνουν πρόσφυγες στα
σύνορα.

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, µιλάµε για µεθοδευµένη παραποί-
ηση της αλήθειας, για µεθοδευµένο σχέδιο διασυρµού της
χώρας, της Ελληνικής Δηµοκρατίας, που έχει δείξει -και µε το
παραπάνω- την ευαισθησία και την ανθρωπιά της. Ενδεικτικά
αναφέρω ότι εχθές από τον Έβρο όπου έγιναν ογδόντα εννέα
συλλήψεις πολιτών, οι τρεις από αυτούς ήταν Σύροι πολίτες. Άρα
για ποιους πρόσφυγες µιλάµε; Οι Τούρκοι έχουν λάβει ένα σωρό
χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Παρ’ όλα αυτά, συνεχίζουν
τους εκβιασµούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν εκβιαζόµαστε. Η Ελλάδα
δεν εκβιάζεται. Η Ευρώπη δεν εκβιάζεται. Η πατρίδα µας δεν
µπορεί να δεχτεί άλλες παράνοµες εισόδους. Δεν φέρουµε καµ-
µία ευθύνη για την κατάσταση στη Συρία και δεν θα υποστούµε
τις συνέπειες των αποφάσεων που λαµβάνουν άλλοι. Ζητάµε από
την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ να αναλάβουν δράση και
αναβαθµίζουµε τη φύλαξη των συνόρων στον ύψιστο βαθµό. Τα
σύνορα της Ελλάδας είναι και εξωτερικά σύνορα της Ευρώπης.
Ενισχύουµε τις συµµαχίες µας. Για πρώτη φορά καταφέραµε και
φέραµε στα σύνορά µας ολόκληρη την ηγεσία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Σήµερα ήταν όλοι εκεί, µαζί µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη,
τον Πρωθυπουργό µας, στον Έβρο. Το µήνυµα προς την Τουρκία
είναι σαφές. Όπως είπε και ο Καγκελάριος της Αυστρίας, η από-
φαση της Τουρκίας να ανοίξει τα σύνορα ισοδυναµεί µε επίθεση
εναντίον της Ελλάδας, µε επίθεση εναντίον της Ευρώπης. Οι
Τούρκοι δεν αντιµετωπίζονται µε ευχολόγια. Η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν µπορεί να ανεχθεί άλλο αυτή την κατάσταση και προς
αυτή την κατεύθυνση πρέπει να εργαστούµε όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν είναι
ώρα για διαφωνίες και µικροκοµµατισµούς. Το µεγαλύτερο όπλο
των Ελλήνων είναι η εθνική ενότητα. Χρειάζεται οµόνοια και κοινή
αντιµετώπιση του προβλήµατος που καθηµερινά χτυπά την
πόρτα µας.

O Ξέρξης εξ Ανατολών κάποτε είπε στον Δηµάρατο: «Θα έρθω
να πάρω την Ελλάδα σε έναν περίπατο.». Εκείνος του απάντησε:
«Πρόσεξε, βασιλιά µου, γιατί οι Έλληνες είναι µεν χωρισµένοι,

αλλά όταν έρθει ο ξένος, είναι ένα χέρι δεµένο.».
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο σηµερινό νοµοσχέ-

διο.
Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί βρίσκονται σε µία βαθιά κρίση, οι-

κονοµική αλλά και θεσµική. Σήµερα υπάρχουν τεσσερισήµισι χι-
λιάδες συνεταιρισµοί. Από αυτούς οι εκατόν δώδεκα είναι σε
διαδικασία εκκαθάρισης, που διαιωνίζεται χωρίς να ολοκληρώ-
νεται ποτέ. Περισσότεροι από δύο χιλιάδες είναι σε αδράνεια.
Μόλις οκτακόσιοι είναι σε λειτουργία.

Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ του 2016 δεν έλυσε κανένα πρόβληµα.
Αντιθέτως το µεγέθυνε, γιατί ήταν ένας νόµος µε λογική ΣΥΡΙΖΑ:
γραφειοκρατία, σύνθετες διαδικασίες, άσκοπες υποχρεώσεις. 

Στο εξής η ίδρυση και η διαχείριση ενός αγροτικού συνεταιρι-
σµού θα είναι πολύ πιο εύκολη. Αντί για είκοσι πρόσωπα, θα αρ-
κούν λιγότερα και από δέκα. Οι συνεταιρισµοί θα ιδρύονται µε
διοικητική πράξη και όχι µε δικαστική απόφαση. Έτσι επιταχύ-
νουµε τις διαδικασίες. Έτσι µειώνουµε και τα έξοδα. Τα µέλη των
αγροτικών συνεταιρισµών πρέπει να έχουν αυξηµένη ελευθερία,
να µπορούν να διαµορφώνουν το πλαίσιο που θεωρούν εκείνοι
κατάλληλο.

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί αντιµετωπίζουν, όµως, ένα ακόµα
µεγάλο πρόβληµα, αυτό της χρηµατοδότησης. Χωρίς χρήµατα
δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν τον ανταγωνισµό και τις άλλες
επιχειρήσεις, ακόµα και αν οι τιµές τους είναι χαµηλότερες,
ακόµα και αν έχουν καλύτερα προϊόντα. Εµείς πιστεύουµε στην
ιδιωτική πρωτοβουλία, είτε ατοµική είτε συλλογική. Γι’ αυτό και
επιτρέπουµε να συµµετέχουν στους συνεταιρισµούς επενδυτές
και µε δικαίωµα ψήφου, για να αναπτυχθούν οι συνεταιρισµοί σε
υγιείς και στέρεες βάσεις, για να εξελιχθούν σε µεγάλες και κερ-
δοφόρες επιχειρήσεις. 

Παρέχουµε σηµαντικά φορολογικά κίνητρα, όπως η απαλλαγή
της φορολογίας πλεονασµάτων. Ήρθε η ώρα να µπορούν και οι
αγροτικοί συνεταιρισµοί να λειτουργήσουν σύµφωνα µε τους κα-
νόνες της αγοράς. Σήµερα στον Έλληνα αγρότη προσφέρουµε
την προοπτική για µία καλύτερη ζωή.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει η κ. Τελιγιορίδου Ολυµπία από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές πως

ορθώς φυλάσσονται τα σύνορα. Και πάντα φυλάσσονταν. Βέβαια
να θυµίσω ότι εσείς τον Ιούλιο λέγατε ότι το προσφυγικό θα τε-
λειώσει σε µία εβδοµάδα και πήρατε ογδόντα συνοριοφύλακες
από τον Έβρο που φύλαγαν τα σύνορα, για να τους φέρετε στα
Εξάρχεια. Για να φυλάνε τα σύνορα των Εξαρχείων;

Έρχεστε, λοιπόν, στην πραγµατικότητα. Εµείς, όµως, δεν θα
κάνουµε αυτό που κάνατε εσείς ως αντιπολίτευση. Βέβαια σας
έχει µείνει και η συνήθεια! Αγνοείτε ότι είστε Κυβέρνηση και συ-
νεχίζετε να αντιπολιτεύεστε την Αντιπολίτευση.

Εµείς θα στηρίξουµε την εθνική προσπάθεια που θα πηγάζει
από συνεννόηση, γιατί πράγµατι είναι µία πολύ κρίσιµη γεωπολι-
τική απειλή από την πλευρά της Τουρκίας και ένας ωµός εκβια-
σµός. Από δικά µας χείλη δεν θα ακούσετε ότι εµπιστευόµαστε
περισσότερο τον κ. Ερντογάν από τον Πρωθυπουργό της χώρας.
Για να σας θυµίσω παλιότερες δικές σας δηλώσεις. 

Η Κυβέρνηση οφείλει να διεκδικήσει µία ουσιαστική στήριξη
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι επικοινωνιακή. Προφανώς
είναι θετικό το γεγονός ότι σήµερα ο Πρωθυπουργός µε υψη-
λούς Ευρωπαίους αξιωµατούχους βρέθηκε στα σύνορα.

Είναι, όµως, διπλωµατική επιτυχία να δίνουν οι Ευρωπαίοι
αξιωµατούχοι απλά συγχαρητήρια στη χώρα µας, χωρίς καµµιά
καταδίκη της Τουρκίας; 

Είναι διπλωµατική επιτυχία, όταν σήµερα ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών της Γερµανίας ο κ. Ζεεχόφερ λέει: «Γίνεται πολύ σηµαντική
δουλειά από την ελληνική Κυβέρνηση, αλλά εµείς δεν µπορούµε
να συµµετέχουµε στην κατανοµή των προσφύγων.»; Είναι αυτό
κοινοτική αλληλεγγύη;

Είναι διπλωµατική επιτυχία, όταν σήµερα ο Υπουργός Εξωτε-
ρικών της Αυστρίας λέει: «Θα στηρίξουµε οικονοµικά τη FRON-
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TEX, αλλά δεν µπορούµε και εµείς να συµµετέχουµε στην κατα-
νοµή των προσφύγων και στην αντιµετώπιση του προσφυγικού.»; 

Και πείτε µου, σας παρακαλώ: Είναι διπλωµατική επιτυχία µετά
από το πρόσφατο ταξίδι του Πρωθυπουργού µας στην Ουάσιγ-
κτον η σηµερινή δήλωση του ειδικού αντιπροσώπου των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών στη Συρία για παροχή πολεµικού υλικού στην
Τουρκία; 

Είναι διπλωµατική επιτυχία, όταν την ίδια δήλωση σήµερα
κάνει και ο πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών στην Τουρκία ο κ.
Σάτερφιλντ; Τόσο πετυχηµένη εξωτερική πολιτική είχαµε χρόνια
να δούµε!

Καλούµε, λοιπόν, την ελληνική Κυβέρνηση, όλοι µαζί, όλες οι
υπεύθυνες πολιτικές δυνάµεις του τόπου να συναποφασίσουµε
ένα σχέδιο που θα έχει εθνική γραµµή για ένα πραγµατικά πολύ
σοβαρό πρόβληµα, που δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί από καµ-
µία πολιτική δύναµη µόνο του, γιατί είναι ένα πρόβληµα µε διε-
θνείς προεκτάσεις.

Και έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο.
Είπε ο Υπουργός ότι η διαφορά µας είναι ιδεολογική. Προφα-

νώς και είναι ιδεολογική η διαφορά µας. Αλίµονο αν δεν ήταν. Θα
περίµενα όµως από τον Υπουργό να είναι περισσότερο ειλικρινής
και να πει ξεκάθαρα στους γεωργούς, στους κτηνοτρόφους και
στους ψαράδες µας ότι η φιλοσοφία της δηµιουργίας των συνε-
ταιρισµών δεν έχει θέση στην ιδεολογία της σηµερινής Κυβέρ-
νησης. Θα ήταν πιο έντιµο να λέγατε ότι αυτού του είδους οι
συλλογικές δοµές είναι αντίθετες µε τη λογική της λειτουργίας
της καθαρής αγοράς.

Έρχεστε, λοιπόν, και φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που προσβάλλει
την ιστορία του συνεταιριστικού κινήµατος -παρά τα λάθη και
παρά τα προβλήµατά του- και χτυπάει την καρδιά της φιλοσο-
φίας του. Χρησιµοποιείτε αυτό το νοµοσχέδιο ως µία κερκό-
πορτα, η οποία θα ποδηγετήσει την έννοια της κοινωνικής
οικονοµίας και επιτρέψτε µου να πω ότι αφήνει και πολύ σοβαρές
υπόνοιες ότι θα οδηγήσει στο πέρασµα της περιουσίας των συ-
νεταιρισµών σε ιδιωτικά χέρια. Δυστυχώς σε αυτόν τον τόπο
αυτά τα κόλπα είναι παλιά. Είναι παλιό το κόλπο να τα παίρνουµε
από τους πολλούς για να τα δίνουµε στους λίγους.

Εµείς πιστεύουµε ότι στον πυρήνα της αγροτικής ανάπτυξης
του τόπου πρέπει να βρίσκεται το συνεταιριστικό κίνηµα, κάτι
που συµβαίνει σε όλη την Ευρώπη. Εδώ στην Ελλάδα, βέβαια,
είναι αλήθεια ότι, παρά το γεγονός ότι ήµασταν πρωτοπόροι,
καθώς είχαµε την πρώτη δηµιουργία συνεταιρισµού στη χώρα
µας, είχαµε πολλά προβλήµατα, γιατί δεν υπήρξαν καλές πρα-
κτικές. Φαινόµενα διαφθοράς, έλλειψη επαγγελµατισµού, κακή
διαχείριση, προβληµατικές κοµµατικές παρεµβάσεις, πελατει-
ακές σχέσεις οδήγησαν σε µία κρίση και σε µία απαξίωση. Και,
ενώ ο συνεταιρισµός είναι το ισχυρό εργαλείο ανάπτυξης της
αγροτικής παραγωγής σε όλη την Ευρώπη, εδώ είχαµε πάρα
πολλά χρέη και πάρα πολύ κακή διαχείριση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Πρέπει -και τελειώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε- να είναι
ξεκάθαρος και διακριτός ο ρόλος των συνεταιρισµών, καθώς
άλλο είναι ο δηµόσιος, άλλο ο ιδιωτικός και άλλο ο κοινωνικός
τοµέας στις οικονοµίες. Δεν µπορούν οι συνεταιρισµοί να κινη-
θούν µε θεσµική αβεβαιότητα και το νοµοσχέδιο πρέπει να δίνει
σαφείς κανόνες, που θα σέβονται τη φιλοσοφία, τις επτά συµ-
φωνηµένες διεθνώς συνεταιριστικές αρχές, την ισότιµη και εθε-
λοντική, ελεύθερη συµµετοχή και δεν θα µετατρέπουν τον
συνεταιρισµό σε ιδιωτική ανώνυµη εταιρεία. Πρόκειται για ένα
διαφορετικό µοντέλο οικονοµικής ανάπτυξης, που οι ιδιώτες δεν
µπορεί, ειδικά µε αυτό το πολύ µεγάλο ποσοστό, να παίρνουν τις
αποφάσεις, την έγκριση ή την απόρριψη, και στην ουσία να εκ-
βιάζουν το συνεταιριστικό κίνηµα και πολύ φοβάµαι στο τέλος
να βάλουν στο χέρι και την περιουσία του. Μου θυµίζει το νοµο-
σχέδιό σας -επιτρέψτε µου τη λαϊκή έκφραση- το «µπάτε σκύλοι
αλέστε και αλεστικά µη δίνετε». 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κατσανιώτης Ανδρέας από τη Νέα Δη-
µοκρατία

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευ-
χαριστώ και για τη λάθος σειρά, γιατί δεν αντέχω, δεν µπορώ να
µην µπω στον πειρασµό να πω ότι πριν από δύο µέρες η Νεολαία
του ΣΥΡΙΖΑ έλεγε ότι δεν υπάρχουν σύνορα, «no borders». Έρ-
χεται µετά ο Πρωθυπουργός και ανακαλύπτει ότι τα σύνορα θα
πρέπει να φυλάγονται καλά. Και αυτό είναι σοβαρή πολιτική! 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Για τον Αλέξη µιλάς τώρα, έτσι, λέγοντας
«έρχεται ο πρωθυπουργός…»; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Ο πρώην Πρωθυπουργός. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μπερδεύτηκες.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Σαν Πρωθυπουργός δεν έκανε

καλή δουλειά…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ:…κρυµµένο τον είδα όµως τις τε-

λευταίες µέρες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Όταν το ΚΥΣΕΑ συνεδρίαζε, ο Αλέ-

ξης τσιµουδιά! Η Νεολαία ΣΥΡΙΖΑ µίλαγε και έλεγε «no borders».
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Η χώρα δεχόταν εισβολή. Γιατί εισβολή είναι όταν µετανάστες
στα σύνορά σου προσπαθούν να εισέλθουν παράνοµα. Η χώρα
επίσης εκείνες τις µέρες δέχθηκε και επίθεση, µια επίθεση fake
news από την τουρκική προπαγάνδα, και είδαµε αρκετούς να
αναπαράγουν αυτά που η τουρκική προπαγάνδα έλεγε. Άρα να
είµαστε προσεκτικοί όταν µιλάµε για σύνορα, προσεκτικοί όταν
µιλάµε για µετανάστες. Ήµασταν εδώ και στην προηγούµενη θη-
τεία µας. Άρα το «no borders» τελείωσε, ξεχάστε το. Αυτή τη
στιγµή η χώρα είναι χώρα, δεν είναι χώρος. 

Και να πούµε και κάτι ακόµα. Η χώρα πρέπει να παραµείνει ένα
κράτος που θα σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Πριν το κάνει
αυτό όµως, να σέβεται τα ανθρώπινα δικαιώµατα, πρέπει να πα-
ραµείνει κράτος. Δεν µπορεί να υποκύψουµε στην εργαλειοποί-
ηση του µεταναστευτικού. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έκανε αυτό που έπρεπε, αµέσως. Αυτό που συνέβη
σήµερα ήταν µια τεράστια επιτυχία, που υποτιµάται. Η ηγεσία
των ευρωπαϊκών θεσµών ήταν στον Έβρο, είδε από πρώτο χέρι
το τι συµβαίνει εκεί και, αντί να πείτε µία καλή κουβέντα, περιµέ-
νετε να βρείτε προβλήµατα. Λοιπόν, ναι, η Ευρωπαϊκή Ένωση
αργεί.

Και να θυµίσουµε και λίγο το παρελθόν; Με µια ιδεοληψία,
οποιοσδήποτε µιλούσε τότε εναντίον της εισόδου µεταναστών,
τι λέγατε; Ότι είναι ρατσιστής, φασίστας, µε ευκολία. Αυτή η τρο-
µοκρατία που ασκήσατε ιδεολογικά τότε τελείωσε. Η χώρα δεν
αντέχει παράνοµους µετανάστες, η χώρα δεν µπορεί να γίνει µία
απέραντη Αµυγδαλέζα. Εσείς κλείσατε την Αµυγδαλέζα και στην
ουσία δεχθήκατε να γίνει η χώρα µας µια τεράστια Αµυγδαλέζα.
Αυτό δεν πρέπει να γίνει και δεν θα επιτραπεί από αυτή την Κυ-
βέρνηση.

Μπαίνω στο νοµοσχέδιο, που αφορά τους συνεταιρισµούς.
Έχουν ειπωθεί τα περισσότερα. Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε ένα-
δύο σηµεία, κύριε Υπουργέ.

Το πρώτο σηµείο -που εγώ δεν το θεωρώ ιδεολογικό, το
θεωρώ απλά λογικό- είναι το να µπορούν να συµµετέχουν ιδιώτες
επιχειρηµατίες, µε τη σύµφωνη γνώµη των συνεταίρων, δηλαδή
αυτών που πραγµατικά παράγουν. Δεν µπορεί να το θεωρούµε
κάτι τρελό, κάτι παράταιρο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Να το πείτε στα Καλάβρυτα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΤΣΑΝΙΩΤΗΣ: Θα το πω και στα Καλάβρυτα,

κύριε συνάδελφε, και θα το πω και στο Αίγιο, γιατί έχω την τύχη
να προέρχοµαι από µία περιοχή όπου η Παναιγιάλειος Συνεται-
ριστική Ένωση κρατάει τη σταφίδα και ο Συνεταιρισµός των Κα-
λαβρύτων κρατάει τους κτηνοτρόφους. Αυτοί δεν έχουν
αντίρρηση και δεν πρέπει να έχει κανείς αντίρρηση. Να σας πω
κάτι; Η Ελλάδα και οι Έλληνες αγρότες έχουν πολλά προβλή-
µατα. Το βασικό τους πρόβληµα όµως δεν είναι τόσο ο µικρός
κλήρος ή το πώς θα πάµε στα µεγάλα δίκτυα παραγωγής. Το βα-
σικό τους πρόβληµα είναι το κόστος παραγωγής. Ο Έλληνας
αγρότης έχει το µεγαλύτερο κόστος παραγωγής στην Ευρω-
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παϊκή Ένωση, γι’ αυτό στηρίζουµε τους συνεταιρισµούς. Τους
στηρίζουµε, για να µπορέσουµε να στηρίξουµε τους Έλληνες
αγρότες. Πρέπει να βοηθάνε και σε αυτή την κατεύθυνση και αρ-
κετοί συνεταιρισµοί το κάνουν αυτό. Πρέπει να βοηθάνε στην
έρευνα, που το κάνουν αρκετοί συνεταιρισµοί αυτό, αυτοί που
«περπάτησαν». Και θα πρέπει επίσης να βρίσκουν και βοήθεια,
όπου χρειάζεται και αν το θέλουν, από ιδιώτες. Πού είναι το κακό;
Εδώ ιδιωτικοποιούµε λιµάνια και δεν πειράζει καθόλου, εδώ δί-
νουµε ποσοστά σε υπηρεσίες, που εσείς δώσατε, όπως στη ΔΕΗ,
και τώρα δεν σας πειράζει καθόλου, αλλά ενοχλείστε αν ένας
ιδιώτης µπει σε έναν συνεταιρισµό. Πραγµατικά δεν το καταλα-
βαίνω. Ξέρω, έχετε αλλάξει πάρα πολύ.

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ένα πράγµα. Καταλαβαίνω ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί να ισορροπήσει ανάµεσα στο 3%, που ήταν
το «no borders», και στη σοσιαλδηµοκρατία. Ευχαριστώ πάρα
πολύ τον Θεό που επιτέλους σήµερα ο κ. Τσίπρας ήρθε στη
σωστή πλευρά της ιστορίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε για την τήρηση του χρόνου. 
Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο για ένα λεπτό, για να καταθέ-

σετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, κύριε Πρόεδρε, για νοµοτεχνικές και δεν
ξέρω αν θέλετε επίσης να τοποθετηθώ για τις βουλευτικές τρο-
πολογίες, ώστε να ξέρουν οι εισηγητές τη στάση µου. Με την
άδειά σας, λοιπόν, θα το κάνω, απλώς ο χρόνος του ενός λεπτού
µπορεί να είναι σχετικά περιοριστικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας δίνω
τρία λεπτά. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Καταθέτω, λοιπόν, νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Όλες οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις είναι τελείως τεχνικές και φρα-
στικές διορθώσεις, εκτός από δύο σηµεία. 

Κάνω µία αλλαγή και δέχοµαι µία κριτική παρατήρηση την
οποία είχε κάνει στην επιτροπή ο συνάδελφος κ. Φόρτωµας, που
ουσιαστικά δίνεται η δυνατότητα σε συγκεκριµένες συνθήκες να
περιορίζω το συνεταιριστικό κεφάλαιο στις 5.000 ευρώ αντί για
τις 10.000 ευρώ, σε ορισµένες περιπτώσεις που έχει πει, για νη-
σιωτικούς µικρούς συνεταιρισµούς κ.λπ.. 

Και το δεύτερο, το οποίο είναι ουσιαστικό, από τις νοµοτεχνι-
κές…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Χωρίς αλλαγή του αριθµού των µελών;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Όσον αφορά το όριο των µελών, είχε προβλε-
φθεί ότι έχω τη δυνατότητα πάλι, δίνει δηλαδή τη δυνατότητα
στον Υπουργό, να περιορίζεται µε αιτιολογηµένη απόφασή του,
πάλι για τις περιπτώσεις µικρών συνεταιρισµών κ.λπ.. Δεν είχε
δοθεί αυτή η δυνατότητα και στο κεφάλαιο. Δίνεται τώρα η δυ-
νατότητα περιορισµού και στο κεφάλαιο. 

Και το δεύτερο το οποίο αλλάζω και το οποίο είναι ουσιαστικό
είναι το εξής: Είχαµε βάλει ψήφο ανά εκατοµµύριο κύκλου εργα-
σιών και αλλάζει αυτό και γίνεται ψήφος ανά δύο εκατοµµύρια
κύκλου εργασιών και µε το πλαφόν -µε όλα τα πλαφόν- που
υπάρχει. Αλλάζει απλώς από το 1.000.000 στα 2.000.000. Εκεί
στην Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών είχαµε βάλει ότι
ανά 1 εκατοµµύριο είναι ψήφος µε όριο προς τα πάνω. Το
1.000.000 γίνεται 2.000.000, υπάρχει µία ας το πω στάθµιση, κα-
τόπιν κάποιων συζητήσεων και παρατηρήσεων που δεχθήκαµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Μαυρουδής Βορίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ενηµερώνω ότι θα καταθέσουµε κατά πάσα πι-
θανότητα αύριο κι είναι σε επεξεργασία η µία τροπολογία, η
οποία τελικώς ενεκρίθη -σας είχα ενηµερώσει για αυτή στην επι-
τροπή-, για τους ανενεργούς αγροτικούς συνεταιρισµούς που
τους δίνεται η δυνατότητα να υποβάλλουν εκπρόθεσµα κάποιες
δηλώσεις, κυρίως φορολογικού χαρακτήρα, µε µείωση των προ-
στίµων, προκειµένου να οδηγηθούν σε λύση και εκκαθάριση. Σας
είχα ενηµερώσει για αυτή στην επιτροπή. Και είναι και µία τρο-
πολογία για την οποία δεν σας είχα ενηµερώσει στην επιτροπή,
η οποία όµως είναι επίσης τεχνική. Δηλαδή στην πραγµατικότητα
δίνεται κάποια προθεσµία για ζητήµατα τα οποία έχουν να κά-
νουν µε παραχωρήσεις χρήσης ακινήτων σε κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότες ή ανέργους, µε αποφάσεις του περιφερειάρχη,
µε βάση τις διατάξεις του ν.4061/2012. Είναι τα ειδικά θέµατα
αυτά από κάτι λίµνες που πρέπει να γίνει µία ειδική επεξεργασία.
Και υπάρχει πάντοτε µία παραχώρηση που γίνεται. Πρέπει να
δουλευτεί. Δεν είναι ακόµα έτοιµη η υπηρεσία, προκειµένου να
κάνει τη δουλειά που πρέπει να γίνει. Άρα θα δώσουµε µία µικρή
παράταση σε αυτό.

Αυτά ως προς τις τροπολογίες που είναι προς κατάθεση. Σας
είπα για τις νοµοτεχνικές. 

Ως προς τις βουλευτικές τροπολογίες, επιτρέψτε µου να το-
ποθετηθώ πάρα πολύ σύντοµα. Μία τροπολογία, η οποία προέρ-
χεται από το Κίνηµα Αλλαγής, κύριε Πάνα, για την οποία, έχουµε
συζητήσει, είµαι αναρµόδιος. Δεν µπορώ να την κάνω δεκτή. Δεν
έχω αυτή τη δυνατότητα. Η τροπολογία µιλάει για µείωση του
αριθµού των δασικών συνεταιρισµών. Εάν ρωτάτε την προσω-
πική µου γνώµη, εγώ συντάσσοµαι. Απλώς δεν έχω τη δυνατό-
τητα να την κάνω δεκτή.

Η τροπολογία, την οποία καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ για να δίνεται η
δυνατότητα για µισθώσεις στον εκκαθαριστή των ακινήτων αγρο-
τικών συνεταιρισµών, κατά τη γνώµη µου είναι περιττή, υπό την
έννοια ότι µέσα στις γενικότερες εντολές οι οποίες υπάρχουν
στον εκκαθαριστή είναι η δυνατότητα να κάνει, εντός των ορίων
και των αναγκών της εκκαθαρίσεως, διαχειριστικές πράξεις. Άρα
είναι περιττή αυτή. Εδώ µπορεί να περιπλέξει τα πράγµατα, υπό
την έννοια ότι, ενώ πρέπει να στοχεύσουµε στην ταχεία εκκαθά-
ριση, οι µισθώσεις µπορεί να δηµιουργούν επιβράδυνση στην εκ-
καθάριση. Άρα, λοιπόν, αυτή την τροπολογία την απορρίπτω.

Από πλευράς ΚΚΕ υπάρχει µια τροπολογία για τα ασφαλιστικά
δικαιώµατα των εργαζοµένων στις αγροτικές συνεταιριστικές ορ-
γανώσεις. Είµαι αναρµόδιος. Είναι ζήτηµα του Υπουργείου Ερ-
γασίας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Συνεργαστείτε. Το έχει δεχθεί ο κ.
Βρούτσης. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι, εγώ δεν µπορώ να το δεχτώ. Πρέπει να
βρείτε τον κ. Βρούτση. 

Το ίδιο ισχύει και για την τροπολογία που καταθέτει το ΚΚΕ
για το ζήτηµα της χρήσης γης στην περιοχή Κάτω Σούλι Μαρα-
θώνα. Είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Δεν
µπορώ να την κάνω δείκτη, υπό την έννοια της αρµοδιότητας.
Δεν µπαίνω στην ουσία της.

Οµοίως αναρµόδιος είµαι, όπως σας είπα, και για τα ζητήµατα
της εκκαθάρισης, γιατί κατά τη γνώµη µου προϋποθέτει ειδική
ρύθµιση, την οποία όµως θα λάβει υπ’ όψιν το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, εφόσον ρυθµίζεται στα ζητήµατα της σειράς κατάταξης
των εργαζοµένων. Αυτή όµως την κρατώ, υπό την έννοια ότι µετά
την πρέπουσα συνεννόηση, επειδή επίκειται νέο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης µε διάφορες διατάξεις, το
οποίο θα έρθει τις αµέσως επόµενες µέρες, θα την εξετάσω και
θα δω κατά πόσο ως διαµορφωµένη µπορεί να τεθεί ή δεν µπορεί
να τεθεί.

Το ίδιο ισχύει και για µία τροπολογία που καταθέτει ο κ. Κεγ-
κέρογλου. Είναι ένα ειδικό θέµα, που αφορά γεωργικούς κλή-
ρους στο Καστέλι. Αυτό είναι ένα ζήτηµα το οποίο θέλει
περισσότερη µελέτη και δουλειά. Κρατείται. Επί του παρόντος
απορρίπτεται, αλλά -ας πούµε- όχι µε αντίρρηση επί της ουσίας,
αλλά προκειµένου να τύχει περαιτέρω επεξεργασίας.

Όσον αφορά µια τροπολογία η οποία δεν εµφανίζεται κατατε-

θειµένη στο πλαίσιο της Ολοµέλειας -αναφέρθηκε σε αυτή ο κ.
Καρασµάνης- και η οποία κατετέθη στην επιτροπή, ενδεχοµένως,
επειδή δεν τοποθετήθηκα στην επιτροπή, επειδή κατετέθη τελευ-
ταία στιγµή, θεωρήθηκε ότι απερρίφθη. Εξηγώ, για να παρακο-
λουθήσετε τη συζήτηση. 

Το αντικείµενο ρύθµισης της τροπολογίας είναι ότι ζητείται να
υπάρχει σε περιοχές οι οποίες είναι πληγείσες και έχουν κηρυχ-
θεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης -αυτό λέει- η δυνατότητα
συµψηφισµού των εισφορών ΕΛΓΑ. Το επιχείρηµα είναι ότι γίνε-
ται µία αναλογία µε τις ρυθµίσεις των ασφαλιστικών εισφορών
για τις συντάξεις, παραδείγµατος χάριν. 

Πρώτον, η αναλογία αυτή είναι εσφαλµένη. Οι ασφαλιστικές
εισφορές για τις συντάξεις αφορούν ένα ασφαλιστικό δικαίωµα
το οποίο γίνεται στο µέλλον και µπορεί να δοθεί µία παράταση
για την καταβολή τους. Εποµένως δεν είναι σωστή η αναλογία,
ασφαλιστική εισφορά για συντάξεις µε ασφαλιστική εισφορά για
αποζηµιώσεις. Δεν είναι σωστό.

Η ασφαλιστική εισφορά για τις αποζηµιώσεις είναι ετήσια.
Πρέπει να καταβάλλεται κάθε χρόνο, προκειµένου να δηµιουρ-
γείται ασφαλιστικό δικαίωµα. Αν δεν καταβληθεί ασφαλιστική ει-
σφορά, δεν υπάρχει ασφαλιστικό δικαίωµα. Πρόκειται για µία
ρύθµιση, έτσι όπως κατατίθεται, η οποία ακόµα και για αυτόν τον
έκτακτο λόγο, θα οδηγούσε σε δυνατότητα συµψηφισµού οφει-
λοµένων ασφαλιστικών εισφορών µε την αποζηµίωση και στην
πραγµατικότητα, θα αντέβαινε τον βασικό σκοπό της ασφάλισης.
Ο βασικός σκοπός της ασφάλισης εδώ είναι ότι πρέπει να κατα-
βάλλονται τα ασφάλιστρα, προκειµένου να καταβάλλεται εν συ-
νεχεία το ασφάλισµα, αν τυχόν επέλθει ο ζηµιογόνος κίνδυνος.
Αν καταλήξουµε στο να συµψηφίζουµε το ασφάλιστρο µε την
επέλευση του ζηµιογόνου κινδύνου, τότε στην πραγµατικότητα,
κανείς δεν θα πληρώνει τίποτα ποτέ. Όλοι θα περιµένουν πότε
θα τους τύχει ο κίνδυνος, προκειµένου εν συνεχεία να συµψηφί-
σουν το ασφάλιστρο. Άρα, η ρύθµιση δεν µπορεί να γίνει. 

Θα µπορούσε να γίνει πολύ περιορισµένα για το εξής χρονικό
διάστηµα, επειδή υπάρχει µία ιδιοµορφία στο ασφάλιστρο στον
ΕΛΓΑ, η οποία είναι η εξής: Ενώ αυτό πρέπει να καταβάλλεται
τον µήνα Μάρτιο, µαζί µε τις δηλώσεις ΟΣΔΕ, η περίοδος από
την 1η Ιανουαρίου µέχρι τον Μάρτιο που είναι καταβλητέο το
ασφάλιστρο θεωρείται ότι καλύπτεται, ακόµα κι αν δεν έχει κα-
ταβληθεί το ασφάλιστρο. Αυτή η περίοδος των τριών µηνών -να
το πω έτσι- όπου ούτως ή άλλως υπάρχει ασφαλιστική κάλυψη
και επέρχεται το ζηµιογόνο γεγονός, παραδείγµατος χάριν, τον
Φεβρουάριο, χωρίς όµως να έχει καταβληθεί το ασφάλιστρο, που
όµως είναι καλυµµένο, γιατί δεν έχει καταστεί απαιτητό, τότε θα
µπορούσε να θεωρηθεί ότι αυτή η µικρή περίοδος συµψηφίζεται.
Για αυτό το ζήτηµα θα δω λίγο τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Δεν την
κάνω τώρα δεκτή. Την αναφέρω για να ξέρουµε για τι πράγµα
συζητάµε. Συζητάµε για αυτό. Δεν συζητάµε για τίποτα περισσό-
τερο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει η κ. Ευφροσύνη Καρασαρλίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νέο σχέδιο νόµου που αφορά τους συνεταιρισµούς.
Μπαίνει, όµως, ένα ερώτηµα: Θέλει η Κυβέρνηση να υπάρχουν
συνεταιρισµοί στην Ελλάδα; Αν ναι, τι συνεταιρισµούς ακριβώς
θέλει; Διότι, µέχρι σήµερα, τα επιχειρήµατα που έχουµε ακούσει
δεν µας έχουν πείσει ούτε για την αναγκαιότητα αυτού του νο-
µοσχεδίου ούτε όµως για τις καλές σας προθέσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλουµε να κάνουµε µία ου-
σιαστική και ειλικρινή συζήτηση για τους συνεταιρισµούς, πιστεύω
πως πρέπει, κατ’ αρχάς, να απαντήσουµε στα εξής: Γιατί υπάρχει
αυτή η κατάσταση σήµερα στους συνεταιρισµούς; Δεύτερον, γιατί
από το σύνολο του αγροτικού κόσµου στην Ελλάδα, σχεδόν µόνο
το 10% των Ελλήνων αγροτών, σε αντίθεση µε τις ευρωπαϊκές
χώρες, είναι στους συνεταιρισµούς και ενώ στις ευρωπαϊκές
χώρες τα ποσοστά συµµετοχής φτάνουν 70%, 80% έως και 90%
και παρ’ ότι η πλειοψηφία των Ελλήνων αγροτών έχει µικρό κλήρο
και άρα, ο συνεταιρισµός τους είναι πολλαπλάσια απαραίτητος,
σε σχέση µε τους Ευρωπαίους συναδέλφους τους;
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Θεωρώ, λοιπόν, ότι από την απάντηση που θα δώσουµε στα
παραπάνω ερωτήµατα, θα διαµορφωθούν και τα µέτρα για τη
λύση των προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι συνεταιρισµοί.

Προσωπικά πιστεύω πως είναι δύο οι βασικοί λόγοι που έχουν
διαµορφώσει την υφιστάµενη κατάσταση. Ο πρώτος λόγος είναι
η απαξίωση στη συλλογική συνείδηση των αγροτών της έννοιας
του συνεταιρισµού. Διότι οι συνεταιρισµοί ταυτίστηκαν µε τη δια-
φθορά, την εξαγορά των συνειδήσεων, το χτίσιµο των κοµµατι-
κών στρατών. Διότι οι συνεταιρισµοί επιβαρύνθηκαν οικονοµικά
µε µη ωφέλιµες και χρήσιµες επενδύσεις, µόνο και µόνο, για να
πάρουν κάποιοι τη µίζα τους. Βέβαια, υπήρχε και η πολυδιά-
σπαση στον συνεταιριστικό χώρο, που στην αρχή έγινε χάρη του
κοµµατικού ελέγχου και αυτό συνεχίστηκε, γιατί εξυπηρετούσε
οικονοµικά προσωπικά οφέλη.

Τη διάσπαση στους συνεταιρισµούς και το αγροτικό κίνηµα
την ξεκίνησε όµως η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας, συνάδελ-
φοι. Όπου υπήρχαν προοδευτικές δυνάµεις και είχαν την πλει-
οψηφία, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας αποχωρούσε για να
στήσει τους δικούς της δεξιούς νεοδηµοκρατικούς συνεταιρι-
σµούς και αγροτικούς συλλόγους, όπως τη γνωστή συνοµοσπον-
δία, τη ΣΥΔΑΣΕ. 

Επιµένω στο θέµα της διάσπασης, επειδή ακριβώς θεωρώ πως
και σήµερα είναι µία µεγάλη ασθένεια για τον συνεταιριστικό
χώρο και για όλον τον αγροτικό κόσµο και επειδή ακριβώς, συ-
νεχίζεται και σήµερα. 

Ακόµη, όµως, πιο µεγάλη ζηµιά έγινε µετά την ένταξη της
χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την αδιαφανή κοµµατική
διαχείριση των πραγµατικά µεγάλων ευρωπαϊκών κονδυλίων,
γιατί δεν υπήρχε καµµία δοµή ελέγχου για τη διαχείρισή τους.

Στον τόπο µου, στην Ηµαθία, το ζήσαµε χαρακτηριστικά αυτό
µε τα πλεονάσµατα της απόσυρσης. Ήταν ο βασικός παράγον-
τας που τρία ισχυρά εµπορικά εξαγωγικά κέντρα της Ηµαθίας,
οι ΕΑΣ, οι ενώσεις δηλαδή των αγροτικών συνεταιρισµών και της
Βέροιας και της Αλεξάνδρειας και η φρουτένωση της Νάουσας,
τα οποία τροφοδοτούσαν µε ροδάκινο την αγορά της Κεντρικής
Ευρώπης, εγκατέλειψαν την εξαγωγική τους δραστηριότητα
λόγω των πλεονασµάτων της απόσυρσης και από τρία εµπορικά
ισχυρά εξαγωγικά κέντρα έγιναν δεκατρία και στον αµέσως επό-
µενο τόνο έφτασαν τα σαράντα τρία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ!
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Και τι έγινε; Χάθη-

καν οι ευρωπαϊκές αγορές, χρεοκόπησαν και έκλεισαν οι ενώσεις
και σήµερα, λόγω αυτής της πολυδιάσπασης, δεν µπορεί να κλει-
στεί κανένα σοβαρό συµβόλαιο µε ευρωπαϊκή αγορά. Βέβαια,
µετά την επιβολή του εµπάργκο στη Ρωσία από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, πραγµατικά, βρισκόµαστε σε αδιέξοδο και έχουµε τα
γνωστά αποτελέσµατα.

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πρόσφατα ανεβήκατε στην Ηµαθία
και είστε ενηµερωµένος. Έχουµε κατάρρευση των τιµών, εγκα-
τάλειψη της αγροτικής γης και χρεοκοπία βεβαίως των ροδακι-
νοπαραγωγών.

Οι υπεύθυνοι τώρα για όλες αυτές οι καταστάσεις έµειναν ατι-
µώρητοι -σχεδόν πάντα συνέβη αυτό- και, βέβαια, χαρίστηκαν
χρέη σε συνεταιρισµούς. Για ποιους λόγους; Για λόγους πολιτι-
κής σκοπιµότητας.

Κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Υπουργέ, η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ για τους συνεταιρισµούς στο προηγού-
µενο διάστηµα είχε θεσµοθετήσει την εποπτεία των συνεταιρι-
σµών από το δηµόσιο. Γιατί την καταργείτε; Πείτε µας γιατί
ακριβώς την καταργείτε; Θέλετε να συνεχιστεί να υπάρχει ασυ-
λία; Γιατί καταργείτε τον περιορισµό των φυτειών που υπηρε-
τούσε τη µη δηµιουργία κατεστηµένων και έδινε χώρο στους
νέους αγρότες, ώστε να διοικήσουν και αυτοί;

Καταργείτε, επίσης, τη δεοντολογική αρχή που ισχύει ακόµη
και σε αστικές εταιρείες όλων των µορφών, ότι είναι ασυµβίβα-
στο µέτοχος να είναι ανταγωνιστής ή να αντιστρατεύεται τα συµ-
φέροντα της εταιρείας. Καταργείτε τη βασική συνεταιριστική
αρχή «κάθε µέλος µία ψήφος».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)
Κύριε Πρόεδρε, αν έχετε την καλοσύνη, θα χρειαστώ δυο

λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, έχετε

ένα λεπτό ακόµη!
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ.
Καταργείτε, επίσης, τη δική µας πρόταση για τη σχολή συνε-

ταιριστικών στελεχών και, βέβαια, για τις εκλογές στους συνε-
ταιρισµούς καθιερώνετε το πλειοψηφικό σύστηµα.

Μα µε τέτοιες πολιτικές απαξιώθηκε η συνεταιριστική ιδέα
στους Έλληνες αγρότες και στην ελληνική κοινωνία.

Όµως, οφείλω εγώ να οµολογήσω ότι και η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, παρά τα θετικά µέτρα που προσπάθησε και πήρε, δεν µπό-
ρεσε να αντιστρέψει τη διαρροή των αγροτών από τους
συνεταιρισµούς.

Και δεν µπόρεσε να την αποτρέψει για δύο λόγους. Ο πρώτος
είναι πως η απαξίωση των συνεταιρισµών στη συνείδηση των
αγροτών δεν µπορούσε, βεβαίως, να ξεπεραστεί µέσα σε δύο-
τρία χρόνια. Ο δεύτερος είναι ότι, παρά τα οικονοµικά κίνητρα
που δόθηκαν στους αγρότες µε το νέο φορολογικό σύστηµα, δη-
λαδή το αφορολόγητο έως τις 9.000 ευρώ, το αφορολόγητο για
τις αποζηµιώσεις και τις επιδοτήσεις έως 12.000 ευρώ, η φορο-
λογία των συνεταιρισµών µε 10%, η µείωση των ασφαλιστικών
εισφορών και η Κάρτα του Αγρότη αποδείχτηκαν ότι είναι πολύ
λίγα για να αντισταθµίσουν τα πολλαπλά οφέλη που τους δίνει η
«µαύρη αγορά», που τουλάχιστον στα φρούτα και στα λαχανικά
ξεπερνάει το 50% και έχει σαν αποτέλεσµα να εγκαταλείπονται
οι ευρωπαϊκές αγορές, που θα µπορούσαν να πληρώσουν ακριβά
τα αγροτικά µας προϊόντα, που όλοι συµφωνούν πως έχουν συγ-
κριτικά πλεονεκτήµατα, δηµιουργεί αθέµιτο ανταγωνισµό σε
όσους πουλάνε νόµιµα µε τιµολόγια, στερεί το ελληνικό δηµόσιο
από πολύ σηµαντικά έσοδα και, βέβαια, προκαλεί την κατάρ-
ρευση των συνεταιρισµών, ακόµα και αυτών των λίγων υγιών που
έχουν αποµείνει.

Γι’ αυτό και εµείς είχαµε εξαγγείλει µόλις µας δόθηκε η δυνα-
τότητα µε το τέλος των µνηµονίων τη µείωση του φορολογικού
συντελεστή στο 50% για τους συνεταιρισµένους αγρότες, κύριε
Υπουργέ, και για αυτό δεν µας έχετε πει αν θα κάνετε κάτι, ώστε
οι συνεταιρισµοί να γίνουν ελκυστικοί µε την κατάργηση του τέ-
λους επιτηδεύµατος, τη χρηµατοδότηση των αγροτών και των
συνεταιρισµών και τη δυνατότητα παραγωγής φτηνής ενέργειας
µέσα από το νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές κοινότητες.

Συνάδελφοι, ακόµα και αν αυτό το νοµοσχέδιο ήταν σε θετική
κατεύθυνση, από µόνο του δεν θα µπορούσε να λειτουργήσει
υπέρ της ανασυγκρότησης και της επιχειρηµατικότητας των συ-
νεταιρισµών. Αυτό θα µπορούσε να γίνει, αν ήταν ενταγµένο σε
ένα γενικότερο στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης, όπως είναι τα lo-
gistics, τα εµπορευµατικά κέντρα, οι οδικοί άξονες, η σιδηροδρο-
µική Εγνατία, που είχε προγραµµατιστεί και δεν µας λέτε και
αυτά αν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.

ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Τελειώνω, σε µισό
λεπτό, σε λίγα δευτερόλεπτα.

Είναι, επίσης, ένα νοµοσχέδιο που βρίσκει κάθετα αντίθετους
σχεδόν όλους τους θεσµικούς εταίρους.

Για αυτούς όλους τους λόγους αµφιβάλλουµε για τις προθέ-
σεις σας και φοβόµαστε ότι ο στόχος σας είναι µε την είσοδο
των ιδιωτών η µεγάλη ακίνητη περιουσία των συνεταιρισµών, που
είναι περιουσία πολλών γενεών των αγροτών, να περάσει µε
αυτόν τον εύσχηµο τρόπο στα χέρια των ιδιωτών.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Πολάκης Παύλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω από το µεγάλο θέµα των ηµερών. Ό,τι τάξατε και

ό,τι ρηχά αντιπολιτευτήκατε, δυστυχώς -όχι για σας αλλά για τη
χώρα- τα λούζεστε. Και εµείς δεν σας µοιάζουµε να κάνουµε
αυτή την τοξική αντιπολίτευση που κάνατε και στο προσφυγικό
και στη Μακεδονία και στο Μάτι.
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Σήµερα το πρωί ήµουν σε µια άλλη επιτροπή και κάποιος Βου-
λευτής σας πέταξε για το Μάτι. Θυµήθηκα, λοιπόν, ότι το «ΜΑΤΙ
ΞΑΝΑ», αυτή η αστική µη κερδοσκοπική εταιρεία, που φτιάχτηκε
εν χορδαίς και οργάνοις τον Ιούλιο, είχε κάνει αυτό το έργο εδώ
και επτά µήνες. Κοντεύουν να τη διαλύσουν, σκέφτονται να φύ-
γουν και οι κάτοικοι, διότι είναι µε µια κεφαλή που δεν έχει πόδια.

Λέγατε για τη Βόρεια Μακεδονία. Φαντάζεστε τώρα σε αυτή
την κακοµοιριά, σε αυτή την επιθετικότητα των Τούρκων να µην
είχε λυθεί το θέµα και να είχαµε τα τούρκικα αεροπλανάκια στον
εναέριο χώρο της Βόρειας Μακεδονίας;

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Χρυσοµάλλη!
Κύριε Πολάκη, συνεχίστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πάµε και στο προσφυγικό. Τους έφερνε

ο ΣΥΡΙΖΑ, έτσι; Τώρα που βγήκατε εσείς, γιατί έγινε αυτός ο µα-
νικουλές αυτούς τους µήνες;

Σας λέγαµε εδώ και καιρό ότι η πολιτική σας του εγκλωβισµού
στα νησιά για να δώσουµε µήνυµα ότι εδώ κακοπερνάνε -που το
επαναλαµβάνουν πάλι µερικοί- για να µην έρχονται, δεν θα απο-
δώσει. Και εκεί που σας παραδώσαµε µια Μόρια µε πεντέµισι χι-
λιάδες, τη φτάσατε εικοσιπέντε χιλιάδες και κόντεψε να γίνει
εµφύλιος στα νησιά. Διότι πήγατε να επιβάλλετε µε το έτσι θέλω
τα κλειστά κέντρα κράτησης στα νησιά µόνο, για να στεναχωρη-
θεί ένας περιφερειάρχης και πέντε δήµαρχοι, αντί για έντεκα πε-
ριφερειάρχες και εκατόν πενήντα δήµαρχους. Διότι αυτό κάνατε.

Αυτό που έγινε προχθές είναι άλλο πράγµα και γι’ αυτό κρα-
τάµε και αυτή τη στάση που κρατάµε. Όµως, λίγο σεµνά στις εκ-
φράσεις, γιατί πάτε την ήττα και τη χλαπάτσα που φάγατε τις
προηγούµενες µέρες στα νησιά να τα γυρίσετε, καλλιεργώντας
έναν εθνικισµό και ένα νέο ’21 και ένα νέο ’40 από ορισµένα να-
ζιστικά sites που βλέπω και βγαίνουν στο διαδίκτυο.

Ο Ερντογάν έχει χάσει το Ιντλίµπ, έχει νεκρούς, έχει µεγάλο
πρόβληµα, πολύ µεγάλο εσωτερικό πρόβληµα.

«ORUC REIS»
Δεύτερον, θέλει να εκβιάσει και το κάνει αυτό και µε το «ORUC

REIS» -το πήρε ο καιρός και ήρθε στη δική µας αποκλειστική οι-
κονοµική ζώνη, έτσι;- θέλει να εκβιάσει για να µπει σφήνα στην
εκµετάλλευση των κοιτασµάτων.

Και ναι είναι πίσω από αυτή τη µετακίνηση αυτών των δυστυ-
χισµένων στα σύνορα. Και είναι προφανές ότι πρέπει να κλεί-
σουν, όπως έκλεισαν και το 2015 που πέρασαν οκτακόσιες
πενήντα χιλιάδες αλλά όχι από εκεί, επί ΣΥΡΙΖΑ έκλεισαν χωρίς
φανφάρες. Και βέβαια, λίγο σεµνά µε το «εισβολή» γιατί το «ει-
σβολή» σηµαίνει πόλεµος και όταν έχεις πόλεµο, δεν έχεις τον
Τούρκο πρέσβη εδώ, τον διώχνεις. Απαιτείς συγκλίσεις του Συµ-
βουλίου Κορυφής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για κυρώσεις. 

Και πείτε µου κάτι, καλά είναι που ήρθανε. Καλή και η περαν-
τζάδα που γίνεται, συµπέρασµα, το απτό ποιο είναι; Υπάρχει καµ-
µία καταδίκη της Τουρκίας, γι’ αυτό; Υπάρχει καµµία
συγκεκριµένη κύρωση της Τουρκίας γι’ αυτό που κάνει; Θα το
συνεχίσει. Σε καµµιά δεκαπενταριά µέρες θα έχουµε ξανά τα
ίδια. Θα το συνεχίσει. Συγκαλέστε Συµβούλιο Αρχηγών. Διατυ-
πώστε σχέδιο εθνικής συνεννόησης γι’ αυτό το πράγµα. Το προ-
σφυγικό ήρθε για να µείνει. 

Δυστυχώς ή ευτυχώς, ο ανθρώπινος πολιτισµός, η ιστορία του
ανθρώπινου πολιτισµού είναι ιστορία µετακίνησης πληθυσµών.
Μπαίνουµε σε τέτοια ιστορική φάση αυτή την περίοδο και για
τους λόγους του πολέµου αλλά και για τους λόγους της κλιµατι-
κής κρίσης. Είκοσι τρία εκατοµµύρια είναι στο Τσαντ. Έχει να
βρέξει δεκαπέντε χρόνια. Αυτοί, άµα σταµατήσουν στην Λιβύη οι
εχθροπραξίες, κολυµπιτή θα την περάσουν την Μεσόγειο, όπως
κατεβήκαν τρέχοντας και οι Δωριείς το 1100 π.Χ. όταν έφτασαν
τα χιόνια µέχρι την Αλβανία. Μπαίνουµε σε τέτοια περίοδο. Είναι
η γεωγραφική µας θέση τέτοια. Δεν µπορεί να το λύσει η Ελλάδα
µόνη της το πρόβληµα. Δεν µπορεί να το λύσει. Θέλει αλλαγές
σε εθνικό µέτωπο σε κάποια πράγµατα.

Αλλά τα 700.000.000 ευρώ γιατί τα έδωσε η Ευρωπαϊκή
Ένωση βρε παιδιά; Θα µου πει κάποιος; Γιατί τα έδωσε η Ευρω-
παϊκή Ένωση τα 700.000.000 ευρώ; Για να κάνουµε τι, τα έδωσε
τα 700.000.000 ευρώ και βγαίνετε σήµερα και το λέτε; Για να κά-

νουµε κλειστά κέντρα κράτησης σε όλη τη χώρα. Εάν δεν ανα-
λάβουν οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης -στα πλαίσια της επι-
κουρικότητας, της βοήθειας του κοινού σπιτιού που λέν-
διαµοιρασµό των προσφύγων, δεν θα λυθεί το πρόβληµα. Δεν
θα λυθεί και ούτε οι επικοινωνιακές φανφάρες µπορούν να κρα-
τήσουν πολλές µέρες. Εδώ θα είµαστε πάλι σε λίγες µέρες και
θα το ξαναπούµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε λίγο στο νοµοσχέδιο. Εγώ θα µιλήσω λίγο πιο γενικά,

κύριε Βορίδη. Πρώτα θα πω το εξής όµως: Φαντάζεστε να ήµα-
σταν εµείς κυβέρνηση, να είχαν γίνει αυτές οι καταστροφές που
έγιναν στην Κουντούρα κάτω ή στο λάδι, φέτος που η Κρήτη είναι
µείον 140.000.000 ευρώ εισόδηµα, από αυτό που έγινε και να µην
είχαµε κινήσει διαδικασίες, όπως το κάναµε, στις καταστροφές;
Από τον Νοέµβρη σας το λέω, θα σας το ξαναλέω, να αποζηµιω-
θούν οι παραγωγοί των θερµοκηπίων στην Κουντούρα. Και όλο
τα φτιάχνετε και τα φτιάχνετε, και τώρα βάζω τα ονόµατα και
τώρα παίρνω τα στοιχεία και αυτά. Μασκαραλίκι και ψιλό γαζί
είναι, αγαπητέ Μάκη, αυτό το πράγµα. Μασκαραλίκι και ψιλό γαζί
είναι αυτό πρώτον.

Και δεύτερον, για το λάδι πρέπει να υπάρξει βοήθεια, να απευ-
θυνθείτε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Όπως αποζηµίωσαν τους Ιρ-
λανδούς για τα µοσχάρια, έτσι να αποζηµιώσουν και γι’ αυτή την
µεγάλη καταστροφή που έγινε και που οφείλεται σε κλιµατικές
συνθήκες και όχι στις δακοκτονίες γενικώς. Έχει πέσει πείνα και
θα φανεί και τώρα στην αγορά αυτό, έτσι; Αυτά τα 140.000.000
ευρώ ήταν κύκλος για την οικονοµία του νησιού. Θα λείψουν
αυτά. Θα λείψουν πολύ σύντοµα. Αρχίζουν να λείπουν. Με λίγα
λόγια έχει πέσει πείνα σε ανθρώπους που παράγουν αυτό το
πράγµα. Και δεν µπορούµε να το περνάµε έτσι γενικώς, θέλει
απάντηση αυτό. Θέλει απάντηση και στήριξη και διεκδίκηση από
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Τώρα για τους συνεταιρισµούς. Ακούστε, εγώ το διάβασα λίγο
το νοµοσχέδιο δεν µπήκα πολύ στις λεπτοµέρειες αλλά αυτό που
κατάλαβα είναι το εξής: Είναι ότι επιλέγετε -ιδεολογικά, βέβαια,
αλλά διαφωνούµε οριζοντίως και καθέτως. Τι να κάνουµε; Προ-
φανώς! Και αλίµονο και να συµφωνούσαµε δηλαδή- ότι εκεί που
υπάρχει ενδιαφέρον οικονοµικό από ένα προϊόν που έχει ονοµα-
σία προέλευσης, από ένα προϊόν που έχει διείσδυση, από ένα
προϊόν που µπορεί να έχει τιµή, επιτρέπεται σε έναν ιδιώτη παίρ-
νοντας το 35%, χωρίς να πληρώνει βέβαια το µέγεθος της µερί-
δας, να µπει µέσα και να ελέγχει τον συνεταιρισµό και τελικά να
οικειοποιηθεί και τα περιουσιακά στοιχεία, γιατί αυτό είναι το πα-
ραµύθι. Αυτό είναι το παραµύθι όλο, γιατί υπάρχουν πάρα πολλά
περιουσιακά στοιχεία, έτσι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, υπάρχει το εξής το πιο χοντρό: Στην Ελλάδα το σύ-
στηµα δεν στήθηκε –και όχι µόνο στον αγροτικό κόσµο και αλλού
και στην µεταποίηση- για τον παραγωγό, στήθηκε για τον µεσά-
ζοντα, για τον έµπορα, για το παράσιτο σε πάρα πολλές περι-
πτώσεις. Δεν χτυπάτε αυτούς. Σε αυτούς τους δίνετε χώρο να
µπούνε µέσα και να ελέγξουν µε πιο ευθύ τρόπο και όσους δεν
έλεγχαν µέχρι τώρα από αυτούς που παράγουν. 

Η πολιτική ενίσχυσης των µικροµεσαίων και των µικρών και µε-
σαίων παραγωγών είναι πολιτική που ενισχύει τους συνεταιρι-
σµούς αυτών των ανθρώπων, τους εκπαιδεύει, τους στελεχώνει
µε τεχνικό προσωπικό, τους δανειοδοτεί από µια αναπτυξιακή
τράπεζα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχουµε φτάσει στα εννέα λεπτά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, εµείς αργήσαµε, αλλά είχαµε και
έναν Στουρνάρα εµείς, που δεν άφηνε ούτε Αναπτυξιακή Τρά-
πεζα ούτε τράπεζα µικροπιστώσεων ούτε την άλλη που λέγαµε
εµείς από τα λεφτά του ΕΟΠΠΥ και του ΕΦΚΑ που µπορούσε να
χρηµατοδοτηθεί µε τα τεράστια αποθεµατικά τα οποία έχουν.
Γιατί ο Στουρνάρας µέτραγε τα µνηµόνια, κράταγε τα γκέµια, γι’
αυτό καθυστέρησε η Αναπτυξιακή Τράπεζα και η τράπεζα µικρο-
πιστώσεων που θα µπορούσαν να ενισχύσουν, µαζί µε φορολο-
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γικά κίνητρα, τους παραγωγούς, γιατί τους κλέβει το βιός στην
συντριπτική πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχουµε φτάσει στα δέκα λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, λίγο την ανοχή
σας ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δέκα
λεπτά έχετε µιλήσει. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μη µου κόβετε τον ειρµό. Καθίστε να το
κλείσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε το.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εσείς µε αυτή την πολιτική που κάνετε,

δεν στηρίζετε αυτούς τους ανθρώπους αλλά ανοίγετε άλλον
έναν διάδροµο στους µεσάζοντες, στους εµπόρους, να βάλουν
στο χέρι και την ακίνητη περιουσία των συνεταιρισµών. Αυτό
είναι η κεντρική ιδέα του νοµοσχεδίου. Τα αλλά τώρα είναι πα-
ρεµπίπτοντα. Σε αυτή την ιδεολογική αντίληψη σαφώς και είµα-
στε απέναντι. Να είστε σίγουροι πως ό,τι µπορούµε θα κάνουµε
σε επίπεδο τοπικών κοινωνιών από αυτούς τους οκτακόσιους -
που είναι πραγµατικοί, δεν είναι σφραγίδες αυτοί οι συνεταιρι-
σµοί, οι εξίµισι χιλιάδες ήταν σφραγίδες- σε αυτούς δεν θα
αφήσουµε να περάσουν στα χέρια κάποιων εµπόρων που θα µυ-
ριστούν ψητό για να µπουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Χρυσοµάλλης Μιλτιάδης, από τη Νέα Δηµοκρατία. Ακο-
λουθεί η κ. Μπίζιου και ο κ. Κρητικός και ολοκληρώνεται η διαδι-
κασία.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Θα µιλήσω µετά για το µεταναστευτικό. Θα ξεκινήσω από το

νοµοσχέδιο.
Βεβαίως, και λείπουν 140.000.000 ευρώ από την Κρήτη, από

το λάδι, από τη Μεσσηνία, ίσως, κοντά 200.000.000 ευρώ και
αυτό είναι αποτέλεσµα ότι έχουµε χάσει τη µάχη στο ράφι. Την
έχουµε χάσει, λόγω της δικής σας πολιτικής και λόγο αυτών που
νοµοθετήσατε και αυτό προσπαθούµε να διορθώσουµε σήµερα. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, µε τον ν.4384/2016 που είχατε ψηφίσει -πραγ-
µατικά, παραδοµένο στις ιδεοληψίες σας- ήταν ένας νόµος, ένα
νοµοθέτηµα, που δεν έκανε τίποτα άλλο παρά να ασκεί έναν
ασφυκτικό έλεγχο στους συνεταιρισµούς, να επιβάλλει κανόνες
και διαδικασίες ασύµβατες µε τον νοµικό τους χαρακτήρα και να
αναγάγει το Υπουργείο στο «µεγάλο πατερούλη», µία σοβιετικού
τύπου συνεταιριστική λειτουργία, που σε καµµία περίπτωση δεν
θα µπορούσε να βοηθήσει στην υγιή ανάπτυξη του συνεταιριστι-
κού κινήµατος. Αυτό ακριβώς έγινε. 

Τα αποτελέσµατα τα ακούσατε νωρίτερα: Τριάντα δύο χιλιά-
δες µέλη συνεταιρισµών έφυγαν από τους συνεταιρισµούς, εκα-
τοντάδες συνεταιρισµοί από ενεργοί µειώθηκαν, µειώθηκε ο
κύκλος εργασιών τους. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτι-
κής σας. Επιλέξατε το 2016, να επιστρέψετε σε αναχρονιστικές
µορφές κρατικής παρέµβασης το συνεταιριστικό κίνηµα, όπως
αυτές της δεκαετίας του ’80, όταν οι συνεταιρισµοί αντί για χώροι
εξυπηρέτησης των οικονοµικών συµφερόντων των αγροτών
είχαν µετατραπεί σε παραρτήµατα κοµµάτων. Αυτό είχατε κάνει. 

Μάλιστα, στην τότε αιτιολογική σας έκθεση προτείνατε -ακού-
στε ένα ωραίο- την ανασυγκρότηση και εξυγίανση των συνεται-
ρισµών στη βάση της κοινωνικής οικονοµίας και της
συλλογικότητας. Τι σηµαίνει αυτό; Το έζησαν οι αγρότες στην
πράξη και κατάλαβαν τι σηµαίνει. Τα αποτελέσµατα τα είδατε.

Στον αντίποδα, ξεκάθαρα, εµείς προσπαθούµε να επαναφέ-
ρουµε την συνεταιριστική νοµοθεσία στις επιταγές του Συντάγ-
µατος, να απελευθερώσουµε την αγροτική επιχειρηµατικότητα
και δίνουµε στο συνεταιριστικό κίνηµα την ώθηση που χρειάζεται,
χωρίς κρατικά δεσµά και περιορισµούς. Εµείς, δεν φοβόµαστε
να το πούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάλλον το φωνά-
ζουµε: επιθυµούµε την αγροτική επιχειρηµατικότητα. Επιθυ-
µούµε να βοηθήσουµε τους αγροτικούς συνεταιρισµούς να

βρουν τη θέση τους µέσα στο σύγχρονο οικονοµικό περιβάλλον.
Αυτό που δεν θέλουµε, σε καµµία περίπτωση, είναι να επιστρέ-

ψουµε ξανά στον απόλυτο και ασφυκτικό κρατικό έλεγχο της λει-
τουργίας και της οργάνωσης των αγροτικών συνεταιρισµών,
όπως αυτός που επιθυµείτε εσείς, γιατί όπως λέει και το άρθρο
12 του Συντάγµατος, προβλέπει ειδικά για τους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς ότι αυτοδιοικούνται µε βάση το καταστατικό τους
και περιορίζει το κράτος µόνο στην προστασία, την εποπτεία και
τη µέριµνα για την ανάπτυξή τους, κάτι που εσείς ξεχάσατε µε
τον νόµο σας και εισαγάγατε τότε περιοριστικές δεσµεύσεις, που
σε καµµία περίπτωση δεν έχουν σχέση µε αυτοδιοικούµενους συ-
νεταιρισµούς.

Συνεπώς, είναι αλήθεια, κύριε Πολάκη, ότι το δικό µας σχέδιο
νόµου είναι ξεκάθαρο µε ιδεολογικό πρόσηµο. Εξάλλου, δεν θα
µπορούσε να γίνει αλλιώς µε τον συγκεκριµένο Υπουργό να το
εισηγείται. Είναι ένα φιλελεύθερο νοµοσχέδιο που έχει τις ρίζες
του, θα έλεγα, στον πρώτο συνεταιριστικό νόµο των Βενιζέλου-
Παπαναστασίου-Μιχαλακοπούλου, έναν –τότε- πολύ φιλοαγρο-
τικό νόµο.

Ακούσαµε στην κριτική σας ότι το σχέδιο νόµου της Κυβέρνη-
σης παραβιάζει τη συνεταιριστική αρχή της αυτονοµίας και της
ανεξαρτησίας. Προφανώς έχετε µπερδευτεί. Τις δικές σας ιδεο-
ληψίες απλά καταργούµε και δίνουµε ξανά στους συνεταιρι-
σµούς το συνταγµατικό τους δικαίωµα να αποφασίζουν µε
γνώµονα το καταστατικό και το συµφέρον των µελών τους. Ούτε
παρεµβαίνουµε στη διαδικασία εκλογής των διοικητικών συµβου-
λίων ούτε στη διαδικασία λήψης των αποφάσεων που θα κρίνουν
το οικονοµικό µέλλον των συνεταιρισµών. Αντίθετα, τους δίνουµε
µε αυτό το σχέδιο νόµου τα εργαλεία, που χρειάζονται για να γί-
νουν ανταγωνιστικοί, να κατορθώσουν να αυξήσουν τα οικονο-
µικά τους µεγέθη, να εξασφαλίσουν ένα καλύτερο εισόδηµα για
τα µέλη τους. 

Αυτό εξυπηρετεί και η διάταξη, που προβλέπει το σχέδιο
νόµου για την είσοδο ιδιωτών επενδυτών στους αγροτικούς συ-
νεταιρισµούς. Συνδέει τους παραγωγούς µε τη µεταποίηση, δίνει
τη δυνατότητα πρόσβασης σε κεφάλαια, που λείπουν από τους
συνεταιρισµούς για τον εκσυγχρονισµό των υποδοµών αλλά και
για τη ρευστότητά τους.

Μας εγκαλείτε ότι βάζουµε από την πίσω πόρτα τους επιχει-
ρηµατίες µέσα στους συνεταιρισµούς, ότι µε το ποσοστό συµ-
µετοχής του 35% που τους δίνουµε αλλοιώνουµε τη δυνατότητα
δηµοκρατικής λήψης αποφάσεων.

Μάλλον δεν έχετε καταλάβει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Δεν το αποφασίζει το Υπουργείο αυτό. Η γενική συνέλευση των
συνεταιρισµών το αποφασίζει αν θέλει να προχωρήσει στην εί-
σοδο ενός ιδιώτη επενδυτή και µάλιστα το αποφασίζει µε αυξη-
µένη πλειοψηφία 2/3, αφού πρώτα εξετάσει αν είναι προς το
συµφέρον τους.

Αυτή είναι η βασική µας διαφορά. Εµείς δεν θεωρούµε τους
αγρότες µικρονοϊκούς, που δεν ξέρουν το συµφέρον τους. Θε-
ωρούµε ότι ξέρουν το συµφέρον τους και ξέρουν να αποφασί-
σουν για αυτό.

Επίσης, δεν θεωρούµε τους επενδυτές κορόιδα, γιατί µε τον
δικό σας νόµο θέλατε να µπει επενδυτής αλλά χωρίς να συµµε-
τέχει στην απόφαση τι θα γίνουν τα λεφτά που θα βάλει.

Τέτοιος επενδυτής δεν έχει γεννηθεί ακόµα, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Στην αγορά ονοµάζεται κορόιδο, αλλά κορόιδα δεν
θα βρεις εύκολα. Για αυτό δεν προχώρησε το σχέδιό σας.

Ας µη γελιόµαστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Το πρόβληµά σας είναι
ένα. Σας ενοχλεί ξεκάθαρα ότι το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης
ενισχύει τη συνεταιριστική επιχειρηµατικότητα ή -για να το πω
µε τα λόγια του εισηγητή σας- σας ενοχλεί γιατί αντιµετωπίζει
τους συνεταιρισµούς ως επικείµενες επιχειρήσεις και το κράτος
ως µάνατζερ γιατί επιτρέπει στην αγορά, όπως λέτε, να εισβάλλει
στους συνεταιρισµούς. Σας ενοχλεί, γιατί απλουστεύει τις διαδι-
κασίες συγκρότησης ενός συνεταιρισµού χωρίς τη µεσολάβηση
του ειρηνοδικείου για να διευκολύνει τους αγρότες που επιθυ-
µούν να προχωρήσουν σε κάτι τέτοιο και τέλος, σας ενοχλεί που
µειώνουµε το κεφάλαιο και τον απαιτούµενο αριθµό µελών που
απαιτούνται για τη συγκρότηση ενός συνεταιρισµού σε δέκα
άτοµα.
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Καταλάβετέ το, επιτέλους. Όση απέχθεια και να έχετε απέ-
ναντι στις αγορές, όσο και αν ιδεοληπτικά αντιτίθεστε στην επι-
χειρηµατικότητα, η επιλογή αυτή είναι µονόδροµος. 

Ένας υγιές και ισχυρό συνεταιριστικό κίνηµα µπορεί να εξα-
σφαλίσει καλύτερη τιµή για το µεσσηνιακό λάδι, να τυποποιήσει
την παραγωγή και να αναζητήσει νέες αγορές αξιοποιώντας και
την ονοµασία προέλευσής τους. Οι παραγωγοί µας είναι πρόθυ-
µοι. Οι συνεταιρισµοί στη Μεσσηνία ουκ ολίγοι. Το λάδι, όπως
γνωρίζετε όλοι, είναι ποιοτικά εξαιρετικό. Αυτό που λείπει είναι
τα κεφάλαια και η τεχνογνωσία, για να περάσουµε από την απλή
παραγωγή ελαιόλαδου στην ολοκληρωµένη κάθετη παραγωγή
τυποποίησης και προώθησης. 

Με άλλα λόγια, πέρα από τη µάχη στο χωράφι, πρέπει να κερ-
δίσουµε και τη µάχη στο ράφι. Αυτή τη δυνατότητα νοµοθετούµε
σήµερα. Επιστρέφουµε στις φιλελεύθερες ρίζες του συνεταιρι-
στικού κινήµατος. Υπερασπιζόµαστε το δικαίωµα των Ελλήνων
αγροτών να διεκδικήσουν ένα καλύτερο αύριο. Εφαρµόζουµε
στην πράξη τις ιδεολογικές  µας δεσµεύσεις για λιγότερη κρα-
τική παρέµβαση στα θέµατα των συνεταιρισµών, έχοντας µάθει
από τις καταστροφικές παρεµβάσεις της δεκαετίας του 1980.

Αφήστε, εποµένως, στην άκρη την ιδεοληψία σας και αντιλη-
φθείτε, επιτέλους, σύγχρονες οικονοµικές συνθήκες, αλλά και
τον αυστηρά προστατευτικό ρόλο του κράτους. Αφήστε τους
αγρότες µας να αναπτύξουν ελεύθερα το συνεταιριστικό τους
κίνηµα. Αφήστε τους να διεκδικήσουν το µέλλον που επιθυµούν.

Με την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό µόνο, κλεί-
νοντας θα ήθελα να πω ότι η σκέψη όλων µας αυτές τις µέρες
δεν µπορεί παρά να είναι στους άντρες και τις γυναίκες των Σω-
µάτων Ασφαλείας του Λιµενικού, της Αστυνοµίας, των  συνοριο-
φυλάκων, του Στρατού, που φροντίζουν νυχθηµερόν για την
ασφάλεια και την ακεραιότητα των συνόρων µας στον Έβρο και
στο ανατολικό Αιγαίο απέναντι στην ασύµµετρη απειλή που φέρ-
νει στο κατώφλι µας το τουρκικό κράτος, όπου πλέον αποδει-
κνύεται ο µεγαλύτερος διακινητής ψυχών στην υφήλιο.

Λυπάµαι µόνο, που απέναντι στην οµοψυχία που δείχνει η ελ-
ληνική κοινωνία, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µέχρι πριν επέλεξε
την αµήχανη σιωπή, πριν λίγο ψέλλισε ο Πρόεδρος, ο κ. Τσίπρας,
ότι τελικά υπάρχουν σύνορα και καλώς κάνουν και φυλάσσονται
αυτά από τις ελληνικές δυνάµεις.

Κυρίες και κύριοι, όλοι κρινόµαστε, ειδικά την ώρα που η χώρα
υφίσταται µια καθοδηγούµενη απόπειρα εισβολής που δεν έχει
ξαναζήσει στα χρόνια της Μεταπολίτευσης.

Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, επιλέξτε σε ποια πλευρά της ιστο-
ρίας θέλετε να βρεθείτε. Εµείς, αυτή η παράταξη, έχει αποδείξει
διαχρονικά ότι βρίσκεται πάντα στη σωστή πλευρά της ιστορίας
και σ’  αυτή θα παραµείνει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε ζητήσει τον λόγο για τις δύο τροπολογίες. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ (ΜΑΚΗΣ) ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Θα είµαι βραχυλογικός, µε την έν-
νοια ότι τις περισσότερες τις έχω αναπτύξει ήδη στην επιτροπή.
Ξέρουν οι συνάδελφοι περί τίνος πρόκειται. Απλώς, τώρα κατα-
τίθενται στη διαδικασία αυτή.

Η µία, βεβαίως, είναι εµπρόθεσµος, σχετικά µε τις ρυθµίσεις
θεµάτων Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων. Σας είπα ότι ανέ-
κυψε ένα ζήτηµα µε µια γνωµοδότηση της ολοµελείας του ΑΣΕΠ
ως προς το προσωπικό, το οποίο µπορεί να προσλαµβάνεται από
τους Οργανισµούς Εγγείου Βελτιώσεως.

Εκεί, λοιπόν, υιοθέτησε µια άποψη το ΑΣΕΠ αρκετά τεχνική για
το πώς µπορεί να γίνει αυτό και στην πραγµατικότητα είπε το
ΑΣΕΠ ότι για µεν τους ΤΟΕΒ αυτοί µπορούν να προσλαµβάνονται
κατά τον εσωτερικό κανονισµό τους, για δε τους ΓΟΕΒ πρέπει
να ακολουθηθεί η διαδικασία του ΑΣΕΠ.

Εγώ προσωπικά, έχω και είχα διαφωνία, αν θέλετε, µε τη
σκέψη του ΑΣΕΠ, έτσι όπως την είδα διατυπωµένη νοµικά. Δεν
είδα που ερείδεται, σε ποιο, δηλαδή, νοµικό κείµενο γιατί η πρα-
κτική µέχρι τούδε ήταν διαφορετική. Όλοι οι ΟΕΒ ακολουθούσαν
τις προσλήψεις µε βάση τον εσωτερικό κανονισµό τους.

Εν πάση περιπτώσει, για να λήξει τώρα αυτό το ζήτηµα το ρυθ-
µίζουµε νοµοθετικά ως εξής: Στην περίπτωση, λοιπόν, του ΓΟΕΒ,
ΤΟΕΒ πια, ότι είναι ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, αυτή πη-
γαίνει στη διαδικασία του ΑΣΕΠ –όλες οι αορίστου χρόνου-, ενώ
ό,τι είναι ορισµένου χρόνου -δηλαδή ουσιαστικά οι συµβασιού-
χοι- πηγαίνει µε τη διαδικασία του εσωτερικού κανονισµού.

Αυτή είναι η ρύθµιση για να λυθεί αυτή η διχοστασία, η οποία
δεν επηρέασε γιατί δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Είναι πολύ πρόσφατη
η απόφαση. Είναι η απόφαση 19 του ΑΣΕΠ. Δεν επηρέασε καθό-
λου τη λειτουργία. Δεν εφαρµόστηκε, δηλαδή, η απόφαση του
ΑΣΕΠ. Απλά για να µη δηµιουργηθεί ζήτηµα, για αυτόν τον λόγο
ρυθµίζουµε το θέµα εδώ.

Έρχεται µια διάταξη στη δεύτερη τροπολογία, την οποία φέρ-
νουµε και η οποία είναι εκπρόθεσµος. Σας είχα µιλήσει, όµως,
για αυτή την τροπολογία στην επιτροπή. Το εκπρόθεσµό της έγ-
κειται στο ότι δεν προφτάσαµε τη διαδικασία του Γενικού Λογι-
στηρίου η οποία καθυστέρησε λίγο. Είχε µία διαδικασία εκεί,
γιατί έπρεπε να στέρξει το Υπουργείο Οικονοµικών να συναινέσει
σε αυτό, γιατί έχει µια σειρά από απαλλαγές.

Τι λέει τώρα αυτή; Ότι δίνει µια προθεσµία δύο µηνών σε ανε-
νεργούς συνεταιρισµούς, προκειµένου να πάνε σε οικειοθελή
λύση, όχι στην άλλη λύση που προβλέπουµε στον νόµο, που είναι
ουσιαστικά η λύση για τους πολλούς συνεταιρισµούς που θα
πάµε σε διαδικασία από την υπηρεσία.

Στην περίπτωση της οικειοθελούς λύσεως και για να προχω-
ρήσει η εκκαθάριση δίνεται η δυνατότητα να απαλλαγούν -θα
απαλλαγούν, εφόσον κάνουν τη δήλωση- για όλα τα προηγού-
µενα φορολογικά έτη από κάθε πρόστιµο, πρόσθετο φόρο, τόκο
ή προσαύξηση εκπρόθεσµης καταβολής, στο οποίο υποβλήθηκε
λόγω της µη υποβολής παντός είδους δηλώσεων.

Τι προσπαθεί να αντιµετωπίσει αυτή η τροπολογία; Είχε υπάρ-
ξει ξανά, αν θυµάµαι καλά, το 2014. Προσπαθεί να αντιµετωπίσει
το εξής: Ανενεργοί συνεταιρισµοί που θέλουν να µπουν σε δια-
δικασία εκκαθαρίσεως συναντάνε µεγάλο πρόβληµα, διότι πρέ-
πει να πάνε να υποβάλουν εκπροθέσµως όλες τις δηλώσεις που
δεν έχουν υποβάλει όλα αυτά τα χρόνια µε σειρά προστίµων και
προσαυξήσεων.

Άρα, αυτό, επειδή είναι πολύ µικροί συνεταιρισµοί και είναι και
ανενεργοί, αποτελεί ένα αντικίνητρο και αυτό προσπαθούµε να
λύσουµε τώρα σε όποια έκταση και όποια εφαρµογή θα έχει. Δεν
νοµίζω ότι θα είναι θεαµατική.

Το τρίτο -είναι αυτό το οποίο σας είπα προηγουµένως- είναι η
παράταση, που την δίνουµε µέχρι 31-12-2020. Αφορά παραχώ-
ρηση χρήσης ακινήτων που γίνεται σε κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες ή ανέργους µε αποφάσεις του οικείου περιφερειάρχη,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 36 του ν.4061/2012. Αυτές
έχουν λήξει στις 31-12-2019. 

Εµείς είχαµε την ελπίδα -να σας πω την αλήθεια δεν θέλαµε
να παρατείνουµε άλλο, θέλαµε να πάµε στην εφαρµογή του άρ-
θρου του ν.4061- ότι θα µπορέσουµε να προχωρήσουµε υπηρε-
σιακά σε αυτό. Ήταν υπερεκτίµηση την οποία κάναµε. Αυτή τη
στιγµή φαίνεται ότι δεν έχουµε τη δυνατότητα να το κάνουµε.
Χρειάζεται περισσότερο χρόνο και είναι πιο τεχνική η δουλειά και
πιο απαιτητική που πρέπει να κάνει η υπηρεσία για να πετύχουµε
την εφαρµογή του συγκεκριµένου νόµου.

Ούτως ή άλλως είµαστε και σε µία διαδικασία -σας το λέω,
αυτό θα είναι ή το τρίτο ή το τέταρτο νοµοθέτηµά µας- να  ανα-
θεωρήσουµε τον ν.4061/2012. Είναι από τα πράγµατα, τα οποία
θέλουµε να κάνουµε για το θέµα της αξιοποίησης των ακινήτων
και της ακίνητης περιουσίας του Υπουργείου. 

Εν πάση περιπτώσει, είπαµε να δώσουµε µια παράταση µέχρι
31-12-2020, προκειµένου να έχουµε τη δυνατότητα να πάµε στην
εφαρµογή του νόµου και σύµφωνα µε αυτά που ορίζει. Το εκπρό-
θεσµο συνίσταται εδώ και δικαιολογείται ακριβώς, γιατί στην
πραγµατικότητα ελπίζαµε ότι θα µπορέσουµε να το έχουµε τε-
λειώσει. Είπαµε όµως, επειδή µπαίνουν τώρα σε καλλιεργητική
περίοδο και δεν έχει τακτοποιηθεί αυτό παραµένουν κατέχοντες,
να τους δώσουµε νοµική βάση στην κατοχή γιατί µετά δηµιουρ-
γούνται και προβλήµατα µε τις δηλώσεις ΟΣΔΕ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο για µισό λεπτό. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Αποστόλου. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Οπωσδήποτε αυτές τις τροπολο-
γίες πρέπει να τις δούµε και θα τοποθετηθούµε αύριο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Ναι, γι’ αυτό το είπα σήµερα, για να υπάρχει χρό-
νος.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ακριβώς. 
Απλά εγώ να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό το εξής: Κάνετε πα-

ρατάσεις, κύριε Υπουργέ, κι εσείς;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν θέλω να κάνω, αλλά να τυχαίνει!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γιατί το είχατε αναδείξει ως

δόγµα.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Είναι από αυτά που δεν µου αρέσουν καθόλου.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Δεν σας αρέσουν, αλλά βλέπω ότι

έρχονται και άλλες παρατάσεις όχι µόνο αυτές. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ελάχιστες. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Γιατί υπάρχουν σε εκκρεµότητα

ζητήµατα πάρα πολύ σοβαρά και τελειώνουν οι προθεσµίες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα η κ. Μπίζιου Στεργιανή από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µακρύς ο

κατάλογος των ελληνικών αγροτικών προϊόντων που έχουν την
υψηλή ποιότητα να κυριαρχήσουν στις διεθνείς αγορές. Ελαι-
όλαδο, φέτα, ροδάκινο, µέλι και πολλά ακόµη. Καθήκον όλων µας
είναι να καταφέρουµε αυτά τα ελληνικά προϊόντα να πρωταγω-
νιστήσουν στις διεθνείς αγορές. 

Προεκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας ήταν η ανα-
διάρθρωση του πρωτογενή τοµέα. Ο Πρωθυπουργός έχει δηλώ-
σει µε κάθε τρόπο ότι ο πρωτογενής τοµέας της χώρας αποτελεί
υψίστης σηµασίας στρατηγικό στόχο της Κυβέρνησης. 

Ποιες είναι όµως οι στρατηγικές προτεραιότητες του πρωτο-
γενή µας τοµέα; Η βελτίωση της παραγωγικότητας, η έρευνα και
η καινοτοµία στις γεωργικές εκµεταλλεύσεις, η αύξηση της προ-
στιθέµενης αξίας των προϊόντων, η ενίσχυση της ανταγωνιστικό-
τητας µέσα από την ενίσχυση των παραγωγικών επενδύσεων και
τη στήριξη της εξωστρέφειας των αγροτικών προϊόντων και των
παραγωγών.

Τι συµβαίνει όµως και ο πρωτογενής τοµέας της χώρας µας
δεν µπορεί να εκµεταλλευτεί επαρκώς τα ανταγωνιστικά του πλε-
ονεκτήµατα; Το µικρό µέγεθος ως επιχειρηµατικό µοντέλο συν-
δέεται µε υψηλό κόστος παραγωγής, µε αδυναµία προσέλκυσης
κεφαλαίων, µε αδυναµία κάλυψης του κόστους µάρκετινγκ, µε
αδυναµία κάλυψης του κόστους έρευνας και καινοτοµίας.

Ένα δεδοµένο, λοιπόν, που έχει αποδειχθεί στην πράξη, είναι
ότι είναι αδύνατο να είναι ανταγωνιστικές στις διεθνείς αγορές
επιχειρήσεις µικρού µεγέθους. Αναπόφευκτα, λοιπόν, η λύση για
έναν ανταγωνιστικό και κερδοφόρο αγροτικό και διατροφικό
τοµέα βρίσκεται στην οικονοµία κλίµακος και στην περίπτωση
του πρωτογενούς τοµέα οικονοµία κλίµακας σηµαίνει συνεργα-
τικά σχήµατα, καινοτόµα, µοντέρνα και λειτουργικά συνεργατικά
σχήµατα. Τι σηµαίνει αυτό πρακτικά; Σηµαίνει ότι οι συνεργασίες
πρέπει να είναι ζωτικό εργαλείο της αγροτικής παραγωγής, του
αγροτικού εµπορίου, το εργαλείο που µπορεί να οδηγήσει τον
πρωτογενή τοµέα στην επιτυχία που του αξίζει. 

Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί είναι αναπόσπαστος κρίκος της
αγροτικής διαδικασίας και µε τις κατάλληλες προϋποθέσεις και
συνθήκες µπορούν να γίνουν το όχηµα για την εκτίναξη του
αγροτικού µας προϊόντος στον διεθνή ανταγωνισµό. Για να επι-
τευχθεί αυτό, χρειάζεται όραµα και θεσµικό πλαίσιο που θα τους
επιτρέπει να λειτουργούν ως σύγχρονες επιχειρήσεις µε στόχο
τη βιώσιµη ανάπτυξη και φυσικά την κερδοφορία. 

Αυτή είναι και η στρατηγική κατεύθυνση που το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης εκπόνησε για τους αγρότες και τους πα-
ραγωγούς της πατρίδας µας και εµπεριέχεται στο παρόν νοµο-
σχέδιο. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι τα χρόνια της κρίσης πολλοί
νέοι άνθρωποι επέστρεψαν στην ύπαιθρο µε στόχο την ενασχό-

λησή της µε τον πρωτογενή τοµέα. Οι άνθρωποι αυτοί θέλουν να
εφαρµόσουν σύγχρονες πρακτικές και τεχνικές τόσο στην ίδια
την καλλιέργεια αλλά και στη διαχείριση, το µάνατζµεντ και το
µάρκετινγκ των επιχειρήσεών τους. Οφείλουµε σε αυτούς τους
νέους παραγωγούς αλλά και στους παραδοσιακούς παραγω-
γούς, να προσφέρουµε τα εργαλεία που θα διευκολύνουν την
προσπάθειά τους. 

Ποια είναι, λοιπόν, τα κρίσιµα και διαφορετικά στοιχεία στο συ-
νεταιριστικό µοντέλο που προτείνει το Υπουργείο µας; 

Πρώτα από όλα, δίνεται στους συνεταιρισµούς, στα µέλη των
συνεταιρισµών η δυνατότητα να διαµορφώσουν το κατάλληλο
πλαίσιο λειτουργίας τους. Οι αγροτικοί συνεταιρισµοί µπορούν
πια να ρυθµίζουν οι ίδιοι τα θέµατα της οργάνωσής τους και της
επιχειρηµατικής τους δράσης, όπως γίνεται σε κάθε επιχείρηση
οποιουδήποτε κλάδου. 

Δεύτερον, επιτρέπεται η συµµετοχή µελών επενδυτών. Τα
οφέλη από την ύπαρξη επενδυτών σε οποιαδήποτε επιχειρηµα-
τική δράση είναι πολλαπλά. Το πλέον σηµαντικό είναι ότι παρέ-
χουν χρηµατοδότηση ώστε να οικοδοµηθεί και να αναπτυχθεί η
επιχείρηση. Και αν κάπου διαπιστωµένα υστερεί ο ελληνικός
αγροτικός κλάδος, είναι το µάρκετινγκ και η επικοινωνία. Με τη
νέα ρύθµιση θα υπάρχουν διαθέσιµοι πόροι για µάρκετινγκ, επι-
κοινωνία, έρευνα ανάπτυξη προϊόντων και υπηρεσιών. Επίσης,
ταµειακή εισροή από τους επενδυτές σηµαίνει ότι τα µέλη δεν
χρειάζεται να χρησιµοποιήσουν τα δικά τους αποθεµατικά ή να
αγγίξουν τα δικά τους περιουσιακά στοιχεία.

Τρίτον, µειώνεται ο απαιτούµενος αριθµός ιδρυτικών µελών
από είκοσι σε δέκα. Προβλέπεται η δυνατότητα σχηµατισµού ει-
δικού αποθεµατικού από τα πλεονάσµατα ή τα κέρδη των αγρο-
τικών συνεταιρισµών και επαναπροσδιορίζεται το φορολογικό
καθεστώς που διέπει τη λειτουργία των αγροτικών συνεταιρι-
σµών, καθ’ όσον τα πλεονεκτήµατα που δηµιουργεί ο αγροτικός
συνεταιρισµός δεν φορολογούνται.

Τα διανεµόµενα στα µέλη κέρδη φορολογούνται ως µέρισµα,
σύµφωνα µε τις διατάξεις της ισχύουσας φορολογίας, και η οποι-
αδήποτε υπεραξία που προκύπτει από την αποτίµηση των περι-
ουσιακών στοιχείων κατά τον µετασχηµατισµό του αγροτικού
συνεταιρισµού θα απαλλάσσεται από κάθε φόρο.

Επιτρέψτε µου και µια σκέψη για την ειδική πρόβλεψη για τους
γυναικείους αγροτικούς συνεταιρισµούς. Στην περίπτωση των
γυναικείων αγροτικών συνεταιρισµών ο απαιτούµενος αριθµός
ιδρυτικών µελών είναι µόλις πέντε, ενώ δεν απαιτείται και διοικη-
τικό συµβούλιο όταν αυτή είναι ολιγοµελής, όπως είναι δηλαδή
η πλειοψηφία τους. Μέσα από τους γυναικείους συνεταιρισµούς
προωθούνται τα τοπικά προϊόντα, επιτυγχάνεται οικονοµικό κέρ-
δος, αναδεικνύεται η τοπική πολιτιστική κληρονοµιά αλλά και δη-
µιουργούνται νέες θέσεις εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο πατάει σε µία
γερή ιδεολογική βάση στην ελευθερία της επιλογής, πράγµα που
σηµαίνει πως ξεφεύγουµε επιτέλους από την απόλυτη κοµµατο-
κρατία των συνεταιρισµών, η οποία είδαµε στο παρελθόν πού
οδήγησε τα πράγµατα.

Για τον νοµό µου, τη Λάρισα, που πρωτοστατεί στον αγροτικό
τοµέα και διαθέτει πενήντα επτά συνολικά συνεταιρισµούς, εκ
των οποίων περίπου έντεκα είναι γυναικείοι συνεταιρισµοί, το νο-
µοσχέδιο που ψηφίζουµε είναι κινητήρια δύναµη για την ανά-
καµψη της αγροτικής οικονοµίας του τόπου. Στηρίζουµε το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, γιατί πολύ
απλά στηρίζουµε τον Έλληνα παραγωγό και την ελληνική ύπαι-
θρο. 

Πριν κλείσω, θα ήθελα να πω ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ στα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, της Αστυνοµίας και του Λιµε-
νικού που αυτές τις δύσκολες ώρες µας κάνουν περήφανους µε
τον αγώνα που δίνουν στα σύνορα της Ελλάδας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε και για τον χρόνο. 

Τελευταίος οµιλητής ο κ. Νεοκλής Κρητικός από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως τελευταίος οµιλη-
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τής θα ξεκινήσω από τα γεγονότα στον Έβρο και µετά θα ανα-
φερθώ στο νοµοσχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκπροσωπών-
τας τους πολίτες της Λακωνίας, εκφράζω ευγνωµοσύνη στα νέα
παιδιά και στα έµπειρα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων και των
Σωµάτων Ασφαλείας οι οποίοι φυλάνε Θερµοπύλες και οι οποίοι
κρατούν απρόσβλητα τα σύνορά µας.

Είµαστε πεπεισµένοι ότι ο Πρωθυπουργός µας ως πρώτος µε-
ταξύ ίσων δηµιουργεί τις συνθήκες ασφάλειας και ευηµερίας για
τους Έλληνες πολίτες. Από σήµερα η Ελλάδα, σύµφωνα µε τη
δήλωση της Προέδρου της Κοµισιόν της κ. Ούρσουλα Φον Ντερ
Λάιεν, αποτελεί την ασπίδα της Ευρώπης. Και αν στη µακραίωνη
ιστορία της η Ελλάδα υπήρξε φως πολιτισµού, πηγή γραµµάτων
και δηµιουργός τεχνών για την Ευρώπη, σήµερα αποτελεί και το
τελευταίο της σύνορο, το σύνορο που προστατεύει, αγρυπνά και
αντιστέκεται απέναντι σε µια στοχευµένη επίθεση της γείτονος
χώρας µε ανθρώπινα και πραγµατικά όπλα. 

Είµαστε αποφασισµένοι στο πλευρό του Πρωθυπουργού µας
Κυριάκου Μητσοτάκη και δεν θα αφήσουµε κανέναν Ερντογάν
να εργαλειοποιήσει τη µεταναστευτική κρίση και να προχωρήσει
ανενόχλητος τον υβριδικό πόλεµο απέναντι στη χώρα µας και
την Ευρώπη. Πρώτη µας µέριµνα είναι η ασφάλεια και η ευηµερία
των Ελλήνων πολιτών. 

Η αλληλεγγύη µας προς τους άλλους λαούς σταµατά στην
ανασφάλεια του δικού µας λαού. Η συµπόνια µας και η ανοιχτή
αγκαλιά σταµατά στην απειλή της κοινωνικής µας συνοχής. Ο
δικός σας ο Ερνέστο Τσε Γκεβάρα είχε ως πρόταγµά του το «πα-
τρίδα ή θάνατος». Ήταν και αυτός εθνικιστής κυρίες και κύριοι
της αριστερής πτέρυγας; Δεν νοµίζω.

Εµείς, βέβαια, δεν θα φωνάξουµε «Πατρίδα ή Θάνατος» απέ-
ναντι στους ερντογανικούς τσαρλατανισµούς, αλλά το διαχρο-
νικό κάλεσµα του Σπαρτιάτη βασιλιά Λεωνίδα «Μολών λαβέ!».
Και επειδή η ιστορία δείχνει το σωστό και το λάθος και διαχωρίζει
τη λογική από τις φανφάρες, η Τουρκία θα πρέπει να υπολογίσει
πολύ σοβαρά το ενδεχόµενο να συνεχίσει το παιχνίδι της στα σύ-
νορα της χώρας µας.

Απέναντι, λοιπόν, στην τουρκική προκλητικότητα είµαστε όλοι
µια γροθιά ενωµένοι µε το µυαλό και την καρδιά µας στους νέους
µας που φυλάνε Θερµοπύλες.

Σχετικά, λοιπόν, µε το παρόν νοµοσχέδιο και τον εξορθολογι-
σµό της λειτουργίας των συνεταιρισµών, είναι δεδοµένο ότι ο πυ-
ρήνας της νοµοθετικής µας παρέµβασης σχετίζεται µε την
ενίσχυση της ελευθερίας και της ευελιξίας στη λειτουργία τους.
Δεν πιστεύουµε ότι το κράτος ξέρει καλύτερα τα προβλήµατα
που υπάρχουν µέσα στους συνεταιρισµούς, παρά οι άµεσα εµ-
πλεκόµενοι καλλιεργητές και συνεταιριζόµενοι. 

Άκουσα να αναφέρει η Αντιπολίτευση ότι αυτό το νοµοσχέδιο
µεταφέρει την περιουσία σε λίγους ιδιώτες, ότι εξυπηρετεί την
οικογενειοκρατία, ότι εξυπηρετεί «ηµετέρους», ότι αποκλείει καλ-
λιεργητές, ότι δηµιουργεί αδιέξοδα. 

Κυρίες και κύριοι, φαντάζοµαι ότι ο δικός σας νόµος, ο ν.4384,
ήταν εξαιρετικός, ήταν αποτελεσµατικός, δηµιούργησε ευηµερία
και εξωστρέφεια στους συνεταιρισµούς και γι’ αυτό φωνάζετε.
Δυστυχώς, όµως, για σας άλλα λένε οι αριθµοί.

Ενδεικτικά να αναφέρω: Τα µέλη των συνεταιρισµών το 2017
ήταν εκατόν τριάντα χιλιάδες, ενώ το 2018 περίπου ενενήντα
εννιά. Είχαµε, δηλαδή, µια µείωση τριάντα χιλιάδων µελών περί-
που. Αποτυχία; Ο αριθµός των νέων συνεταιρισµών το 2017
ανήλθε σε εβδοµήντα, ενώ το 2018 σε τριάντα. Είχαµε µείωση
στη δηµιουργία νέων συνεταιρισµών. Αποτυχία; Ο αριθµός των
ενήµερων συνεταιρισµών το 2017 ήταν οκτακόσιοι δεκαεννέα,
ενώ το 2018 εξακόσιοι είκοσι ένας. Κατά τη διάρκεια, λοιπόν, της
εφαρµογής του εξαιρετικού δικού σας νοµοσχεδίου µετέπεσαν
σε ανενεργή κατάσταση περίπου διακόσιοι συνεταιρισµοί. Μεγί-
στη αποτυχία!

Είναι πασιφανές ότι µε τη δική σας νοµοθέτηση και µε συγκε-

κριµένα αριθµητικά αποτελέσµατα, όπως πολύ εµπεριστατωµένα
ανακοίνωσε από το Βήµα της Βουλής ο Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης, αποτύχατε να δηµιουργήσετε συνθήκες ανάπτυξης
στους συνεταιρισµούς. 

Εµείς, λοιπόν, µε την παρούσα νοµοθέτηση ξεπερνάµε αγκυ-
λώσεις και µία αγκύλωση η οποία ξεπερνάµε είναι αυτή της µη
συµµετοχής στα όργανα διοίκησης των δυνητικών επενδυτών.
Ξέρετε εσείς κανέναν επενδυτή που θα έβαζε τα χρήµατά του σε
εταιρεία ή συνεταιρισµό, χωρίς να έχει δικαίωµα συµµετοχής στη
διοίκηση; Αυτό προέβλεπε ο ν.4384 και γι’ αυτό πιστεύουµε ότι
απέτυχε στην πράξη.

Το παρόν νοµοσχέδιο, επίσης, εµπεριέχει το 90% περίπου των
ζητηµάτων που τέθηκαν σε δηµόσια διαβούλευση και αυτό κα-
ταδεικνύει εµφατικά ότι είµαστε µία Κυβέρνηση η οποία ακολου-
θεί τα σωστά επιχειρήµατα των πολιτών, ακολουθεί τη λογική και
τη βασική µας αρχή, την ελευθερία και την ευελιξία, πυρήνες της
δικής µας ιδεολογίας.

Εµείς είµαστε µε τους άµεσα ενδιαφερόµενους, τους οργανω-
µένους φορείς, αυτούς που πραγµατικά ξέρουν τις ανάγκες των
συνεταιρισµών. 

Οι δύο οργανωµένοι φορείς, η ΣΑΣΟΕΕ και η νέα ΠΑΣΕΓΕΣ,
αναφέρουν ότι το νοµοσχέδιο κινείται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, ενώ δέχονται τους ιδιώτες µε ορισµένες, βέβαια, προϋπο-
θέσεις.

Είναι σίγουρο ότι σε µία ανοιχτή παγκοσµιοποιηµένη αγορά,
τα αποτελέσµατα της οποίας βλέπουµε φέτος και στο ελαι-
όλαδο, η οποία προµηθεύεται το προϊόν από εκεί που βρίσκει κα-
λύτερη απόδοση, η είσοδος κεφαλαίων δηµιουργεί µόνο
αισιόδοξο µήνυµα, καθώς θα δοθούν στους συνεταιρισµούς τα
απαραίτητα εργαλεία για ποιοτικότερη, αποδοτικότερη και πιο
ελκυστική στις αγορές παραγωγή. Θα είναι δυνατή η δυναµική
προώθηση των προϊόντων µέσω της στοχευµένης διαφήµισης
και του αποτελεσµατικού µάνατζµεντ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είχαµε την ευκαιρία και
τον χρόνο να δοκιµάσουµε τα αποτελέσµατα της δικής σας νο-
µοθετικής προσπάθειας, έτσι να έχετε και εσείς υποµονή να δείτε
τα αποτελέσµατα της δικής µας νοµοθέτησης, η οποία είναι απο-
τέλεσµα του πυρήνα της ιδεολογικής µας ταυτότητας, της ελευ-
θερίας και της ανοιχτής αγοράς των επενδύσεων και των
οικονοµιών κλίµακας.

Είµαστε σίγουροι ότι το πλαίσιο το οποίο διαµορφώνουµε θα
δώσει λύσεις και θα προσφέρει ευκαιρίες στους συνεταιρισµούς
να αποκτήσουν εξωστρέφεια και βεβαίως, να εξορθολογίσουν
οµαλά τη λειτουργία τους.

Ευχαριστώ πολύ και καλό βράδυ σε όλους. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Πέµ-

πτης 19 Δεκεµβρίου 2019 και της Παρασκευής 20 Δεκεµβρίου
2019 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

τα Πρακτικά της Πέµπτης 19 Δεκεµβρίου 2019 και της Παρα-
σκευής 20 Δεκεµβρίου 2019 επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.45’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 4 Μαρτίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συνέχιση
της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και άλλες διατά-
ξεις».
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